
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 13953 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή  κ. Π. Σαράκη, σελ. 13956 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθητές

από το 65ο  Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας, το Δηµοτικό Σχολείο Αρ-
κάσας Καρπάθου, το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Βούλας, το 1ο Γυµνά-
σιο Ταύρου, το 3ο Γυµνάσιο Αλίµου, το Δηµοτικό Σχολείο
Ακρωτηρίου Θήρας, το Δηµοτικό Σχολείο Ελιάς Ηρακλείου, το
1ο Δηµοτικό Σχολείο Σγουρού Ρόδου, το 3ο Δηµοτικό Σχολείο
Γιάννουλης Λαρίσης και από το 1ο Γενικό Λύκειο Διδυµοτείχου
Έβρου, σελ. 13959, 13961, 13967, 13969, 13970, 13973, 13979,
13985, 13990, 13995 

4. Ανακοινώνεται ότι οι Βουλευτές κ.κ. Γεώργιος Μανούσος και
Ιωάννης Δηµητροκάλλης, µε τις από 4 Απριλίου 2024 επιστολές
τους προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων, µας γνωστο-
ποιούν την ανεξαρτητοποίησή τους από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα «ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ», σελ. 13953-13955 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 13953, 13956, 13957,
13958, 13959, 13961, 13962, 13963, 13964, 13967, 13969, 13970,
13973, 13974, 13975, 13976, 13979, 13982, 13983, 13985, 13986,
13987, 13988, 13989, 13990, 13991, 13992, 13993, 13994, 13995 

6. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 13976 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων το δελτίο

επίκαιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 8 Απριλίου του 2024, σελ.
13988 

2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-

σµού:
i. µε θέµα: «Να παρθεί πίσω η απαράδεκτη συνδικαλιστική

δίωξη φοιτητή», σελ. 13989 
ii. µε θέµα: «Ανάκληση διαγραφής φοιτητή από Ανώτατο Εκ-

παιδευτικό  Ίδρυµα», σελ. 13990 
iii. µε θέµα: «Να αποδοθεί ολόκληρο το ποσό των υποτροφιών

δεδουλευµένων στους υποψήφιους διδάκτορες του ΙΚΥ», σελ.
13991 

β) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας µε θέµα: «Καθυστέρηση στην αποζηµίωση των πληγέ-
ντων από την πληµµύρα της 4ης Ιανουαρίου 2021 στην
Περιφερειακή Ενότητα Σερρών»., σελ. 13993 

3. Συζήτηση της υπ’ αριθµόν 4/1-2-2024 επερώτησης του Προ-
έδρου κ. Νικόλαου Ανδρουλάκη και των Βουλευτών της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ ? Κινήµατος Αλλαγής, προς
τους Υπουργούς Οικονοµίας και Οικονοµικών, Υποδοµών και Με-
ταφορών και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Αδιαφανής, µεροληπτική
υπέρ λίγων και σε βάρος του δηµόσιου συµφέ- ροντος η χάραξη
και εκτέλεση της οικονοµικής και αναπτυξιακής πολιτικής της
χώρας», σελ. 13957-13987 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την

Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας «Δράσεις
δηµόσιας υγείας - Ρυθµίσεις για την ενίσχυση του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας», σελ. 13956 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών,

Δικαιοσύνης καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών κατέθεσαν στις 4/4/2024 σχέδιο νόµου:
«Κύρωση του Προσαρτήµατος στη Σύµβαση Χρηµατοδότησης
του Μηχανισµού Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας µεταξύ της Ευ-

ρωπαϊκής  Ένωσης, εκπροσωπούµενης από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή και της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του παραρτήµατος του
και του Προσαρτήµατος στη δανειακή Σύµβαση του Μηχανισµού
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας µεταξύ της Ευρωπαϊκής  Ένω-
σης, εκπροσωπούµενης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και των παραρτηµάτων του», σελ. 13956 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β . , σελ. 13969 - 13982
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 13982 - 13995
ΜΟΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 13954 - 13969

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 13970, 13973, 13974, 13975, 

13976, 13979, 13982
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 13983, 13985, 13986, 13987, 

13988, 13989, 13990, 13991, 
13992, 13993, 13994, 13995

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ., σελ. 13983
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 13982, 13983, 13988
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 13953, 13956, 13957, 13958, 

13959, 13961, 13962, 13963,
13964, 13967, 13969

ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ Μ., σελ. 13982

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 13976

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 13993, 13994
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 13989
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 13991, 13992
ΜΑΚΡΗ  Ζ., σελ. 13989, 13990, 13991, 13992, 

13993
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 13990
ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Χ., σελ. 13993, 13994

Δ. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 13964, 13975, 13976
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 13961, 13968
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 13961
ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 13981
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 13958
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 13978
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 13973, 13974, 13985
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 13957, 13983
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 13982, 13983
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 13967, 13968
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 13959
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 13968, 13977
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 13962, 13963, 13964
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 13980
ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ Μ., σελ. 13972, 13983
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 13974, 13976
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 13979
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ., σελ. 13968, 13969, 13970, 13971, 

13976, 13986

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’

Παρασκευή 5 Απριλίου 2024



Αθήνα, σήµερα στις 5 Απριλίου 2024, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.27’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 3-4-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΚΗ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
3 Απριλίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Λήψη µέτρων για την εφαρµογή του Κανονισµού
(ΕΕ) 2022/2065 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-

λίου της 19ης Οκτωβρίου 2022 σχετικά µε την ενιαία αγορά ψη-
φιακών υπηρεσιών και την τροποποίηση της οδηγίας 2000/31/ΕΚ
(«Πράξη για τις ψηφιακές υπηρεσίες») και άλλες διατάξεις».)

Πριν προχωρήσουµε στη σηµερινή ηµερήσια διάταξη θα ήθελα
να προβώ σε µερικές ανακοινώσεις προς το Σώµα:

Οι Βουλευτές κύριοι Γεώργιος Μανούσος και Ιωάννης Δηµη-
τροκάλλης, µε τις από 4 Απριλίου 2024 επιστολές τους προς τον
Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων, µας γνωστοποιούν την ανε-
ξαρτητοποίησή τους από την Κοινοβουλευτική Οµάδα «Σπαρτιά-
τες». 

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’

Παρασκευή 5 Απριλίου 2024



13954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 5 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13955



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω επίσης την τιµή να σας ανακοινώσω ότι:

Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας «Δράσεις δη-
µόσιας υγείας - Ρυθµίσεις για την ενίσχυση του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας». 

Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών,
Δικαιοσύνης καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών κατέθεσαν στις 4-4-2024 σχέδιο νόµου:
«Κύρωση του Προσαρτήµατος στη Σύµβαση Χρηµατοδότησης
του Μηχανισµού Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας µεταξύ της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, εκπροσωπούµενης από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή και της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του παραρτήµατος του

και του Προσαρτήµατος στη δανειακή Σύµβαση του Μηχανισµού
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
εκπροσωπούµενης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και των παραρτηµάτων του». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής της Ελλη-

νικής Λύσης κ. Παύλος Σαράκης ζητεί άδεια ολιγοήµερης απου-
σίας στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια. 

13956 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 4/1-2-2024 επερώτηση των Βου-
λευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής κ.κ. Νικολάου Ανδρουλάκη, Ευαγγελίας Λιακούλη, Από-
στολου Πάνα, Μιχαήλ Κατρίνη, Δηµήτριου Μάντζου, Παύλου Γε-
ρουλάνου, Παρασκευά (Πάρι) Κουκουλόπουλου, Ελένης -
Μαρίας (Μιλένα) Αποστολάκη, Ελένης Βατσινά, Χριστίνας Στα-
ρακά, Ιλχάν Αχµέτ, Κωνσταντίνας (Νάντιας) Γιαννακοπούλου, Πα-
ναγιώτας (Νάγιας) Γρηγοράκου, Παναγιώτη Δουδωνή, Αικατε-
ρίνης Καζάνη, Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου, Σταύρου Μιχαη-
λίδη, Γεώργιου Μουλκιώτη, Μπουρχάν Μπαράν, Δηµήτριου Μπιά-
γκη, Γεώργιου Νικητιάδη, Αναστάσιου (Τάσου) Νικολαΐδη, Γεώρ-
γιου Παπανδρέου, Παναγιώτη Παρασκευαΐδη, Στέφανου Παρα-
στατίδη, Φραγκίσκου (Φρέντυ) Παρασύρη, Ανδρέα Πουλά, Αικα-
τερίνης (Κατερίνας) Σπυριδάκη, Ιωάννη Τσίµαρη, Εµµανουήλ
Χνάρη, Παύλου Χρηστίδη, Εµµανουήλ (Μανώλη) Χριστοδουλάκη
προς τους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Υπο-
δοµών και Μεταφορών και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Αδιαφανής, µε-
ροληπτική υπέρ λίγων και σε βάρος του δηµόσιου συµφέροντος
η χάραξη και εκτέλεση της οικονοµικής και αναπτυξιακής πολιτι-
κής της χώρας».

Πριν δώσω τον λόγο στον πρώτο επερωτώντα, να ενηµερώσω
τους συναδέλφους που θα πάρουν τον λόγο, σχετικά µε τους
χρόνους οµιλίας τους: Ο εισηγητής κ. Κουκουλόπουλος έχει
πρωτολογία δέκα λεπτά και δευτερολογία πέντε λεπτά. Οι κ.κ.
Γερουλάνος, Νικητιάδης, Βατσινά, Αποστολάκη έχουν πέντε
λεπτά πρωτολογία και τρία λεπτά δευτερολογία. Ο κ. Παρασύρης
και η κ. Λιακούλη έχουν τρία λεπτά πρωτολογία και δύο δευτε-
ρολογία. 

Αν κάποιος συνάδελφος, παίρνοντας τον λόγο, θέλει -για τον
οποιονδήποτε λόγο που αυτός νοµίζει- να πάρει και τη δευτερο-
λογία του, να µου το δηλώνει, προκειµένου να µην τον διακόπτω
στη συνέχεια και για να έχουµε καλύτερη ροή στη συζήτηση. 

Μετά από αυτές τις διευκρινίσεις τον λόγο έχει ο πρώτος επε-
ρωτών Βουλευτής Κοζάνης του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ.
Πάρις Κουκουλόπουλος, για δέκα λεπτά. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, η πραγµατική

κατάσταση της οικονοµίας και οι προοπτικές της είναι, ουσια-
στικά, το αντικείµενο της σηµερινής µας επερώτησης, µε δυο
λόγια. Η οικονοµία µιας χώρας -οποιασδήποτε χώρας και της Ελ-
λάδας- αποτυπώνεται µε ακρίβεια σε αριθµούς, αλλά αφορά απο-
κλειστικά και µόνο ανθρώπους. Αυτό είναι κάτι γενικό που πρέπει
να το θυµόµαστε. Δεν µπαίνει κανένα δίληµµα προτεραιότητας,
οι αριθµοί, προφανώς, πάντα πρέπει να υπηρετούν τις ανάγκες
των ανθρώπων και να διασφαλίζουν το µέλλον. 

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, από τους ανθρώπους και πώς αντιλαµ-
βάνονται οι συµπολίτες µας την κατάσταση στην οικονοµία. Όλοι
µας έχουµε ένα κοινό εισερχόµενο από την καθηµερινή επαφή µας
µε τους πολίτες: Δεν τα βγάζουν πέρα. Ολοένα και περισσότεροι
µάς το δηλώνουν αυτό και δεν είναι µια δική µας υποκειµενική
άποψη αυτό που λέω ή δεν είναι η άποψη κάποιων λίγων. Όπως
είπα, είναι ολοένα και περισσότεροι αυτοί που το λένε. 

Η EUROSTAT σε πρόσφατη ανακοίνωσή της µας ενηµέρωσε
ότι το κατά κεφαλήν εισόδηµα, σε ό,τι αφορά την αγοραστική δύ-
ναµη των Ελλήνων πολιτών, είναι προτελευταίο στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Τελευταία είναι η Βουλγαρία και αµέσως µετά εµείς και
άρα δεν χρειάζονται περαιτέρω σχόλια. 

Εξάλλου, οι δύο στους τρεις πολίτες σε όλες τις έρευνες κοι-
νής γνώµης δηλώνουν µαζικά ότι η οικονοµία και ειδικότερα η
ακρίβεια είναι το κεντρικό ζήτηµα που τους απασχολεί. Αν, µάλι-
στα, δεν υπήρχαν από τη µια η εκτός λογικής και θεσµικής συνέ-
πειας συγκάλυψη των Τεµπών και η αυξανόµενη εγκληµατικό-
τητα, που δηµιουργεί ανασφάλεια, τότε πραγµατικά θα ήµασταν
σε µια από τις πιο µονοθεµατικές περιόδους στην πρόσφατη πο-
λιτική ιστορία: Ακρίβεια - οικονοµία, οικονοµία - ακρίβεια. Τίποτα
άλλο. 

Όλη αυτή η κατάσταση έχει µια συνέπεια ότι για πρώτη φορά
µετά το 2019, πέντε χρόνια µετά δηλαδή, όπως µας ενηµέρωσε
χθες κιόλας η ΕΛΣΤΑΤ, ο δείκτης ανισοτήτων λίγο µεν, αλλά ανέ-
βηκε. Ανεκόπη µια ενδιαφέρουσα αποκλιµάκωση που υπήρχε από
το 2019 και αντίστοιχα είχαµε µια, µικρή έστω, αύξηση το 2023
σε σχέση µε το 2022.  

Δεν είναι, λοιπόν, µια δική µας ιδεοληψία, δεν είναι µια υποκει-
µενική άποψη λίγων, αλλά τελικά είναι κάτι που αφορά τους πολ-
λούς. Και δεν είναι τυχαίο, βέβαια, γιατί η ακρίβεια από τη µια
καλπάζει, ο πληθωρισµός σε όλη την Ευρωζώνη σηµείωσε επί-
δοση τον Φλεβάρη µικρότερη των προβλέψεων και σε µας µεγα-
λύτερη. Και δεν είναι µόνο η ακρίβεια µε την κλασσική έννοια των
βασικών ειδών. Είναι κόστη από τη στέγαση, µέχρι την υγεία και
την παιδεία, τα οποία συµπεριλαµβάνουν τελικά όλη την κοινωνία. 

Ας περάσουµε στους αριθµούς. Μέχρι τον Δεκέµβρη η Κυβέρ-
νηση, µε αποκορύφωµα τη συζήτηση του προϋπολογισµού, µι-
λούσε για οικονοµικό θαύµα. Ειδικά στον προϋπολογισµό
µιλούσε µόνο γι’ αυτό, κραδαίνοντας αριθµούς. Σήµερα, τρεις
µήνες µετά, το τοπίο έχει αλλάξει δραµατικά θα έλεγα. Εν πάση
περιπτώσει, είµαστε σε ένα τελείως άλλο σκηνικό. Δεν µου αρέ-
σουν οι ακραίες εκφράσεις. Έχει αλλάξει εντελώς το τοπίο. 

Η ΕΛΣΤΑΤ µας ενηµερώνει ότι αντί για 2,4% ανάπτυξη το 2023
σηµειώσαµε 2%. Δεν είναι το 0,4%. Είναι ότι αυτή η πτώση του
0,4% οφείλεται σε κάθετη πτώση των άµεσων επενδύσεων πα-
γίου κεφαλαίου. Σήµερα το πρωί βγήκε το στοιχείο ότι από τις
άµεσες ξένες επενδύσεις το 52% είναι Golden Visa. Αυτό είναι το
µεγάλο ζήτηµα πίσω από όλη αυτή την κατάσταση. 

Για τον πληθωρισµό ήδη αναφέρθηκα πώς εξελίσσεται νωρί-
τερα. Οι καταθέσεις µειώνονται ως ποσοστό του ΑΕΠ, άρα το
πραγµατικά διαθέσιµο χρήµα για επενδύσεις είναι περιορισµένο.
Όµως, το πιο ανησυχητικό απ’ όλα είναι αυτό που προβλέπουν
το ΔΝΤ αρχικά, στη συνέχεια η EUROSTAT, αλλά και άλλοι διε-
θνείς οργανισµοί. Μιλάνε για σενάρια από το 2026 και µετά µέχρι
το 2050 και το 2060 η ανάπτυξη θα καρκινοβατεί γύρω από το
1% ίσως και λίγο παρακάτω. Είναι ένα σενάριο το οποίο προοιω-
νίζεται µεγάλες δυσκολίες και το οποίο η Ελλάδα πρέπει πάση
θυσία να αποφύγει. 

Ως κατακλείδα όλων αυτών, ο οίκος αξιολόγησης Moody’s,
ένας από τους µεγαλύτερους, απέφυγε -αρνήθηκε, όπως θέλετε
πείτε το- να µας δώσει την επενδυτική βαθµίδα. Εµείς, κύριε
Υπουργέ, για την ιστορία της Moody’s δεν επιχαίρουµε. Εµείς µε
την Ελλάδα είµαστε, δεν είµαστε µε τους οίκους αξιολόγησης.
Αυτό είναι καθαρό, να το πω σήµερα. Εξάλλου, η υπόθεση της
επενδυτικής βαθµίδας µας αφορά στο συντριπτικά µεγάλο
µέρος, γιατί αν η Ελλάδα δεν είχε µείνει στο ευρώ εκεί που την
κράτησε το ΠΑΣΟΚ µε την ηρωική του προσπάθεια, για καµµία
επενδυτική βαθµίδα δεν θα µιλούσαµε σήµερα. Αξιολογούµε,
όµως, αυτά που λέει η Moody’s και δυστυχώς, λέει κάποια σηµεία
στα οποία έχουµε εστιάσει από το καλοκαίρι ακόµα και νωρίτερα
στην προηγούµενη κανονική περίοδο, την κριτική µας, σε ένα µο-
ντέλο ανάπτυξης που είναι αδιέξοδο, υποτιµά τους διεθνείς κιν-
δύνους σε µια οικονοµία που έχει ρηχότητα, έχει µονοµέρεια µε
τον τουρισµό, δεν είναι υγιής η κεφαλαιακή βάση των τραπεζών.
Αυτά µας λέει η Moody’s. Είναι ζητήµατα τα οποία έχουµε θέσει. 

Εµείς, όπως είπα, δεν επιχαίρουµε, όπως δεν αρνούµαστε να
αναγνωρίσουµε ότι µαζί σας χαρήκαµε για την επενδυτική βαθ-
µίδα -είπα γιατί, γιατί διεκδικούµε µεγάλο µέρος της- ούτε διστά-
ζουµε να αναγνωρίσουµε την καλή πορεία των εσόδων. Όµως,
την ίδια στιγµή λέµε µε σαφήνεια ότι το ισοζύγιο έµµεσων-άµε-
σων φόρων είναι µια πηγή τεράστιων ανισοτήτων και έχουµε ου-
σιαστικά έναν από τους δυσµενέστερους συντελεστές έµµε-
σης-άµεσης φορολογίας σε όλη την Ευρώπη. 

Η κατάσταση την οποία περιέγραψα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν προέκυψε τυχαία. Η Κυβέρνηση στην πρώτη περίοδό
της -γιατί σε λίγο συµπληρώνει τα πέντε χρόνια στο τιµόνι της
χώρας- σπατάλησε πολύτιµο δηµοσιονοµικό χώρο και χρόνο.
Έφτασε µε τη µεγάλη δηµοσιονοµική επέκταση, όταν υπήρξε η
ρήτρα διαφυγής για όλες τις χώρες λόγω της πανδηµίας, να
δώσει επιστρεπτέες µέχρι και στα Airbnb. Καµµία αναπτυξιακή
επένδυση. Προτίµησε τα επιδόµατα και απέκλεισε συστηµατικά
διαρθρωτικές λύσεις, όπως για παράδειγµα το νέο ΕΚΑΣ ή την
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κατάργηση προσωπικής διαφοράς. Τα µισά market pass δεν θα
χρειάζονταν, αν είχαν ακολουθήσει µια τέτοια οδό που προτεί-
νουµε συστηµατικά από την µεριά µας. 

Δεν έκανε, όµως, µόνο αυτό η Κυβέρνηση. Έκανε και κάτι άλλο
πολύ σηµαντικότερο, προκαλώντας µια τεράστια αναδιανοµή ει-
σοδηµάτων και ευνοώντας προκλητικά ολιγοπώλια. Στην ενεργει-
ακή κρίση προτίµησε πραγµατικά την αφαίµαξη του προϋπολο-
γισµού. Κι αν δει κανείς τι έδωσε ο προϋπολογισµός και τι κέρδη
δήλωσαν οι πάροχοι, είναι ακριβώς το ίδιο ποσό. Όταν εµείς προ-
τείναµε πλαφόν στη λιανική για να επιµεριστεί το κόστος στους
παραγωγούς, στους παρόχους και στον κρατικό προϋπολογισµό,
αγνοήθηκε η πρότασή µας.

Με το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» φόρτωσε πάλι στον προϋπολογισµό
τις εγγυήσεις έτσι ώστε οι τράπεζες σήµερα να προσπαθούν να
µοιράζουν µερίσµατα και τσιµουδιά για τον αναβαλλόµενο φόρο,
µέρος του οποίου πρέπει να αρχίσουν, βέβαια, να τον αποπλη-
ρώνουν. Όλοι αθροίζουν κέρδη ακριβώς γιατί ευνοούνται, όπως
είπα, ολιγοπωλιακές καταστάσεις. 

Υπάρχει εµµονή στο µοντέλο ανάπτυξης που λέγεται υπερτου-
ρισµός, real estate, κατανάλωση και την ίδια ώρα η χώρα στερεί-
ται αγροτικής πολιτικής, βιοµηχανικής πολιτικής και ιδιαίτερα
κρίσιµο περιφερειακής πολιτικής. Δεν υπάρχει σε καµµία περιφέ-
ρεια της χώρας µια ολοκληρωµένη, συγκροτηµένη πρόταση. 

Η ίδια λογική ολιγοπωλιακών πρακτικών, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, χαρακτηρίζει απ’ άκρου εις άκρον την Κυβέρνηση.
Χθες σε µια ενδιαφέρουσα συνάντηση που υπερέβη τις δύο ώρες
µε την Τράπεζα της Ελλάδος, µας παρουσιάστηκαν ενδιαφέρο-
ντα στοιχεία για την συµβολή που έχουν οι ολιγοπωλιακές πρα-
κτικές στην ακρίβεια. Προσθέστε και τις ενδοοµιλικές και
τριγωνικές συναλλαγές στις οποίες έχουµε µηδενικά αποτελέ-
σµατα ελέγχων από το ΣΔΟΕ και τις ανάλογες υπηρεσίες και θα
βρείτε µπροστά σας τις αιτίες της ακρίβειας που επιµένει. 

Οι ολιγοπωλιακές πρακτικές -και µε αυτό ολοκληρώνω, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι- αφορούν απ’ άκρου εις άκρον την πρα-
κτική αυτής της Κυβέρνησης που φροντίζει συστηµατικά µόνο
για τους λίγους. 

Θα ακολουθήσει αµέσως µετά µια συγκεκριµένη και συγκρο-
τηµένη αναφορά στο Ταµείο Ανάκαµψης. Από τη µεριά µου για
το Ταµείο Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ θα επαναλάβω κάτι, κύριε
Υπουργέ, που σας έχω πει πολλές φορές. Η χώρα έχει στη διά-
θεσή της ένα πρωτοφανές σε ύψος ποσό επενδυτικό που υπερ-
βαίνει τα 70 δισεκατοµµύρια ευρώ και αδυνατείτε να πείτε στους
Έλληνες πολίτες τι θα αλλάξει στη ζωή µας µετά από πέντε χρό-
νια. Μπορείτε εύκολα να πείτε ποιοι θα τα έχουν οικονοµήσει στο
τέλος αυτής της περιόδου, συγκεκριµένοι, αλλά τι θα αλλάξει τη
ζωή µας όχι. 

Δεν µιλάω γενικά κι αόριστα. Θα µπορούσαµε να υιοθετήσουµε
τρεις µεγάλους στόχους. Έναν σύγχρονο σιδηρόδροµο, αναγέν-
νηση-αναδιάρθρωση του ΕΣΥ και ενεργειακή δηµοκρατία. Είναι
µια λογική την οποία αποφεύγετε όπως ο διάολος το λιβάνι γιατί
προτιµάτε να εξυπηρετείτε σταθερά συµφέροντα και συγκεκρι-
µένα ολιγοπώλια. 

Κλείνω µε µία µόνο αναφορά που έχει καθαρά θεσµικό χαρα-
κτήρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Η Κυβέρνηση τελευταία επι-
χαίρει και επαίρεται για τον βασικό µισθό. Δεν έχουµε αντίρρηση.
Εµείς δεν αµφισβητούµε για τις αυξήσεις που υπήρξαν τα τελευ-
ταία τρία-τέσσερα χρόνια. Όµως, προτείνουµε σταθερά και σθε-
ναρά συλλογικές διαπραγµατεύσεις -αυτή είναι η οδός, δεν
έχουν την ίδια δυνατότητα όλοι οι κλάδοι της οικονοµίας, άλλοι
µπορούν να δώσουν και περισσότερα- µε κεντρικό ζήτηµα, εκτός
από τον βασικό µισθό, την απελευθέρωση µέσα από τον κοινω-
νικό διάλογο των τριετιών και όχι στη διακριτική ευχέρεια του
Υπουργού. 

Είναι µια τελείως άλλη λογική από αυτή που ακολουθείτε εσείς
προσπαθώντας να περάσετε µια αντίληψη ότι δίνετε δώρο στους
πολίτες. Μπαίνουµε ξανά σε περίοδο όπου η χαλάρωση δεν υφί-
σταται. Αυτή η λογική σας έχει καταρρεύσει ολοσχερώς, δεν έχει
πλέον κανένα ακροατήριο. Πρέπει να αλλάξετε άρδην πολιτική,
κύριε Υπουργέ, και εµείς είµαστε εδώ µε τις προτάσεις µας για
να δείξουµε τον δρόµο στους πολίτες.

Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ, κύριε
Κουκουλόπουλε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Παύλος Γερουλάνος και απ’ ότι κατά-
λαβα όταν ανακοίνωνα τους χρόνους επιθυµεί και τη δευτερολο-
γία του. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ. 
Αν υπάρχει κάτι στο οποίο µπορεί να συµφωνήσουν όλα τα

κόµµατα στο ελληνικό Κοινοβούλιο, αυτό είναι ότι πρέπει να αλ-
λάξει το παραγωγικό µοντέλο της χώρας. Αυτό που δεν λέει κα-
νένα κόµµα εκτός από το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα είναι
πότε πρέπει να αλλάξει, γιατί, πώς και σε τι. 

Το πότε νοµίζω είναι πλέον προφανές. Χθες. Σε δύο εκλογικές
τετραετίες κλείνει το παράθυρο για την εξυπηρέτηση του χρέ-
ους, έρχονται υψηλότεροι τόκοι και τοκοχρεολύσια. Αν δεν αλ-
λάξουµε τώρα, η ελληνική οικονοµία θα βρεθεί σύντοµα µε την
πλάτη στον τοίχο. Το γιατί πρέπει να αλλάξει το παραγωγικό µο-
ντέλο, είναι επίσης απλό, γιατί πρέπει να το κάνουµε πιο δυνατό,
πιο δίκαιο και πιο διαχρονικό. Δηλαδή, να του δώσουµε προ-
οπτική. 

Σήµερα το παραγωγικό µοντέλο της χώρας είναι ευάλωτο σε
διεθνείς κρίσεις. Χρειαζόµαστε 2% ανάπτυξη τον χρόνο, κάθε
χρόνο, χωρίς εξαιρέσεις, χωρίς διαλείµµατα, µόνο για να είµαστε
σίγουροι ότι θα διασώσουµε τα πράγµατα που έχουµε φτιάξει
µέχρι σήµερα. 

Επίσης, είναι βαθύτατα άδικο. Κάνει τους πλούσιους, πλουσιό-
τερους και τους φτωχούς, φτωχότερους. Αυξήσατε τους µι-
σθούς. Μάλιστα. Τους αυξήσατε λιγότερο από τον πληθωρισµό
και λιγότερο από τα κέρδη των επιχειρήσεων. Δεν φαντάζοµαι να
περιµένει κανείς να χειροκροτηθείτε γι’ αυτό. Και τέλος, το ση-
µερινό παραγωγικό µοντέλο πρέπει να αποκτήσει προοπτική.
Αυτό σηµαίνει να αυξηθεί ο αριθµός των κλάδων στους οποίους
βασίζεται και να αυξηθεί η δυνατότητα των κλάδων, να καινοτο-
µούν και να ανοίγουν νέες αγορές. Τι κάνετε γι’ αυτό; Ελάχιστα.
Πώς θα αλλάξει, λοιπόν, το παραγωγικό µοντέλο της χώρας µας;
Βασική συνθήκη για την αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου είναι
η διεύρυνση της παραγωγικής βάσης. Δηλαδή, µόνο όταν βά-
λουµε περισσότερες Ελληνίδες και περισσότερους Έλληνες στο
παιχνίδι της ανάπτυξης και τους δώσουµε τα κίνητρα για να δι-
ευρύνουν τις οικονοµικές τους δραστηριότητες. Όσο περισσό-
τεροι παράγουν, τόσο περισσότερα παράγουν, τόσο πιο ανταγω-
νιστικά παράγουν. Για να διευρύνουµε την παραγωγική βάση της
χώρας έχουµε πέντε εργαλεία στα χέρια µας: τα περιουσιακά
στοιχεία που εκµεταλλευόµαστε, τις πλουτοπαραγωγικές πηγές
που σήµερα παραµένουν ανεκµετάλλευτες, τα χρήµατα που έρ-
χονται από το εξωτερικό, τις τράπεζες και το φορολογικό σύ-
στηµα. Πέντε εργαλεία, κύριε Υπουργέ. 

Ας πάρουµε πρώτα τα περιουσιακά στοιχεία τα οποία εκµεταλ-
λευόµαστε ή µάλλον δεν εκµεταλλευόµαστε. Σήµερα τα διάφορα
ταµεία, στα οποία έχουµε εναποθέσει τα πιο ενεργά περιουσιακά
στοιχεία της Ελλάδας, κάνουν τραγική δουλειά. Τα χαρτοφυλάκια
της ΕΤΑΔ. Λέει, έχει εβδοµήντα δύο χιλιάδες ακίνητα και έχουν
αξιολογηθεί τα δυόµισι χιλιάδες. Δεν κάνω λάθος τη λέξη. Αξιο-
λογηθεί, όχι αξιοποιηθεί τα δυόµισι χιλιάδες. Πείτε µου αν κάνω
λάθος. Θα σας πει και ο κ. Νικητιάδης που το ανέδειξε για τη Δω-
δεκάνησο. Χωρίς σχεδιασµό ο πλούτος που χάνει η Κυβέρνησή
σας κάθε µέρα είναι αµύθητος.

Δεύτερον, οι αδρανείς πλουτοπαραγωγικές πηγές. Είναι αδρα-
νείς και λόγω της συρρίκνωσης της παραγωγικής βάσης και γιατί
δεν κάνετε απολύτως τίποτα για να τις φέρετε µέσα στις οικονο-
µικές δραστηριότητες. Πού να ξεκινήσουµε τη λίστα. Όλυµπος,
Ακαδηµία Πλάτωνος, Ιατρικός Τουρισµός, Τουρισµός Περιπέ-
τειας, οι επιστήµονες φεύγουν στο εξωτερικό. Δεν µιλάµε για
ανατροπή της παραγωγικής βάσης. Ακόµη και τη διεύρυνση δεν
έχετε καταφέρει να κάνετε. Κάποιοι κατάφεραν να ανοίξουν
ξένες αγορές για ελληνικά προϊόντα της ελληνικής γης. Κρασί,
γιαούρτι, λάδι, ψάρι. Δεν έχετε προσθέσει ούτε ένα εσείς. Ούτε
ένα. Βασική δουλειά µιας κυβέρνησης είναι να ανοίγει νέες αγο-
ρές για ελληνικά προϊόντα και εσείς δεν έχετε ανοίξει καµµία.
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Τρίτον, τα χρήµατα που έρχονται στην Ελλάδα. Ο καλύτερος
τρόπος να αξιοποιηθούν τα αδρανή περιουσιακά στοιχεία της
χώρας είναι να ενταχθούν σε έναν σχεδιασµό του ΕΣΠΑ για το
Ταµείο Ανάκαµψης. Όχι παθητικά όπως γίνεται σήµερα αλλά µε
εθνικό σχεδιασµό, όχι κρυφά όπως γίνεται σήµερα, αλλά µε δια-
φάνεια. Στις 4 Σεπτεµβρίου του 2023, επίκαιρη ερώτηση µας για
την αναθεώρηση. Θα σας πούµε όταν έρθει η ώρα, µας απα-
ντάτε. Στις 15 Σεπτεµβρίου του 2023, ερώτηση Βουλευτών του
ΠΑΣΟΚ και αίτηση κατάθεσης εγγράφων. Μας απαντάτε, όταν
ολοκληρωθούν οι διαπραγµατεύσεις. Στις 8 Δεκεµβρίου, ολοκλη-
ρώνονται οι διαπραγµατεύσεις. Ακόµη είµαστε στο σκοτάδι. Κά-
ναµε τους ντεντέκτιβ για να βρούµε αυτά που δεν θέλατε να
δείξετε στον ελληνικό λαό. Τόση αγωνία πια για τους άριστους; 

Είναι ντροπή για την οικονοµία µας και είναι ακόµα µεγαλύτερη
ντροπή για τη δηµοκρατία µας. Όµως δεν το παίρνω προσωπικά,
γιατί απ’ ότι φαίνεται ούτε η Κυβέρνηση σας ξέρει τι της γίνεται.
Ξέρετε τι απαντούν στις ερωτήσεις του ΠΑΣΟΚ οι Υπουργοί σας;
«Δεν ξέρουµε, ρωτήστε τον κ. Χατζηδάκη». Έχετε λεφτά για τα
απογευµατινά ιατρεία; «Δεν ξέρουµε, ρωτήστε τον κ. Χατζη-
δάκη». Μάλιστα. Πολιτική για την υγεία, ο Υπουργός Οικονοµι-
κών. Ενεργά και µε διαφάνεια, λοιπόν, και βάζοντας στο επίκεντ-
ρο του σχεδιασµού τις εκατοντάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις
και συλλογικότητες που σήµερα έχετε αφήσει απ’ έξω, όχι µόνο
τις µεγάλες επιχειρήσεις όπως γίνεται σήµερα. Θα σας τα πει και
η κ. Βατσινά. 

Τρανταχτό παράδειγµα οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Χά-
θηκε να δώσετε δύο ανεµογεννήτριες στους συνεταιρισµούς για
να κάνετε πιο ανταγωνιστικές τις τιµές των αγροτικών προϊόντων;
Όχι. Όλες τις µεγάλες επιχειρήσεις. Θα σας τα πει και ο κ. Πα-
ρασύρης. 

Τέταρτο εργαλείο, οι τράπεζες. Τίποτα δεν διατηρεί το σηµε-
ρινό αδιέξοδο στο παραγωγικό µοντέλο όσο η έλλειψη ανταγω-
νισµού στις τράπεζες. Η έλλειψη φαντασίας και γνώσης στη
χρηµατοδότηση νέων δραστηριοτήτων και η άρνησή του να χρη-
µατοδοτήσουν µικροµεσαίες επιχειρήσεις, διότι δεν θέλουν να
πάρουν ρίσκο, πνίγουν σε αδράνεια την ελληνική δηµιουργία. Αν
συνυπολογίσει κανείς ότι οι ελληνικές τράπεζες δεν κρατούν σε
οµηρία µόνο τους δανειολήπτες, αλλά και τα παιδιά τους, σηµαί-
νει ότι έχετε καταδικάσει το παραγωγικό µοντέλο της Ελλάδας
για δύο γενιές. Χαιρετήστε το 32 που λέγαµε πριν. Θα σας θα πει
και η κ. Αποστολάκη. 

Πέµπτο, το φορολογικό σύστηµα. Το φορολογικό σύστηµα
κρατάει συρρικνωµένη την παραγωγική βάση µε τρεις τρόπους.
Η αναλογία έµµεσων-άµεσων φόρων, η χαµηλή φορολογία µερι-
σµάτων και η χαµηλή φορολογία κληρονοµιάς οδηγεί τα µεσαία
στρώµατα στην αδράνεια, τα χρήµατα των πλουσίων στο εξωτε-
ρικό και αφήνουν τον πλούτο σε µη παραγωγικά χέρια αντιστοί-
χως. Έχετε αντίρρηση; Να σας ακούσω. 

Με δικό σας, λοιπόν, σχεδιασµό και αποφάσεις τα πέντε εργα-
λεία που µπορούν να διευρύνουν την παραγωγική βάση της
χώρας και να αλλάξουν το παραγωγικό µοντέλο, σήµερα τα κρα-
τάτε στα ίδια χέρια. Εκτός από κοινωνικά ανάλγητο είναι και οι-
κονοµικά καταστροφικό. Και δεν είναι τυχαίο ότι µετά την κρίση
οι µόνοι που επιβίωσαν ήταν εκείνες οι εταιρίες οι οποίες επιβίω-
σαν ως ολιγοπώλια µε ό,τι σηµαίνει αυτό για την ακρίβεια. Οι ανι-
σότητες αυξάνουν και τα µεσαία και χαµηλά στρώµατα µένουν
στην αδράνεια. 

Με λίγα λόγια η δική σας Κυβέρνηση δεν µπορεί να αλλάξει το
παραγωγικό µοντέλο της χώρας. Είναι πια αργά. Όχι µόνο απο-
τύχατε παρά τον πακτωλό χρηµάτων που είχατε στα χέρια σας,
αλλά διότι για την αλλαγή αυτή χρειάζονται τα τρία σίγµα: Συ-
νεργασία, συνέχεια και συστήµατα, δηλαδή αποκεντρωµένοι θε-
σµοί που λειτουργούν. 

Για τη συνεργασία που διασφαλίζει τη συνέχεια τι να πω; Η
αδιαφάνεια σας µας έχει βάλει όλους απέναντι, όλα τα άλλα κόµ-
µατα. Με νοµοσχέδια που έρχονται νύχτα, που αντί να κοιτούν τη
µεγάλη εικόνα κάνουν διαχείριση της ηµέρας, που αντί να απλο-
ποιούν διαδικασίες για τους πολλούς, τους κόβουν και τους ρά-
βουν για τους λίγους. 

Διακοµµατική συνεργασία δεν µπορεί να υπάρξει και θα σας
τα πει και η κ. Λιακούλη. Αν δεν υπάρχει διαφάνεια, δεν υπάρχει

συνεργασία. Χωρίς συνεργασία δεν µπορεί να έχουµε συνέχεια,
εκτός αν υπολογίζεται όπως ο κ. Καραµανλής το 2007 να µας φω-
νάξετε για συνεργασία όταν θα είσαστε µε την πλάτη στον τοίχο. 

Αλλά το κυριότερο είναι άλλο και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε. Για να πατάξουµε τις ανισότητες πρέπει να αλλάξουµε το
παραγωγικό µοντέλο. Για να αλλάξουµε το παραγωγικό µοντέλο
πρέπει να διευρύνουµε την παραγωγική βάση. Για να διευρύ-
νουµε την παραγωγική βάση πρέπει να αποσυγκεντρώσουµε τον
πλούτο. Και για να αποσυγκεντρώσουµε τον πλούτο πρέπει να
αποσυγκεντρώσουµε την εξουσία. 

Με λίγα λόγια για να πατάξουµε τις ανισότητες πρέπει να φύγει
η εξουσία από το Μαξίµου και να πάει όσο πιο κοντά στα παρα-
γωγικά στρώµατα της Ελλάδας γίνεται. Ποιος θα το κάνει αυτό;
Εσείς που τη µαζέψτε εκεί;

Όσο όλη η εξουσία είναι συγκεντρωµένη στο Μαξίµου οι ένοι-
κοι του έχουν µάτια µόνο για τους φίλους τους. Δεν γνωρίζουν
τα προβλήµατα που συµβαίνουν σε όλη την Ελλάδα, πόσω µάλ-
λον να τα εξυπηρετήσουν. Μόνο αν πάµε την εξουσία στη βάση
θα αρχίσει η οικονοµία να δουλεύει για κάθε Έλληνα και κάθε Ελ-
ληνίδα. Μόνο έτσι θα στηθεί η ελληνική οικονοµία στα πόδια της
πραγµατικά και µόνο έτσι θα έχουµε χτίσει µια πραγµατικά πα-
τριωτική οικονοµία. Αλλά αυτό προϋποθέτει µια κυβέρνηση
ΠΑΣΟΚ. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 65ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας. 

Πριν από λίγο µιλούσε ο κ. Γερουλάνος, Βουλευτής της δικής
σας περιφέρειας.

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, επτά µαθήτριες και µαθητές και τέσσε-
ρις συνοδοί καθηγητές από το Δηµοτικό Σχολείο Αρκάσας Καρ-
πάθου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής Δωδεκανήσου -ο δικός σας
Βουλευτής- κ. Γεώργιος Νικητιάδης.

Κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο προκειµένου να σας ακού-
σουν και παιδιά της δικής σας εκλογικής περιφέρειας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για τον
λόγο και την προσφώνηση.

Θα χρησιµοποιήσω και τη δευτερολογία µου και ευελπιστώ στη
διπλή ανοχή σε ό,τι αφορά τον χρόνο.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα στοιχεία
πλέον για την ακρίβεια είναι καταλυτικά και αδιαµφισβήτητα.
Μόλις προχθές η EUROSTAT έδωσε στη δηµοσιότητα τα νέα
στοιχεία µε βάση τα οποία καταφέρατε -µήπως πρέπει να σας
δώσουµε και συγχαρητήρια- από την πρώτη θέση στην ακρίβεια
να είσαστε στη δεύτερη. Σας πέρασε η Μάλτα. Μπράβο λοιπόν
που καταφέρατε αυτό. Τα µέτρα που έχετε λάβει, εκεί µάς έχουν
φέρει. Όµως, ο πληθωρισµός των τροφίµων την ώρα που σε εµάς
είναι 8,3%, στην Ευρώπη είναι 5,7%.

Πρόσφατη έρευνα της «SILC», που έδωσε στη δηµοσιότητα η
ΕΛΣΤΑΤ, αναφέρει ότι ο ένας στους δύο Έλληνες δυσκολεύεται
να πληρώσει το ενοίκιό του. 

Και επειδή σας είδα να αντιδράτε, κύριε Χατζηδάκη, προηγου-
µένως µε ένα σαρδόνιο χαµόγελο, διαφωνώντας ενδεχοµένως µε
τις τοποθετήσεις των οµιλητών, θα ήθελα να δω και τη συναισθη-
µατική σας αντίδραση σ’ αυτό που σας λέω: Ένας στους δύο να
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µην µπορεί να πληρώσει το ενοίκιο, ένας στους δύο να µην µπο-
ρεί να πληρώσει το δάνειο, ένας στους δύο να µην µπορεί να πλη-
ρώσει τους πάγιους λογαριασµούς, το 43% των Ελλήνων να µην
µπορεί να πάει ούτε µια εβδοµάδα διακοπές, όταν κάθε ευρω-
παίος πολίτης µπορεί να κάνει τρεις και τέσσερις εβδοµάδες δια-
κοπές.

Για να έχετε όµως µια εικόνα των επιδόσεών σας, και να συ-
νειδητοποιήσετε και το µέγεθος της ακρίβειας παράλληλα, κατα-
θέτω στα Πρακτικά έναν πίνακα -και θα παρακαλούσα από το
Υπουργείο Ανάπτυξης, κύριε Υφυπουργέ, να τον µελετήσετε αυ-
τόν τον πίνακα- µε πενήντα έξι βασικά είδη, από τα στοιχεία που
περιέχει η EUROSTAT. Πηγή είναι η EUROSTAT.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Νικητιάδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πήρα λοιπόν πενήντα έξι βασικά είδη. Και τι έχετε καταφέρει
από το 2019 που κυβερνάτε µέχρι σήµερα; Οι αυξήσεις σε αυτά
τα πενήντα έξι προϊόντα ξεκινάνε από 25% και φτάνουν µέχρι
60%. Δεν είναι οι υψηλότερες αυξήσεις, έχει και µεγαλύτερες,
αλλά πήρα ενδεικτικά πενήντα έξι βασικά προϊόντα: Τυρί, γάλα,
ρύζι, ψωµί, υπηρεσίες, ταξίδια, κάτι που χρησιµοποιεί κάθε µέρα
ο Έλληνας. Εσείς λοιπόν στα τέσσερα χρόνια που κυβερνάτε εκεί
το πήγατε, 20% έως 60% αύξηση.

Μέχρι σήµερα για να καταπολεµήσετε την ακρίβεια έχετε λάβει
σωρεία µέτρων. Κατέγραψα τριάντα τρία µέτρα: Καλάθια, pass,
ταµπελάκια, ενισχύσεις, νοµοθετικές ρυθµίσεις, επικοινωνιακές
προβολές, ο Πρωθυπουργός στα σουπερµάρκετ, ο κ. Σκρέκας
στα σουπερµάρκετ.

Εσάς, κύριε Χατζηδάκη, δεν σας έχω δει ακόµα στα σουπερ-
µάρκετ. Δεν είναι της άµεσης αρµοδιότητάς σας.

Τι πετύχατε µε όλα αυτά τα µέτρα; Πετύχατε κάτι; Μια τρύπα
στο νερό. Και για να είµαστε ακριβέστεροι, µια τρύπα στο πορ-
τοφόλι του καταναλωτή πετύχατε. Επιβάλλατε πρόστιµα σε πο-
λυεθνικές εταιρείες. Τι πετύχατε; Η ακρίβεια φουντώνει. Φτάσατε
στο σηµείο να µην συµµορφώνονται ούτε οι ίδιες οι πολυεθνικές
επί των οποίων επιβλήθηκαν τα πρόστιµα. Βάλατε πρόστιµα και
µετά από µια εβδοµάδα, και ενώ είχατε επιβάλει σε συγκεκριµένα
προϊόντα πρόστιµα, οι συγκεκριµένες πολυεθνικές είχαν αυξήσει
τα προϊόντα τους, αυτές που τους επιβάλλατε τα πρόστιµα.

Καταθέτω πίνακα και γι’ αυτό, επειδή κατέγραψα τα προϊόντα
στις πολυεθνικές που εσείς επιβάλλατε τα πρόστιµα. Και όχι µόνο
δεν µείωσαν τις τιµές, αλλά έβαλαν και στο ταµπελάκι κάποια
προϊόντα. Προσέξτε, τους βάζουν πρόστιµο, υποτίθεται ότι πρέ-
πει να συµµορφωθούν και αντ’ αυτού αυξάνουν τις τιµές και µας
κοροϊδεύουν ότι είναι και 5% φθηνότερα µε το ταµπελάκι του κ.
Σκρέκα.

Καταθέτω κι αυτό στα Πρακτικά για να τα δείτε και να τα µελε-
τήσετε, τουλάχιστον να βάλετε τις υπηρεσίες σας να δουν ποιοι
είναι αυτοί που κοροϊδεύουν τον καταναλωτή.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Νικητιάδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και διαρκώς επιβάλλετε πρόστιµα. Σας στέλνουν εξώδικα οι
καταναλωτικές εταιρείες και σας ζητάνε να δώσετε στη δηµοσιό-
τητα τα προϊόντα για τα οποία επιβλήθηκαν τα πρόστιµα. Τα
αγνοείτε.

Καταθέτουµε ερώτηση µε αίτηµα για κατάθεση εγγράφων στο
Κοινοβούλιο, σας ζητάµε να µας δώσετε και τα πορίσµατα της
ΔΙΜΕΑ για να δούµε και να µάθει ο κόσµος αυτές τις εταιρείες
που επιβάλλατε τα πρόστιµα, για ποια προϊόντα και πόσο έκλεβαν
τον κόσµο. Ξανά µας αγνοείτε εδώ στο Κοινοβούλιο.

Δεν καταλαβαίνετε ότι ο αποτελεσµατικότερος τρόπος, κύριε
Υφυπουργέ της Ανάπτυξης, για να πολεµήσεις την ακρίβεια είναι
να έχεις ένα δυνατό καταναλωτικό κίνηµα. Για να είναι όµως δυ-
νατό το καταναλωτικό κίνηµα, θέλει να ξέρει σε ποια προϊόντα
τον έκλεβαν για να σαµποτάρει τους συγκεκριµένους και τότε θα
βάλουν µυαλό οι πολυεθνικές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεγάλο πρόβληµα είναι ότι η
ακρίβεια πλήττει τα φτωχότερα στρώµατα περισσότερο απ’ ό,τι

τα πλουσιότερα στρώµατα. Δεν το λέω µόνο εγώ, το λέει το Διε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο.

Κι εδώ θα καταθέσω άλλο ένα πίνακα µε µια µελέτη που πρα-
γµατοποιήσαµε στο ΠΑΣΟΚ µε τους συνεργάτες µας που δείχνει
πραγµατικά τη διαφορετική επίπτωση του πληθωρισµού από έναν
εργαζόµενο που παίρνει 750 ευρώ τον µήνα, σε ένα άλλο εργα-
ζόµενο που παίρνει πάνω από 3.500 τον µήνα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Νικητιάδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας λέω λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, και το καταθέτω κι αυτό
στα Πρακτικά και καλό θα είναι να το δείτε, ότι για τον χαµηλόµι-
σθο ο πληθωρισµός είναι 19,1%, ενώ γι’ αυτόν που αµείβεται
πολύ υψηλά είναι 10,50%. Και αν υπολογίσουµε ότι αυτοί οι άν-
θρωποι, οι φτωχότεροι, καταναλώνουν περισσότερα τρόφιµα και
µη αλκοολούχα ποτά, τότε είναι περισσότερα τα νούµερα. Δη-
λαδή ο πληθωρισµός των φτωχών και των µεσαίων είναι 31%, ενώ
σε αυτόν που παίρνει υψηλούς µισθούς είναι 13%. Ο πληθωρι-
σµός στα τρόφιµα δηλαδή πονάει πολύ περισσότερο τον φτωχό
άνθρωπο και τον µεσαίο.

Όµως, δεν ξέρω αν τα καταλαβαίνετε αυτά. Αυτή είναι µια τα-
ξική πολιτική. Το αντιλαµβάνεστε; Φοβάµαι πως δεν το αντιλαµ-
βάνεστε.

Πέρα όµως από αυτά, έχουµε τα τεράστια προβλήµατα µε τα
επιτόκια -είµαστε πρώτοι στην Ευρώπη-, µε τα spreads. Πού µπο-
ρεί να φτάσει αυτή η κατάσταση; Και επαίρεστε -σας το είπε και
ο κ. Κουκουλόπουλος και ο κ. Γερουλάνος- για την οικονοµία ότι
δεν έχουµε µεγάλα ρίσκα και ότι η οικονοµία µας χαίρει εκτίµη-
σης. Αν είναι έτσι τα πράγµατα, γιατί οι τράπεζες φοβούνται να
δανείσουν; Γιατί οι τράπεζες δεν δίνουν δάνεια; Γιατί δίνουν δά-
νεια σε τριάντα-σαράντα επιχειρήσεις, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; Δεν παίρνουν άλλοι δάνεια. Ψάξτε το. Έχετε φίλους,
έχετε ψηφοφόρους, έχετε ανθρώπους στις περιοχές σας που
γνωρίζετε πολύ καλά, µικροεπιχειρηµατίες. Ρωτήστε τους αν
µπορούν να πάρουν ένα δάνειο. Πώς πάει καλά η οικονοµία όταν
παίρνουν τριάντα-σαράντα επιχειρήσεις δάνειο;

Δεν έχετε δει, το είπε και ο κ. Κουκουλόπουλος, το ολιγοπώλιο;
Το είπε και ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος. Αυτό το
υψηλό κόστος του δανεισµού έχει επίπτωση στην ακρίβεια, γιατί
άµα οι επιχειρήσεις πρέπει να πληρώσουν πολύ ακριβά, εκ των
πραγµάτων ανεβαίνει το κόστος τους και εκ των πραγµάτων ανε-
βαίνει και το κόστος του προϊόντος.

Θέλετε να επιβάλλετε ψηφιακές συναλλαγές, πλαστικό χρήµα
και καλά κάνετε.

Αλλά, γι’ αυτές τις προµήθειες από τις τράπεζες θα µπει κά-
ποιο ταβάνι; Κάντε µια δική σας συναλλαγή, στείλτε ηλεκτρονικά.
Έκανα εγώ προχθές και πλήρωσα 8 ευρώ. Με χρέωσαν οι τρά-
πεζες για µια απλή ηλεκτρονική συναλλαγή 8 ευρώ, όταν πιέζετε
τον κόσµο να κάνει ηλεκτρονικές και καλά κάνετε.

Όταν η Επιτροπή Ανταγωνισµού επέβαλε τα πρόστιµα, το ότι
ήρθαν οι τράπεζες και δεν αµφισβήτησαν τα πρόστιµα τους, τότε
τους είπα: Τόσο είναι το πρόστιµο, εναρµονισµένη πολιτική, χρε-
ώνετε στις διατραπεζικές στα ΑΤΜ δύο ευρώ παραπάνω απ’ ότι
έπρεπε να χρεώνετε και οι τράπεζες αποδέχθηκαν, δεν αµφισβή-
τησαν, συµβιβάστηκαν και πλήρωσαν το πρόστιµο. Τι σηµαίνει
αυτό; Ότι συνοµολόγησαν εµµέσως πλην σαφώς τις εναρµονι-
σµένες πρακτικές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και επειδή είναι εδώ ο Υφυπουρ-
γός Ανάπτυξης, αλλά και εσείς κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών
-διότι υποτίθεται ότι εποπτεύετε το σύνολο της οικονοµίας και η
ακρίβεια έχει σχέση και µε εσάς- έχουµε καταθέσει συγκεκριµέ-
νες προτάσεις.

Έλεγχοι. Σας είπε ο κ. Κουκουλόπουλος για τις ενδοοµιλικές
συναλλαγές. Έχετε, κύριε Υφυπουργέ της Ανάπτυξης, ένα παρά-
δειγµα να µας δείξετε ότι ελέγξατε τις ενδοοµιλικές συναλλαγές,
για να δείτε τι γίνεται µέσα στον ίδιο όµιλο και τι εικονικά τιµολό-
για κυκλοφορούν για να αυξάνουν το κάθε προϊόν; Το έχετε ψάξει
ποτέ; Έλεγχοι, λοιπόν.

ΦΠΑ. Μειώστε τον ΦΠΑ στα βασικά είδη. Μειώστε ή καταργή-
στε τον Ειδικό Φόρο Κατανάλωσης. Ενισχύστε την Επιτροπή
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Ανταγωνισµού, δώστε της δύναµη και ενισχύστε τις καταναλωτι-
κές οργανώσεις. Όχι να βγαίνει ο Γενικός Γραµµατέας του
Υπουργείου και να αφήνει υπονοούµενα για δήθεν ποινική δρα-
στηριότητα των καταναλωτικών οργανώσεων. Καταναλωτικό κί-
νηµα σηµαίνει µια δύναµη στα χέρια του καταναλωτή, του λαού,
αλλά και της πολιτείας, προκειµένου να αντιµετωπιστεί η ακρί-
βεια.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής των Ελλήνων,
δεκαεπτά µαθήτριες και µαθητές και ένας συνοδός εκπαιδευτι-
κός από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Βούλας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής Ηρακλείου του ΠΑΣΟΚ - Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Ελένη Βατσινά για την πρωτολογία της.

Ορίστε, κυρία Βατσινά, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, σε συνέχεια της ανάπτυξης του θέµατος της

επερώτησης από τους συναδέλφους µου, θα µου επιτρέψετε να
προσθέσω µερικά στοιχεία που αφορούν τις πολύπαθες µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις, µερικά στοιχεία που αποδεικνύουν ότι οι
µόνες λέξεις που περιγράφουν σωστά το τι κάνει η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας µε το Ταµείο Ανάκαµψης και για ποιους
είναι δύο, πάρτι συµφερόντων. 

Είµαι σίγουρη πως όταν µας απαντήσετε, θα πρυτανεύσει η
προτεραιότητα, να µας πείτε ότι όσα καταθέτει σήµερα το
ΠΑΣΟΚ είναι προσωπικές µας απόψεις. Υπάρχουν όµως και οι
αριθµοί, υπάρχουν και οι φορείς που συλλέγουν στοιχεία. Γι’
αυτό θα περιµένουµε µε αγωνία να ακούσουµε πώς θα ανατρέ-
ψετε αυτά τα αδιάσειστα στοιχεία που αποδεικνύουν ότι στην Ελ-
λάδα η µικροµεσαία επιχείρηση έχει ελάχιστες ευκαιρίες να
αντλήσει ευρωπαϊκούς πόρους.

Η έκθεση της ΑΑΔΕ για το 2023 αναφέρει ότι τα έσοδα του
κράτους από ΦΠΑ µειώθηκαν κατά 2,8 σε σχέση µε το 2022. Αυτό
σηµαίνει -θέλετε, δεν θέλετε να το παραδεχτείτε- ότι ο πληθωρι-
σµός που έφτασε το 3,4% τον Μάρτιο, τη στιγµή που στην Ευ-
ρωζώνη κινείται στο 2,4%, η ακρίβεια, η αύξηση τιµών σε πρώτες
ύλες, η αύξηση στις µεταφορές, στην ενέργεια, πλήττουν και το
αγοραστικό κοινό, πλήττουν και την επιχείρηση. 

Θα έλεγε, λοιπόν, κανείς ότι µια δίκαιη και αµερόληπτη πολι-
τική της Κυβέρνησης θα ήταν εκείνη που εστιάζει στο εξής, να
µπει ένα τέλος σε αυτή τη δυσβάσταχτη εικόνα της ελληνικής
αγοράς, βοηθώντας τη θεµέλιο λίθο κάθε οικονοµίας, τη µικρο-
µεσαία επιχείρηση. 

Θα µου επιτρέψετε αυτό το λέει η επιστήµη, είναι θέµα απλών
µαθηµατικών και θέµα µακροοικονοµίας, το λέει και η λογική, το
λέει όµως και η ηθική. Τι λέει, όµως, η Κυβέρνησή σας εδώ και
τεσσεράµισι έτη; Περισσότερα από 10 δισεκατοµµύρια ευρώ του
Ταµείου Ανάκαµψης κατευθύνθηκαν σε τριακόσιες πενήντα µε-
γάλες επιχειρήσεις µόνο. Μόλις 1,5 δισεκατοµµύριο κατέληξε σε
µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Η αναλογία είναι σκανδαλώδης. Σχε-
δόν 40% των µικρών των µικρών επιχειρήσεων δηλώνει ότι δεν
γνωρίζει καν τη χρήση του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Η Κυβέρνησή σας, λοιπόν, έχει εδώ και καιρό χάσει το δρόµο
της ηθικής. Έχετε πάρει άλλο δρόµο, το δρόµο που στρώνεται
µε ροδοπέταλα στις µεγάλες επιχειρήσεις, αφήνοντας τις µικρο-
µεσαίες να παλέψουν στις δυσκολίες µε τα εµπόδια που εσείς οι
ίδιοι τους βάζετε. Ένα ακόµα εµπόδιο στη µικροµεσαία επιχειρη-
µατικότητα µπαίνει από το τραπεζικό σύστηµα. Οι νέες επενδύ-
σεις είναι σχεδόν αδύνατες. Η έλλειψη ρευστότητας ασφυκτική.
Και οι µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις είναι σχεδόν αποκλει-
σµένες από το τραπεζικό σύστηµα. 

Να σας θυµίσω ότι είµαστε στον τέταρτο µήνα αυτού του χρό-
νου και ακόµη αυτό που ψηφίστηκε τον Δεκέµβρη για τα POS δεν

µπορεί να υλοποιηθεί παρά µόνο σταδιακά. Βιώσαµε και το στά-
διο που οι τράπεζες αποφάσισαν µόνες τους ότι είναι υπεράνω
νόµου. Βέβαια, η Κυβέρνηση σας επέτρεψε για το θέµα των τερ-
µατικών να µπορούν να αποφασίζουν οι τράπεζες µόνες τους και
αποφάσιζαν σε ποιον θα δώσουν και σε ποιον δεν θα δώσουν
POS µε κριτήρια που δεν υπάρχουν πουθενά στον νόµο, κάνο-
ντας τους επαγγελµατίες εν δυνάµει φορολογικούς παραβάτες.

Από τα επίσηµα στοιχεία των επιµελητηρίων από ένα σύνολο
οκτακοσίων χιλιάδων επιχειρήσεων και αυτοαπασχολουµένων
µόνο οι σαράντα εννιάµισι χιλιάδες έχουν τη δυνατότητα πρό-
σβασης στο τραπεζικό σύστηµα της χώρας. Και ψάχνουµε εµείς
τώρα να βρούµε πώς µία Κυβέρνηση που δεν µπορεί να εξασφα-
λίσει την πρόσβαση στο τραπεζικό σύστηµα σε όλες τις επιχει-
ρήσεις, θα εξασφαλίσει την πρόσβαση στο Ταµείο Ανάκαµψης. 

Παράλληλα, η Κυβέρνηση εµφανίζεται µε ένα προσωπείο ότι
ενδιαφέρεται για την αύξηση των µισθών και συντάξεων την ίδια
στιγµή που χιλιάδες εργαζόµενοι στις τράπεζες αναγκάζονται σε
εθελουσία. Και γιατί αυτό; Για να κλείσουν υποκαταστήµατα και
ολόκληρες περιοχές να µένουν χωρίς τραπεζικά υποκαταστή-
µατα µε αποτέλεσµα οι κατά τόπους επιχειρήσεις να αδυνατούν
να εξυπηρετούν τις καθηµερινές τους συναλλαγές. Αδυνατούν,
βέβαια, να εξυπηρετήσουν και τα επιχειρηµατικά δάνεια τους µε
την τρελή κούρσα επιτοκίων, για την οποία η Κυβέρνησή σας δια-
τυπώνει µάλλον την άποψη ότι δεν µπορεί να παρέµβει για να την
σταµατήσει. 

Περιττό να θυµίσω ότι στη χώρα αυτή επί δέκα χρόνια τα δικα-
στήρια οριοθετούσαν δόσεις, επιτόκια και πρώτη κατοικία µε
νόµο του ΠΑΣΟΚ. Όλα αυτά οδηγούν πια στο συµπέρασµα ότι η
βιωσιµότητα των µικροµεσαίων επιχειρήσεων εξαρτάται πλέον
µόνο από τις δυνάµεις της ίδιας της επιχείρησης. Δεν είναι ζή-
τηµα πολιτικής, είναι, όπως σας είπα, ζήτηµα ηθικής. Είναι ζήτηµα
σε ποια πλευρά της ιστορίας θέλετε να ανήκετε. Υπάρχει η
πλευρά των µεγάλων επιχειρήσεων, η πλευρά των καρτέλ συµ-
φερόντων και του αθέµιτου ανταγωνισµού που έχετε δηµιουργή-
σει στην αγορά και εντός του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Υπάρχει, όµως και η πλευρά όπου κτυπάει η καρδιά της οικο-
νοµίας, εκεί που ξεκίνησε η επιχειρηµατικότητα, που ξεχωρίζει η
δηµιουργία, η πρωτοτυπία, η αυθεντικότητα, πράγµατα στα
οποία οι Έλληνες διαπρέπουν ακόµα και αν ξεκίνησαν από ένα
µαγαζί τρία επί τρία. Αυτές είναι και οι ελληνικές επιχειρήσεις που
είναι οι βράχοι της ελληνικής οικονοµίας, που τους αξίζει ίση πρό-
σβαση στις παροχές και που δεν τους αξίζει η Κυβέρνησή σας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ για την ακριβή διαχείριση του χρόνου. 
Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών

του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, η κ. Μιλένα Αποστολάκη. 
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Κύριοι Υπουργοί, υπάρχει ένα ζή-

τηµα. Το ζήτηµα είναι σαφές και ορατό από όλους. Η Κυβέρνηση
αντιµετώπισε το πρόβληµα των κόκκινων δανείων αποκλειστικά
ως ένα πρόβληµα των τραπεζών και όχι ένα πρόβληµα που του-
λάχιστον αφορά εξίσου και τους δανειολήπτες. Διευκολύνατε την
αποµάκρυνση κόκκινων δανείων από τους ισολογισµούς των τρα-
πεζών µε την πώλησή τους στα funds και την ανάθεση της δια-
χείρισής τους στους servicers χωρίς καµµία πρόνοια για τους
αδύναµους δανειολήπτες. 

Σήµερα η πραγµατικότητα είναι λοιπόν ότι ένας υπέρογκος
όγκος, ύψους 78 δισεκατοµµυρίων, τουλάχιστον το 1/3 του ΑΕΠ
της χώρας, βρίσκεται στα funds και στους servicers που τα δια-
χειρίζονται και οι οποίοι σας υπαγορεύουν µε µοναδικό γνώµονα
την αύξηση της αχαλίνωτης κερδοφορίας τους, τις πολιτικές για
την αντιµετώπιση των αδύναµων δανειοληπτών και εσείς υπά-
κουα τις εκτελείτε. 

Tα προηγούµενα χρόνια είδαµε να εξαλείφεται από την Κυβέρ-
νηση κάθε πλέγµα προστασίας των δανειοληπτών, µε αποκορύ-
φωµα βέβαια την πλήρη κατάργηση της προστασίας της πρώτης
κατοικίας. Διασφαλίσατε την ταχύτερη επίσπευση των πλειστη-
ριασµών και θέσατε στη διάθεση των εταιρειών διαχείρισης και
έναν πτωχευτικό κώδικα, που έχει µοναδικό σκοπό τη διευκό-
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λυνση της ρευστοποίησης της ακίνητης περιουσίας. 
Το µόνο εργαλείο που αφήσατε για τους δανειολήπτες είναι ο

εξωδικαστικός µηχανισµός, αλλά γνωρίζετε πολύ καλά, ότι είναι
ένας µηχανισµός, στον οποίο οι εταιρείες διαχείρισης έχουν τον
πλήρη έλεγχο.

Είναι ενδεικτικό, κύριε Υπουργέ, ότι όταν τον Δεκέµβριο η Κυ-
βέρνηση ψήφισε τον ν. 5072, ενσωµατώνοντας την οδηγία 2161,
αγνόησε την προτροπή του συµβουλίου προς τα κράτη µέλη να
υιοθετήσουν αποτελεσµατικές διαδικασίες και µέτρα ρύθµισης
προστασίας των δανειοληπτών. Και βέβαια αγνοήσατε και το πλέ-
γµα των τροπολογιών που σας πρότεινε το ΠΑΣΟΚ. 

Οι εταιρείες διαχείρισης, τέσσερις µήνες µετά την ψήφιση του
ν.5072, εξακολουθούν φυσικά να αντιµετωπίζουν τους δανει-
ολήπτες µε απόλυτη αδιαφάνεια και αυθαιρεσία. Εσείς ο ίδιος
προσωπικά ψευδώς διαβεβαιώσατε σε αυτήν την Αίθουσα, για τη
δήθεν πρόσβαση των δανειοληπτών σε στοιχεία που θα τους επι-
τρέπει να ελέγχουν το ύψος των οφειλών απέναντι στα funds και
στους servicers. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι τα συστήµατα των εται-
ρειών, αυθαίρετα και δίχως τεκµηρίωση, ενηµερώνουν µόνο εφε-
ξής και φυσικά για ποσά τα οποία αυθαίρετα αξιώνουν από τους
δανειολήπτες. 

Έτσι, οι δανειολήπτες ανήµποροι βλέπουν να δροµολογούνται
πλειστηριασµοί και κάποιοι από αυτούς µπαίνουν σε ρυθµίσεις,
τις οποίες είναι βέβαιο ότι δεν µπορούν να τηρήσουν. Πριν περά-
σει ένας χρόνος, τα δάνεια αυτά «ξανακοκκινίζουν», γεγονός που
επιβεβαιώνει ότι αυτό το σύστηµα δεν µπορεί να παράγει βιώσι-
µες ρυθµίσεις. Τα στοιχεία είναι από τους servicers. Η Γενική
Γραµµατεία Ιδιωτικού Χρέους δεν παρέχει καµµία πληροφόρηση. 

Ο εξωδικαστικός µηχανισµός, λοιπόν, δεν µπορεί να υποκατα-
στήσει την προστασία που η Κυβέρνηση αρνείται, ούτε, όµως, να
κρύψει και την απουσία αυτής της προστασίας. Στα τρία χρόνια
λειτουργίας του από τα 270 δισεκατοµµύρια του ιδιωτικού χρέ-
ους έχουν ρυθµιστεί µόλις 5,2 δισεκατοµµύρια. Ο Φορέας Από-
κτησης και Επαναµίσθωσης, τρεισήµισι χρόνια τώρα, δεν έχει
συσταθεί και στο Πρόγραµµα Ενδιάµεσης Προστασίας έχουν
υπαχθεί λιγότερες από διακόσιες αιτήσεις, πράγµα που συνιστά
µια de facto απόδειξη της ανεπάρκειας και της αναποτελεσµατι-
κότητας της Κυβέρνησης να παράσχει έστω και µια υποτυπώδη
προστασία στον ανήµπορο δανειολήπτη που από ιδιοκτήτης έχει
µετατραπεί σε µισθωτή της κατοικίας του.

Κύριοι Υπουργοί, πίσω από τα κόκκινα δάνεια βρίσκεται ένα µε-
γάλο µέρος της πραγµατικής εθνικής µας οικονοµίας. Βρίσκονται
νοικοκυριά και επιχειρήσεις που έχουν συνδέσει την επιβίωση
τους µε τη ρύθµιση των δανείων. 

Τα κόκκινα δάνεια πουλήθηκαν στα funds όχι απλά για να τα
ξεφορτωθούν οι τράπεζες, που, εξαιτίας του όγκου τους, δεν
µπορούσαν να τα διαχειριστούν οι ίδιες. Πουλήθηκαν σε σηµα-
ντικά χαµηλότερη αξία από την πραγµατική ονοµαστική αξία των
απαιτήσεων ώστε ακριβώς οι εταιρείες διαχείρισης να µπορέ-
σουν να τα αναδιαρθρώσουν µε µια εύλογη γι’ αυτούς κερδοφο-
ρία, όχι για να κερδοσκοπήσουν αχαλίνωτα, όπως τους επιτρέ-
πετε. 

Η πώληση των δανείων θα έπρεπε να συνεπάγεται υποχρεώ-
σεις αναδιάρθρωσης για τα funds και τους servicers, ώστε να
αποκαταστήσουν πολλά από αυτά τα κόκκινα δάνεια, τα οποία
ενδεχοµένως θα µπορούσαν να επιστρέψουν στις τράπεζες φε-
ρέγγυα και ασφαλή, υλοποιώντας µε τον τρόπο αυτό µια πολιτική
που στο επίκεντρο θα έθετε τις ανάγκες των αδύναµων δανει-
οληπτών και όχι αποκλειστικά τις ανάγκες των τραπεζών και την
κερδοφορία τους και βέβαια την ανάγκη ενίσχυσης της παραγω-
γικής βάσης της χώρας µας. Αυτό δεν συνέβη. 

Αντίθετα, η πώληση των δανείων µπορεί -και το γνωρίζετε- να
µετατρέπεται σε εργαλείο για τον αφελληνισµό των επιχειρήσεων
και τη βίαιη αλλοίωση του επιχειρηµατικού χάρτη της χώρας. Δά-
νεια επιχειρήσεων συγκεκριµένων επιχειρηµατικών κλάδων µπο-
ρούν να περιέρχονται µέσα από την τιτλοποίηση τους σε funds
που ελέγχονται από ισχυρούς ανταγωνιστικούς οµίλους, οι οποίοι
από προνοµιακή θέση οργανώνουν την εξουδετέρωση των αντα-
γωνιστών τους και τη δεσπόζουσα επικράτησή τους στη σχετική
αγορά. 

Η αδιαφανής λειτουργία, όµως, δεν εξαντλείται εδώ. Περιλαµ-

βάνει όσα δύσοσµα η υπόθεση Πάτση έφερε στην επιφάνεια. Πε-
ριλαµβάνει εκβιαστικές µεθοδεύσεις µέσα από την καταστρατή-
γηση του κώδικα δεοντολογίας για εκποιήσεις ακινήτων τα οποία
η αγορά χαρακτηρίζει «φιλέτα» και τα οποία, µέσα από την εκµε-
τάλλευση της ιδιαίτερης θέσης και φυσικά της προνοµιακής εσω-
τερικής πληροφόρησης, διοχετεύονται στους επιτήδειους
-ενδεχοµένως- φίλους σας. 

Η πολιτική σας οδηγεί σε µια αγορά κόκκινων δανείων µε µε-
γάλες στρεβλώσεις που κινείται µακράν της λογικής των βιώσι-
µων ρυθµίσεων. Σύµφωνα µε τους τελευταίους ισολογισµούς των
servicers τα κέρδη τους στη χώρα µας είναι τριπλάσια σε σχέση
µε τα κέρδη σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, σε σχέση µε τα ποσά
τα οποία διαχειρίζονται. 

Προσέξτε, η «DOVALUE» µε διαφορά αντλεί τα υψηλότερα
κέρδη της από τα κόκκινα δάνεια στην Ελλάδα µε περιθώριο κέρ-
δους 55%. Και είναι παράδοξο να εισπράττονται τόσο υψηλές
προµήθειες και την ίδια στιγµή να τίθεται εν αµφιβολία η επίτευξη
των στόχων του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ», µε τον κίνδυνο να
κληθεί το δηµόσιο, δηλαδή οι Έλληνες φορολογούµενοι, να κα-
ταβάλουν εγγυήσεις. 

Ας δούµε, όµως, τι επιφυλάσσετε στους συνεπείς δανειολήπ-
τες που καλούνται να εξυπηρετήσουν τις οφειλές τους µε αδια-
νόητα υψηλά επιτόκια. Αναφέρθηκε σε αυτό ο κ. Νικητιάδης. Σύµ-
φωνα µε τα πρόσφατα στοιχεία, τα καθαρά έσοδα µόνο από τους
τόκους των τεσσάρων συστηµικών τραπεζών ανήλθαν στο υπέ-
ρογκο ποσό των 8 δισεκατοµµυρίων καταγράφοντας άλµα άνω
του 50%. Γνωρίζαµε ότι η Ελλάδα έχει τη µεγαλύτερη διαφορά
ανάµεσα στα επιτόκια χορηγήσεων και καταθέσεων, που κυµαι-
νόταν στις 3,96 µονάδες. Αυτό που δεν γνωρίζαµε, όµως, είναι
ότι η απόκλιση αυτή θα κλιµακωνόταν µε τέτοιον τρόπο. Από το
3,96 που είχαµε τον Αύγουστο του 2022, σήµερα είµαστε στις έξι
µονάδες. 

Υπάρχουν χώρες του ευρωπαϊκού νότου, κύριοι Υπουργοί, που
η απόκλιση αυτή δεν ξεπερνάει τις τρεις µονάδες, σε κάποιες
είναι µία µονάδα. Απέχετε συνειδητά από κάθε πρωτοβουλία που
θα ανακουφίσει από δυσβάσταχτους όρους αποπληρωµής. Απέ-
χετε από πολιτικές στήριξης των αδύναµων δανειοληπτών. Και
είναι φανερό ότι ο τραπεζικός δανεισµός εξελίσσεται µακράν της
στήριξης και της εξυπηρέτησης των αναγκών της εθνικής οικο-
νοµίας. Και ακόµη, είναι φυσικά φανερότερο ότι η εφάπαξ φορο-
λόγηση των υπερκερδών προσκρούει στο οικονοµικό σας δόγµα.
Αλλά την ίδια στιγµή ξεχνάτε ότι σας εξέλεξαν οι πολίτες, δεν
σας εξέλεξαν ούτε οι τράπεζες ούτε τα funds ούτε οι εταιρείες
διαχείρισης. Τα συµφέροντα των πολιτών είναι αυτά που οφεί-
λετε να προτάξετε. 

Το γεγονός ότι η Βουλή δεν έχει ενηµέρωση για το τι ακριβώς
συµβαίνει µε τα κόκκινα δάνεια, για το πώς κλείνονται οι συµφω-
νίες κουρέµατος και για ποιους, για το πώς αποκλείονται από το
κούρεµα οι απλοί, οι µικροί δανειολήπτες, είναι απότοκο της
αδιαφανούς και ανάλγητης πολιτικής σας. 

Η πολιτική σας για τα κόκκινα δάνεια αντικατοπτρίζει το ποιοι
είστε. Κυρίως, όµως, αντικατοπτρίζει το µε ποιους είστε. Υπηρε-
τείτε ταυτόχρονα µε τις πολιτικές σας την αισχροκέρδεια, την
ανισότητα και την αδιαφάνεια, δηλαδή ένα δόγµα µε το ονοµα-
τεπώνυµο: Κυριάκος Μητσοτάκης.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής Ηρακλείου του ΠΑΣΟΚ - Κι-

νήµατος Αλλαγής κ. Φραγκίσκος Παρασύρης. 
Θα κάνετε χρήση και της δευτερολογία σας, κύριε συνάδελφε;
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία. Έχετε τον

λόγο.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

τρόπος µε τον οποίο ξεδιπλώνεται η οικονοµική πολιτική της Κυ-
βέρνησης, χωρίς διαβούλευση, µε έλλειψη διαφάνειας, µε αµε-
ροληψία, συντηρεί τις ανισότητες και υπονοµεύει την αναπτυξια-
κή προοπτική της χώρας. Χτίζει µια µη υποφερτή ακρίβεια για

13962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τους Έλληνες που διαλύει το εισόδηµά τους, το εισόδηµα του
µέσου νοικοκυριού.

Είναι απλά εισαγόµενη η ακρίβεια; Είναι απλά ένα διεθνές φαι-
νόµενο; Προφανώς, σε κάποιον βαθµό είναι. Όµως, παραµένει
πάντα το ερώτηµα γιατί η ακρίβεια αυτή είναι τόσο επίµονα
υψηλή στην Ελλάδα, όπως βεβαιώνουν και τα στοιχεία τα χτεσινά
από τη EUROSTAT, όπως αναφέρθηκε, σχετικά µε την αύξηση
του πληθωρισµού σε σχέση µε τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες
που είχαµε µείωση. 

Έχω µπροστά µου και την έκθεση της Παγκόσµιας Τράπεζας
και του ΔΝΤ, όπου η χώρα µας συγκατοικεί στην πρώτη δεκάδα
µε χώρες όπως η Ζιµπάµπουε, η Παλαιστίνη και η Γουινέα στον
πληθωρισµό τροφίµων και βέβαια σε σχέση µε την τιµή της ενέρ-
γειας, όπου η µεγαβατώρα είναι η τέταρτη ακριβότερη στην Ευ-
ρώπη. 

Η ακρίβεια στην Ελλάδα είναι ανθεκτική και είναι ανθεκτική
λόγω της διάρθρωσης της οικονοµίας µας. Η αγορά µας είναι
ρηχή. Το αφήγηµα για ελεύθερο ανταγωνισµό και αόρατο χέρι
της αγοράς, το οποίο είναι το φάρµακο σε πάσα νόσο, δεν υπάρ-
χει. Σε όλους τους τοµείς της οικονοµίας µας έχουν εγκαταστα-
θεί ολιγοπώλια, από την ενέργεια, τις µεταφορές, τις τράπεζες,
µέχρι το βρεφικό γάλα και τις αλυσίδες σουπερµάρκετ. 

Οι µεγάλοι παίκτες σε κάθε κλάδο έχουν ένα µερίδιο ο καθέ-
νας. Προτιµούν να αυξάνουν τις τιµές, παρά να ανταγωνιστούν
µεταξύ τους, ακριβώς επειδή η αγορά είναι ρηχή και δεν συµφέ-
ρει ο ανταγωνισµός µεταξύ τους, καθώς και το διοικητικό και δια-
φηµιστικό κόστος έτσι ώστε να κερδίσουν µερίδιο της αγοράς.
Γι’ αυτό η ακρίβεια είναι ανθεκτική, γιατί κανένας δεν ανταγωνί-
ζεται κανέναν. Και επειδή ακριβώς έχουν την ελευθερία να το κά-
νουν αυτό. 

Πίσω από αυτή τη διάρθρωση επαναλαµβάνεται ένα σταθερό
µοτίβο τριών παραµέτρων, το οποίο δυναµώνει αυτά τα ολιγοπώ-
λια. 

Πρώτη παράµετρος, οι νοµικές και νοµοθετικές διευθετήσεις,
οι οποίες αυξάνουν την «πίτα» αυτών των εταιρειών ή διευκολύ-
νουν έτσι ώστε να µεγαλώσει η «πίτα» αυτή, ή εµποδίζουν την ει-
σαγωγή νέων παικτών. 

Δεύτερη παράµετρος, το αδύναµο κράτος, οι αδύναµες υπη-
ρεσίες ελέγχου, το αδυνάτισµα των ανεξάρτητων αρχών, οι
οποίες θα µπορούσαν να τιθασεύσουν αυτές τις εταιρείες. 

Τρίτη παράµετρος είναι ότι αυτές οι εταιρίες έχουν την πρό-
σβαση στις χρηµατοδοτήσεις, είτε είναι στις τράπεζες, είτε είναι
σε ευρωπαϊκά προγράµµατα, είτε είναι στο ΕΣΠΑ, είτε είναι στο
Ταµείο Ανάκαµψης. 

Με αυτό το τρίπτυχο χτίζετε το αφήγηµα της Ελλάδα τα επό-
µενα χρόνια, το αφήγηµα της Ελλάδας της Νέας Δηµοκρατίας,
µε το «κέλυφος» της νοµιµότητας, όπου ευνοούνται οι λίγοι, καλ-
πάζουν οι ανισότητες και αυξάνεται το κόστος ζωής για τους Έλ-
ληνες. 

Αυτό ακριβώς το µοτίβο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
που αποτυπώνεται αυτούσια και απόλυτα και στην ενεργειακή
πολιτική της χώρας. Με διατάξεις, άρθρα και τροπολογίες, που
τα έχουµε δει το τελευταίο οκτάµηνο σε άσχετα νοµοσχέδια. Με
διευθετήσεις για διαµοιρασµό µε αδιαφανή τρόπο του ηλεκτρι-
κού χώρου, χωρίς διαβούλευση και διάλογο. Σας µέµφεται ακόµη
και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή γι’ αυτό. 

Μοιράζετε τα δικαιώµατα παραγωγής ενέργειας, δηλαδή ένα
δηµόσιο αγαθό, σε λίγους, σε εκλεκτούς. Χτίζετε την πράσινη µε-
τάβαση µε τους φίλους της Κυβέρνησής σας, χτίζετε την ολιγαρ-
χία των επόµενων δεκαετιών µε όρους µε τους οποίους στήθηκε
στο παρελθόν η ολιγαρχία του ορυκτού πλούτου στη χώρα. 

Ποιος άραγε ευνοείται από αυτή την ενεργειακή σας πολιτική;
Ευνοείται άραγε ο οικιακός καταναλωτής; Μα, αυτός πληρώνει
την τέταρτη ακριβότερη κιλοβατώρα στην Ευρώπη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μήπως ευνοούνται οι δήµοι, η αυτοδιοίκηση, οι εταιρείες
ύδρευσης και άλλες, οι οποίες έχουν λυγίσει από το ενεργειακό
κόστος, οι ενεργειακές κοινότητες; Όχι, διότι µε το πρόγραµµα
«Απόλλων», το οποίο διαφηµίζετε, και αυτές τις οντότητες πάτε
να τις µετατρέψετε από µονάδες παραγωγής, από οντότητες και

ενεργειακές κοινότητες παραγωγής ενέργειας, σε ενεργειακές
κοινότητες κατανάλωσης ενέργειας, µε προνοµιακούς όρους
προφανώς µε τους µεγάλους. Διότι θα συµβληθούν και αυτές
µέσα στο πρόγραµµα «Απόλλων» µε τους µεγάλους, προετοιµά-
ζοντας από τώρα το πελατολόγιο γι’ αυτούς τους µεγάλους παί-
κτες. 

Μήπως ευνοούνται οι αγρότες; Ποιοι αγρότες; Τους δίνετε 9,5
λεπτά και 11, την ώρα που η ΕΑΣΘ στη Θεσσαλονίκη πήρε διµερή
σύµβαση µε 7,5 λεπτά. Και µε πρόσχηµα το αγροτικό ρεύµα πάλι
και κατά παράβαση και κατά παρέκκλιση των προτεραιοτήτων
που εσείς έχετε διευθετήσει καταφέρατε να ξαναµοιραστείτε τον
ενεργειακό χώρο. 

Για να τα λέµε όλα, δεν είναι δική µας ιδεοληψία αυτό. Σας τα
λένε οι ξένοι επενδυτές, που τόσο πολύ αγαπάτε, σε επιστολή
τους και προειδοποιούν για αποχώρηση από τη χώρα, γιατί δεν
υπάρχει ασφάλεια δικαίου στις επενδύσεις. Καταθέτω στα Πρα-
κτικά την επιστολή των ξένων επενδυτών σε ΑΠΕ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φραγκίσκος Παρασύρης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μήπως ευνοείται η βιοµηχανία µέσα από αυτή την ενεργειακή

πολιτική; Γνωρίζετε ότι το ενεργειακό κόστος είναι ένας από τους
βασικούς αποτρεπτικούς συντελεστές σε σχέση µε τις επενδύ-
σεις στη χώρα µας. 

Έχουµε δυστυχώς, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ένα
νέο κύµα αποβιοµηχάνισης στη χώρα. Και δεν σας τα λέµε εµείς.
Σας τα λέει ο ίδιος ο ΣΕΒ, σας τα λέει εδώ η Ένωση Ενεργοβό-
ρων Βιοµηχανιών, γιατί δεν διασφαλίζετε όρους σύνδεσης σε βιο-
µηχανίες ενεργοβόρες, έτσι ώστε να έχουν ένα χαµηλότερο
ενεργειακό κόστος. 

Τέσσερα εργοστάσια έκλεισαν την προηγούµενη εβδοµάδα,
καµιά δεκαριά την προηγούµενη χρονιά, ακριβώς επειδή δεν δια-
σφαλίζουµε όρους πρόσβασης στο δίκτυο. Πάρτε κι αυτό από
άρθρο δική σας φιλικής εφηµερίδας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φραγκίσκος Παρασύρης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Παρασύρη. 

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πώς να µη µιλάµε, λοιπόν, και πώς να µην επικρίνουµε την ανα-

πτυξιακή διάσταση της πολιτικής σας, όταν ένας βασικός συντε-
λεστής, όπως η ενέργεια, οδηγείται σε χέρια λίγων; Γιατί παγι-
δεύετε δυστυχώς την κοινωνία σε έναν συγκεντρωτισµό ολιγο-
πωλίων και υπονοµεύετε µε αυτό τον τρόπο την ανταγωνιστικό-
τητα και τη σταθερότητα της οικονοµίας. 

Σας έχουµε δείξει τον δρόµο. Έχουµε επισηµάνει ότι η πράσινη
µετάβαση θα µπορούσε να είναι ένα νέο πεδίο συλλογικής δρά-
σης, που θα συµπυκνώνει τις προσδοκίες και το όραµα για την
αλλαγή του παραγωγικού µας µοντέλου, µε τρόπο δηµοκρατικό,
δίκαιο και αποκεντρωµένο και προφανώς περιβαλλοντικά αποδε-
κτό. 

Αυτή άλλωστε είναι και η κατεύθυνση της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ο εκδηµοκρατισµός της ενέργειας, ο οποίος θα κάνει ανθε-
κτικές και αυτοδύναµες τις τοπικές κοινωνίες και για τους πολίτες
θα είναι πιο φτηνή η πρόσβαση στο ηλεκτρικό ρεύµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε πει ότι θα κλεί-
σετε εδώ και πολλή ώρα, κύριε Παρασύρη. Έχετε υπερβεί κάθε
όριο. 

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή εικάζετε ότι αυτά που λέµε µπορεί να είναι αφηρηµένα,

αυτό το διάστηµα περνούν για εγκρίσεις από δήµους της Κρήτης
και από την Περιφέρεια Κρήτης έργα τα οποία αναβιώσατε µε
µία αδιαφανή υπουργική τροπολογία, το άρθρο 100 του ν.4820
του 2021, όπου αναβιώσατε έργα του 2010 και µε τη ρύθµιση
αυτή χαρίζετε εξήντα τρεις βουνοκορφές της Κρήτης σε δύο µε-
γάλους παίκτες, εν αγνοία του κρητικού και του ελληνικού λαού,
την ώρα που δεν µπορεί να συνδεθεί κανένας για ένα κιλοβάτ.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 5 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13963



Δύο µεγάλοι παίκτες θα πάρουν ένα γιγαβάτ µε εξήντα τρεις βου-
νοκορφές στην Κρήτη. Αυτή την αδικία να ξέρετε ότι η κοινωνία
δεν την ανέχεται, όταν γίνεται µε όρους τόσο µη συµβατούς. 

Και δυστυχώς, αυτή είναι η εικόνα σε όλη τη χώρα. Και δυστυ-
χώς, µε την πολιτική σας θα βάλετε απέναντι την κοινωνία στις
ανανεώσιµες πηγές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Παρα-
σύρη. 

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Δυστυχώς, αποτύχατε. 
Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα τον

Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής, τον κ. Νίκο Ανδρουλάκη. 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σήµερα είναι µια ιστορική µέρα για τη Βουλή των Ελλήνων, όχι
για τους λόγους που νοµίζετε. 

Σήµερα, µετά την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας,
αποδεικνύεται ότι είναι µια µέρα συµβολική, µια µέρα που θα
γραφτεί στην ιστορία της πατρίδας µας ως η ηµέρα της νίκης του
κράτους δικαίου απέναντι στο παρακράτος των υποκλοπών της
Νέας Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής)

Του παρακράτους των υποκλοπών που οργάνωσε το Μέγαρο
Μαξίµου, του παρακράτους των υποκλοπών που κάνατε ό,τι µπο-
ρείτε και συνεχίζετε να κάνετε, για να το συγκαλύψετε διότι έχετε
βαρύτατες ποινικές ευθύνες. Σήµερα, λοιπόν, το πρωί η ολοµέ-
λεια του Συµβουλίου της Επικρατείας έκρινε αντισυνταγµατικό
τον νόµο που ψήφισε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για
να καλύψει το παρακράτος των υποκλοπών, τον νόµο του κ.
Τσιάρα, τον νόµο που απαγόρευε την ενηµέρωση των θυµάτων
όσων είχαν παρακολουθηθεί. 

Μάλιστα, σύµφωνα µε την απόφαση του ΣτΕ, η ΑΔΑΕ καλείται
να µε ενηµερώσει άµεσα, θεσµικά νόµιµα, όπως έπρεπε από την
αρχή. Γι’ αυτό ενηµερώνω τον ελληνικό λαό ότι τη Δευτέρα το
πρωί θα συναντήσω τον κ. Ράµµο στα γραφεία της ΑΔΑΕ για τις
νόµιµες διαδικασίες ενηµέρωσης, όπως λέει το Συµβούλιο της
Επικρατείας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής)

Είναι όµως και µια µέρα γελοιοποίησης των συκοφαντών, των
συκοφαντών της Νέας Δηµοκρατίας που µου έλεγαν για µήνες:
«Γιατί δεν πας να ενηµερωθείς στο αυτί από τον κ. Γεραπετρίτη;
Γιατί; Γιατί κάτι φοβάσαι, γιατί κάτι έχεις κάνει». Αυτά λέγατε στα
κανάλια, στα social media, θέλοντας να εµφανίσετε το θύµα ως
θύτη, ότι κάτι κρύβω. Και σας απαντούσα δεν πάω, γιατί είµαι δη-
µοκράτης και σέβοµαι τον νόµο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Όµως είναι και µια απάντηση προς τους συκοφάντες του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ιδιαίτερα προς τον Πρόεδρό του, τον κ. Κασσελάκη, που
είχε το θράσος να πει ότι δεν έκανα όσα θα έπρεπε νοµικά και γι’
αυτό είµαι «εκβιαζόµενος». Έκανα αυτά που έπρεπε να κάνω, ως
ένας πολίτης που σέβεται το κράτος δικαίου, τη διάκριση των
εξουσιών και δεν θέλει καµµία ειδική µεταχείριση, όπως έχουν
µάθει οι πολιτικές και οικονοµικές ελίτ της πατρίδας µας. Έχω
µια άλλη διαδροµή, όσο κι αν προσπαθείτε να τη σπιλώσετε, γιατί
αυτό θέλατε να πετύχετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Οι συκοφαντίες της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ είχαν
στόχο να πλήξουν την πολιτική µου διαδροµή και την αξιοπρέ-
πεια. Σήµερα οι συκοφάντες γελοιοποιήθηκαν. Σήµερα είναι η
πρώτη µεγάλη ήττα του παρακράτους των υποκλοπών και µια
πρώτη µεγάλη νίκη του κράτους δικαίου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αποδεικνύεται, µε την απόφαση αυτή -που είναι και ήττα προ-
σωπική τού Πρωθυπουργού, γιατί ο ίδιος έδωσε το πράσινο φως
να φτιαχτεί ένας αντισυνταγµατικός νόµος που στόχο είχε να
κρύψει, να συγκαλύψει τις ποµπές του ίδιου και του κ. Δηµη-
τριάδη- ότι σήµερα το κράτος δικαίου που υπονοµεύσατε για να
συγκαλύψετε τις ευθύνες σας, σας απάντησε. Σήµερα απεδείχθη
περίτρανα ότι όποιος κινείται θεσµικά δεν είναι ευάλωτος, αλλά
είναι ισχυρός. Όπως είπα πριν από µερικές µέρες, χωρίς να ξέρω
βέβαια τι θα συνέβαινε σήµερα το πρωί, αυτή την ιστορική µέρα,
θα σας ταράξουµε στη νοµιµότητα µε τις θεσµικές µας πρωτο-
βουλίες, είτε αυτό αφορά τις υποκλοπές είτε τα e-mail που πα-
ράνοµα πήρατε στο κόµµα σας είτε τη µεγάλη τραγωδία των
Τεµπών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Διότι ο λαός µας διψά για δικαιοσύνη, διαφάνεια και αξιοκρα-
τία. Θέλει ένα κανονικό ευρωπαϊκό κράτος, θέλει ο κάθε πολίτης
να είναι ισότιµος απέναντι στον νόµο κι όχι κάποιοι να είναι πάντα
στο απυρόβλητο. 

Τώρα, όσον αφορά στη σηµερινή συζήτηση, είστε πλέον Κυ-
βέρνηση πέντε χρόνια. Το 2019 -αν θυµάστε, γιατί εδώ παίζεται
ένα παιχνίδι µνήµης- αναλάβατε την εξουσία υποσχόµενοι ότι θα
επουλώσετε τις πληγές στο κράτος δικαίου και στη διάκριση των
εξουσιών που άφησε πίσω της η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα και
του κ. Καµµένου. Εσείς όµως, όχι µόνο δεν επουλώσατε τις πλη-
γές αυτές, αλλά ανοίξατε και νέες πληγές µε το τρίπτυχο, το συ-
νεχές και µόνιµο τρίπτυχο, διαφθορά, συγκάλυψη και ατιµωρη-
σία. Μότο έχει γίνει πια της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη. 

Και δεν φτάνει µόνο αυτό. Τι άλλο λέγατε; «Θα εγγυηθούµε
την ασφάλεια του πολίτη, θα έχετε ασφάλεια σε κάθε γειτονιά,
θα φύγει ο φόβος από την καθηµερινότητα». Και µέσα σε λίγες
εβδοµάδες ζούµε συγκλονιστικά γεγονότα. Το καλοκαίρι, ορδές
χούλιγκαν από την Κροατία φτάνουν, χωρίς να βάζει κάποιος
οποιοδήποτε εµπόδιο, στο κέντρο της Αθήνας, διαπράττουν ένα
έγκληµα, χάνει ένας νέος άνθρωπος τη ζωή του. Άλλαξε κάτι;
Μετά ξυπνήσατε να πάτε τη λίστα µε τους χούλιγκαν στη δικαιο-
σύνη. Γιατί όλα είναι επικοινωνία. 

Δεν θα πω πολλά ενδιάµεσα γεγονότα. Τα γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά. Θα έρθω στο τελευταίο και το πιο εκκωφαντικό. Μια
νέα γυναίκα που τα έκανε όλα σωστά, έκανε ό,τι έπρεπε για να
διασφαλίσει την ασφάλειά της και να αντιµετωπίσει τον κίνδυνο
που ήξερε ότι παραµονεύει. Πήγε στην Αστυνοµία να προστατευ-
θεί και δολοφονήθηκε λίγα µέτρα έξω από το αστυνοµικό τµήµα.
Το κράτος ούτε σε αυτή την περίπτωση κατάφερε να κάνει τα
ελάχιστα, αυτά που θα έπρεπε να είναι απλά υπηρεσίες καθηµε-
ρινότητας κι όχι κάτι το οποίο είναι ιδιαίτερο, περίπλοκο. Απλά
πράγµατα για την ασφάλεια του πολίτη. Είναι παταγώδης η απο-
τυχία σας στα ζητήµατα ασφάλειας και δυστυχώς, η τελευταία
τραγική γυναικοκτονία δείχνει ότι τα πράγµατα δεν έχουν σταµα-
τηµό. Αντί να βελτιώνονται, λοιπόν, τα θέµατα ασφάλειας της κα-
θηµερινότητας, χειροτερεύουν. Μπορείτε να πείτε ότι είναι
«παθογένειες», «πάγιες δυσλειτουργίες», αλλά έχουν περάσει
πέντε χρόνια. Δεν γίνατε Κυβέρνηση πέρυσι τον Ιούνιο. Έχουν
περάσει πέντε χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας κι
όµως αυτά τα επιχειρήµατα τα χρησιµοποιείτε ως µια συνεχό-
µενη δικαιολογία. 

Εµείς πήραµε σήµερα την πρωτοβουλία για να ανοίξουµε αυτή
τη συζήτηση για την οικονοµική και αναπτυξιακή πολιτική της Κυ-
βέρνησης, γιατί κι εδώ υπάρχει µια δυστυχώς, στρατηγική απο-
τυχία, η οποία δεν αφορά µόνο λάθος αποφάσεις. Αφορά και τις
ιδεοληψίες, τις προσωπικές ιδεοληψίες, του Πρωθυπουργού
στην άσκηση της οικονοµικής πολιτικής. Δεν είναι, λοιπόν, επιµέ-
ρους αστοχίες, είναι δοµικά προβλήµατα στη χάραξη της οικο-
νοµικής πολιτικής. 

Σας καταθέσαµε, λοιπόν, τη σηµερινή επερώτηση γιατί παρά
τις εξαγγελίες σας, θεωρούµε ότι η οικονοµία δεν αποκτά την
απαιτούµενη ανθεκτικότητα, ότι η οικονοµία µας και οι πολίτες
µας δεν είναι προστατευµένοι από τις διεθνείς κρίσεις αλλά αντι-
θέτως είναι ευάλωτοι. Η κοινωνία µας υφίσταται, δυσµενέστερα
από άλλες χώρες τις επιπτώσεις και τις συνέπειες διεθνών κρί-
σεων και πάντα, εάν συγκρίνουµε τον λαό µας µε τους υπόλοι-
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πους λαούς της Ευρώπης. 
Ο πληθωρισµός της απληστίας θεριεύει, η κερδοσκοπία παρα-

µένει ανεξέλεγκτη, οι τιµές των ενοικίων έχουν γίνει απλησίαστες
για τον µέσο Έλληνα. Το ιδιωτικό χρέος φαίνεται διαχειρίσιµο,
αλλά στην πραγµατικότητα γιγαντώνεται, ενώ ο µικροµεσαίος
επιχειρηµατίας δεν µπορεί να περάσει ούτε έξω από τις τράπεζες
για να πάρει ένα δάνειο και να στηρίξει την επιχείρησή του, παρ’
όλα τα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Ακολουθήσατε µέχρι σήµερα µια οικονοµική πολιτική στο
όνοµα της µεσαίας τάξης, αλλά είναι µια οικονοµική πολιτική που
φέρνει αποτελέσµατα ενάντια στη µεσαία τάξη και στον πιο αδύ-
ναµο και φτωχότερο πληθυσµό της χώρας. Επί της ουσίας, από
τις δικές σας επιλογές κερδίζουν πολλαπλάσια οι πλούσιοι απ’
ό,τι οι υπόλοιποι Έλληνες. 

Αντί λοιπόν να λάβετε µέτρα, θεσµικά µέτρα, για την ενίσχυση
του διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών, όπως σας είχαµε προ-
τείνει πολλές φορές, επιδοθήκατε σε οριζόντιες πολιτικές χωρίς
κανένα ουσιαστικό και µόνιµο αποτέλεσµα. 

Το ίδιο ισχύει και για την αύξηση του κατώτατου µισθού. Πολύ
καθυστερηµένα, προεκλογικά για άλλη µια φορά, όµως δε θα
φέρει σηµαντικά αποτελέσµατα διότι ο πληθωρισµός καλπάζει
και ιδιαίτερα στα τρόφιµα, που αφορούν τους φτωχότερους και
τη µεσαία τάξη. 

Για εµάς λοιπόν η επιτυχία της οικονοµικής πολιτικής κρίνεται
από το κατά πόσον τα οφέλη της ανάπτυξης διαχέονται και συµ-
βάλλουν κυρίως να βελτιωθεί η ζωή των εργαζοµένων, αυτών που
συµβάλλουν πρωταγωνιστικά στην παραγωγή πλούτου. 

Ποια είναι λοιπόν η κατάσταση στα χρόνια της διακυβέρνησής
σας; Εδώ εξελίσσεται µια αναδιανοµή, αλλά τι είδους αναδιανοµή
είναι αυτή; Η ψαλίδα µεταξύ µισθών και κερδών συνεχώς διευ-
ρύνεται σε αντίθεση µε την υπόλοιπη Ευρώπη. Το µερίδιο µισθών
στην Ελλάδα είναι το δεύτερο χαµηλότερο στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, ενώ το µερίδιο των κερδών µεγεθύνεται συστηµατικά,
φτάνοντας να είναι, παρακαλώ, το τρίτο υψηλότερο ανάµεσα στα
ευρωπαϊκά κράτη. 

Έχετε αφήσει ανεξέλεγκτη την κερδοσκοπία στην αγορά. Το
Γραφείο Προϋπολογισµού κάνει λόγο για έλλειψη ανταγωνισµού
σε όλη την εφοδιαστική αλυσίδα, από την παραγωγή έως τη λια-
νική. Δεν τα είπε µόνο το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής.
Τα είπε και ο διοικητής της Τραπέζης της Ελλάδος, που διαπι-
στώνει ότι «έχουµε ολιγοπώλια στα τρόφιµα, στα καύσιµα, στις
τράπεζες, στην ιδιωτική νοσοκοµειακή περίθαλψη». Γι’ αυτό βε-
βαίως σας λέµε εδώ και µήνες ότι ο ελληνικός λαός από τις τρί-
τες υψηλότερες ιδιωτικές δαπάνες στην υγεία επί Νέας Δηµο-
κρατίας έγινε ο δεύτερος χειρότερος σε ποσοστά µετά τη Βουλ-
γαρία. Αντί να βελτιώνετε από το Ταµείο Ανάκαµψης και τους πό-
ρους του την κατάσταση στις ιδιωτικές δαπάνες υγείας τις
χειροτερέψατε. Φανταστείτε να µην είχαµε το Ταµείο Ανάκαµψης,
θα είχαµε ξεπεράσει ήδη τη Βουλγαρία, πιθανόν να την ξεπερά-
σουµε τους επόµενους µήνες. 

Και προσέξτε, υποχωρεί ο γενικός πληθωρισµός σε όλη την
Ευρώπη. Στη χώρα µας όµως αυξήθηκε τον Μάρτιο, αυτό λένε
τα στοιχεία της EUROSTAT, µε τον πληθωρισµό τροφίµων να
είναι ο δεύτερος υψηλότερος στους είκοσι επτά της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Στην αγοραστική δύναµη το 2023 η Ελλάδα είναι τελευ-
ταία στην Ευρωζώνη και στην Ευρωπαϊκή Ένωση προτελευταία,
µας περνάει πάλι η Βουλγαρία κατά σύµπτωση. Πώς λοιπόν είναι
δυνατόν να επιχαίρετε, κύριε Χατζηδάκη, για την οικονοµική σας
πολιτική όταν ο λαός µας είναι δεύτερος από το τέλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης σε αγοραστική δύναµη; Μάλλον κάτι δεν πάει
καλά και πρέπει να το εντοπίσετε, διότι αυτό δυσκολεύει την κα-
θηµερινότητα του ελληνικού λαού. 

Το πιο ανησυχητικό είναι ότι ο πληθωρισµός διευρύνει τις ανι-
σότητες, χτυπά τους πιο αδύναµους, γιατί αυτοί, όπως είπα προ-
ηγουµένως, δαπανούν το µεγαλύτερο ποσοστό του εισοδήµατός
τους για τρόφιµα. Τι λένε οι σχετικές µελέτες; Την περίοδο 2019
έως τον Φεβρουάριο του 2024 τα πιο αδύναµα νοικοκυριά, για να
διατηρήσουν σταθερή την κατανάλωση τροφίµων, θα έπρεπε να
αυξήσουν τις συνολικές τους δαπάνες πολύ περισσότερο, πάνω
από 16%, σε σχέση µε το πλουσιότερο 10%, µόλις κατά 4%. Σή-
µερα λοιπόν αυτή η πραγµατικότητα οδηγεί έναν στους τέσσερις

Έλληνες να κινδυνεύουν από φτώχεια. Θέλετε ένα ακόµα στοι-
χείο που είναι αποκαλυπτικό; Την ώρα που συµβαίνει αυτό το πιο
πλούσιο 1% του ελληνικού λαού ελέγχει το ένα τέταρτο, το 25%,
του πλούτου της πατρίδας µας. 

Να πάµε στις περιφερειακές ανισότητες; Το κατά κεφαλήν
ΑΕΠ το 2022 στις ελληνικές περιφέρειες πλην της Αττικής ήταν
κάτω του 75% του µέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε το
βόρειο Αιγαίο να καταγράφει το δεύτερο χαµηλότερο κατά κε-
φαλήν ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Στους εργαζόµενους τα µέτρα που λαµβάνετε είναι ανεπαρκή.
Η αύξηση του κατώτατου µισθού τα τελευταία χρόνια δεν δια-
σφαλίζει αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης σε αυτούς και τις οικο-
γένειές τους, καθώς υπολείπεται της σωρευτικής αύξησης του
πληθωρισµού τροφίµων που υπερβαίνει το 32%. Μάλιστα, σύµ-
φωνα µε το Ινστιτούτο της ΓΣΕΕ, ο κατώτατος µηνιαίος µισθός
σε µονάδες αγοραστικής δύναµης υπολείπεται αρκετά του αντί-
στοιχου χωρών της Ανατολικής Ευρώπης. Αλλά ακόµα και η νέα
αύξηση του κατώτατου µισθού ουσιαστικά εξανεµίζεται από τη
µη τιµαριθµοποίηση της φορολογικής κλίµακας. Από τα σχεδόν
40 ευρώ καθαρά της νέας αύξησης του κατώτατου µισθού τα 10
ευρώ χάνονται αυτοµάτως λόγω υπέρβασης του αφορολόγητου
ορίου. Με τις πολιτικές σας έχετε καταδικάσει τον ελληνικό λαό
στη φθηνή εργασία χωρίς προστασία και προοπτική. Πέρυσι το
53,7% των µισθωτών αµειβόταν έως 1.000 ευρώ µεικτά, σύµφωνα
µε τα στοιχεία από την «ΕΡΓΑΝΗ». Η Ελλάδα παραµένει ουραγός
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο ποσοστό κάλυψης των εργαζοµέ-
νων από συλλογικές συµβάσεις εργασίας. 

Εµείς από την πλευρά µας δεσµευόµαστε για την αποκατά-
σταση των συλλογικών διαπραγµατεύσεων και την επαναφορά
του καθορισµού του κατώτατου µισθού στους κοινωνικούς εταί-
ρους µέσω της Εθνικής Συλλογικής Σύµβασης Εργασίας. Είναι
κάτι που έπρεπε να είναι αυτονόητο µετά από τόσα χρόνια οικο-
νοµικής κρίσης µετά το πέρας των µνηµονίων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Κύριε Υπουργέ, ως Κυβέρνηση έχετε οικοδοµήσει ένα δήθεν
οικονοµικό θαύµα, που όµως στέκεται σε σαθρά θεµέλια. Καλ-
λιεργείτε για άλλη µια φορά, όπως πράξατε πριν την οικονοµική
κρίση του 2009, έναν επικίνδυνο εφησυχασµό που θυµίζει αυτά
που έλεγε τότε η κυβέρνηση Καραµανλή περί «θωρακισµένης οι-
κονοµίας». 

Σήµερα, λοιπόν, αυτό το οικονοµικό θαύµα αποδεικνύεται φε-
νάκη. Το πρώτο καµπανάκι το χτύπησε η ΕΛΣΤΑΤ µε την προσ-
γείωση της ανάπτυξης στο 2% του ΑΕΠ, όταν προβλέπατε 2,4%.
Το δεύτερο ηχηρό καµπανάκι ήρθε από τη «MOODY’S» και την
«JP MORGAN» που δεν αναβάθµισαν την ελληνική οικονοµία ούτε
το ελληνικό χρηµατιστήριο. Οι διαρθρωτικές αδυναµίες της οι-
κονοµίας γίνονται καθηµερινά πλέον ορατές. 

Και η βασική πια είναι; Αυτή που µας οδήγησε στα µνηµόνια.
Το έλλειµµα του ισοζυγίου πληρωµών, που παραµένει επίµονα
και ανησυχητικά πολύ υψηλό. Ακόµη και οι ιδιωτικές δαπάνες βρί-
σκονται πολύ κάτω του ευρωπαϊκού µέσου όρου, αλλά και όσες
γίνονται -να τα πούµε αυτά- είναι µε πολύ µικρή ιδιωτική συµµε-
τοχή. Επί της ουσίας το δηµόσιο είναι αυτό που επενδύει στις
δήθεν ιδιωτικές επενδύσεις αλλά και αυτά που διαφηµίζετε. Δια-
φηµίζετε επενδύσεις για Data Center, αλλά δεν λέτε για το κλεί-
σιµο παραγωγικών βιοµηχανιών. Δέκα εργοστάσια κατέβασαν
ρολά από το 2019 µέχρι σήµερα µε το φάντασµα της αποβιοµη-
χανοποίησης να συνεχίζει να στοιχειώνει την ανάκαµψη της πα-
τρίδας µας, την οικονοµική ανάπτυξη. 

Επίσης, πανηγυρίζετε για το ρεκόρ στις ξένες άµεσες επενδύ-
σεις, αλλά δεν λέτε ότι οι άµεσες ξένες επενδύσεις του 2023 είναι
κατά 40% µειωµένες σε σχέση µε το 2022. Επίσης, αποσιωπάτε
αυτό που είπα προχθές για την Golden Visa. Άνω του 45% των
ξένων επενδύσεων είναι real estate. Αυτό είναι το µέλλον της πα-
τρίδας µας; Να βαφτίζουµε ανάπτυξη το ξεπούληµα της ελληνι-
κής περιουσίας σε τρίτες χώρες; Αυτό είναι ένα στρεβλό µοντέλο
ανάπτυξης µη ανθεκτικό και χωρίς καµµία προοπτική. Δεν ανοίγει
καλές θέσεις εργασίας, δεν ενδυναµώνει την ανταγωνιστικότητα
της πατρίδας µας. Πού οδηγεί; Σε αυτά που λέγαµε, δηλαδή αύ-
ξηση των ενοικίων, αύξηση του κόστους ζωής και δυσκολίες στην
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καθηµερινότητα του πολίτη.
Χαιρόµαστε, βεβαίως, που µε την πίεση µας έγινε ένα σηµα-

ντικό βήµα. Προστατεύσαµε την περιουσία και την προοπτική των
αδύναµων και της µεσαίας τάξης στα δύο µεγάλα αστικά κέντρα,
Αθήνα και Θεσσαλονίκ, όταν η Golden Visa πήγε από 250.000 και
400.000 στις 800.000 ευρώ. Εύχοµαι -και το ξαναλέω- να το διευ-
ρύνετε και στα µικρότερα νησιά για να προστατεύσουµε τον ιδι-
αίτερο οικιστικό τους χαρακτήρα. 

Βέβαια, για να ξαναπάµε στα οικονοµικά, πανηγυρίζετε για το
δηµοσίευµα του «ECONOMIST», αλλά η θέση της χώρας στη διε-
θνή ανταγωνιστικότητα παρουσιάζει επιδείνωση. Σύµφωνα, λοι-
πόν, µε τα τελευταία στοιχεία του IMD, η Ελλάδα υποχώρησε στη
θέση 49, µεταξύ εξήντα τεσσάρων χωρών, όταν ήταν στη θέση
47 σε θέµατα ανταγωνιστικότητας. 

Για ποια, λοιπόν, αλλαγή προτύπου παραγωγικού της χώρας
µιλάτε -και ειδικά ο ίδιος ο Πρωθυπουργός- όταν φτιάξατε ένα
σχέδιο αξιοποίησης στο Ταµείο Ανάκαµψης χωρίς καµµία διαβού-
λευση, ούτε µε τις πολιτικές δυνάµεις ούτε µε την κοινωνία των
πολιτών ούτε µε τα επιµελητήρια ούτε µε την αυτοδιοίκηση; Επί
της ουσίας, τα δάνεια προσανατολίζονται σε ισχυρές επιχειρή-
σεις και ισχυρά οικονοµικά συµφέροντα. Χαµένοι από τα δάνεια
του Ταµείου Ανάκαµψης είναι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Γι’
αυτό εµείς σάς είπαµε να κάνετε έναν ειδικό χρηµατοδοτικό
φορέα εξαρχής, όπως έκανε η Πορτογαλία που δανείζει µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις πέρα από τα κριτήρια της αγοράς αλλά µε
άλλα κριτήρια. 

Επίσης, προτείναµε να κατευθύνετε πόρους -περισσότερους
πόρους- για θέµατα κοινωνικά, όπως ήταν οι κοινωνικές κατοι-
κίες. Μας περιφρονούσε ο Πρωθυπουργός. Έλεγε «θέλετε να
δώσετε δισεκατοµµύρια». Τα δώσανε και οι Ιταλοί και οι Πορτο-
γάλοι και οι Ισπανοί για να αντιµετωπίσουν το κόστος ζωής. Δεν
καταλάβαµε ποτέ γιατί δεν κάνατε το ίδιο για να φέρετε αποτε-
λέσµατα. 

Αλλά και όσον αφορά στα δίκτυα ενέργειας, δώσατε όσα
έπρεπε για να έχουµε ένα σύγχρονο δίκτυο ενέργειας, ώστε να
έχουµε χαµηλό κόστος παραγωγής και µια δίκαιη πράσινη µετά-
βαση προς όφελος παραγωγών, µεταποιητών, συνεταιρισµών και
όχι µόνο προς όφελος µεγάλων κατασκευαστικών; Όχι, δεν το
κάνατε. Γιατί; Διότι έχετε άλλες προτεραιότητες. 

Αν το κάνατε αυτό και αν στον αναπτυξιακό νόµο, κύριε Χατζη-
δάκη, είχατε ενισχύσει τα κίνητρα για ζητήµατα που αφορούν τον
πρωτογενή τοµέα, όπως είναι τα θερµοκήπια, πιθανόν στο εµπο-
ρικό µας έλλειµµα να µην συναντούσαµε τεράστιες εισαγωγές
οπωροκηπευτικών προϊόντων. Αλλά όλα είναι επιδερµικά και επι-
κοινωνιακά και δεν κατευθύνουν πόρους βάσει ενός ολοκληρω-
µένου σχεδίου στήριξης του πρωτογενούς τοµέα και της µεταποί-
ησης, που τόσο έχουµε ανάγκη. 

Σας τα λέµε αυτά γιατί εµείς θέλουµε να οικοδοµήσουµε µια
οικονοµία ανθεκτική, δυναµική, συµπεριληπτική, που οι µακρο-
χρόνιοι ρυθµοί ανάπτυξης να είναι και σταθεροί, αλλά και ποι-
οτικοί. Μακροχρόνια σταθεροί ρυθµοί ανάπτυξης µε Real Estate,
δεν θα πετύχετε και θα καταφέρετε µια πολύ δύσκολη καθηµερι-
νότητα για τον ελληνικό λαό, όπως έχει συµβεί και σε άλλες
χώρες µε ανάλογες κυβερνητικές επιλογές. 

Πολλά από αυτά που λέµε, τα λέει -δυστυχώς για εσάς- και το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, όπως τα έλεγε και το 2007 και το
2008. Αλλά δεν τα ακούγατε. Εγώ δεν λέω ότι είµαστε εκεί που
ήµασταν τότε, αλλά γιατί να µην είµαστε πολύ πιο µπροστά από
εκεί που είµαστε σήµερα; Αυτός είναι ο στόχος. Όχι να συγκρί-
νουµε την Ελλάδα µε την επώδυνη δηµοσιονοµική περιπέτεια και
τα χρόνια της ασφυκτικής εποπτείας και της λιτότητας. Δεν πε-
ρίµενε αυτά ο ελληνικός λαός µετά το πέρας των µνηµονίων.
Άλλα περίµενε, αλλά δεν τα βλέπει ως πολιτικές επιλογές.

Τι προβλέπει, λοιπόν, το ΔΝΤ; Μετά τη λήξη της χρηµατοδό-
τησης από το Ταµείο Ανάκαµψης η αύξηση του ΑΕΠ θα προσγει-
ωθεί σε χαµηλά επίπεδα, της τάξεως του 1,2% από το 2027 και
έπειτα. 

Τα λέω αυτά γιατί είχατε την τύχη να κυβερνάτε µετά τα µνη-
µόνια µε ένα ακόµη µπόνους, το τεράστιο όφελος του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Αυτή, λοιπόν, η επίπλαστη οικο-
νοµική πραγµατικότητα η σηµερινή, έχει να κάνει µε το ότι έχουν

έρθει δισεκατοµµύρια πόροι, πάνω από αυτούς που σχεδιάζατε
στην Ελλάδα. Εσείς, όµως, αντί να τους αξιοποιήσετε σωστά,
οδηγείτε τη χώρα σε άλλη µία χαµένη ευκαιρία, όπως κάνατε ως
κυβέρνηση και µετά το 2004…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

…που, αντί να αντιµετωπίσετε τις παθογένειες που υπήρχαν,
τις χειροτερέψατε. Αυτό κάνετε και σήµερα. Επίσης, η συνοχή
σαν στρατηγική για την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας δεν
έχει κανένα όραµα και κανένα µακροπρόθεσµο σχεδιασµό για το
συµφέρον της πατρίδας µας και το δηµόσιο συµφέρον. 

Σήµερα οι τράπεζες για να είναι λειτουργικές και να πανηγυρί-
ζει η Κυβέρνηση για την αποεπένδυση του Ταµείου Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας, το κόστος για το δηµόσιο είναι τερά-
στιο. Ακούω το οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης να κάνει
κάτι µπακαλίστικους υπολογισµούς για το κατά πόσο το δηµόσιο
βγήκε, λέει, κερδισµένο από τις ανακεφαλαιοποιήσεις. Για το
πραγµατικό κόστος, θα σας παραπέµψω µόνο στις συσσωρευ-
µένες ζηµιές των 37 δισεκατοµµυρίων ευρώ για το πρώτο εξά-
µηνο του 2023, που δηλώνει το ίδιο το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας στην ενδιάµεση οικονοµική του έκθεση. Για να µην
αναφερθώ στα σχεδόν 14 δισεκατοµµύρια ευρώ της αναβαλλό-
µενης φορολογίας που καλύπτουν το µεγαλύτερο µέρος της κε-
φαλαιακής βάσης των τραπεζών, το ποσοστό της οποίας θέλω
να τονίσω ότι επιβάλλεται να µειωθεί από τα κέρδη των τραπεζών
και όχι µε περαιτέρω επιβάρυνση του δηµοσίου. 

Δεν είναι µόνο, όµως, οι τράπεζες. Τα ίδια κάνατε και µε επι-
χειρήσεις που το κράτος είχε στηρίξει τα χρόνια του COVID, της
πανδηµίας, όπως είναι η «AEGEAN». Διαχειριστήκατε τις συµµε-
τοχές του δηµοσίου, όχι προς όφελος του ελληνικού λαού και
των φορολογουµένων που πλήρωσαν αυτή τη συµµετοχή, αλλά
προς όφελος των ιδιωτών µετόχων, µε αποτέλεσµα ζηµία του δη-
µοσίου της τάξεως των 35 εκατοµµυρίων ευρώ. Δεν πήρατε το
παράδειγµα της «LUFTHANSA», όπου έβγαλαν χρήµατα. Εκεί δεν
χάσανε χρήµατα, περιµένανε και κερδίσανε χρήµατα. Εσείς βια-
στήκατε. Να τους εξηγήσετε τους λόγους που βιαστήκατε. 

Το ίδιο βέβαια και µε την ιδιωτικοποίηση του Διεθνούς Αερολι-
µένα Αθηνών, την οποία προωθήσατε µε πλήρως αδιαφανή
τρόπο, µεσονύχτια, µε τροπολογία που εκποίησε σηµαντικό
µέρος του περιουσιακού αυτού στοιχείου. Η Κυβέρνηση απεµπό-
λησε τα δικαιώµατα του δηµοσίου και εκχώρησε σε fund Κανα-
δών συνταξιούχων τον Διεθνή Αερολιµένα Αθηνών. Έτσι εννοείτε
την αξιοποίηση του πλούτου της πατρίδας µας; 

Κλείνοντας, θέλω να σας πω ότι όλα αυτά µπορούµε να τα πε-
ριγράφουµε πολλές ώρες, αυτό το έργο, που λέγεται “οικονοµική
πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας”. Όµως, υπάρχει ένας πυρήνας
του προβλήµατος, που είναι το επιτελικό κράτος. Γιατί εσείς,
είστε ένας Υπουργός -όπως και όλοι οι άλλοι- που υπηρετείτε ένα
κεντρικό επιτελικό κράτος, το οποίο παράγει και σχεδιάζει µέσα
από το Μέγαρο Μαξίµου.

Είναι αυτό ένα κράτος διαφάνειας και λογοδοσίας, ένα κράτος
που διαβουλεύεται ή είναι ένα κλειστό επιχειρησιακό σύστηµα
εξουσίας, που υπηρετεί µόνο την εξουσία του Πρωθυπουργού;

Θα µου πείτε, αυτό έχει σχέση µε τη συζήτησή µας; Απόλυτη
σχέση έχει. Διότι οι επιλογές αυτού του κλειστού συστήµατος
εξουσίας υπονοµεύουν έναν µακροπρόθεσµο σταθερό σχεδια-
σµό για την ελληνική οικονοµία. Δεν υπάρχει κράτος-στρατηγός
που να υπηρετεί ένα βιώσιµο σχέδιο ανάπτυξης µιας ανθεκτικής
οικονοµίας. 

Δεν επενδύετε στο κοινωνικό κράτος, ενώ οι ανισότητες καλ-
πάζουν, η δηµόσια υγεία και η δηµόσια παιδεία παρακµάζουν, οι
ανισότητες διευρύνονται, αλλά αυτό το επιτελικό κράτος του κ.
Μητσοτάκη είναι µακριά, αιωρείται από όλες αυτές τις προκλή-
σεις που βιώνει η ελληνική κοινωνία. 

Εµείς, από την πλευρά µας, ήρθαµε σε αυτή τη συζήτηση γιατί
εκπροσωπούµε και πρεσβεύουµε έναν διαφορετικό τρόπο σκέ-
ψης, µια βαθιά προοδευτική, συµµετοχική λογική στον σχεδια-
σµό, που βάζει στο παιχνίδι την αυτοδιοίκηση, την κοινωνία των
πολιτών, το επιχειρείν και κατανοεί τα πραγµατικά δεδοµένα και
τις πραγµατικές ανάγκες στον σχεδιασµό. 

Αυτή τη νοοτροπία έχει ανάγκη η πατρίδα µας. Αυτό χρειάζεται
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το ελληνικό κράτος για να εκσυγχρονιστεί και όχι ό,τι έχετε πε-
τύχει τα τελευταία χρόνια, που αντί να µας πηγαίνουν µπροστά,
µας πάνε πίσω και µπορεί στο µέλλον να µας πάνε ακόµη πιο
πίσω γρηγορότερα, µόλις κλείσουν το Ταµείο Ανάκαµψης και
χαθεί η επίπλαστη αυτή ευµάρεια που βιώνει σήµερα ο ελληνικός
λαός, µε τα όποια προβλήµατα και τις σηµαντικές ανισότητες. 

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε να στηρίξουµε τους εργαζόµενους,
τους πιο ευάλωτους. Θέλουµε µία χώρα αξιοκρατίας και διαφά-
νειας. Αυτό θα είναι ένα κανονικό ευρωπαϊκό κράτος που αξίζει
στον ελληνικό λαό, ένα κράτος αντάξιο στις προσδοκίες του και
όχι ένα κράτος που πείθει τη νέα γενιά να µεταναστεύσει στο
εξωτερικό για να έχει µια καλή θέση εργασίας, ένα καλό νοσο-
κοµείο κι ένα καλό σχολείο για το παιδί του. Όχι, δεν θέλουµε
αυτό. Εµείς θέλουµε την Ελλάδα που θα ευηµερήσει, που θα πε-
τύχει στόχους µετρήσιµους για το µέλλον και που τα παιδιά της
θα µείνουν στην Ελλάδα ή θα έρθουν στην Ελλάδα, για µια πα-
τρίδα ισχυρή, βιώσιµη, µε αξιοπρέπεια και προοπτική. 

Αυτό είναι ακριβώς το σχέδιό µας, αυτή είναι η αγωνία µας και
γι’ αυτό σας θέσαµε, κύριε Υπουργέ, όλα αυτά τα στοιχεία της
γόνιµης, παραγωγικής και ρεαλιστικής κριτικής σήµερα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Ανδρουλάκη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, πενήντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Ταύρου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν δώσω τον λόγο στον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών κ. Χατζηδάκη, θα καλέσω στο Βήµα την τελευταία εκ
των επερωτώντων Βουλευτών, τη Βουλευτή Λάρισας του ΠΑΣΟΚ
- Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελία Λιακούλη, η οποία φαντάζοµαι
θα χρησιµοποιήσει το σύνολο του χρόνου πρωτολογίας και δευ-
τερολογίας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, θα πάρω το σύ-
νολο του χρόνου. Ευχαριστώ.

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κύριε Πρόεδρε της Κοινο-
βουλευτικής µας Οµάδας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα
πράγµατι, ενώ έχουµε µία πολύ σοβαρή συζήτηση µε επίσπευση
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ, σχετικά µε τα οικο-
νοµικά δεδοµένα, έχουµε ταυτόχρονα µία ιστορική πραγµατικά
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, την 465/2024 από-
φαση, που για άλλη µία φορά δίνει κουράγιο και ελπίδα στον ελ-
ληνικό λαό ότι τα πάντα δεν καθοδηγούνται, τα πάντα δεν υπο-
νοµεύονται, τα πάντα δεν χειραγωγούν, αλλά υπάρχουν και οι
ανεξάρτητες φωνές και οι θεσµικές διαδικασίες που µπορούν να
δώσουν διέξοδο και λύση σε όλες τις προσπάθειες της Κυβέρ-
νησης να φιµώσει και να δηµιουργήσει θεσµικά ζητήµατα υπονό-
µευσης σε πρόσωπα, σε Κοινοβουλευτικές Οµάδες, σε κόµµατα
και σε θεσµούς. 

Τώρα, λοιπόν, ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, µετά τη θεσµική του
πρωτοβουλία στο Συµβούλιο της Επικρατείας και το αίτηµά του
να ενηµερωθεί ο ίδιος για ποιον λόγο τον παρακολουθούσατε
εσείς, η δική σας Κυβέρνηση, να µάθουµε κι εµείς. Αφού τον εί-
πατε πρώτα πράκτορα, αφού τον στείλατε έξω, µέσα, τον βγά-
λατε πέντε-έξι φορές, τώρα πείτε µας λοιπόν -γιατί δεν µπορείτε
να ξεφύγετε από αυτό, είναι απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας και πρέπει να ενηµερώσετε- γιατί η κ. Βλάχου -και το
λέω αυτό και ως µέλος της εξεταστικής επιτροπής- δεν µπόρεσε
να µας τις δώσει αυτές τις απαντήσεις, δεν ήθελε να µας δώσει
τις απαντήσεις στην εξεταστική επιτροπή. Τώρα η ίδια η ανεξάρ-
τητη αρχή, λοιπόν, θα ενηµερώσει και τον ίδιο τον παρακολου-
θούµενο, αλλά και τον ελληνικό λαό. Γι’ αυτό, λοιπόν, αξίζουν οι
προσπάθειές µας, κύριε Υπουργέ, και γι’ αυτό εµείς θα συνεχί-
ζουµε άοκνα αυτές τις προσπάθειες να τις καταβάλλουµε.

Τώρα σε ό,τι αφορά την πρωτοβουλία της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΠΑΣΟΚ για τα οικονοµικά και για την κατάσταση
στην οποία έχει περιέλθει η χώρα µε δική σας ευθύνη. Στο
ΠΑΣΟΚ ζητάµε οικονοµική διαφάνεια κατ’ αρχάς. Όχι γιατί εµείς
είµαστε ηθικολόγοι, αλλά γιατί για εµάς, όπως και για όλους τους
σοβαρούς οικονοµολόγους εξάλλου, η διαφάνεια είναι απαραί-
τητη για την οικονοµική αποτελεσµατικότητα. Χωρίς διαφάνεια η
οικονοµία δουλεύει σαν ένας µηχανισµός µετακίνησης εισοδήµα-
τος πλούτου από τους πολλούς και αδύναµους στους λίγους και
πανίσχυρους. 

Για σας, βέβαια, αυτό δεν είναι καµµία έκπληξη. Είναι η φυσική
τάξη των πραγµάτων. Γιατί; Γιατί εσείς λέτε ότι αφού θα µεγα-
λώσει η πίτα, όλοι και όποιος κρατάει το µαχαίρι δικαιωµατικά
παίρνει το µερίδιο του λέοντος. Αυτό το δόγµα πρέπει να σας
πληροφορήσω ότι δεν δούλεψε και βεβαίως ότι δεν δουλεύει
ούτε στην Ελλάδα του κ. Μητσοτάκη. Ούτε η πίτα µεγαλώνει,
αλλά κι αυτοί που κρατούν το µαχαίρι δεν αφήνουν ούτε ψίχουλα
στους αδύναµους και ανίσχυρους. 

Ο ρυθµός µεγέθυνσης του ΑΕΠ µειώνεται σύµφωνα µε την ΕΛ-
ΣΤΑΤ. Πήρατε τη χώρα τελευταία σε επενδύσεις στην Ευρωπαϊκή
Ένωση των είκοσι επτά και πέντε χρόνια τώρα την έχετε σε επεν-
δύσεις τελευταία στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Για ποια ανάπτυξη της
οικονοµίας µας µιλάτε; Απλά πραγµατάκια. Πέντε χρόνια κυβερ-
νάτε εσείς. Δεν κυβερνάει κάποιος έξω από εσάς. Τι µας λέτε λοι-
πόν; Τι πουλάτε φούµαρα και µεταξωτές κορδέλες στον κόσµο,
όταν στην πράξη τίποτα από αυτά δεν έχετε κάνει;

Βγείτε και ρωτήστε στην αγορά, σε ένα σουπερµάρκετ, έναν
τυχαίο πολίτη Έχεις καταλάβει -πείτε του- χριστιανέ µου εσύ αν
εισέρρευσαν στη χώρα µας τεράστια ποσά; Διότι πήρατε τους
περισσότερους αναλογικά πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης και
από οποιαδήποτε χώρα και από οποιαδήποτε εποχή. Ρωτήστε,
λοιπόν, τον άνθρωπο. Γιατί τελικά εκεί δεν καταλήγουµε; Στον
άνθρωπο δεν πρέπει να πάει το κέρδος; Η πολιτική για ποιόν
είναι; Είναι για τους αριθµούς; Δεν είναι για τους ανθρώπους;
Ρώτησε, λοιπόν, αν έχουν αυτή την υπεραξία του πλούτου που
έχει έρθει στα χέρια σας κι εσείς διαχειρίζεστε αν έχει πάει. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, κύριε Χατζηδάκη, σας εγκαλούµε και εσάς και
την Κυβέρνησή σας. Σας εγκαλούµε για το Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας. Γιατί λέγατε σε εµάς ότι «γράφτηκε στην
πέτρα». Έτσι µας λέγατε χαρακτηριστικά, όταν ζητούσαµε αλλα-
γές προς όφελος και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων και όχι
µόνο των µεγάλων. Αργότερα, βέβαια, στα κρυφά, στα µουλω-
χτά, πήγατε και το επαναδιαπραγµατευθήκατε, µε αποτέλεσµα
το Ταµείο, βεβαίως, να συνεχίσει να µεταφέρει τεράστιους πό-
ρους και πολύ φθηνά δάνεια σε οικονοµικούς κολοσσούς της
χώρας. Αυτό τελικώς πετύχατε. Ούτε λόγος, φυσικά, αξιοποίηση
για εκσυγχρονισµό, όπως για παράδειγµα των σιδηροδρόµων ή
για κοινωνικές κατοικίες που φωνάζουµε εµείς στο ΠΑΣΟΚ, δη-
λαδή αυτό που θα δει ένας πολίτης τους πόρους να έρχονται στη
ζωή του, στην τσέπη του, στην καθηµερινότητά του. 

Σας εγκαλούµε και για το ΕΣΠΑ, για το ότι κλείσετε το ΕΣΠΑ
2014-2020 αφήνοντας χιλιάδες επιχειρήσεις και δικαιούχους
απλήρωτους και χωρίς να γνωρίζουµε τελικά το τι υπόλοιπα µε-
ταφέρονται στο νέο ΕΣΠΑ 2. 

Σας εγκαλούµε και για το Υπερταµείο. Αγαπηµένο θέµα. Θυ-
µάστε τι χαµό φτιάχνατε από αυτό το Βήµα επί ΣΥΡΙΖΑ, όταν µι-
λάγατε για δήµευση της ελληνικής περιουσίας επί ενενήντα
εννέα χρόνια; Κι εσείς τι κάνατε; Εντάξατε και νέα δηµόσια περι-
ουσία σε αυτό. Αφήστε που δεν άκουσα από το στόµα σας να
βγαίνει µία κουβέντα πια για τη δήµευση της δηµόσιας υπηρεσίας
και τώρα σας βλέπω να φυλλοµετράτε τις σελίδες. Ελπίζω κάτι
να βρείτε µέσα σε αυτές τις σελίδες να µας πείτε για το Υπερτα-
µείο, κύριε Χατζηδάκη. Πείτε µας µια κουβέντα για το Υπερτα-
µείο. 

Για παράδειγµα, γιατί επιτρέψατε στο ΤΑΙΠΕΔ την ιδιωτικοποί-
ηση του Διεθνή Αερολιµένα Αθηνών, του πιθανότατα µεγαλύτε-
ρου περιουσιακού στοιχείου του ελληνικού δηµοσίου µε
συνοπτική µόνο, fast track, διαδικασία στη Βουλή, χωρίς να ωρι-
µάζει καν δηµοκρατικός διάλογος. 

Για να γίνει µάλιστα, αυτή η αποεπένδυση, όπως και η αποε-
πένδυση στα ελληνικά πετρέλαια, µεθοδεύσατε την αντικατά-
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σταση ακόµη και του προληπτικού ελέγχου, του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου στις πωλήσεις των µετοχών από γνωµοδότηση πιστωτι-
κού ιδρύµατος. Εσείς δεν τα κάνατε αυτά; Εµείς τα κάναµε; 

Σας εγκαλούµε, όµως, και για την ΑΑΔΕ γιατί φοβάστε να φέ-
ρετε ακόµη και τον επικεφαλής εδώ στη Βουλή, να τον ρωτή-
σουµε πώς κατάφερε η χώρα να πληρώσει στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή το ποσό µαµούθ 367.741.756 ευρώ ως πρόστιµο για
απώλεια δασµών από την υποκοστολόγηση µεγάλων ποσοτήτων
εισαγόµενων από την Κίνα προϊόντων µέσω του λιµανιού του Πει-
ραιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Λιακούλη.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή
σας τελειώνω.

Αν δεν το αναδείκνυε λοιπόν, η Κοινοβουλευτική Οµάδα το φθι-
νόπωρο του 2022 δεν θα το ήξερε κανένας. Δυο-τρεις υπάλληλοι
θα το ήξεραν από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και κανένα
στέλεχος από την ΑΑΔΕ. Αυτά κάνατε εσείς. Σας εγκαλούµε γιατί
νοµίζετε ότι οι πολίτες δεν καταλαβαίνουν την κοροϊδία σχετικά
µε την ακρίβεια ότι είναι εισαγόµενη και µιλάτε δήθεν για πρό-
στιµα. Και γιατί δεν ανακοινώνονται, κύριε Χατζηδάκη, τα προ-
ϊόντα; Δεν θέλετε συµµάχους τον κόσµο, τους πολίτες; Να
ξέρουν όλοι οι πολίτες ποια είναι τα προϊόντα µε τα οποία γίνεται
η κερδοσκοπία; Κάντε τους καταναλωτές συµµέτοχους σε αυτή
την ιστορία. Γιατί δεν τους κάνετε; Η δική τους δύναµη, η δύναµη
των πολιτών είναι πολύ µεγαλύτερη από τη δύναµη των δήθεν
ελεγκτικών σας -αφήστε δεν πιστεύει κανένας ούτε και εσείς, χα-
µογελάτε-, των Υπουργών σας και των όποιων επιτελείων σας.
Αποφασίστε, λοιπόν, να βάλετε τους καταναλωτές στο παιχνίδι
και να πείτε ότι αυτά είναι τα προϊόντα. Αλλά τι; Πίσω από τα προ-
ϊόντα βρίσκονται οι κερδοσκόποι και αυτό δεν σας αρέσει, γιατί
είναι φίλοι σας προφανώς.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή
σας, κοιτάξτε, ένα από τα µεγαλύτερα εγκλήµατα της δικής σας
διακυβέρνησης που θα σας τα καταλογίζει η περιοχή µου, η Θεσ-
σαλία, είναι ότι δυστυχώς παίζετε µαζί µας, εδώ και επτά µήνες.
Και παίζετε δυστυχώς, µε τον Θεσσαλικό Κάµπο, µετά τον «Ντά-
νιελ», που άλλαξε και το γεωγραφικό ανάγλυφο της περιοχής
µου. Μαθαίνουµε πίσω από κλειστές πόρτες και διαρροές, δήθεν
τι θα κάνετε οικονοµικά για τη Θεσσαλία. Είστε άφαντοι, δεν
έχετε κάνει τίποτα απολύτως, την έχετε ξεχάσει. Είναι στα αζή-
τητα. Και σας καταγγέλλει µέχρι και ο οµογάλακτος σας, ο Πρό-
εδρος του ΤΕΕ, ότι δεν θέλετε ούτε τους µηχανικούς να συµµετέ-
χουν µέσα στα σχέδια. Αφήστε δε το τελευταίο που έσκασε σχε-
τικά µε την περιβόητη µελέτη των Ολλανδών, την οποία αυτή θα
τη δούµε στο µικροσκόπιο, εµείς στο ΠΑΣΟΚ, διότι και ο τρόπος
που χρηµατοδοτήθηκε είναι ένα ερωτηµατικό και το αποτέλεσµα,
το οποίο εξήγαγε είναι ένα ερωτηµατικό. Και, βεβαίως, οι καταγ-
γελίες αρχίζουν να γίνονται περισσότερες και περισσότερες στη
Θεσσαλία σχετικά µε τις οικονοµικές πολιτικές, οι οποίες εφαρ-
µόζονται για δήθεν επανόρθωση, σπάζοντας -προσέξτε- τα έργα
σε µικρά κοµµατάκια, προκειµένου να τοποθετήσετε διάφορους,
οι οποίοι τα έργα αυτά θα τα πραγµατοποιήσουν προς όφελος,
λέει, του θεσσαλικού λαού, εµείς θα δούµε προς όφελος ποιων
τεχνικών εταιρειών. Για να εξηγούµαστε από τώρα και να µην πα-
ρεξηγούµαστε.

Αποχωρώ, λέγοντας το εξής: η οικονοµική πολιτική είναι απο-
τυχία για την Κυβέρνησή σας για έναν βασικό λόγο, διότι το βα-
σικό µέγεθος είναι ο άνθρωπος. Και τους ανθρώπους ξέρετε πως
τους υπονοµεύετε, κύριε Υπουργέ; Στην ίδια τους τη ζωή.
Έχουµε 3,1% µείωση του πληθυσµού της χώρας την τελευταία
δεκαετία και δεν ιδρώνει το αυτί σας. Φεύγουν άνθρωποι από τη
ζωή και δεν γεννιούνται καινούργιοι άνθρωποι, διότι ο οικονοµι-
κός παράδεισος που φτιάχνετε είναι τόσος ώστε να µη φτάνει για
τα νέα ζευγάρια να γεννήσουν ένα µωρό. Αυτή την αποτυχία
έχετε κάνει στην οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησής σας. Υπο-
νοµεύετε όχι µόνο την Ελλάδα αλλά την ίδια τη ζωή. 

Καιρός, λοιπόν, για νέο πλου και η δική σας πορεία ανάπλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κ. Λια-

κούλη.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών κ. Κωστής Χατζηδάκης. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αν ήταν να απαντήσω σε όλα, ανεξαιρέτως, όσα ακού-
στηκαν, θα έπρεπε να µου δώσετε την άδεια σήµερα να γίνω Φι-
ντέλ Κάστρο για µερικές ώρες.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Από εµάς, ελεύθερα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Παρ’ ότι έχω την άδεια του κ. Παππά, ο
οποίος έχει και το copyright στην Ελλάδα…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι, ως προς τη διάρκεια των οµιλιών
πάντως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Εγώ δεν έχω ούτε το στυλ ούτε τις ιδέες.
Εποµένως θα πω αναγκαστικά πολλά, αλλά θα προσπαθήσω, εν
πάση περιπτώσει, να µην ξεφύγω τόσο πια πολύ από τον χρόνο
που έχω στη διάθεσή µου. 

Πρώτα από όλα, προφανώς, δεν είµαι ενήµερος στις λεπτοµέ-
ρειες για την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Εκείνο
το οποίο έχουµε επισηµάνει, πρώτος ο ίδιος ο Πρωθυπουργός,
είναι ότι υπήρχε σίγουρα περιθώριο βελτίωσης σε σχέση µε τον
νόµο που διείπε την ΕΥΠ. Και γι’ αυτόν τον λόγο άλλωστε µε
Υπουργό Δικαιοσύνης τον κ. Τσιάρα, µετά το γνωστό θέµα που
δηµιουργήθηκε το 2022, ήρθε καινούργιος νόµος που αναντίρ-
ρητα, νοµίζω και εσείς το συνοµολογήσατε, ανεξάρτητα από τη
στάση που είχατε στην ψηφοφορία, ήταν ένα σηµαντικό βήµα
µπροστά. 

Εκείνο, λοιπόν, το οποίο εγώ έχω µάθει είναι ότι το Συµβούλιο
της Επικρατείας δεν θεωρεί αντισυνταγµατικό τον νόµο του κ.
Τσιάρα του 2022. Αντιθέτως στο πνεύµα της αποφάσεως κατα-
γράφεται ότι ήταν πράγµατι ένα θετικό βήµα µπροστά. Θεωρεί
αντισυνταγµατική προηγούµενη διάταξη, η οποία είχε καταργηθεί
εν τω µεταξύ από τον νόµο του κ. Τσιάρα. Αυτό είναι. Και ο κ. Αν-
δρουλάκης πράγµατι θα έχει το δικαίωµα να ενηµερωθεί από την
ΑΔΑΕ. 

Εν πάση περιπτώσει, όπως και να µετρήσετε το πράγµα είτε
ισχύει αυτό που παρουσίασε ο κ. Ανδρουλάκης είτε αυτό που λέω
εγώ -και πιστεύω ότι αυτό που παρουσίασα εγώ είναι σίγουρα πιο
έγκυρο-, αυτό σηµαίνει ότι σε κάθε περίπτωση η δικαιοσύνη έχει
την ανεξαρτησία που είναι κατοχυρωµένη από το Σύνταγµα, δεν
είναι ελεγχόµενη από την Κυβέρνηση και δεν θα έπρεπε να είναι
ελεγχόµενη από την Κυβέρνηση. Εποµένως είναι µια απόφαση
που πιστοποιεί την ανεξαρτησία των εξουσιών. Και, εν πάση πε-
ριπτώσει, είναι εναντίον της κριτικής που ασκείται η οποία είναι
ισοπεδωτική και µε αφορµή την τραγωδία των Τεµπών και µε
αφορµή µια σειρά από άλλα θεσµικά ζητήµατα τα οποία έχουν
προκύψει. 

Επίσης, αν ήταν εδώ ο κ. Ανδρουλάκης και ενδιαφερόταν και
για την απάντηση της Κυβέρνησης και όχι µόνο για τις ερωτήσεις
των Βουλευτών του, θα του έλεγα…

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Είµαστε εµείς εδώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Μα, µιλάω σε εσάς. Απλώς επειδή µίλησε
και ο ίδιος και έχετε µια ευαισθησία για τη θεσµική τάξη, κυρία
Αποστολάκη. Δικαιούµαι και εγώ, λοιπόν, να κάνω αυτή την πα-
ρατήρηση, επειδή µιλάω σε ένα κόµµα µε αυξηµένη ευαισθησία
για τα θεσµικά ζητήµατα. Θα του έλεγα, λοιπόν, ότι για τα θέµατα
της ασφάλειας του πολίτη, ναι, πράγµατι είναι τραγικό αυτό το
οποίο συνέβη στο Τµήµα των Αγίων Αναργύρων. Τι να πει κά-
ποιος, όταν µε αυτόν τον τρόπο χάνει τη ζωή της µια νέα κοπέλα; 

Γι’ αυτόν τον λόγο το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη αµέ-
σως κινητοποιήθηκε. Δεν αρκούµαστε ότι έχουν γίνει µια σειρά
από κινήσεις για την αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής βίας,
µε συνεργασία των αρµόδιων Υπουργείων, µε πρωτόκολλα τα
οποία έχουν διακινηθεί εδώ και καιρό στα αστυνοµικά τµήµατα
και τα οποία παραβιάστηκαν. Υπάρχει µια διαρκής κινητοποίηση
και η Κυβέρνηση αυτή θέλει να είναι και είναι µία Κυβέρνηση
σκληρή απέναντι στο έγκληµα, είτε αυτό αφορά µαχαιροβγάλτες
είτε αφορά µπαχαλάκηδες είτε αφορά κάθε µορφή εγκληµατικό-
τητας. 
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Αυτό είναι απαίτηση του ελληνικού λαού, είναι ένα µήνυµα το
οποίο το έχουµε λάβει και είµαστε αποφασισµένοι να κάνουµε
όλα όσα πρέπει, προκειµένου ο πολίτης να αισθάνεται ασφαλής
στο σπίτι του, στη γειτονιά του στην καθηµερινότητά του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα µου δώσετε µισό
λεπτό, κύριε Υπουργέ, για να καλωσορίσω τα παιδιά; Και θα συ-
νεχίσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Ναι, φυσικά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί καθηγητές
από το 3ο Γυµνάσιο Αλίµου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ θερµά. Συνεχίστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Αλίµονο, κύριε Πρόεδρε!
Στην επερώτησή τους οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ επιτίθενται

στην οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης πανταχόθεν και ποικι-
λοτρόπως. Προφανώς επισηµαίνουν το γνωστό µοτίβο, το οποίο
το ακούω από τότε που ασχολήθηκα µε την πολιτική, ότι εµείς
δήθεν είµαστε µια παράταξη που ενδιαφέρεται µόνο για τους λί-
γους και ισχυρούς, ενώ εσείς ενδιαφέρεστε για τους πολλούς.
Οι πολλοί δεν το έχουν καταλάβει στις τελευταίες αναµετρήσεις,
γι’ αυτό εσείς είστε γύρω στο 9%, 10%, 12%, ενώ εµείς έχουµε
ένα τετραπλάσιο ποσοστό. Όµως, αυτό είναι µια υπόθεση που
κρίνεται διαρκώς και θα κριθεί και στις ευρωεκλογές και στις επό-
µενες εκλογές. Όµως, δεν άντεχα, µιας και εκπροσωπείτε τους
πολλούς, να µην κάνω αυτή την αναφορά και να σηµειώσω ότι οι
πολλοί δεν έχουν αντιληφθεί -κακώς ίσως- ότι τους υποστηρίζετε
µε τόσο πολύ µεγάλο φανατισµό, σε αντίθεση µε εµάς, που είµα-
στε µε µια δράκα λίγων και ισχυρών, κατά τη δική σας θεωρία.

Βεβαίως, µέσα στο πλαίσιο της κριτικής, είπατε ότι υπάρχει και
αδιαφάνεια στους χειρισµούς της Κυβέρνησης στην οικονοµία,
αναποτελεσµατικότητα, ότι έχουµε κάνει την Ελλάδα πάµφτωχη
χώρα, ότι προχωρούµε µε την όπισθεν κ.λπ.. Ωραία. Θα επιχει-
ρήσω να δω τα πιο βασικά και, αν ξεχάσω κάτι, εδώ είµαστε,
έχετε δευτερολογίες, έχω δευτερολογία και θα επανέλθουµε. Και
θα καλύψει και ο κ. Σενετάκης τα σχετικά µε το Υπουργείο Ανά-
πτυξης και τον πληθωρισµό.

Πάµε, λοιπόν. Χθες επισκεφθήκατε την Τράπεζα της Ελλάδος.
Μιλήσατε µε τον διοικητή και ανταλλάξατε απόψεις. Δεν ήµουν
εκεί, δεν µε ενδιαφέρει να µάθω τι είπατε. Εκείνο το οποίο ξέρω
είναι ότι η Τράπεζα της Ελλάδος εκδίδει ένα δελτίο σε τακτικά
διαστήµατα. Έχω εδώ του Απριλίου του 2024, το οποίο αναφέ-
ρεται βασικά στη δηµοσιονοµική διάσταση των πραγµάτων στην
Ελλάδα, αλλά αναφέρεται και στην επενδυτική αναπτυξιακή δευ-
τερευόντως.

Και ξεκινάει -έχω κατά σύµπτωση το δελτίο στα αγγλικά- αλλά
µεταφράζω µόνο µια φράση από τα αγγλικά: «Ελλάδα, πέρα από
κάθε αµφιβολία, ένα διεθνές παράδειγµα επιτυχίας». Έτσι ξεκι-
νάει: «Beyond any doubt, an international success story». Έτσι
λοιπόν ξεκινάει το δελτίο και νοµίζω ότι αµέσως-αµέσως έρχεται
µια απάντηση σε σχέση µε αυτή την καταστροφολογία που ανα-
πτύξατε, γιατί στη συνέχεια υπάρχουν και µια σειρά από άλλα
στοιχεία, που τεκµηριώνουν αυτό που λέει στην εισαγωγή του το
δελτίο.

Όµως, θα πείτε ότι η Τράπεζα της Ελλάδος -και δεν ξέρω τι
µπορεί να επικαλεστείτε- είναι µερικά µέτρα από το Υπουργείο
Οικονοµικών, ότι δεν έχει τη θεσµική ανεξαρτησία που θα έπρεπε
να έχει. Πολλά µπορείτε να πείτε. Δικαίωµά σας.

Δεν είναι όµως σε σχέση µε όλα τα θέµατα που θίξατε µόνο η
Τράπεζα της Ελλάδος. Ενδεικτικά έχω την έκθεση της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής για το κράτος δικαίου, γιατί και σε αυτά αναφερ-
θήκατε -και όλα αυτά θα τα καταθέσω στη συνέχεια στα Πρα-
κτικά, απλώς είναι πολλά, για να µην κουράζουµε τους στενογρά-

φους-, την ανακοίνωση της Επιτροπής προς το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο, το Συµβούλιο, την Ευρωπαϊκή Οικονοµική και Κοινω-
νική Επιτροπή και την Επιτροπή των Περιφερειών. Είναι η έκθεση
του 2023 για το κράτος δικαίου. Μόνο θετικά λέει. Ή, εν πάση
περιπτώσει, σίγουρα επισηµαίνει ότι υπάρχει µια βελτίωση στην
Ελλάδα σε σχέση µε την κατάσταση που υπήρχε στο παρελθόν.
Όργανο της Κυβέρνησης και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Πάµε παραπέρα. Συµβούλιο της Ευρώπης: Οµάδα κρατών
κατά της διαφθοράς, GRECO, τέταρτος κύκλος αξιολόγησης. Κι
εδώ επισηµαίνεται ότι και στα ζητήµατα αυτά η Ελλάδα έχει ση-
µειώσει βελτίωση. Όργανο της ελληνικής Κυβέρνησης και το
Συµβούλιο της Ευρώπης.

Πάµε παρακάτω: Democracy Index του 2023 από τον «Econ-
omist». Κατατάσσει την Ελλάδα στις είκοσι πιο προηγµένες δη-
µοκρατίες παγκοσµίως. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά. Όργανο
της Ελλάδας και ο «Economist».

Ο «Economist» πάλι για την ανάπτυξη και τη βελτίωση του επι-
χειρηµατικού περιβάλλοντος. Εξετάζει σχεδόν εκατό χώρες -νο-
µίζω ενενήντα µία χώρες- παγκοσµίως. Από όλες αυτές τις
χώρες, η Ελλάδα είναι πρώτη στη βελτίωση του επιχειρηµατικού
περιβάλλοντος. Είναι πρώτη παγκοσµίως. Η βελτίωση του επιχει-
ρηµατικού περιβάλλοντος προφανώς έχει αντανάκλαση στους
εργαζόµενους, γιατί είναι προϋπόθεση για να γίνουν επενδύσεις,
να ανοίξουν δουλειές, να γίνουν καλύτερες δουλειές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Έχει συνωµοτήσει το σύµπαν υπέρ µας εν όψει της σηµερινής
επερώτησης του ΠΑΣΟΚ και του κ. Ανδρουλάκη; Πήραµε τους
φίλους µας στον «Economist», στο Συµβούλιο της Ευρώπης, στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή κ.ο.κ., για να γράψουν αυτές τις εκθέσεις;

Μήπως πρέπει να δείτε το µοντέλο αντιπολίτευσης που
ασκείτε; Μήπως θυµίζει το µοντέλο ΣΥΡΙΖΑ της περιόδου 2019-
2023, µε όλα τα λαµπρά αποτελέσµατα που είχε ο ΣΥΡΙΖΑ εκείνη
την περίοδο; Δηλαδή την περιγραφή µιας πραγµατικότητας όπως
σας βολεύει και χωρίς καµµία αντιστοίχιση -θα µου επιτρέψετε
να πω- στην πραγµατική πραγµατικότητα. Κάντε ό,τι νοµίζετε.
Πάντως επειδή αµφισβητήσατε τα πάντα, συνεχίζω εδώ να πα-
ραθέτω στοιχεία.

Πάµε παρακάτω. Λέτε ότι η Ελλάδα έµεινε πίσω, ότι δεν ανα-
πτύσσεται, ότι µας πέρασαν όλοι κ.λπ.. Μίλησα και την προηγού-
µενη εβδοµάδα εδώ και παρουσίασα τα σχετικά στοιχεία. Πού
ζούσατε την περασµένη δεκαετία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Λέγαµε ότι η Ελλάδα έχασε το 25% του κατά κεφαλήν ΑΕΠ της
και ότι η κρίση της περασµένης δεκαετίας ήταν συγκρίσιµη, αν
όχι χειρότερη, µόνο µε τη µεγάλη ύφεση της Αµερικής την πε-
ρίοδο του τέλους της δεκαετίας του 1920 - αρχών της δεκαετίας
του 1930, τον περασµένο αιώνα. Αυτό δεν θα είχε αντανάκλαση
στα οικονοµικά; Δεν θα είχε; Περιµένατε, δηλαδή, ότι θα έπεφτε
το δικό µας ΑΕΠ, αλλά σταθερά η διαφορά µας θα ήταν ίδια σε
σχέση µε τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης;

Μας έκανε κριτική και ο ΣΥΡΙΖΑ την περασµένη βδοµάδα και
αναφέρθηκα στον σχετικό πίνακα. Έχουµε βγάλει και ανακοί-
νωση που λέει ότι όταν ανέβηκε ο κ. Τσίπρας στην εξουσία, το
2015, ήµασταν τότε -είχε ήδη αρχίσει από το 2010 η καθοδική πο-
ρεία, προφανώς- στο 72% του κοινοτικού µέσου όρου και όταν
έκλεισε η διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχαµε πέσει στο 66%. Αυτό
δεν είναι απόκλιση; Δεν είναι χειροτέρευση;

Αντίθετα, µε τη Νέα Δηµοκρατία υπάρχει σύγκλιση. Και γιατί
υπάρχει σύγκλιση; Παρά το ότι µεσολάβησε ο κορωνοϊός την πε-
ρίοδο 2020-2021 και χώρες όπως η Ελλάδα, η Ισπανία, η Πορτο-
γαλία, που είναι τουριστικές χώρες, είχαν µεγαλύτερη επίπτωση
από τον κορωνοϊό, αλλά µετά συγκλίνουµε σταθερά. Και λόγω
της σύγκλισης, το 62%, που είχαµε φτάσει κάποια στιγµή µε τον
κορωνοϊό, έχει γίνει 67% και ανεβαίνουµε. Ανεβαίνουµε και θα
ανέβουµε κι άλλο.

Ιδού τα στοιχεία: Ελλάδα και Ευρωζώνη, πενταπλάσιοι οι ρυθ-
µοί ανάπτυξης από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Αυτά είναι τα στοι-
χεία.

Και να κάνουµε και τις συγκρίσεις µε την προηγούµενη πε-
ρίοδο, για να δείτε ότι ήµασταν στο τέλος του πίνακα επί ΣΥΡΙΖΑ
και στην κορυφή του πίνακα επί Νέας Δηµοκρατίας. Δεν σας αρ-
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κούν αυτά; Ορίστε, εδώ είναι και ο συγκεκριµένος πίνακας, τον
οποίο θα τον καταθέσω. Εδώ είναι η διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, από
τη µια πλευρά, και η διακυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας, από την
άλλη πλευρά.

Αν µπορείτε, παρακαλώ, αµφισβητήστε τα στη συνέχεια. Χα-
ρακτηρισµούς δεν κάνω, αλλά τα στοιχεία -ξέρετε- είναι ξεροκέ-
φαλα.

Κι εδώ έχουµε και άλλον έναν πίνακα. Δεν ξέρω τι θέλει το
ΠΑΣΟΚ και ο κ. Ανδρουλάκης και όλοι σας εδώ πέρα από την
Αντιπολίτευση.

Ο πίνακας αυτός, όµως, δείχνει ότι η Ελλάδα έχει τη µεγαλύ-
τερη ποσοστιαία αύξηση για τις εξαγωγές σε σχέση µε τις χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης τα τελευταία πέντε χρόνια. Δεν σας
αρκεί το µεγαλύτερη; Τι θέλετε; 

Λοιπόν, αυτά θα ήθελα να σας παρακαλέσω, εάν µπορείτε, να
τα αµφισβητήσετε. Θα πείτε το σηµείο εκκίνησης ήταν χαµηλά.
Βεβαίως, ήταν χαµηλά. Είχε µεσολαβήσει µία δεκαετία κρίσης,
µία διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Βεβαίως, ξεκινούσαµε από χαµηλά,
αλλά να, παρακαλώ, πείτε στους οικονοµολόγους σας να αµφι-
σβητήσουν αυτό το στοιχείο. Παρακαλώ!

Πάµε τώρα σε αυτά που σας ενδιαφέρουν πιο πολύ, που είναι
τα κοινωνικά. Εσείς νοιάζεστε, όπως είπαµε, για τους εργαζόµε-
νους, για τους ανέργους. Το ξέρουµε αυτό, το έχουµε µάθει.
Πριν ανέβετε στο Βήµα, περιµένουµε το βίντεο να ξεκινήσει να
παίζει, να ακούσουµε αυτά που έχουµε ακούσει όλους τους πε-
ρασµένους µήνες, χρόνια, δεκαετίες. Να δούµε τι έγινε τα τελευ-
ταία τεσσεράµισι χρόνια σε σχέση µε την ανεργία, διότι υπήρχαν
άνθρωποι που δεν είχαν µεροκάµατο στο σπίτι τους και µε εµάς
απέκτησαν. Ή µήπως όχι;

Ανεργία 2019: 17,9%. Ανεργία 2023: 11%. Είναι ή δεν είναι 7
µονάδες παρακάτω; Και επειδή -για να µη µένουµε στις µονάδες-
τριακόσιες εξήντα επτά χιλιάδες συµπατριώτες µας, που δεν
είχαν δουλειά το 2023, έχουν δουλειά τώρα. Γι’ αυτό σας είπα και
την προηγούµενη εβδοµάδα πως τα λέτε αυτά στο Κερατσίνι, στη
Δραπετσώνα, στην Κοκκινιά, στη Νέα Ιωνία, στο Αιγάλεω, στο Πε-
ριστέρι και ο κόσµος κλείνει τα αυτιά του και ψηφίζει τη Νέα Δη-
µοκρατία µε µεγαλύτερα ποσοστά, γιατί ξέρουν, δεν περιµένουν
από εσάς να διαστρεβλώσετε την πραγµατικότητα και να παρου-
σιάσετε τα πράγµατα όπως νοµίζετε.

Πάµε στον κατώτατο µισθό. Ήταν 650 ευρώ και πήγε 830 ευρώ
τώρα. Είπατε, ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ πρωτίστως: Τι αύξηση ήταν
αυτή; Κατώτερη από τον πληθωρισµό. 

Καθίσαµε, λοιπόν, και µετρήσαµε τον πληθωρισµό σωρευτικά
από το 2019 µέχρι σήµερα και βάλαµε και τον προβλεπόµενο
πληθωρισµό για το 2024, ολόκληρο το 2024. Η σωρευτική αύ-
ξηση, λοιπόν, είναι 16,5 µονάδες. Η αύξηση του κατώτατου µι-
σθού είναι 27,7 µονάδες, δηλαδή 11,5 µονάδες πάνω από την
αύξηση του πληθωρισµού. 

Έχουµε µάθει διαφορετική αριθµητική στο δηµοτικό; Πού θα
πάµε έτσι, αν κάνουµε τέτοια συζήτηση σε µια Βουλή µιας ευρω-
παϊκής χώρας; Υπέθετα ότι, καθώς µεγαλώνω, καθώς περνάνε τα
χρόνια, οι συζητήσεις εδώ, παρά τις ιδεολογικές και πολιτικές
µας διαφορές, θα εδράζονται αν µη τι άλλο στα ίδια στοιχεία. Εί-
µαστε ενδέκατοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση όσον αφορά τον κατώ-
τατο µισθό και αν βάλετε και την αγοραστική δύναµη -και να τη
βάλετε, έτσι είναι η σωστή µέθοδος- κατεβαίνουµε στη δέκατη
τρίτη θέση στους είκοσι δύο που έχουν κατώτατο µισθό. Αυτός
είναι ο πίνακας. 

Άλλος µύθος, τον ακούσαµε κι αυτόν. Ο µέσος µισθός, όµως,
δεν ανέβηκε. Ανέβηκε, όµως, τι να κάνουµε; Εις πείσµα σας.
Ήταν 1.046 ευρώ το 2019, 1.258,30 στο τέλος του 2023. Αύξηση,
περίπου, 19,5%, µε αύξηση του πληθωρισµού σωρευτική για εκεί-
νη την περίοδο 13,5%. Άρα και εδώ πάνω από τον πληθωρισµό
και ο µέσος µισθός.

Να πάµε και σε ένα άλλο µέγεθος που νοιάζει τον πολύ κόσµο,
επειδή αναφερθήκατε και στις τράπεζες και θα επανέλθω µετά
στις τράπεζες. Καταθέσεις. Πόσο πήραµε τις καταθέσεις; 150 δι-
σεκατοµµύρια. Πόσο είναι σήµερα, πόσο ήταν στο τέλος του
2023; Ήταν 201 δισεκατοµµύρια. Από πού προήλθαν; Θα µας
πείτε: Από τις επιχειρήσεις, τους φίλους σας, που τους έχετε
βοηθήσει τόσο πολύ. Όχι. Τα τρία πέµπτα της αύξησης των κα-

ταθέσεων προέρχονται από τα νοικοκυριά, παρά το ότι µεσολά-
βησαν κρίσεις, παρά το ότι είχαµε την ενεργειακή κρίση, παρά
το ότι είχαµε την πίεση πράγµατι στην κοινωνία. Αυτά είναι τα
στοιχεία, διασταυρώστε τα µε την Τράπεζα της Ελλάδος και θα
µου πείτε εάν είναι ανακριβή αυτά που λέω ή όχι. 

Τώρα προχωρούµε και σε ένα άλλο στοιχείο, που έχει να κάνει
µε τα κόκκινα δάνεια, τα κόκκινα δάνεια µέσω του «ΗΡΑΚΛΗ», τον
οποίο κατάλαβα ότι αµφισβητείτε. Δεν ξέρω ποια είναι η οικονο-
µική σας πατέντα επί του θέµατος, αλλά θα µας τα εξηγήσετε
µετά, να µην έχουµε δηλαδή το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», που
εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την αντιµετώπιση
των κόκκινων δανείων στις τράπεζες, για τη σταθερότητα του
τραπεζικού συστήµατος. Θέλετε µια οικονοµία χωρίς τράπεζες;
Είστε υπέρ της α-τραπεζικής οικονοµίας; Είναι και αυτό µια αντί-
ληψη που έχετε ως σοσιαλδηµοκρατικό σύγχρονο κόµµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, µου
επιτρέπετε µια διακοπή για να ανακοινώσω το σχολείο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Ανακοινώστε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 3ο Γυµνάσιο Αλίµου (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Πήγαν, λοιπόν, στους servicers τα κόκ-
κινα δάνεια. Σωστά; Σωστά. Και άρα, λέτε, τι είναι αυτό που
ισχυρίζεστε ότι µειώθηκαν τα κόκκινα δάνεια στις τράπεζες -που
πράγµατι έχουν µειωθεί εντυπωσιακά, κατάλαβα ότι δεν το αµφι-
σβητείτε και εσείς-, αφού έχουν πάει στους servicers. Έχω εδώ
τον πίνακα συνολικά των κόκκινων δανείων, του µη εξυπηρετού-
µενου χρέους προς τράπεζες και servicers. Ήταν 92 δισεκατοµ-
µύρια το 2019 και µε εµάς, που δεν νοιαζόµαστε για τους δανειο-
λήπτες και τους αφήσαµε στο έλεος των κορακιών, το 92 που πή-
ραµε από τον ΣΥΡΙΖΑ έγινε 73. Λυπάµαι πολύ, αλλά αυτή είναι η
πραγµατικότητα. 

Πάµε παραπέρα. Θα δείτε και άλλα στοιχεία τώρα που θα πω
για το Ταµείο Ανάκαµψης, µιας και θέτετε διάφορα θέµατα για
τις δηµόσιες επενδύσεις. Έχουµε, λοιπόν, στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, εµείς οι τρισκατάρατοι που το προγραµµατίσαµε λάθος,
που το χειριστήκαµε µε αδιαφάνεια, τη µεγαλύτερη εισροή κε-
φαλαίων από όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε όρους
ΑΕΠ 16,68%, µε δεύτερη τη Ρουµανία, σε αρκετά µεγάλη από-
σταση, και ποσοστό εκταµιεύσεων του Ταµείου Ανάκαµψης ως
ποσοστό του ΑΕΠ, του 2021 ποσοστό του ΑΕΠ δηλαδή, έχουµε
8,14%, µε δεύτερη την Κροατία, πάλι σε πολύ µεγάλη απόσταση. 

Γκρινιάζετε για όλα αυτά. Μέχρι στιγµής για όλα αυτά τα στοι-
χεία, που δείχνουν είτε µια πολύ µεγάλη βελτίωση στην Ελλάδα
είτε πρωτοπορία σε διάφορα επίπεδα, εσείς γκρινιάζετε και όχι
µόνο γκρινιάζετε, είστε απολύτως ισοπεδωτικοί. Αυτό να το δείτε. 

Και βεβαίως, το ίδιο ισχύει και για το ΕΣΠΑ, που λέτε ότι δεν
σας παρουσιάσαµε τα στοιχεία. Μα, δώσαµε συνέντευξη. Τα πα-
ρουσίασε ο κ. Παπαθανάσης επισήµως µε τον αρµόδιο Γενικό
Γραµµατέα. Ιδού θα τα καταθέσω και αυτά, που δείχνουν απορ-
ροφήσεις στο 100% ουσιαστικά, λίγο πάνω, λίγο κάτω, στα επι-
µέρους προγράµµατα. Ήρθε η αρµόδια Επίτροπος πριν από
µερικές µέρες, µας συνεχάρη, συνεχάρη την Ελλάδα γι’ αυτές
τις επιδόσεις. Πού ήσασταν εκείνες τις ηµέρες; Επειδή ήταν τριή-
µερο, ίσως ετοιµαζόσασταν να πάτε για τριήµερο. 

Και, βεβαίως, επειδή λέτε τι κάνει το Υπερταµείο, τι κάνει το
Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, τι κάνει το ΤΑΙΠΕΔ,
δεν ξέρω βέβαια από ποια οπτική το βλέπετε. Διότι ο ΣΥΡΙΖΑ, ας
πούµε, ήταν εναντίον των ιδιωτικοποιήσεων και µετά, όταν έγινε
κυβέρνηση, µε πολύ δάκρυ προσπάθησε να υλοποιήσει διάφο-
ρες. 

13970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το ΠΑΣΟΚ θέσπισε το ΤΑΙΠΕΔ. Ήταν -από όσο ξέρω- υπέρ του
ΤΧΣ κ.λπ.. Δεν ξέρω από ποια πλευρά είστε τώρα, δικαίωµά σας.
Πάντως εµείς, που είχαµε πάντοτε την ίδια άποψη, είµαστε εξαι-
ρετικά ικανοποιηµένοι για το ότι τους τελευταίους εννέα µήνες
έχουν γίνει δέκα αποκρατικοποιήσεις, µε κεφάλαια από το εξω-
τερικό πάρα πολλές από αυτές και µε έσοδα για το δηµόσιο 7,1
δισεκατοµµύρια ευρώ. Εδώ δεν είναι µόνο ο περιορισµός της
έκτασης του κράτους. Είναι ο εκσυγχρονισµός των υποδοµών και
το µήνυµα ότι είµαστε µια χώρα ανοιχτή για επενδύσεις. 

Πριν πάω στις επενδύσεις, να σας πω κάτι άλλο. Επειδή λέτε
«ασχολείστε στο ΕΣΠΑ και στο Ταµείο Ανάκαµψης πάλι µε τις µε-
γάλες επιχειρήσεις κ.λπ.», δεν ξέρω αν έχετε δει ότι από τον κα-
νονισµό του το ΕΣΠΑ, πρώτα από όλα, αφορά µόνο σε
µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Και να θέλαµε να εξυπηρετήσουµε
άλλα συµφέροντα, δεν µπορούµε. Και το ΕΣΠΑ είναι το 50% του
προγράµµατος. 

Το Ταµείο Ανάκαµψης έχει άλλον κανονισµό πανευρωπαϊκά,
αλλά µόνο, για παράδειγµα, για την υιοθέτηση ψηφιακών τεχνο-
λογιών και την αγορά ψηφιακών υπηρεσιών από το Ταµείο Ανά-
καµψης -µόνο από αυτό το πρόγραµµα-, αναµένεται να ωφελη-
θούν εκατό χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Αν µπορείτε, αµ-
φισβητήστε το και αυτό. Τα λέω για να σταµατήσουν οι µύθοι κά-
ποια στιγµή στην Ελλάδα, διότι έχει παραγίνει. Υποµονή, υπο-
µονή, αλλά κάποια στιγµή αρχίζει να γίνεται και κακόγουστο. 

Πάµε στις επενδύσεις. Έχω δείξει πίνακες, που δεν τους έχω
µαζί µου, αλλά αν τους αµφισβητείτε θα πω στο γραφείο να µου
τους στείλουν. Στον προϋπολογισµό τούς είχα καταθέσει. Δεί-
χνουν οι πίνακες -και δεν τους έχετε, προφανώς, αµφισβητήσει-
ότι στις άµεσες ξένες επενδύσεις έχουµε ρεκόρ εικοσαετίας τα
τελευταία χρόνια. Έχουµε περισσότερες άµεσες ξένες επενδύ-
σεις και από την περίοδο προ κρίσεως. Και σας είχα πει -το επα-
ναλαµβάνω και πάλι, επειδή τώρα αµφισβητείτε- να θυµηθείτε
µερικά ονόµατα: «PFIZER», «GOOGLE», «MICROSOFT», «CIS-
CO», «AMAZON», «J.P. MORGAN». Είναι συγκεκριµένες επενδύ-
σεις, οι οποίες έχουν γίνει. Τι λέτε µόνο στην οικοδοµή και µόνο
στο real estate; 

Πάµε και σε αυτό. Πρώτα από όλα δεν καταλαβαίνω, γιατί σας
ενοχλούν οι επενδύσεις στο real estate. Είστε εναντίον των ιδιο-
κτητών; Είστε εναντίον των µηχανικών; Είστε εναντίον των εργα-
ζοµένων στην οικοδοµή; 

Θα ήθελα να ακούσω την άποψη του ΚΚΕ, αν πιστεύει ότι πρέ-
πει -λόγω της άποψης του ΠΑΣΟΚ για το real estate- να καταδι-
καστούν σε ανεργία οι εργαζόµενοι στην οικοδοµή. 

Αλλά τα ξεπερνάω όλα αυτά και ξεπερνάω ότι είµαστε µεσο-
γειακή χώρα και, λόγω του τουρισµού, είναι λογικό να γίνονται
παραπάνω επενδύσεις στο real estate. Εδώ θα σας καταθέσω µια
σειρά από στοιχεία αναλυτικά, για να τα δείτε όσο θέλετε. 

Κατά τα τελευταία πέντε χρόνια, εκτός από το πολύ υψηλότερο
επίπεδό τους, η σύνθεση των επενδύσεων στην Ελλάδα είναι
σαφώς πιο διαφοροποιηµένη σε σχέση µε το παρελθόν. Σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT -και θέλω την προσοχή σας,
επειδή το λέτε και το ξαναλέτε και σήµερα ο Αρχηγός σας-, την
περίοδο 2015-2018 το µέσο ποσοστό των ακινήτων στο σύνολο
των πολύ χαµηλότερων προφανώς σε ύψος επενδύσεων επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ, το σύνολο των ακινήτων ήταν 41,7% έναντι του ποσοστού
34,5% στην περίοδο 2019-2023, ακριβώς γιατί έγιναν και άλλες
επενδύσεις, αυτές που σας είπα προηγουµένως και πολύ περισ-
σότερες. 

Την ίδια τώρα περίοδο -ακόµα χειρότερο για σας, για να δείτε
ότι είστε κάπως αλλού, συγνώµη που το λέω, αλλά θα το κατα-
λάβετε και µόνοι σας- 2019-2023 το µέσο ποσοστό των ακινήτων
ως προς το σύνολο των επενδύσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση
ήταν σηµαντικά υψηλότερο από την Ελλάδα και συγκεκριµένα
49,7%. Δηλαδή εσείς θέλετε να ρίξετε τις επενδύσεις στα ακίνητα
ως ποσοστό συνολικό, όταν στην Ευρώπη συνολικά είναι παρα-
πάνω από το ποσοστό το δικό µας. 

Παράλληλα, σε σχέση µε την περίοδο 2015-2018, στην Ελλάδα
έχουν αυξηθεί σηµαντικά οι επενδύσεις σε εξοπλισµό επικοινω-
νίας και πληροφορικής, µηχανολογικό εξοπλισµό, κ.λπ.. Θα τα
δείτε µετά.

Είπα ήδη πολλά. Πού έχετε κάποιο δίκιο; Και θέλω να σας

δώσω, γιατί δεν είµαι της σχολής ότι «παντού έχουν γίνει τέλεια».
Στην ΕΤΑΔ έχετε δίκιο, µε την έννοια ότι έγινε µια προσπάθεια
εξορθολογισµού, τώρα έχει µπει καινούργια διευθύνουσα σύµ-
βουλος, µε εµπειρία από τον ιδιωτικό και το real estate, για να
τρέξει πολύ γρήγορα τα πράγµατα. Έχουµε συνηθίσει να υπάρ-
ξει συνεννόηση της ΕΤΑΔ µε το ΤΑΙΠΕΔ, για να υπάρξουν συνέρ-
γειες, γιατί το ΤΑΙΠΕΔ έχει εµπειρία. Έχουν ανατεθεί µελέτες για
την αξιοποίηση των ακινήτων. Έχουν γίνει κάποια βήµατα, αλλά
ναι -να τα λέµε όλα- εκεί πράγµατι µπορούσαν να γίνουν πολύ πε-
ρισσότερα πράγµατα. 

Σε ό,τι αφορά την κριτική σας για το αεροδρόµιο της Αθήνας,
ειλικρινά δεν την κατάλαβα, δηλαδή µε ξεπερνάει. Μπήκε στο
Χρηµατιστήριο το αεροδρόµιο. Ενίσχυσε το Χρηµατιστήριο. Υ-
πήρξε τεράστια υπερκάλυψη, δηλαδή τεράστιο ενδιαφέρον, όταν
µπήκε για αγορά µετοχών, οκτώ φορές παραπάνω. Ήταν ένα
επενδυτικό µήνυµα που έστειλε η χώρα. Δεν καταλαβαίνω, θέλετε
να κρατήσει ένα κάποιο ποσοστό παραπάνω το ΤΑΙΠΕΔ; Για να
το κάνει τι; Τι σας ενοχλεί ότι µπήκαµε στο Χρηµατιστήριο και
υπάρχουν πολλοί µέτοχοι πια στο αεροδρόµιο; Αυτό χρήζει πε-
ραιτέρω ανάλυσης, να δούµε τι ακριβώς είναι αυτό το οποίο σας
ενοχλεί. 

Για την «AEGEAN» έχει απαντήσει κατ’ επανάληψη ο κ. Πετρα-
λιάς. Μου κάνει εντύπωση ότι στέκεστε σε αυτό το θέµα, ενώ
εµείς, η ίδια η Κυβέρνηση, µε έγκριση της Βουλής στο πλαίσιο
του κορωνοϊού είχαµε δώσει µια σειρά από επιστρεπτέες προκα-
ταβολές ενίσχυσης σε ένα ποσοστό 20% ή 30% και άλλες µη επι-
στρεπτέες καθόλου. Και εδώ στη µόνη περίπτωση, στην περί-
πτωση δηλαδή που το κράτος είχε τη µεγαλύτερη ανάκτηση, σε
αυτή βρήκατε να κάνετε κριτική. 

Πέραν του ότι, όπως σας είχαµε εξηγήσει και τότε που ήρθε ο
νόµος, εάν καθυστερούσαµε δύο µήνες και φέρναµε τη µέρα που
πέρασε ο νόµος τη σχετική ρύθµιση, το κράτος θα έχανε ήδη
τότε, σε σχέση µε την περίοδο που το κάναµε, επιπλέον τρία εκα-
τοµµύρια. Και επίσης, όσο καθυστερούµε και το πάµε στο τέλος
της περιόδου, πέραν του ρίσκου που παίρνει κανείς, γιατί δεν
ξέρει πώς θα εξελιχθεί το Χρηµατιστήριο, ιδιαίτερα στον τουρι-
στικό κλάδο που είναι ανοιχτός και στις παγκόσµιες εξελίξεις µε
αναταραχές κ.λπ., µε το κόστος του χρήµατος, υπάρχει επίσης
ένα πρόβληµα. Δηλαδή όσο δεν παίρνεις τα λεφτά αυτά και πε-
ριµένεις να ολοκληρωθεί η διετία, ουσιαστικά χάνεις, διότι δανεί-
ζεσαι για να καλύψεις τις ανάγκες σου. Και αυτό από µόνο του
είναι 8 εκατοµµύρια παραπάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εάν θέλετε, ολοκλη-
ρώστε, κύριε Υπουργέ. Έχετε και δευτερολογία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Ολοκληρώνω.

Είπαµε, λοιπόν, εδώ σχεδόν τα πάντα για την οικονοµία. Μιλή-
σαµε για την ανάπτυξη και δείξαµε ότι η Ελλάδα ήταν πίσω βε-
βαίως, διότι είχαµε τη δεκαετή κρίση, που µείωσε το κατά κεφα-
λήν εισόδηµα, αλλά η Ελλάδα είναι σε ανοδική πορεία. Είδαµε
ότι η ανεργία έχει πέσει σηµαντικά. Είδαµε ότι οι µισθοί έχουν
ανέβει πάνω από τον πληθωρισµό. Είδαµε ότι οι καταθέσεις
έχουν ανέβει κατά 50 δισεκατοµµύρια. Είδαµε ότι είµαστε πρω-
τοπόροι στις απορροφήσεις του Ταµείου Ανάκαµψης. Είδαµε ότι
είχαµε απορροφήσεις στο ΕΣΠΑ. Είδαµε ότι έχουµε ρεκόρ εικο-
σαετίας στις άµεσες ξένες επενδύσεις. 

Και µε όλα αυτά υπεβλήθη η σηµερινή επερώτηση και µάλιστα
µε τη συγκεκριµένη ρητορική. Θέλω να είµαι καθαρός στους Έλ-
ληνες πολίτες, διότι κάποιος µπορεί να πει: «Κύριε Χατζηδάκη,
µετά από αυτά, θέλετε να πείτε ότι οι Έλληνες τρώνε µε χρυσά
κουτάλια;». Όχι! Δεν το ισχυρίστηκα σε καµµία περίπτωση! 

Έχουµε να κάνουµε ακόµα πολλά και σοβαρά βήµατα: Είτε µε
την παρέµβαση µείζονος κλίµακας που κάνουµε στη φοροδια-
φυγή, σε συνέχεια των παρεµβάσεων που έγιναν την περασµένη
τετραετία και που ήδη µείωσαν σηµαντικά τον «κενό ΦΠΑ», όπως
λέγεται. Τώρα προχωρούµε µε τη σύνδεση των POS, ας πούµε,
µε τις ταµειακές µηχανές είτε µε το νοµοσχέδιο που θα φέρουµε
για τις συγχωνεύσεις και την καινοτοµία είτε µε το νοµοσχέδιο
που θα φέρουµε για τις θυγατρικές του Υπερταµείου είτε µε το
νέο τετραετές δηµοσιονοµικό σχέδιο της χώρας.

Συνεχίζουµε τις παρεµβάσεις, γιατί, ναι, θέλουµε -είµαι βέβαιος
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ότι το ίδιο και εσείς θέλετε- να ανέβει η Ελλάδα πολλά σκαλιά,
ακόµα περισσότερο. Αλλά, για να γίνει αυτό πρέπει να µην ξε-
χνάµε τις καλές διεθνείς πρακτικές, την κοινή λογική ουσιαστικά,
να µην ξεχνάµε ότι δεν γίνεται να προχωρήσουµε µπροστά χωρίς
δηµοσιονοµική σταθερότητα.

Γι’ αυτόν τον λόγο µένουµε πιστά προσηλωµένοι από το 2019
και µετά στην εκτέλεση του προϋπολογισµού και σε ένα φιλοε-
πενδυτικό και, ναι, φιλοεπιχειρηµατικό µείγµα πολιτικής, που είναι
προϋπόθεση για να γίνουν επενδύσεις, να ανοίξουν καινούργιες
δουλειές, να δοθούν υψηλότεροι µισθοί και να µπορέσουµε να
ασκήσουµε και ουσιαστικότερη κοινωνική πολιτική.

Αυτή την πολιτική εφαρµόζουµε. Περιµένουµε κριτική -αλάν-
θαστοι δεν είµαστε-, αλλά όχι την κριτική που ακούσαµε σήµερα.
Όχι την κριτική που ακούσαµε σήµερα! Είχατε δίκιο σε ένα ση-
µείο και άδικο σε όλα τα υπόλοιπα. Όχι απλώς άδικο. Μας είπατε
πράγµατα άνω ποταµών.

Εν πάση περιπτώσει, δικαίωµά σας να λέτε ό,τι θέλετε και υπο-
χρέωσή µας να κάνουµε τη δουλειά µας, γιατί αυτή είναι η εντολή
του ελληνικού λαού και πρέπει να την τιµήσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χατζηδάκη.

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Μάξιµος Σενετά-
κης.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάνω - κάτω και εγώ στο ίδιο
ύφος µε τον κύριο Υπουργό θα κινηθώ, γιατί το θέµα το οποίο
αναφέρετε µέσα και καλείτε το Υπουργείο Ανάπτυξης να απαντή-
σει είναι ακριβώς ένα θέµα που έχει τον παραλογισµό του. Διότι
µας κατηγορείτε -για να ξέρουν και οι πολίτες το ερώτηµα- ότι
όταν ανακοινώνουµε τα πρόστιµα, ανακοινώνουµε την εταιρεία
που έχει παραβεί τον νόµο, ενώ εσείς επιµένετε να θέλετε να ανα-
κοινώνουµε το προϊόν.

Έχουµε απαντήσει πάνω σε αυτό ότι όποιος καταλαβαίνει πώς
κινείται η αγορά, καταλαβαίνει πολύ καλά ότι οι συνέπειες για την
ίδια την εταιρεία είναι πολύ µεγαλύτερες απ’ ό,τι να δηµοσιοποι-
ηθεί το προϊόν αυτό και µόνο. Γιατί και µε παραδείγµατα σας
έχουµε πει ότι αυτό µπορεί να προκαλέσει και σύγχυση στους
καταναλωτές, καθώς υπάρχουν προϊόντα τα οποία είναι σε δια-
φορετικές συσκευασίες. Για παράδειγµα, ένα προϊόν µε είκοσι
τέσσερις µεζούρες στα καθαριστικά µπορεί να µην έχει παραβεί
τον νόµο και ένα προϊόν µε σαράντα οκτώ µεζούρες να τον έχει
παραβεί.

Εµείς τι λέµε; Λέµε ότι προκειµένου να µην υπάρχει σύγχυση
στον πολίτη, ανακοινώνουµε την εταιρεία, γιατί θέλουµε να νου-
θετήσουµε την εταιρεία, θέλουµε να την αποθαρρύνουµε από το
να συνεχίσει να παρανοµεί, θέλουµε να είναι σύννοµη.

Ένα άλλο το οποίο διαρκώς θίγετε είναι -έχει τεθεί το θέµα-
εάν το πρόστιµο, το οποίο βάλαµε είναι αρκετό και το ότι ο νόµος,
ο οποίος εµείς έχουµε φέρει, επιβάλλει το πρόστιµο να είναι το
διπλάσιο από το προσδοκώµενο όφελος που έχει από αυτό το
προϊόν η εταιρεία. Άρα µαθηµατικά καταλαβαίνετε ότι δεν συµ-
φέρει καµµία εταιρεία να παραβαίνει τον νόµο.

Ακριβώς αυτός είναι ο σκοπός µας, η νοµιµότητα και η άµεση
συµµόρφωση των εταιρειών. Αυτό φαίνεται και από τους ελέγ-
χους, κάτι το οποίο θα πω και λίγο παρακάτω.

Από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι εδώ
µέσα στο Κοινοβούλιο καταλαβαίνουµε ότι το νούµερο ένα πρό-
βληµα των ελληνικών νοικοκυριών είναι η ακρίβεια.

Επίσης -εδώ βέβαια είναι και αυτά που είπε ο Υπουργός-, θα
έπρεπε όλοι να συµφωνήσουµε ότι δεν είναι ένα πρόβληµα ελλη-
νικό, αλλά είναι ένα πρόβληµα που συµβαίνει στην παγκόσµια οι-
κονοµία, είναι ένα πρόβληµα σύνθετο. Και δεν υπάρχουν µαγικές
λύσεις για καµµία χώρα για να βρει την απάντηση.

Γι’ αυτό και απαιτείται από όλους υπευθυνότητα και σοβαρό-
τητα και τα ευχολόγια δεν βοηθούν και η σκέτη κριτική δυστυχώς
δεν οδηγεί πουθενά.

Και εµείς, λοιπόν, τι κάνουµε; Βεβαίως ως Κυβέρνηση οφεί-
λουµε να παίρνουµε µέτρα. Οι διαπιστώσεις δεν είναι κάτι το

οποίο έχουµε εµείς το προνόµιο όπως η Αντιπολίτευση να κάνει
και πρέπει να πράττουµε καθηµερινά και ήδη τα πρώτα αποτελέ-
σµατα έχουν εµφανιστεί.

Πέραν όλων των άλλων, λάβαµε τέσσερα δραστικά µέτρα.
Πρόκειται για µέτρα που καµµία άλλη χώρα στην Ευρώπη δεν
έχει λάβει, προκειµένου να µειωθούν οι τιµές στα ράφια των σου-
περµάρκετ και παράλληλα -και αυτό είναι µόνιµο- να διορθωθούν
αθέµιτες στρεβλώσεις δεκαετιών στο εµπόριο.

Οι παρεµβάσεις µας έχουν στόχο την τήρηση της τάξης σε όλη
την εφοδιαστική αλυσίδα. Παρεµβαίνουµε σε όλη την εφοδια-
στική αλυσίδα, δεν πάµε µόνο στο ράφι -και απαντώ σε σχόλια
συναδέλφων-, αλλά και στην τόνωση του υγιούς ανταγωνισµού
προς όφελος των καταναλωτών. Μοναδικό µας µέληµα είναι η
στήριξη όλων των νοικοκυριών, ιδίως των πιο ευάλωτων.

Τι έχουν, λοιπόν, πετύχει αυτά τα µέτρα; Πάµε να τα δούµε
µέτρο-µέτρο: Μείωση εκπτώσεων προµηθευτών προς σουπερ-
µάρκετ και µεταφορά του οφέλους στον καταναλωτή µε µείωση
των τιµών τιµοκαταλόγων. Αποτέλεσµα είναι οι µειώσεις µεσο-
σταθµικά 15% µε 17% στις αρχικές τιµές σε τέσσερις χιλιάδες
και πλέον ταχυκίνητα προϊόντα βασικών κατηγοριών για κάθε ελ-
ληνικό νοικοκυριό.

Άλλο µέτρο είναι το πλαφόν στο µεικτό κέρδος του βρεφικού
γάλακτος. Θυµάστε ότι έγινε πολλή κουβέντα για το βρεφικό
γάλα. Έχουµε µειώσεις στις αρχικές τιµές προµήθειας µεσο-
σταθµικά περίπου στο 15% στα περισσότερα προϊόντα βρεφικού
γάλακτος πρώτης και δεύτερης βρεφικής ηλικίας, δεδοµένου ότι
το βρεφικό γάλα πωλείται χωρίς προωθητικές ενέργειες. Οι µει-
ώσεις αυτές περιµένουµε και τις έχουµε ήδη δει στα ράφια.

«Πάγωµα» προωθητικών ενεργειών για τρεις µήνες σε όποια
προϊόντα γίνουν ανατιµήσεις από τις εταιρείες τους. Τα αποτε-
λέσµατα είναι ότι τον Φεβρουάριο του 2024 µετά την εφαρµογή
του µέτρου ανατιµήθηκαν οκτακόσιοι ενενήντα κωδικοί προ-
ϊόντων, όταν την ίδια περίοδο πέρυσι ανατιµήθηκαν τρεις χιλιά-
δες εφτακόσιοι εξήντα κωδικοί προϊόντων. Έχουµε περιορισµό,
δηλαδή, των ανατιµήσεων 76%.

Και εδώ πρέπει να προσθέσουµε άλλο ένα σχόλιο. Πριν φέ-
ρουµε τα µέτρα αυτά, πριν νοµοθετήσουµε τα µέτρα αυτά, υπήρ-
ξαν και άλλες ανατιµήσεις, οι οποίες είχαν ανακοινωθεί, οι οποίες
λόγω του περιορισµού αυτού του µέτρου δεν έγιναν. Δηλαδή, το
νούµερο οκτακόσια ενενήντα θα ήταν πολύ µεγαλύτερο αν δεν
είχαµε εφαρµόσει αυτά τα µέτρα.

Μέτρο τέταρτο είναι το net pricing στα νωπά προϊόντα. Το
µέτρο υποχρεώνει τους προµηθευτές νωπών προϊόντων –
φρούτα, λαχανικά, κρέας- να πωλούν τα προϊόντα τους στο λια-
νεµπόριο σε καθαρές τιµές- net pricing. Αυτό µας δίνει µεγαλύ-
τερη διαφάνεια στην τιµολόγηση των νωπών προϊόντων και η
εφαρµογή net pricing εκτιµάται ότι θα φέρει σταδιακά µείωση των
τιµών των προϊόντων αυτών στο ράφι.

Και φυσικά δεν πρέπει να ξεχνάµε όλα τα προηγούµενα µέτρα
τα οποία έχει φέρει η Κυβέρνησή µας από τότε που εµφανίστηκε
η πληθωριστική τάση. Και µιλάω, βεβαίως, για το γνωστό σε ό-
λους µας «καλάθι του νοικοκυριού», το οποίο παρέχει πρόσβαση
στους καταναλωτές σε συγκεκριµένες κατηγορίες ποιοτικών
προϊόντων σε σηµαντικά χαµηλότερες τιµές και στην πρωτοβου-
λία, βεβαίως, που πήραµε τον Σεπτέµβριο µόνιµης τιµής, όπου
εκεί έχουν ενταχθεί χίλιοι τριακόσιοι κωδικοί από εκατό προµη-
θευτές, τα οποία έχουν µειωµένες τιµές στα ράφια κατά τουλά-
χιστον 5%. Εδώ να πω ότι έχουµε δει και πολύ µεγαλύτερες
µειώσεις για τους έξι µήνες από τότε που µπήκε το προϊόν στο
ταµπελάκι.

Και, βεβαίως, είµαστε διαρκώς σε επαγρύπνηση. Είναι ένα φαι-
νόµενο δυναµικό αυτό που αντιµετωπίζουµε τα τελευταία χρόνια
και έχουµε πει ότι είµαστε εκεί δίπλα να βοηθήσουµε τους πολί-
τες και να λάβουµε και άλλα µέτρα όπου αυτά κρίνουµε ότι µπο-
ρούν να είναι αποτελεσµατικά και, βεβαίως, εξαντλώντας τα
δηµοσιονοµικά µας περιθώρια.

Πέραν αυτών των µέτρων, έχουµε εξελίξει πάρα πολύ το κοµ-
µάτι των ελέγχων. Έχουµε, λοιπόν, δηµιουργήσει τη ΔΙΜΕΑ, ό-
πως πολύ καλά γνωρίζετε, µια υπηρεσία που συστάθηκε από τη
δική µας Κυβέρνηση, την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, και
ως τώρα έχει κάνει εξαιρετική δουλειά στο κοµµάτι των ελέγχων
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στην αγορά.
Ενδεικτικά, να αναφέρω ότι από τις αρχές του προηγούµενου

έτους έως τώρα έχουν διενεργηθεί τριάντα χιλιάδες διακόσιοι εί-
κοσι ένας έλεγχοι και έχουν διαπιστωθεί δύο χιλιάδες εκατόν δε-
κατέσσερις παραβάσεις. Τα πρόστιµα -που γίνεται και άλλη µια
µεγάλη κουβέντα διαρκώς να ακυρώνουµε οποιοδήποτε µέτρο
παίρνει αυτή η Κυβέρνηση στο πλαίσιο του διαλόγου που γίνεται
σήµερα εδώ- έχουν ξεπεράσει τα 17,5 εκατοµµύρια. Και απαντώ
αµέσως στην ερώτησή σας αν εισπράττονται. Το µεγαλύτερο
µέρος από αυτό έχει εισπραχθεί ή έχει βεβαιωθεί προς είσπραξη
στην εφορία. Πρόσφατα ο Υπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Σκρέκας,
σας κατέθεσε αυτά τα χαρτιά, όπως είχε ζητηθεί, στη Βουλή και
τα είχε καταθέσει στα Πρακτικά.

Και φυσικά οι έλεγχοι τόσο από τη ΔΙΜΕΑ όσο και από τους
υπόλοιπους ελεγκτικούς µηχανισµούς συνεχίζονται µε την ίδια
ένταση και αποφασιστικότητα και δεν πρόκειται να σταµατή-
σουµε. Θα πρέπει να γνωρίζουν όλες οι εταιρείες, µικρές ή µεγά-
λες, ότι άπαντες ελέγχονται. Δεν εξαιρείται κανένας. Οι παρα-
βάτες εντοπίζονται και πληρώνουν το ανάλογο πρόστιµο που ορί-
ζει η νοµοθεσία και µε αυτό το πλαίσιο το οποίο έχουµε δηµιουρ-
γήσει έχουµε παρατηρήσει στην αγορά ότι υπάρχει µια πε-
ραιτέρω συµµόρφωση. Βλέπουµε ότι στους ελέγχους υπάρχουν
λιγότερα ποσοστά παραβατικών και άρα το σύστηµα αυτό του
ελέγχου λειτουργεί.

Μιλήσατε και για τις καταναλωτικές ενώσεις όπου αυτή τη στι-
γµή βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία πιστοποίησής τους για τη
διενέργεια αντιπροσωπευτικών αγωγών, όπου εκεί θα κοιτάξουµε
και πώς µπορούµε να τις ενισχύσουµε οικονοµικά, προκειµένου
να προστατεύουν τους καταναλωτές. Είµαστε, όµως, στη διαδι-
κασία πιστοποίησής τους γιατί καταλαβαίνετε ότι είναι µια πολύ
σοβαρή και δαπανηρή δουλειά.

Και όπως έχουµε πει, για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, όλα αυτά
τα οποία περιγράφουµε είναι τα µέτρα τα προσωρινά που η Κυ-
βέρνησή µας έχει κληθεί να αντιµετωπίσει για αυτό το έκτακτο
µέτρο του πληθωρισµού και έχουµε πει και ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης από αυτό εδώ το Βήµα µονίµως λέει ότι δεν πανηγυρίζουµε
για όλα αυτά τα οποία καταφέρνουµε. Η προσπάθεια είναι διαρ-
κής.

Και το µόνο που θα ανακουφίσει τους Έλληνες πολίτες είναι
αυτό το οποίο καταφέρνουµε, είναι αυτό που ανακοινώθηκε και
1 Απριλίου, είναι η αύξηση των εισοδηµάτων. Εκεί είναι ο στόχος
µας. Να φτάσουµε τον κατώτατο µισθό στο τέλος της τετραετίας
στα 950 ευρώ και τον µέσο µισθό στα 1.500 ευρώ, κάτι το οποίο,
ευτυχώς για εµάς, οι πολίτες το αντιλαµβάνονται παρ’ ότι εσείς
δεν καταλαβαίνετε τι γίνεται ακριβώς στην κοινωνία.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σενετάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκαπέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Παµφίλου Λέ-
σβου και τρεις µαθήτριες και µαθητές και δεκατρείς συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Ακρωτηρίου Θήρας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή επιτυχία.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Αθανασίου, ο πρώην Αντιπρόεδρος της Βουλής, είναι από
τη Λέσβο.

Θα συνεχίσουµε τώρα µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Μιχάλης Κατρίνης, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση προφα-

νώς κυριεύεται από την συνταρακτική απόφαση του Συµβουλίου
της Επικρατείας που αποκαθιστά κάποια πράγµατα και επειδή ο
κ. Χατζηδάκης µε εµφανώς ειρωνικό ύφος µάς κατηγόρησε για

αυξηµένη ευαισθησία, θέλω να ρωτήσω εσάς, κύριε Χατζηδάκη,
ως εκπρόσωπο της Κυβέρνησης: Τα µέλη της Κυβέρνησής σας
θα έχουν τη στοιχειώδη ευαισθησία, όσα εξ αυτών έχουν λάβει
την ειδοποίηση από την Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπι-
κού Χαρακτήρα ότι παρακολουθούνταν, να πάνε και να ρωτήσουν
για ποιους λόγους ήταν στόχοι παρακολούθησης; Αυτό να µας
απαντήσετε πριν προχωρήσετε σε ειρωνείες και, βεβαίως, θα
ακούσω µε πολύ ενδιαφέρον την τοποθέτηση του κ. Τσιάρα, που
τότε ήταν Υπουργός Δικαιοσύνης και έφερε µία εκπρόθεσµη τρο-
πολογία, την οποία το Συµβούλιο Επικρατείας απέρριψε. Γιατί
άκουσα πριν για τον σεβασµό των θεσµών µε βάση διάφορες εκ-
θέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Συµβουλίου της Ευρώπης,
όταν έχουµε το πιο απτό παράδειγµα καταπάτησης της θεσµικής
λειτουργίας ακόµα και του ίδιου του Κοινοβουλίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέντε χρόνια από την ηµέρα
όπου η Νέα Δηµοκρατία ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας το
παραγωγικό και αναπτυξιακό πρότυπο δεν έχει µεταβληθεί κα-
θόλου, µε την αύξηση του ΑΕΠ να βασίζεται κατά 90% στην κα-
τανάλωση, όπως ακριβώς και το 2009, µε το έλλειµµα στο
ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών να είναι σε πολύ υψηλά επί-
πεδα, όπως ακριβώς και το 2009.

Και επειδή, κύριε Χατζηδάκη, το απόγευµα θα συναντήσετε τον
κ. Καραµανλή στο συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας, καθησυχά-
στε τον ότι συνεχίζετε στην ίδια πολιτική που έκανε και ο ίδιος το
2009. Εξάλλου, ήσασταν και εσείς µέλος της κυβέρνησής του, µε
την ελληνική οικονοµία να παραµένει µία οικονοµία υπηρεσιών,
εξαρτώµενη από τον τουρισµό, ευάλωτη, µε αδύνατο σηµείο
τους θεσµούς και την ταχύτητα απονοµής της δικαιοσύνης. Αυτό
δεν το είπατε, αυτό, όµως, το λέει η «MOODY’S» στην τελευταία
έκθεσή της, µε χαρακτηριστικά την αδιαφάνεια, βεβαίως και την
επιλεκτική κατανοµή πόρων σε λίγους και ισχυρούς, µε τις πρα-
γµατικά µικροµεσαίες επιχειρήσεις να είναι πλήρως αποκλεισµέ-
νες από τραπεζικό δανεισµό ή άλλα χρηµατοδοτικά εργαλεία,
όπου ουσιαστικά είναι αποκλεισµένες και από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης.

Εµείς περιµέναµε τον κ. Παπαθανάση να έρθει να µας πει τι
κάνει, αλλά δυστυχώς δεν ήρθε. Οι υπόλοιπες χώρες το αξιοποί-
ησαν για υγεία, για κοινωνικές κατοικίες, για αντιµετώπιση κλιµα-
τικής κρίσης. Στην Ελλάδα το 40% των πόρων των δανείων έχει
πάει σε πολύ λίγες και µεγάλες εταιρείες, χωρίς να υπάρχουν
επαρκή στοιχεία για την πορεία υλοποίησης έργων και χωρίς -και
προσέξτε!- να γνωρίζουµε ποιοι είναι οι τελικοί αποδέκτες αυτών
των πόρων. Και αυτό δεν εξυπηρετεί ούτε τη διαφάνεια ούτε προ-
φανώς την ελληνική οικονοµία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµική πολιτική της Κυ-
βέρνησης πάσχει από έλλειµµα τεκµηρίωσης αλλά και αλήθειας.
Ένα ένα τα αφηγήµατα της Κυβέρνησης καταρρέουν µπροστά
στην πραγµατικότητα.

Ξεκινάµε: Μας λέτε ότι οι ρυθµοί ανάπτυξης στην Ελλάδα είναι
τετραπλάσιοι στην Ευρώπη, αλλά δεν µας λέτε ότι χωρίς τους
πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης θα ήµασταν και εµείς στους ίδι-
ους ρυθµούς ανάπτυξης.

Μας λέτε ότι βασίζετε το µοντέλο ανάπτυξής σας στην αύξηση
των επενδύσεων, στην επαναβιοµηχάνιση της χώρας και στην
καινοτοµία. Αυτό λέει ο Υπουργός Ανάπτυξης µε άρθρο του πριν
από δύο µέρες. Για να δούµε: Επαναβιοµηχάνιση της χώρας,
όταν την πενταετία Μητσοτάκη έκλεισαν µία σειρά από εργοστά-
σια, «FRIGOGLASS» και «ΔΕΛΤΑ» το 2019, «SCHNEIDER-ELEC-
TRIC» το 2020, «PIPELIFE» και «PITSOS» το 2021, «CROWN HEL-
LAS CAN», «RECKITT BENCKISER» και «ΤUPPERWARE» το 2023,
«SONOCO» και «ΓΙΟΥΛΑ» το 2024. Αυτά είναι τα εργοστάσια που
έκλεισαν µε τη σφραγίδα και την υπογραφή της Kυβέρνησης του
κ. Mητσοτάκη.

Μας λέτε για τη βιοµηχανία, όταν η Ελλάδα είναι στην τρίτη
χειρότερη θέση πανευρωπαϊκά στις δαπάνες µεταποίησης για
ενέργεια και καταθέτω τον πίνακα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά κάνατε για τη βιοµηχανία τρία χρόνια, ενώ αγνοείται η
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εθνική βιοµηχανική στρατηγική που έχετε εκπονήσει το 2022 και
δεν έχετε κάνει απολύτως τίποτα.

Μιλάτε για καινοτοµία, όταν είµαστε στις τελευταίες θέσεις των
µετρίως ανεπτυγµένων ερευνητικών κρατών, σύµφωνα µε το Eu-
ropean Innovation Scoreboard, µε µείωση 25%, κύριε Σενετάκη,
της χρηµατοδότησης για τις startups το 2023. Mιλάτε για καινο-
τοµία!

Μιλάτε για επενδύσεις, όταν το φιλοεπενδυτικό αφήγηµα της
Κυβέρνησης πάσχει πρωτίστως από αξιοπιστία.

Είπατε πριν, κύριε Υπουργέ, ότι ό,τι λέτε το εννοείτε και το
έχετε καταθέσει στον προϋπολογισµό και να µη σας αµφισβη-
τούµε. Πολύ ωραία! Πάµε να πούµε ένα παράδειγµα: Το 2023
προβλέπεται αύξηση –παρακαλώ, το καταθέτω στα Πρακτικά-
15,5% των επενδύσεων, τον Δεκέµβριο του 2023 επί υπουργίας
σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Λέτε ότι το ποσοστό από το 15,5% -και το καταθέτω και αυτό-
πέφτει στο 7,1% δύο µήνες πριν. Έρχεται ο απολογισµός από την
ΕΛΣΤΑΤ έναν µήνα πριν, δύο µήνες µετά τη δική σας εκτίµηση,
τελικό ποσοστό αύξησης επενδύσεων –το καταθέτω- 4%.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πώς να σας πιστέψουµε, κύριε Χατζηδάκη, σε όλους τους στό-
χους και σε όλα τα νούµερα, µε το βασικό σας επιχείρηµα για την
αύξηση των επενδύσεων να καταρρίπτεται από τα νέα δεδοµένα
και να έχετε και το θράσος να λέτε ότι το 2024 θα έχουµε 15%
αύξηση των επενδύσεων;

Μας λέτε ότι η ελληνική οικονοµία έχει εξωστρέφεια το 2023,
όταν έχουµε µείωση στην εξαγωγή των αγαθών και το ξέρετε,
αλλά δεν το λέτε και όταν το 30% του συνόλου των εξαγωγών γί-
νεται από πέντε όλες και όλες επιχειρήσεις. Αυτό είναι το εξαγω-
γικό σας αφήγηµα.

Μας λέτε ότι η Ελλάδα έχει κάνει τη µεγαλύτερη πρόοδο στη
βελτίωση επιχειρηµατικού περιβάλλοντος -το είπατε και πριν-
σύµφωνα µε τη µελέτη του «ECONOMIST», µάλιστα. Τι δεν λέτε,
όµως; Ότι το «ECONOMIST» η κατηγορία στην οποία βασίζει
αυτή την αξιολόγηση είναι –προσέξτε, θα το πω σιγά- η χρηµα-
τοδότηση των επιχειρήσεων. Αυτό είναι το βασικό επιχείρηµα, µε
βάση το οποίο κατατάσσει την Ελλάδα σε βελτιωµένη θέση.

Και αλήθεια, τώρα, µπορείτε να κοιτάξετε στα µάτια τους Έλ-
ληνες επιχειρηµατίες, επαγγελµατίες, εµπόρους και να τους
πείτε ότι όπως λέει το «ECONOMIST» έχετε αυξήσει τη χρηµα-
τοδότηση των επιχειρήσεων; Μπορείτε να το πείτε αυτό, όταν
εννέα στις δέκα αποκλείονται από τις τράπεζες, όταν το πηλίκο
δάνεια προς καταθέσεις που βαίνει διαρκώς µειούµενο είναι στο
61% και στην Ευρώπη είναι στο 105%, όταν το spread είναι το
υψηλότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε τις τράπεζες να αποκο-
µίζουν υπερκέρδη από τόκους και προµήθειες, ενώ δίνουν λιγό-
τερα δάνεια;

Το λέµε εµείς; Δεν το λέµε εµείς, κύριε Υπουργέ, το λέει το
ΚΕΠΕ στην τελευταία του έκθεση –το καταθέτω- για τον πληθω-
ρισµό απληστίας των τραπεζών.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μας λέτε ότι ο πληθωρισµός είναι εισαγόµενος, αλλά δεν µας
απαντάτε γιατί όταν πέφτει στην Ευρώπη, ανεβαίνει στην Ελλάδα.
Μας λέτε ότι ο πληθωρισµός τροφίµων παραµένει σε χαµηλό-
τερα επίπεδα από τις χώρες που εφάρµοσαν τη µείωση του ΦΠΑ,
όπως επίµονα προτείνει το ΠΑΣΟΚ, αλλά αυτό πολύ απλά δεν
είναι αλήθεια. Καταθέτω σχετικούς πίνακες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
Κατρίνη.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μείωση 21% στην Πολωνία, 19% στην
Πορτογαλία, 11% στην Ισπανία, 14,5% στην Ευρωζώνη, 7,8%
στην Ελλάδα που δεν έχει εφαρµόσει τη µείωση του ΦΠΑ.

Μας λέτε ότι αυξάνεται η αγοραστική δύναµη νοικοκυριών.
Μάλιστα, είπε ο Υπουργός για τον µέσο µισθό, είπατε για τον
µέσο µισθό και όταν υπάρχει το διάγραµµα –το έχω καταθέσει-
που λέει ότι ο µέσος µισθός µιας οικογένειας µε δύο παιδιά από
το 2014 ως το 2023, κύριε Υπουργέ, παρέµεινε ακριβώς ο ίδιος
στην Ελλάδα, ενώ στην Ευρώπη είχε αύξηση πάνω από 15%.

Μας λέτε ότι η οικονοµία πάει πολύ καλά και ότι αυτό πιστο-
ποιείται από την αύξηση των εσόδων, όταν έχουµε ρεκόρ εσόδων
από τον ΦΠΑ -ιστορικό ρεκόρ!- που πλήττει µεσαία τάξη και ευά-
λωτες οικονοµικά οµάδες, όταν οι απλήρωτοι φόροι µόνο για το
2023 ξεπερνούν τα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Πανηγυρίζετε για το πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων και µας
λέτε χαρακτηριστικά για την αποεπένδυση του ΤΧΣ. Δεν λέω τί-
ποτα άλλο, µελέτη του ΚΕΠΕ, την καταθέτω, 43 δισεκατοµµύρια
ευρώ η ζηµία του δηµοσίου από την επένδυση στο ΤΧΣ. Δεν το
λέµε εµείς, το λέει το ΚΕΠΕ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μας λέτε -το είπατε- ότι µειώνονται τα κόκκινα δάνεια και ότι
εφαρµόζονται βιώσιµες λύσεις. Δύο εκατοµµύρια τριακόσιες χι-
λιάδες χρωστούν στον ΕΦΚΑ, τρία εκατοµµύρια εννιακόσιες χι-
λιάδες χρωστούν στην εφορία, µόλις 5,2% των οφειλών έχει
ρυθµιστεί µε αυτά που έχετε φέρει. Δεν φέρνετε, όµως, τη ρύθ-
µιση εκατόν είκοσι δόσεων που επίµονα προτείνει το ΠΑΣΟΚ. Δε-
κατρείς χιλιάδες ρυθµίσεις στον εξωδικαστικό, πενήντα χιλιάδες
πλειστηριασµοί αναρτώνται ετησίως. Το ΠΑΣΟΚ έχει καταθέσει
συγκεκριµένη δέσµη προτάσεων, την αγνοείτε επιδεικτικά.

Πολλά µας λέτε και µακάρι να είχαµε τον χρόνο να αναφέ-
ρουµε αυτά που µας λέτε και τι ισχύει, αλλά δεν έχει σηµασία το
τι λέτε εσείς. Σηµασία έχει το τι βιώνουν χιλιάδες νοικοκυριά και
επιχειρήσεις. Η σύγκρουση µε την πραγµατικότητα είναι οδυ-
νηρή. Και βεβαίως, η πλασµατική εικόνα που παρουσιάζει η Κυ-
βέρνηση κλείνει σιγά σιγά τον κύκλο της. Γιατί; Γιατί καταρρέει
µπροστά στην πραγµατικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Και είναι δεδοµένο -και ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε- ότι χωρίς µία αξιόπιστη και ρεαλιστική κοινωνική
συµφωνία, η χώρα δεν µπορεί να προχωρήσει. Δεν µπορεί απλά
να διατηρηθεί η κοινωνική συνοχή.

Η χώρα και η οικονοµία χρειάζονται µια συνολική επανεκκίνηση
σε όλα τα επίπεδα. Χρειάζεται µια προοδευτική, µία δίκαιη, µία
συµπεριληπτική αναπτυξιακή πολιτική για όλες τις Ελληνίδες και
για όλους τους Έλληνες. Και αυτός είναι ο στόχος του ΠΑΣΟΚ.
Γι’ αυτό και στις 9 Ιουνίου οι πολίτες κρατούν στα χέρια τους την
ευκαιρία, ακριβώς για να γίνει η αλλαγή των συσχετισµών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κατρίνη.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε νωρίτερα τον Πρό-

εδρο του ΠΑΣΟΚ να µεταφέρει την είδηση ότι ένα κοµµάτι της
ρύθµισης του ν.4790/2021 κρίθηκε από το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας και αυτό δηµιουργεί τη δυνατότητα η ΑΔΑΕ να κρίνει την
υπόθεση από κει και πέρα.

Πλην όµως, αυτό που αξίζει τον κόπο να έχει κανείς υπ’ όψιν
του είναι το γεγονός ότι η Κυβέρνηση µε δική της πρωτοβουλία
σε ένα επόµενο χρονικό διάστηµα φρόντισε να θωρακίσει µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο ένα τόσο ευαίσθητο ζήτηµα που αφορά
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στην άρση του απορρήτου των επικοινωνιών και στην προστασία
των προσωπικών δεδοµένων µε τον ν.5002/2022. Κι ήταν εκεί που
µπήκε και το φίλτρο για τα πολιτικά πρόσωπα. 

Όπως και αν το δει κανείς, δεν είναι µία εύκολη υπόθεση σε
ένα τοπίο που µεταβάλλεται συνεχώς, να µπορεί κανείς µε ασφα-
λιστικές δικλίδες και µε συγκεκριµένο τρόπο να διασφαλίζει και
τον λόγο για τον οποίο γίνεται η άρση του απορρήτου των επι-
κοινωνιών, να διασφαλίζει την προστασία των προσωπικών δεδο-
µένων και να δηµιουργεί πραγµατικές συνθήκες ασφάλειας στη
λειτουργία της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών. Κι αυτό έγινε
µε πρωτοβουλία αυτής της Κυβέρνησης το προηγούµενο χρονικό
διάστηµα. Και βεβαίως σε καµµία περίπτωση δεν υπάρχει ανα-
φορά στο συγκεκριµένο ζήτηµα από το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας, αλλά αντίθετα σε µια προηγούµενη ρύθµιση, η οποία
προφανώς διορθώθηκε µε έναν πολύ συγκεκριµένο νόµο.

Σε ό,τι αφορά την ουσία της επερώτησης, νοµίζω ότι οι επίκαι-
ρες επερωτήσεις είναι µια από τις κορυφαίες διαδικασίες σε επί-
πεδο συζήτησης στο ελληνικό Κοινοβούλιο και έχει πολύ µεγάλη
σηµασία τα πολιτικά κόµµατα να ελέγχουν την κυβέρνηση για συ-
γκεκριµένα ζητήµατα και βεβαίως να την καλούν να πει την
άποψή της και να αντιπαρατεθούν σε πολιτικό επίπεδο. 

Η ερώτηση, όµως, που κατατέθηκε από την πλευρά του ΠΑ-
ΣΟΚ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, έχει κάποια χα-
ρακτηριστικά τα οποία νοµίζω ότι δηµιουργούν σύγχυση. Και το
λέω αυτό, όχι γιατί γίνεται µια επερώτηση κι εγώ δεν ξέρω σε
πόσα πεδία διαφορετικά –δηλαδή, αυτή τη στιγµή υπάρχει επε-
ρώτηση για το Ταµείο Ανάκαµψης, για το ΕΣΠΑ, για το Υπερτα-
µείο, για τις συµβάσεις στρατηγικής σηµασίας, για την ΑΑΔΕ, για
τα κόκκινα δάνεια, για την ακρίβεια, για την Οικονοµική και Κοι-
νωνική Επιτροπή, για το Μητρώο Φορέων της Κυβέρνησης- αλλά
γιατί κάποια στιγµή πρέπει εστιασµένα να βλέπει και να αναζητά
κανείς όλους τους λόγους για τους οποίους πρέπει να καλεί την
Κυβέρνηση να απαντήσει. Μάλιστα, µιλάµε για ένα πεδίο που ας
είµαστε ειλικρινείς, την πραγµατικότητα τη ζουν και την ξέρουν
καλύτερα από οποιονδήποτε άλλον οι Έλληνες πολίτες. 

Αλήθεια, υπάρχει κανείς εδώ σε αυτήν την Αίθουσα που ξε-
χνάει τι παρέλαβε το 2019 η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας;
Ποια ήταν η οικονοµική πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το 2019; Είναι αυτή που έχουµε σήµερα; Η εικόνα της
πατρίδας µας ή η εικόνα ακόµη της εθνικής µας οικονοµίας ήταν
αυτή που σήµερα καταγράφεται; Διότι νοµίζω πως είναι σαφές
ότι έπρεπε το 2019 όχι µόνο να επικεντρωθούµε σε µια πολιτική
πραγµατικής οικονοµικής ανάπτυξης και ανάκαµψης, κάτι το
οποίο προφανώς αποδεικνύεται από την ίδια την πραγµατικό-
τητα, αλλά έπρεπε συγκεκριµένες πολιτικές, οι οποίες θα µπο-
ρούσαν να έχουν ως στόχο τη σταθερή µείωση των φόρων, τη
στήριξη της επιχειρηµατικότητας, την τόνωση των επενδύσεων
µέσω µεταρρυθµίσεων στην αγορά, να υποστηριχθούν ταυτό-
χρονα και µε το γεγονός της υπευθυνότητας µιας κυβέρνησης η
οποία δεν ξαναπέφτει στον λάκκο του λαϊκισµού ή των εύκολων
παροχών και των εύκολων υποσχέσεων, αλλά συνεχίζει σταθερά
µια πορεία η οποία είναι αναγκαία για την ίδια την ελληνική κοι-
νωνία και την ίδια την ελληνική πολιτεία, προκειµένου η πατρίδα
µας να αφήσει πίσω της όλες αυτές τις παθογένειες που στο πα-
ρελθόν για πολύ συγκεκριµένους λόγους δεν µας άφησαν να κά-
νουµε τα επόµενα βήµατα. 

Άκουσα νωρίτερα συναδέλφους να µιλάνε και να συγκρίνουν
την ελληνική οικονοµία µε αυτήν της Ουγκάντας ή της Ζιµπά-
µπουε. 

Αλήθεια, κύριοι συνάδελφοι; Η Ελλάδα έχει χαρακτηριστικά σε
ό,τι αφορά την εθνική µας οικονοµία µε αυτά των τρίτων υπό ανά-
πτυξη χωρών που αναφέρθηκαν; Αν θέλουµε να είµαστε απολύ-
τως ειλικρινείς, σήµερα µιλάµε για µια άλλη πραγµατικότητα και
θα έπρεπε τουλάχιστον να αναφέρετε και να επικροτήσετε το γε-
γονός ότι κατά τη διάρκεια των δύο θητειών αυτής της Κυβέρνη-
σης έχουµε για τέταρτη φορά αύξηση του κατώτατου µισθού και
ότι η Κυβέρνηση κάνει ό,τι είναι δυνατόν µε την πραγµατική αύ-
ξηση των µισθών µετά από πολλά χρόνια, µε την αύξηση των συ-
ντάξεων µετά από πολλά χρόνια, µε το «ξεπάγωµα» των τριετιών,
µε παροχές οι οποίες δίνονται σε κάθε επίπεδο ειδικά σε ευάλω-
τες κοινωνικές οµάδες, για να στηρίξει τους Έλληνες πολίτες

απέναντι σε αυτό το µεγάλο εισαγόµενο κύµα ακρίβειας το οποίο
ζουν όλες οι ευρωπαϊκές οικονοµίες.

Αν, πραγµατικά, δεν το αναγνωρίζει κανείς εδώ για λόγους που
προφανώς ανάγονται στην πολιτική αντιπαράθεση –δεν θέλω να
µιλήσω για τη µικροπολιτική- θα σας πω ότι αυτό τελικά το ανα-
γνωρίζουν οι Έλληνες πολίτες και το αναγνώρισαν και έναν
χρόνο νωρίτερα, όταν ακριβώς µε τα ίδια χαρακτηριστικά ερχό-
ταν η τότε Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά και τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης και για τους ίδιους ακριβώς λόγους εγκαλούσαν
την Κυβέρνηση. 

Η οικονοµική πραγµατικότητα των πολιτών, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν είναι αντικείµενο, αν θέλετε, προβολής θέσεων
των κοµµάτων. Είναι µια πραγµατικότητα την οποία τη ζουν οι
ίδιοι οι πολίτες και οι ίδιοι οι πολίτες ξέρουν, µπορούν να κατα-
λάβουν, µπορούν να συγκρίνουν και µπορούν να σκεφθούν και
να θυµηθούν πώς ζούσαν µέχρι το 2019, πόσα βήµατα και πόσα
σκαλοπάτια δυστυχώς αναγκάστηκαν να κατέβουν σε ό,τι αφορά
την οικονοµική τους δυνατότητα και πού βρίσκονται πραγµατικά
σήµερα. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία για κάτι. Το γεγονός ότι η ελληνική οι-
κονοµία αναγνωρίζεται ως ένα µικρό θαύµα µεταξύ των ευρωπαϊ-
κών οικονοµιών, το γεγονός ότι χαίρει της εµπιστοσύνης όλων
των µεγάλων οικονοµικών οίκων αξιολόγησης, το γεγονός ότι έχει
ανακτήσει την οικονοµική αξιοπιστία της µέσω ουσιαστικά της
ανάκτησης της επενδυτικής βαθµίδας, το γεγονός –όπως ανέ-
φερε νωρίτερα ο κύριος Υπουργός- ότι επιλέγεται ως χώρα επεν-
δύσεων η Ελλάδα από εταιρείες κολοσσούς οι οποίοι έρχονται
και εγκαθίστανται στη χώρα µας, προφανώς είναι ένα µήνυµα ότι
η οικονοµία πάει προς το καλύτερο, ότι η Ελλάδα είναι µια χώρα
που έχει βγει από την αναξιοπιστία των προηγούµενων χρόνων
και βρίσκεται πλέον σε µια άλλη σφαίρα, µια σφαίρα αναγνώρι-
σης των προσπαθειών, στη σφαίρα ουσιαστικά της αξιοπιστίας,
αλλά βεβαίως και στη σφαίρα της σοβαρότητας και της υπευθυ-
νότητας που δείχνει αυτή η Κυβέρνηση και αυτός ο Πρωθυπουρ-
γός µε συγκεκριµένα µηνύµατα, αλλά και συγκεκριµένες
επιλογές. 

Ξέρετε, κάποιος εκ των συναδέλφων από αυτό το Βήµα είπε
ότι η Ελλάδα δεν είναι ένα κανονικό ευρωπαϊκό κράτος. 

Δεν είναι έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Η Ελλάδα είναι
ένα κανονικό ευρωπαϊκό κράτος. Και το κανονικό ευρωπαϊκό κρά-
τος είναι εδώ και το υποστηρίζει αυτή η Κυβέρνηση µε τις δικές
της επιλογές, µε τις δικές της επιτυχίες, µε τη δική της υπευθυ-
νότητα, µε την αξιοπιστία της, µε το γεγονός ότι αυτή η προσπά-
θεια αναγνωρίζεται από το σύνολο των εταίρων ευρωπαϊκών
χωρών, µε το γεγονός ότι η οικονοµία συνεχίζει να ανακτά την
αξιοπιστία της και να ανεβαίνει βήµα-βήµα τα σκαλοπάτια ουσια-
στικά της αναγνώρισής της και µε το γεγονός ότι πλέον κάποιες
–εντός εισαγωγικών- «θέσεις» οι οποίες στο παρελθόν µπορεί να
ήταν οι βασικές θέσεις που προβάλλονταν από τα κόµµατα, δεν
έχουν καµµία θέση και κανένα ρόλο στη σηµερινή πραγµατικό-
τητα. Δεν είµαστε ούτε στην εποχή του «Λεφτά υπάρχουν» ούτε
στην εποχή που τα µνηµόνια τα σκίζουµε µέρα µεσηµέρι. Είµαστε
στην εποχή της σοβαρότητας, της σταθερότητας, της αξιοπι-
στίας και αυτό το αναγνωρίζουν όλοι οι Έλληνες πολίτες και όλη
η ελληνική κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τσιάρα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Θα µπορούσα να έχω τον λόγο, παρακαλώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πρόεδρε, θέ-
λετε παρέµβαση;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Μάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, έχετε τον
λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Πραγµατικά, καταντάει κωµωδία να µας απαντά
για το θέµα της αντισυνταγµατικής διάταξης που κρίθηκε πριν
από λίγο από το Συµβούλιο Επικρατείας, χωρίς να χρησιµοποιεί
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τη λέξη «αντισυνταγµατική», ο συντάκτης της, ο κ. Τσιάρας.
Ο κ. Τσιάρας, δηλαδή, µας λέει ότι «τα κάναµε όλα καλά», αλλά

βγήκε αντισυνταγµατική η τροπολογία του, η οποία όταν είχε
έρθει στη Βουλή εξαπάτησε τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ γιατί
είπε ότι αφορά την τροµοκρατία, εκτός, βέβαια, αν πάω τη Δευ-
τέρα και µου πουν ότι συµµετέχω στο ισλαµικό κράτος, κύριε
Τσιάρα, γιατί έχουµε ακούσει πολλά. Και έχει και ένα άλλο επι-
χείρηµα. Λέει, «ναι, βγήκε αντισυνταγµατική η τροπολογία µου,
αλλά µετά φέραµε άλλη διάταξη». Για να διορθώσετε τι; Στην
τροπολογία λέτε ότι δεν ενηµερώνεται το θύµα, που παράνοµα
παρακολουθήθηκε, φέρνετε µετά έναν άλλο νόµο που λέει σε
τρία χρόνια, µετά από µια απόφαση τριµελούς επιτροπής. Μάλ-
λον δεν διαβάσατε την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας. Δεν εµπίπτω εγώ σε αυτή την περίπτωση. Θα ενηµερωθώ
κανονικά από την ΑΔΑΕ µε το παλαιό καθεστώς. Άρα, κάνατε µια
τρύπα στο νερό µε τη δεύτερη διάταξη που κι αυτή υπηρετούσε
τη συγκάλυψη. Δεν την καταφέρατε τη συγκάλυψη. Να δω τι
άλλο θα εφεύρετε µέχρι τη Δευτέρα. Η πρώτη διάταξη Τσιάρα
αντισυνταγµατική, η δεύτερη διάταξη Τσιάρα δεν θα κάνει τίποτα,
διότι δεν περιµένω καµµία τριµελή επιτροπή. Περιµένω την ανε-
ξάρτητη αρχή να ενηµερώσει για τους λόγους παρακολούθησης,
όπως οφείλει να κάνει και σε άλλους ανθρώπους σε µια κανονική
ευρωπαϊκή χώρα, γιατί, ναι, αγωνιστήκαµε ως παράταξη να είµα-
στε µια κανονική ευρωπαϊκή χώρα. Αγωνιστήκαµε να µείνουµε
στη ζώνη του ευρώ, όταν µας παραδώσατε µια χρεοκοπηµένη
Ελλάδα. Πληρώσαµε πολιτικό κόστος και σήµερα έρχεστε ως µια
κυβέρνηση που λειτουργεί και υπονοµεύει τους θεσµούς να
πάρει µία απάντηση καθαρή, ότι το παράνοµο παρακράτος των
υποκλοπών που στήθηκε στο Μέγαρο Μαξίµου, έχει υποστεί την
πρώτη µεγάλη ήττα από το Συµβούλιο της Επικρατείας και αυτό
είναι έργο της επίµονης θεσµικής µας προσπάθειας να υπάρξει
διαφάνεια και δικαιοσύνη και σε αυτό το σκάνδαλο της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Θέλω να σας πω, κλείνοντας, ότι θα βάλετε πάλι τους γνω-
στούς επικοινωνιακούς µηχανισµούς σας να υποτιµήσουν αυτή
την απόφαση. Αυτή η απόφαση είναι ιστορική και για µένα. Δεν
έχει µόνο ένα νοµικό νόηµα, έχει κι ένα πολιτικό µήνυµα. Ως εδώ,
κύριε Μητσοτάκη, µε  το κράτος δικαίου και τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα στην Ελλάδα. Ως εδώ! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Και το λέω αυτό και για τον Υπουργό κ. Χατζηδάκη, γιατί και
γι’ αυτόν ανοίγει ένας δρόµος και για άλλους ανθρώπους. Γιατί
κανονική ευρωπαϊκή χώρα είµαστε µε αγώνα, µε θυσία και µε
κόπο. Εσείς δεν είστε κανονική ευρωπαϊκή Κυβέρνηση, γιατί καµ-
µία κανονική ευρωπαϊκή Κυβέρνηση δεν θα έστηνε τέτοιο παρα-
κράτος υποκλοπών και τέτοιο παρακράτος συγκάλυψης των
υποκλοπών. Και ευτυχώς, που το κράτος δικαίου, ισχυρό, περή-
φανο, σας έστειλε ένα µήνυµα: Ως εδώ! Είναι µια θεσµική νίκη
της δηµοκρατικής παράταξης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ανδρουλάκη. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Νικόλαος Παππάς, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρα-
καλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν δικαιούστε παρέµ-
βαση, κύριε Τσιάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Μα, έκανε προσωπική αναφορά, στον
συνάδελφο …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ζητώ, συγγνώµη κύριε
Παππά. 

Ορίστε, κύριε Τσιάρα, έχετε τον λόγο, αλλά όσο πιο σύντοµα
µπορείτε παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πάντα υποστήριζα
στην πολιτική µου διαδροµή, ότι ο µόνος κριτής της συνταγµατι-

κότητας µιας νοµοθετικής επιλογής είναι η ελληνική δικαιοσύνη,
όποια και να ήταν αυτή η απόφαση. Όχι αλά καρτ. Όποτε µας
αρέσει η δικαιοσύνη είναι καλή και όποτε δεν µας αρέσει η δι-
καιοσύνη χειραγωγείται από την Κυβέρνηση, µιας και αυτή είναι
η γραµµή γενικότερα που υπάρχει. 

Εγώ θέλω να είµαι ειλικρινής. Ως Υπουργός Δικαιοσύνης πί-
στευα ότι τα θέµατα εθνικής ασφάλειας δεν µπορούν να κοινο-
ποιούνται. Αυτή ήταν η άποψή µου. Ε, βεβαίως εφόσον υπάρχει
αυτή η απόφαση και µε δεδοµένο ότι η ίδια η Κυβέρνηση έρχεται
να νοµοθετήσει επί ενός πεδίου άναρχου που χρειάζεται να λάβει
κανείς υπ’ όψιν του δεκάδες διαφορετικές πρόνοιες που µπορεί
να ξεκινούν από τη λειτουργία της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφο-
ριών, την άρση του απορρήτου των επικοινωνιών για την προστα-
σία των προσωπικών δεδοµένων, είναι ένα θέµα που αποδεικνύει
και το σοβαρό της ενδιαφέρον, αλλά και την προσήλωσή της στο
κράτος δικαίου. 

Τώρα, όλα τα άλλα, προφανώς, θα αποδειχθούν στην πορεία
και θα φανούν. Αλλά το να εγκαλούµαστε γιατί τελικά φέρνουµε
έναν ολοκληρωµένο νόµο που πραγµατικά προστατεύει όλη αυτή
τη διαδικασία, δηµιουργεί συνθήκες νοµιµότητας και υπηρετεί
τον πυρήνα του κράτους δικαίου, ε, νοµίζω ότι είναι εκτός λογι-
κής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τσιάρα.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής,
κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κατ’ αρχάς, ο κ. Τσιάρας µιλώντας για αλά καρτ
σεβασµό της ελληνικής δικαιοσύνης, προφανώς δεν αναφέρεται
στο ΠΑΣΟΚ. Είναι ξανά το γνωστό παιχνίδι της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Απαντά σε εµάς, αλλά όχι σε εµάς, σε άλλους. 

Εµείς τιµούµε την ελληνική δικαιοσύνη και δηµοσίως. Το απέ-
δειξα προσωπικά, όταν εκείνες τις κρίσιµες ώρες είπα ότι εµπι-
στεύοµαι την ελληνική δικαιοσύνη, όπως εµπιστεύοµαι και τις
ανεξάρτητες αρχές, που δηµιούργησε η κυβέρνηση Σηµίτη για
ένα κράτος δικαίου και διάκριση των εξουσιών. Εσείς τις σέβε-
στε; Κύριε Τσιάρα, τις ανεξάρτητες αρχές τις σέβεστε; Πώς τις
σέβεστε; Με τις προσωπικές επιθέσεις στον Ράµµο, µε τις προ-
σωπικές επιθέσεις στον κ. Μενουδάκο; Είστε ένα κόµµα ντροπή
για τη διάκριση των εξουσιών!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Θα ξεχάσουµε τι έλεγε ο κ. Γεωργιάδης για αυτούς τους αν-
θρώπους, που πάλευαν, που αγωνιούσαν για την αξιοπρέπεια και
την αξιοπιστία του κράτους δικαίου της χώρας µας, ακόµη και σε
ευρωπαϊκό επίπεδο; 

Τι άλλο του ξέφυγε του κ. Τσιάρα; Λέει: «Ήταν πάντα της φι-
λοσοφίας µου το απόρρητο για εθνικούς λόγους». Ξαναέγινα
εθνικός λόγος; Μα, ο κ. Μητσοτάκης στο ντιµπέιτ των πολιτικών
Αρχηγών είπε ότι δεν ήµουν εθνικός κίνδυνος, άρα δεν ήµουν
εθνικός λόγος. Έχετε ένα vertigo µετά την απόφαση του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, κύριε Τσιάρα. 

Επίσης, πάτε να µας πουλήσετε ως φοβερό νοµοθετικό προϊόν
την επόµενη διάταξή σας. Σας λέω, λοιπόν, ότι το Συµβούλιο της
Ευρώπης, ένας πολύ σηµαντικός θεσµός, λέει ότι είναι απαράδε-
κτος ο νόµος σας και µακριά από το ευρωπαϊκό κράτος και την
κουλτούρα σεβασµού των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Αυτό λέει
για το νοµοθέτηµά σας, κύριε Τσιάρα, το Συµβούλιο της Ευρώ-
πης. 

Κλείνοντας, θέλω να σας πω ότι αυτή η ιστορία επιβεβαιώνει
ένα και µόνο πράγµα. Δεν χρειάζεται να έχουµε µόνο νόµους,
πρέπει να έχουµε και πολιτικά πρόσωπα που σέβονται τους νό-
µους. Γι’ αυτό, λοιπόν, στις 9 Ιουνίου καλώ τον ελληνικό λαό να
καταδικάσει τη Νέα Δηµοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Το κόµµα που οδήγησε µε τις πρακτικές του τη χώρα πολλά
χρόνια πίσω και να καταδικάσει και προσωπικά τον κ. Μητσοτάκη,
τον Πρωθυπουργό, που είχε το θράσος να χρησιµοποιήσει στο
Μέγαρο Μαξίµου, µέσω της ΕΥΠ που φώλιαζε στο Μέγαρο Μα-
ξίµου, τα πιο σύγχρονα λογισµικά εις βάρος της δηµοκρατίας
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µας, εις βάρος του Υπουργικού του Συµβουλίου, εις βάρος των
πολιτικών του αντιπάλων. 

Είµαι, λοιπόν, πολύ περίεργος και µε πολύ µεγάλη χαρά τη
Δευτέρα θα πάω στην ανεξάρτητη αρχή, για να µάθω τον λόγο
που αποφάσισε το παρακράτος του Μαξίµου, την ώρα που έθεσα
υποψηφιότητα για να ηγηθώ της δηµοκρατικής παράταξης, να
µε βαφτίσει πράκτορα, για να µην ηγηθώ αυτής της προσπάθειας
που ηγούµαι σήµερα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αυτός θα είναι ο µόνος λόγος, η εµπλοκή σας στις εσωτερικές
δηµοκρατικές διαδικασίες του ΠΑΣΟΚ. Γιατί θέλατε ένα ΠΑΣΟΚ
- αποκούµπι και όχι ένα ΠΑΣΟΚ - πολιτικό αντίπαλο, όπως είναι
τώρα απέναντι στη Νέα Δηµοκρατία, εκφράζοντας και υπηρετώ-
ντας τον ιστορικό του ρόλο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ανδρουλάκη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Νικόλαος Παππάς, ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και ζητούµε
συγγνώµη για την προηγούµενη καθυστέρηση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτονοήτως, κύριε Πρόεδρε, δώσατε τη
δυνατότητα και στον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ να απαντήσει και στον
κ. Τσιάρα να επανατοποθετηθεί. Το θέµα είναι φλέγον, δεν είναι
απλό. Και έχει καταλάβει ο ελληνικός λαός ότι υπάρχει ένα νήµα
βαθύ µπλε, µε αποχρώσεις µαύρου, που συνδέει όλες τις υποθέ-
σεις, οι οποίες εξελίσσονται µπροστά στα µάτια µας και αφορούν
στο κράτος δικαίου και βεβαίως απασχολούν την πολιτική συζή-
τηση, όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά και στην Ευρώπη.

Και ειλικρινώς, κύριε Χατζηδάκη, σε λίγο θα ψάχνουµε ευρω-
παϊκό θεσµό να βρούµε που δεν έχει εγείρει ανησυχίες ή δεν έχει
µιλήσει επικριτικά για τον τρόπο µε τον οποίο διαχειρίζεστε τα
ζητήµατα του κράτους δικαίου.

Η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας είναι ένας κόλα-
φος για την Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Άκουσα και την κριτική του
Προέδρου του ΠΑΣΟΚ απέναντι στον ΣΥΡΙΖΑ, δεν θα ήθελα να
σχολιάσω τίποτα. Θα ήθελα µόνο να πω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία θα µείνει προσηλωµένος στον µονοµέτωπο αγώνα
απέναντι στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στις παραβιά-
σεις του κράτους δικαίου, δεν έχει να αποδείξει τίποτε σε κανέ-
ναν.

Από την αρχή αυτής της ιστορίας βρεθήκαµε στην πρώτη
γραµµή του αγώνα της διαλεύκανσης. Και ο πρώην Πρόεδρος
του ΣΥΡΙΖΑ Αλέξης Τσίπρας από αυτό εδώ το Βήµα αποκάλυψε
ότι η αρχή τού επιβεβαίωσε ότι γίνονταν παρακολουθήσεις κρα-
τικών αξιωµατούχων. Και ο Στέφανος Κασσελάκης από την
πρώτη στιγµή της εκλογής του µπήκε µπροστά στον αγώνα για
να αποκαλυφθεί αυτή η δυσώδης υπόθεση και θεωρούµε ότι
χρειάζεται ένας µονοµέτωπος αγώνας ειδικά σε αυτήν την πολι-
τική συγκυρία απέναντι στη Νέα Δηµοκρατία και τις πρακτικές
της.

Κύριε Χατζηδάκη, είµαι απολύτως βέβαιος ότι και εσείς και τα
άλλα στελέχη της Κυβέρνησης τα οποία έχουν πέσει θύµα παρα-
κολουθήσεων θα κάνουν ό,τι περνάει από το χέρι τους και θα
αξιοποιήσουν την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας για
να ενηµερωθούν για τους λόγους για τους οποίους ήταν υπό πα-
ρακολούθηση.

Κι αυτό δεν είναι, ξέρετε, ανάγκη καθενός από εσάς ξεχωριστά
που ήσασταν στη λίστα των παρακολουθήσεων. Είναι ανάγκη για
την ελληνική δηµοκρατία να ξέρουµε τι έχει συµβεί. Δεν αφορά
µόνο τη δική σας πολιτική αξιοπρέπεια. Αφορά και την οµαλή λει-
τουργία του πολιτεύµατος. 

Για φανταστείτε την εικόνα να επιτρέπει ο νόµος να ενηµερω-
θείτε γιατί ήσασταν θύµατα παρακολουθήσεων και να κάθεστε
απλώς στα κυβερνητικά έδρανα και να φυλλοµετράτε τις µέρες
µέχρι τις επόµενες εκλογές, τις ευρωπαϊκές.

Και ακούγονται και πολλές κουβέντες αν έχουµε εµπιστοσύνη
στην ελληνική δικαιοσύνη και κατηγορείτε τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία. Θα έλεγα λίγο τη φρασεολογία να την αλλάξουµε:
αν έχουµε εµπιστοσύνη στη δικαστική εξουσία. Πρόκειται περί

δικαστικής εξουσίας η οποία οφείλει να αποδίδει δικαιοσύνη. 
Ξέρετε τι είπε η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, όταν ερωτήθη αν

έχει εµπιστοσύνη στην ελληνική δικαιοσύνη, κυρίες και κύριοι της
κυβερνητικής πλειοψηφίας; Ότι είναι βαριά κουβέντα αυτή για να
την πει. Διότι έχει καταλάβει τι γίνεται και στην ελληνική κοινωνία.
Είναι πρωτόγνωρα τα ποσοστά δυσπιστίας λοιπόν απέναντι στον
τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί η δικαστική εξουσία στις δικές
σας ηµέρες.

Στα θέµατα της επίκαιρης επερώτησης -δεν είναι εδώ ο κ.
Σκρέκας, είναι ο Υφυπουργός-, έχει καταρρεύσει το επιχείρηµα
του εισαγόµενου πληθωρισµού, από ό,τι καταλαβαίνετε, µετά την
ανακοίνωση των στοιχείων της EUROSTAT. Διότι έχουµε 2,4 µέσο
όρο πληθωρισµού στις χώρες της ΕΕ, 3,4% στην Ευρώπη. 

Τα περί ανάπτυξης σας παρακαλώ να τα επαναλαµβάνετε µε
λιγότερο στόµφο, διότι την περίοδο 2019-2023, την οποία αρέ-
σκεστε να επικαλείστε µονίµως, είχατε τη δυνατότητα να δαπα-
νήσετε γύρω στα 60 δισεκατοµµύρια δηµόσιο χρήµα. Το απο-
τέλεσµα ήταν να είµαστε εικοστοί πρώτοι σε ρυθµούς ανάπτυξης
µε µέσο όρο 1,4%. Αυτό συνέβη. Και τώρα έρχεστε αντιµέτωποι
µε το θεµελιώδες διαφορετικό γεγονός ότι δεν έχετε αυτήν τη
δυνατότητα δηµοσίων δαπανών. 

Δεν περιµέναµε να εξάγετε συµπεράσµατα ότι στις µεγάλες
κρίσεις σε µια καπιταλιστική οικονοµία πρέπει οι κυβερνήσεις να
παρεµβαίνουν. Όχι, έχετε βάλει ένα πέπλο πάνω από αυτήν τη
δυνατότητα που είχατε την προηγούµενη περίοδο, αλλά αυτό δεν
σας κάνει ικανούς να εξηγήσετε τι σας συµβαίνει σε αυτήν τη συ-
γκυρία. Γι’ αυτό κλονίζεται η κυριαρχία που νοµίζατε ότι είχατε
όλη την προηγούµενη περίοδο, αλλά έχετε περάσει και το σηµείο
καµπής και δεν θα µπορέσετε να ανακάµψετε. Έχει ήδη αυτό αρ-
χίσει και καταγράφεται και στις δηµοσκοπήσεις που αρέσκεστε
τόσο πολύ να επικαλείστε κάθε λίγο και λιγάκι.

Δεν είναι εδώ ο κ. Σταϊκούρας στον οποίο απευθύνεται η επί-
καιρη επερώτηση. Επίσης ένα πράγµα θα ήθελα να πω και να
υπογραµµίσω. Γίνεται πάρα πολλή κουβέντα για το αναπτυξιακό
µοντέλο. 

Η χώρα απέκτησε συγκροτηµένη αναπτυξιακή στρατηγική το
2018, η οποία κατεγράφη σε ειδική συνεδρίαση υπό τον τότε
Αντιπρόεδρο της ελληνικής κυβέρνησης Γιάννη Δραγασάκη µε
πολλούς Υπουργούς. Κλάδος αυτής της στρατηγικής ήταν ο
Εθνικός Σχεδιασµός Μεταφορών και Υποδοµών, ένα συγκροτη-
µένο κείµενο εξακοσίων σελίδων το οποίο, µε τη συµφωνία και
της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων και των ευρωπαϊκών θε-
σµών, θα µπορούσε να είναι η «ατµοµηχανή» της νέας ανάπτυξης
και της αλλαγής του παραγωγικού µοντέλου. 

Τι είχε στην καρδιά του αυτός ο σχεδιασµός; Τη στήριξη και
την ανάπτυξη των µέσων µαζικής µεταφοράς και ειδικά των
µέσων σταθερής τροχιάς και του σιδηροδρόµου. Τι έκανε η Νέα
Δηµοκρατία; Τον πέταξε στον κάλαθο των αχρήστων, εγκατέ-
λειψε τον σιδηρόδροµο και άρχισε να εφευρίσκει άλλου τύπου
λύσεις, Θεός ξέρει γιατί.

Παράδειγµα το Flyover της Θεσσαλονίκης που έχει διαλύσει
στην κυριολεξία τη δυνατότητα των Θεσσαλονικέων και των αν-
θρώπων που ζουν κοντά στην πόλη να µετακινούνται. Δεν ήταν
στον Εθνικό Στρατηγικό Σχεδιασµό, ήταν η εξωτερική περιφερει-
ακή στον εγκεκριµένο, επαναλαµβάνω από τις υπηρεσίες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, στρατηγικό σχεδιασµό για τις µεταφορές και
τις υποδοµές. 

Και µετά έρχεστε και µας λέτε ότι αλλάζει το αναπτυξιακό µο-
ντέλο και επικαλείστε και τις επενδύσεις, κύριε Χατζηδάκη.
Πόσες φορές να το πούµε; Σήµερα έχει δηµοσίευµα η «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ», πρώτη σελίδα: «Real estate και τουρισµός». Έχει µαλ-
λιάσει η γλώσσα µας να σας το λέµε. Δεν το έχετε βγάλει το
συµπέρασµα; Είναι δύο κλάδοι οι οποίοι βεβαίως προσφέρουν
απασχόληση, έχουν µέσα στην αλυσίδα παραγωγής θετικά απο-
τελέσµατα, δεν µπορούν από µόνοι τους να βγάλουν την οικονο-
µία µας στο µονοπάτι της βιώσιµης ανάπτυξης. Αυτό λέµε. Γιατί
είναι τόσο δύσκολο να το καταλάβετε; 

Οι µισές επενδύσεις λοιπόν είναι real estate. Έχετε πέσει έξω
στις προβλέψεις σας από τον προηγούµενο προϋπολογισµό. Η
απόσταση του 15 µε το 4 είναι µεγάλη και δεν εξηγείται µε την
καταστροφή στη Θεσσαλία. Κάτι τέτοιο ακούσαµε να µας λέει ο
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Υφυπουργός σας προχθές, ότι ήρθε η καταστροφή στη Θεσσα-
λία και αστοχήσατε. Και έρχεστε και επαναφέρετε την πρόβλεψη
ότι οι επενδύσεις θα αυξηθούν κατά 15%, λες και η Θεσσαλία
έχει επανέλθει στην προτεραία κατάσταση.

Επικαλείστε και τον «ECONOMIST» βεβαίως πολλαπλώς -το
έχουµε ακούσει κι αυτό-, ο οποίος είπε ότι η Ελλάδα είναι η κα-
λύτερη των οικονοµιών για το 2023, βασιζόµενος στον ένα και
εξής δείκτη των χρηµατιστηριακών αποδόσεων. Δεν σας κατηγο-
ρήσαµε ότι είστε κακοί για τις χρηµατιστηριακές αποδόσεις. Ανα-
ζητήστε µια τέτοια δήλωση µας και πραγµατικά θα ζητήσουµε
δηµοσίως συγγνώµη. Ίσα ίσα, υπερσυγκέντρωση της οικονοµι-
κής δραστηριότητας, κέρδη για τριακόσιες εταιρείες περί τα 10,5
δισεκατοµµύρια για το 2023, εκ των οποίων τριακοσίων εταιρειών
οι δέκα-δεκαπέντε έχουν τα 7-8 δισεκατοµµύρια κέρδη. Δεν
υπάρχει οικονοµική λογική που να στηρίζει ότι αυτό µπορεί να
έχει θετικά πολλαπλασιαστικά αποτελέσµατα. 

Η πρότασή µας είναι η εξής κι ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε
Πρόεδρε, για ένα λεπτό ακόµη. Σας προτείναµε αλλαγή των φο-
ρολογικών συντελεστών, ελάφρυνση για τα εισοδήµατα µέχρι
100.000 ευρώ, καµµία αλλαγή για τα εισοδήµατα από 100.000
ευρώ έως 200.000 ευρώ και επιβάρυνση για τα εισοδήµατα από
200.000 ευρώ και πάνω. Και µας ανταπαντάτε ότι αυτό θα έχει 3
δισεκατοµµύρια δηµοσιονοµικό κόστος. 

Κρύβετε από τον ελληνικό λαό ότι υπάρχουν πεντακόσιες χι-
λιάδες Έλληνες οι οποίοι έχουν σωρευτικά 4,5 δισεκατοµµύρια
εισόδηµα, κατά κύριο λόγο µέσω µερισµάτων. Πόσο φορολογού-
νται αυτοί; 5%. Δηλαδή βγάζει ένας άνθρωπος 500.000 ευρώ τον
χρόνο εισοδήµατα από µερίσµατα, πληρώνει 25.000 ευρώ και κα-
θαρίζει. Αυτή είναι η βασική αδικία την οποία έρχεται να διορθώ-
σει η δική µας φορολογική πρόταση, η οποία µπορεί να σας
ανατριχιάζει, αλλά είναι η πρόταση η οποία µπορεί και πρέπει να
εφαρµοστεί. 

Στις ευρωεκλογές θα αποτυπωθεί και η δική σας ραγδαία
πτώση και η δυναµική επανάκαµψη του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, της δύναµης που ενώνει όλες τις θετικές παραδόσεις
της αριστερής και προοδευτικής παράταξης. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παππά.
Επόµενος οµιλητής ο Νικόλαος Καραθανασόπουλος, Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως, κύριε Πρό-
εδρε, η ελληνική οικονοµία δεν βρίσκεται σε συνθήκες δοκιµα-
στικού σωλήνα. Γι’ αυτό καλό θα είναι να δούµε και τη µεγάλη
εικόνα. Ποια είναι αυτή η µεγάλη εικόνα σε παγκόσµιο επίπεδο;
Ότι έχουµε µεγάλη επιβράδυνση των ρυθµών ανάπτυξης, το Διε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο µιλάει στην τελευταία του έκθεση για
ρυθµούς ανάπτυξης -εντός εισαγωγικών «ανάπτυξης»- 0,5%
µέχρι το 2030, κι αυτή η πρόβλεψη είναι ακόµη µε µεγάλη επι-
σφάλεια, δηλαδή στασιµότητα, στασιµοπληθωρισµό δηλαδή επί
της ουσίας και µάλιστα, σε πορεία υφεσιακή.

Μεγάλος ασθενής είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση. Για παράδειγµα
οι οικονοµίες της Ιταλίας και της Γαλλίας ετοιµάζονται να µπουν
σε διαδικασίες υπερβολικού ελλείµµατος -το έλλειµµα στη Γαλλία
είναι 7%, στην Ιταλία 5%- για να χρηµατοδοτήσουν και να στηρί-
ξουν τους επιχειρηµατικούς οµίλους τους.

Από την άλλη µεριά η Γερµανία -µε σοσιαλδηµοκράτη Καγκε-
λάριο- βλέπει σε σταθερή, µόνιµη βάση δεκάδες χιλιάδες απολύ-
σεις από τις ενεργοβόρες βιοµηχανίες, αυτοκινητοβιοµηχανία,
χηµική βιοµηχανία, µεταλλουργία και αλλού. Γιατί; Λόγω του
ενεργειακού κόστους σε µια απέλπιδα προσπάθεια να αποτρέ-
ψουν τη µετακίνησή τους στην άλλη πλευρά του Ατλαντικού, που
δίνει κίνητρα και φθηνή ενέργεια, οι Ηνωµένες Πολιτείες. Επιµέ-
ρους αντίθεση θα πεις, γιατί από τη γενική εικόνα δεν πρέπει να
βγάλουµε από το κάδρο µας τους σκληρούς ανταγωνισµούς, τις
οξυµένες αντιθέσεις ανάµεσα στα ιµπεριαλιστικά κέντρα που
οδηγούν σε εµπορικούς πολέµους, ΗΠΑ µε Κίνα, που µετατρέ-
πονται αυτοί οι πόλεµοι σε πραγµατικές συγκρούσεις, σε ιµπε-

ριαλιστικές επεµβάσεις, όπως αυτές που βλέπουµε στην Ουκρα-
νία, στη Μέση Ανατολή, στην Ερυθρά Θάλασσα µε κίνδυνο επέ-
κτασης στον Ινδικό Ωκεανό και στη νότια Σινική Θάλασσα. Και
δεν είναι ότι είναι περιφερειακός ο χαρακτήρας αυτών των συ-
γκρούσεων, αλλά υπάρχει και ο κίνδυνος γενίκευσής τους.

Ας δούµε για την ελληνική οικονοµία δύο πολύ απλά παραδεί-
γµατα, για να µη µιλάµε απλά µε στοιχεία τα οποία δεν έχουν και
ουσία, κατά τη γνώµη µας. Πρώτο παράδειγµα είναι ο τουρισµός.
Είναι ή όχι ο τουρισµός η ατµοµηχανή της ελληνικής οικονοµίας
µε ρεκόρ εισερχόµενων τουριστών και µάλιστα, το ένα τρίτο του
συνόλου των επενδύσεων τα τελευταία πολλά χρόνια απευθύνε-
ται σε σύνθετα και πολυτελή τουριστικά καταλύµατα; Βεβαίως!
Πού έχει οδηγήσει; Στη συγκέντρωση οικονοµικής δραστηριότη-
τας στις µεγάλες ξενοδοχειακές και όχι µόνο µονάδες µε αποτέ-
λεσµα οι µικρές επιχειρήσεις, που είναι συνδεδεµένες µε τον
τουρισµό, να βρίσκονται υπό καθεστώς χρεοκοπίας σε εργα-
σιακό µεσαίωνα για τους εργαζόµενους του κλάδου -γι’ αυτό και
υπάρχουν περίπου εξήντα χιλιάδες κενές θέσεις εργασίας σε
ετήσια βάση- και σε πολυτέλεια για τον λαό και τη νεολαία. Περί-
που τα µισά, το 50%, των ελληνικών νοικοκυριών δεν µπορεί να
πάει διακοπές ούτε µία ηµέρα. 

Ο δεύτερος τοµέας είναι η ενέργεια, που και εκεί είµαστε πρω-
ταθλητές από την άποψη ότι περίπου και εδώ το ένα τρίτο των
επενδύσεων τα τελευταία χρόνια κατευθύνεται στις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας. Την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης απελευ-
θέρωσης και ιδιωτικοποίησης την υπηρέτησαν µε συνέπεια όλες
οι κυβερνήσεις, και η σηµερινή, και ο ΣΥΡΙΖΑ, και το ΠΑΣΟΚ, στο
όνοµα της πράσινης µετάβασης. Μάλιστα πήραν και συγκεκρι-
µένα µέτρα να διασφαλίσουν τις τιµές, αλλά και τα κέρδη στα
«κοράκια» της πράσινης ενέργειας. Και όχι µόνο αυτό, δηλαδή
τους διασφάλισαν τις τιµές και τα κέρδη όλες οι κυβερνήσεις,
αλλά ταυτόχρονα δηµιούργησαν και µηχανισµούς αύξησης των
κερδών τους, όπως είναι το χρηµατιστήριο ενέργειας, η ρήτρα
αναπροσαρµογής και, βεβαίως, φούντωσε η κερδοφορία αυτών
των οµίλων. 

Από την άλλη µεριά έχουµε απώλεια χιλιάδων σταθερών θέ-
σεων εργασίας, εντατικοποίηση της εργασίας και ένα πολύ
ακριβό µείγµα για τον ελληνικό λαό. Μάλιστα, ένα µείγµα το
οποίο είναι και ανεπαρκές κιόλας και καλύπτεται από εισαγωγές
από τρίτες χώρες είτε ενεργειακών πηγών είτε ίδιας ηλεκτρικής
ενέργειας. Ταυτόχρονα καταστρέψατε µε τις πολιτικές σας τις
εγχώριες πηγές, δηλαδή τα ορυκτά καύσιµα, στα οποία θα µπο-
ρούσε να συνεχίσει να βασίζεται η παραγωγή ενέργειας στη
χώρα µας, στο όνοµα της δίκαιης µετάβασης. Από αυτή την
άποψη όχι µόνο το περιβάλλον δεν σέβεστε, αλλά αντίθετα και
το ίδιο το περιβάλλον το καταστρέφετε µε την άναρχη χωροθέ-
τηση αυτών των επενδύσεων που είναι σε βάρος του φυτικού και
ζωικού κεφαλαίου. Αλήθεια, όλα αυτά τα πάνελ και οι ανεµογεν-
νήτριες τι θα γίνουν όταν τελειώσει ο χρόνος ζωής τους, µια δε-
καετία χοντρικά; Πού θα ανακυκλωθούν όλα αυτά, που πολλά
έχουν και βαρέα µέταλλα; 

Σε αυτή τη λογική προσπαθούν τα άλλα κόµµατα, επειδή βλέ-
πουν τον άδικο και αντιλαϊκό χαρακτήρα της πράσινης ενέργειας,
να καλλιεργήσουν αυταπάτες, µιλώντας περί ενεργειακής δηµο-
κρατίας, περί ενεργειακών κυβερνήσεων και αυτοπαραγωγής.
Βεβαίως αυτή την πολιτική υλοποιεί και η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας. Άλλα πού οδηγούν αυτές οι λογικές; Στη συγκέ-
ντρωση οδηγούν και στην εξυπηρέτηση των αναγκών των κατα-
σκευαστών, των προµηθευτών και των ενεργειακών επιχειρή-
σεων. Από πού θα προµηθευτούν τα πάνελ για την αυτοπαρα-
γωγή; Από τους κατασκευαστές, από τους προµηθευτές. Γι’ αυτό
ακριβώς και τρίβουν τα χέρια τους όλοι αυτοί µε αυτές τις λογι-
κές. Γιατί θα αυξήσουν τον κύκλο εργασιών τους, θα αυξήσουν
τα κέρδη τους. 

Βεβαίως, ταυτόχρονα, υπάρχει η δυσκολία της χωρητικότητας
του ενεργειακού δικτύου, της ανεπάρκειας. Και βγαίνουν τώρα
ως «λαγοί» οι εκπρόσωποι των άλλων κοµµάτων και λένε να ανα-
βαθµιστεί το ενεργειακό δίκτυο, για να χωρέσει και η αυτοπαρα-
γωγή. Αλήθεια; Γι’ αυτό το κάνετε; Ή γιατί έχουν µείνει στάσιµες
δεκάδες πολύ µεγάλου µεγέθους επενδύσεις στον τοµέα της
πράσινης ενέργειας, οι οποίες δεν µπορούν να εξυπηρετηθούν

13978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λόγω του κορεσµένου του δικτύου; Άσε που αυτή η λογική θα
αυξήσει ακόµα περισσότερο τις ανισότητες ανάµεσα σε αυτούς
που δεν µπορούν να αξιοποιήσουν και να χρησιµοποιήσουν για
αυτοπαραγωγή τέτοιου είδους πηγές και θα έχουν να αντιµετω-
πίσουν το πολύ ακριβό ηλεκτρικό ρεύµα. Από αυτή την άποψη
βεβαίως, είναι βολική η αντιπαράθεση, κύριοι Υπουργοί, που σας
κάνουν τα άλλα κόµµατα, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Αριστερά. 

Έχουµε επιλεκτική χρήση στοιχείων. Μας «βοµβαρδίσατε» µε
µια πληθώρα στοιχείων, όµως, το λέει ο λαός µας, κύριε Υπουρ-
γέ, θα το επαναλάβω, όπου ευηµερούν οι αριθµοί δυστυχούν οι
άνθρωποι. Εγώ θα αναφέρω µόνο δύο µεγέθη. Το ένα τέταρτο
των εργαζοµένων αµείβεται µε χαµηλότερο ποσό από τον κατώ-
τερο µισθό, ακριβώς λόγω της µερικής απασχόλησης, της επο-
χικής απασχόλησης. Ο µέσος µισθός υπολείπεται ακόµα 27%
από τον µέσο µισθό που ήταν το 2009, πριν από δεκαπέντε χρό-
νια. 

Είπε ο Υπουργός ότι η Κυβέρνησή του έκανε τεράστια άλµατα
στο επιχειρηµατικό περιβάλλον. Γι’ αυτό το ΚΚΕ σας ασκεί κρι-
τική, κύριε Υπουργέ. Γιατί ακριβώς αυτό το επιχειρηµατικό περι-
βάλλον αποτελεί και τον δείκτη του βαθµού της ταξικής σας και
αντεργατικής σας πολιτικής. Γιατί τι προϋποθέτει αυτό το επιχει-
ρηµατικό περιβάλλον; Μια ολοµέτωπη, σφοδρή επίθεση στα ερ-
γασιακά, ασφαλιστικά και συνδικαλιστικά δικαιώµατα. Μπροστά
στο οικοδόµηµα που είχαν φτιάξει οι προηγούµενες κυβερνήσεις
ήρθε νόµος Χατζηδάκη, ο νόµος Γεωργιάδη -αντεργατικά εκτρώ-
µατα- για να φτιάξουν τη συγκεκριµένη αγορά ενός πολύ φτηνού
και αναλώσιµου εργατικού δυναµικού. 

Δεύτερον, έχουµε συνεχή κίνητρα σε επιχειρηµατικούς οµί-
λους, χρηµατοδοτικά, φοροαπαλλαγές, εκποίηση της δηµόσιας
περιουσίας για ένα κοµµάτι ψωµί, ιδιωτικοποιήσεις, εµπορευµα-
τοποίηση της υγείας και της παιδείας για να βρουν διέξοδο υπερ-
συσσωρευµένα κεφάλαια, παραχώρηση των ορεινών όγκων, των
ακτών και του αιγιαλού, ειδικά χωροταξικά σχέδια προσαρµο-
σµένα στις ανάγκες των επενδυτικών τους σχεδιασµών και σε
βάρος των λαϊκών αναγκών. Αυτά είναι, λοιπόν, που καθορίζουν
τον χαρακτήρα της ταξικής σας πολιτικής. 

Έτσι, λοιπόν, η Κυβέρνηση υλοποιεί µε αποφασιστικότητα την
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Από αυτή την άποψη, εµείς
το λέµε καθαρά, η Ευρωπαϊκή Ένωση όχι µόνο δεν αποτελεί τη
σωτηρία και τη λύση για την ικανοποίηση των αναγκών του λαού
και των δικαιωµάτων του, αλλά αντίθετα αποτελεί τον θύτη. Αυτή
είναι, λοιπόν, η ευρωπαϊκή κανονικότητα για την οποία όλοι οι
υπόλοιποι µιλάτε. Και γι’ αυτό ακριβώς και την εξωραΐζετε. 

Ξεθάβετε ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Αριστερά από το χρονοντού-
λαπο της ιστορίας χρεοκοπηµένες θεωρίες περί βιώσιµης καπι-
ταλιστικής ανάπτυξης, περί δίκαιης καπιταλιστικής ανάπτυξης,
περί κράτους δικαίου κοινωνικό. Βαυκαλίζεστε όλοι σας, γιατί η
καπιταλιστική ανάπτυξη έχει συγκεκριµένα χαρακτηριστικά. Είναι
αντεργατική σε βάρος των εργαζοµένων, είναι άδικη σε βάρος
των λαϊκών αναγκών, ανορθολογική, αντιπαραγωγική και αβέβαιη
γιατί θα προκαλέσει νέα κρίση. Αυτά κανένα µείγµα διαχείρισης
δεν µπορεί να τα αντιµετωπίσει. Γι’ αυτό ακριβώς και διευρύνεται
το χάσµα ανάµεσα στις αντικειµενικές δυνατότητες που υπάρ-
χουν για να ικανοποιούνται λαϊκές ανάγκες και στο επίπεδο ικα-
νοποίησης των λαϊκών αναγκών.

Αυτός ο χαρακτήρας δεν αναιρείται. Και από αυτή την άποψη
αυτό το οποίο θέλετε να κάνετε, µε την πολιτική εξωραϊσµού του
συστήµατος, είναι να καλλιεργήσετε στον κόσµο αυταπάτες και,
ταυτόχρονα, να συµπιέσετε τις απαιτήσεις του. Γι’ αυτόν ακριβώς
τον λόγο και η µοναδική διέξοδος που υπάρχει απ’ αυτή την κα-
τάσταση, κύριε Πρόεδρε -και ολοκληρώνω- είναι ακριβώς η ερ-
γατική τάξη, τα πλατιά λαϊκά στρώµατα, οι αυτοαπασχολούµενοι,
οι βιοπαλαιστές αγρότες, οι βιοτέχνες, η νέα γενιά, να συγκρου-
στούν µε τον πυρήνα των αιτιών, των προβληµάτων που αντιµε-
τωπίζει σήµερα ο λαός. Και δεν είναι τίποτα άλλο παρά η
ικανοποίηση των αναγκών του κεφαλαίου, η πολιτική της Ευρω-
παϊκής Ένωσης που είναι βαθύτατα αντιλαϊκή, αντεργατική και
το σύστηµα αυτό της βαρβαρότητας που τους πλούσιους τους
κάνει πλουσιότερους και τους φτωχούς φτωχότερους, για να
ανοίξουν οι λεωφόροι του µέλλοντος, οι λεωφόροι της ανθρωπό-
τητας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.

Καραθανασόπουλο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» δεκαοκτώ µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δη-
µοτικό Σχολείο Μαριτσών Ρόδου, καθώς και δεκαοκτώ µαθήτριες
και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό
Σχολείο Ελιάς Ηρακλείου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Στυλιανός Φωτόπουλος, Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να κάνω κάτι το οποίο δεν το

συνηθίζω, να βγω εκτός θέµατος για λίγο. Αλλά υπάρχει ένα
πέπλο οργής και θλίψης πάνω από τη χώρα. Η άτυχη Κυριακή,
προχθές, στον Δήµο Αγίων Αναργύρων, πριν δολοφονηθεί,
έπραξε όλα τα αυτονόητα, ό,τι µπορούσε να κάνει. Απευθύνθηκε
στο Αστυνοµικό Τµήµα των Αγίων Αναργύρων και όχι στη ΔΟΥ
Αγίων Αναργύρων, για να προστατεύσει τη ζωή της και να της ζη-
τάνε πρωτόκολλο για µήνυση; Και ταξί θα πρέπει να γίνει, λοιπόν,
το περιπολικό και ασθενοφόρο και αεροπλάνο αν χρειαστεί για
να προστατεύσει τη ζωή ενός Έλληνα πολίτη. 

Ποιος ευθύνεται, όµως, για το γεγονός ότι ένας καταδικασµέ-
νος από την ελληνική δικαιοσύνη αστυνοµικός φύλαγε σκοπιά
εκείνη τη στιγµή στο συγκεκριµένο αστυνοµικό τµήµα; Ένας άν-
θρωπος ο οποίος θα έπρεπε αυτόµατα -και εδώ είναι πρόβληµα
της νοµοθετικής εξουσίας- να τεθεί εκτός Αστυνοµίας, φύλαγε
σκοπιά ενώ ήταν αναγκασµένος να δίνει το παρών σε ένα άλλο
αστυνοµικό τµήµα, στο Α.Τ. Ιλίου εκείνη τη στιγµή και θα έπρεπε
να περιµένει το πειθαρχικό συµβούλιο και να τον θέσει εκτός Σώ-
µατος.

Σε πόσες ανθρωποκτονίες θα µας επιτρέψετε, στην Αντιπολί-
τευση, να ζητήσουµε πολιτικές ευθύνες; Σε πόσες θητείες ο κ.
Χρυσοχοΐδης, ο οποίος είναι εξαφανισµένος από την εκλογική
του περιφέρεια, θα αναλάβει την ευθύνη; Και σε πόσα χρόνια δια-
κυβέρνησης η Νέα Δηµοκρατία θα διορθώσει αυτά τα κακώς κεί-
µενα;

Αναφερθήκατε, κύριε Υπουργέ, νωρίτερα στην αύξηση του κα-
τώτατου ονοµαστικού µισθού, η οποία έρχεται σε συνέχεια άλλων
αυξήσεων τα τελευταία χρόνια. Όντως αυξήσατε τον κατώτατο
µισθό από τα 780 ευρώ µεικτά στα 830 ευρώ. Ξέρετε τι αποτέλε-
σµα είχε αυτό στον εργαζόµενο ο οποίος έχει ένα παιδί; Μιλάµε
για το δηµογραφικό όλο το προηγούµενο διάστηµα. Ένας εργα-
ζόµενος ο οποίος δεν έχει παιδί θα πάρει 705,96 ευρώ. Ένας ερ-
γαζόµενος ο οποίος έχει παιδί, θα πάρει 714,75. Με 9 ευρώ
παραπάνω από αυτόν ο οποίος δεν έχει παιδί και µε το δηµογρα-
φικό να είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα, θα πρέπει να µεγαλώσει
το παιδί του, να το ταΐσει, να του πάρει γάλα.

Αναφερθήκατε νωρίτερα και στο θέµα των ενδοοµιλικών συ-
ναλλαγών. Σας τα είχαµε πει -και δεν είναι εδώ αυτή τη στιγµή ο
αρµόδιος Υφυπουργός Ανάπτυξης- στο νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης για το πώς µπορείτε µέσα από το νοµοσχέδιο
για τη δηµοσιοποίηση των οικονοµικών καταστάσεων να συµπε-
ριλάβετε στοιχεία για να µπορέσετε να τους βάλετε φραγµούς
στο να µετακυλίουν τα κέρδη τους και να τα µεταφέρουν σε
χώρες µε ευνοϊκό φορολογικό καθεστώς. Δηµοσιοποιήστε τις µε-
ταξύ τους συναλλαγές. Αναγκάστε τους να δηµοσιοποιήσουν τα
στοιχεία, όπως τα τιµολόγια για τα δάνεια από τη µητρική στη θυ-
γατρική. Δεν το κάνετε. 

Αναφερθήκατε επίσης και στα funds και στη µείωση των κόκκι-
νων δανείων. Σας έχω καταθέσει µια ερώτηση, κύριε Υπουργέ,
αναµένω την απάντηση, που αφορά στη διευκόλυνση των funds
σε σχέση µε τους οφειλέτες. Υπάρχει η απόφαση 4944/9-11-2020
και υπάρχει και η Υπουργική Απόφαση 19169/9-2-2024. Με µια
απλή σύγκριση µεταξύ των δύο υπουργικών αποφάσεων γίνεται
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εύκολα αντιληπτό ότι το αρµόδιο Υπουργείο αφαίρεσε την υπο-
χρέωση της εταιρείας ειδικού σκοπού του fund δηλαδή, να ανα-
φέρει στο σχετικό προβλεπόµενο έντυπο -γιατί αυτές οι
αποφάσεις αφορούν στο έντυπο το οποίο συνάπτεται- το ποσό
εξαγοράς της εκάστοτε απαίτησης από το χρηµατοπιστωτικό
ίδρυµα.

Αν αυτό εσάς σας φαίνεται λίγο, σας πληροφορώ ότι δεν είναι
καθόλου λίγο. Πρώτον, γιατί ο οφειλέτης θα πρέπει να γνωρίζει
ποιο είναι το ύψος στο οποίο εξαγόρασε το fund. Και δεύτερον -
και επίσης σηµαντικό- είναι ότι η απόκρυψη του ποσού εξαγοράς
της απαίτησης δεν διευκολύνει την ελληνική δικαιοσύνη, η όποια
ελληνική δικαιοσύνη θα έρθει να πάρει απόφαση γι’ αυτά τα χρέη. 

Δεν θα αναφερθώ στα στοιχεία του προϋπολογισµού και σε
αυτά τα οποία σας είχαµε πει ήδη από τον Δεκέµβριο του 2023.
Τα είπαν και νωρίτερα οι συνάδελφοί µου. Απλά το αναφέρω.

Τώρα όσον αφορά στο ΠΑΣΟΚ, λυπάµαι που δεν είναι εδώ κά-
ποιος από το ΠΑΣΟΚ για να τον ρωτήσω. Το κείµενο της επερώ-
τησης, την οποία διάβασα πολύ σχολαστικά, µάλλον δεν είναι
ερώτηση. Είναι διαπίστωση. Αναφέρει την µεροληπτική υπέρ
λίγων και σε βάρος του δηµοσίου συµφέροντος. Λογικό είναι. Ο
κ. Χατζηδάκης είναι αυτός ο οποίος πριν από λίγες ηµέρες στο
«Νavigating Business in the Digital Era» στη Θεσσαλονίκη, µίλησε
για τον µεγάλο αριθµό των µικρών επιχειρήσεων στην Ελλάδα.
Εσείς το είπατε, κύριε Χατζηδάκη ή σας αδικώ; Είπατε ότι οι µι-
κρές επιχειρήσεις στην Ελλάδα είναι πολύ λίγες; Μάλιστα. Εγώ
είµαι ανοιχτός στην απάντησή σας. Είπατε, αυτό που είπατε. Δεν
το διαψεύδετε.

Όσον αφορά στη διασπάθιση του δηµοσίου χρήµατος, δεν το
λέµε εµείς, δεν το λέει Ελληνική Λύση. Αν διαβάσετε την έκθεση
του Ελεγκτικού Συνεδρίου για τη διετία 2021-2022, µιλάει για
τριακόσιες δεκατέσσερις χιλιάδες έξι απευθείας αναθέσεις
ύψους 4,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Και εδώ θα πρέπει να µας κά-
νουν ιδιαίτερη εντύπωση τα αποτελέσµατα και οι διαπιστώσεις
αυτής της έκθεσης. Δεν αιτιολογείται επαρκώς ο απρόβλεπτος
και επείγον χαρακτήρας των αναγκών. Οι αναθέτοντες φορείς
ταυτίζουν το απρόβλεπτο µε το επείγον. Σε πολλές περιπτώσεις
δεν καθορίζεται µε σαφήνεια το αντικείµενο της σύµβασης ούτε
προκύπτει ο τρόπος υπολογισµού της εκτιµώµενης δαπάνης. Δεν
παρέχονται εχέγγυα διαφάνειας ως προς την επιλογή του ανα-
δόχου. Και το χειρότερο απ’ όλα, µε την αλλαγή του νόµου σχε-
τικά µε το ύψος της απευθείας ανάθεσης, το γεγονός δηλαδή ότι
ανέβηκε από τα 20.000 στα 30.000 ευρώ, ουσιαστικά οδήγησε
όλες αυτές τις απευθείας αναθέσεις, να πάνε στο όριο, δηλαδή
να γίνονται δαπάνες στα 30.000 ευρώ και όχι στα 20.000 ευρώ
όπως ήταν νωρίτερα. 

Θα ήθελα να αναφερθώ επίσης και σε ένα άλλο γεγονός, το
οποίο ήρθε σε γνώση µου τις τελευταίες ηµέρες και αφορά σ’
ένα άλλο σκάνδαλο. Γιατί είναι σκάνδαλο να λέει ο γενικός γραµ-
µατέας του Υπουργείου Ενέργειας ότι 400 εκατοµµύρια ευρώ τον
χρόνο ή 2 δισ. ευρώ στην πενταετία θα επιβαρυνθούν και επιβα-
ρύνονται οι Έλληνες καταναλωτές. Και αυτό γιατί; Λόγω της ρευ-
µατοκλοπής. Δηλαδή την ανικανότητα του Υπουργείου Ενέρ-
γειας, της ΡΑΕ και της ΔΕΔΔΗΕ θα την πληρώσουν όλοι οι συνε-
πείς καταναλωτές. Πού είναι οι έξυπνοι µετρητές που θα εξαφά-
νιζαν το φαινόµενο της ρευµατοκλοπής, ενώ θα είχαµε καταφέρει
ακριβή και αξιόπιστη µέτρηση του ρεύµατος; Πού είναι η υπογει-
οποίηση των εναέριων δικτύων µεταφοράς ρεύµατος που θα µεί-
ωναν τις τεχνικές απώλειες της µεταφερόµενης ηλεκτρικής
ενέργειας; Πού είναι ο εκσυγχρονισµός και η ψηφιοποίηση των
δικτύων για να υποστηρίξουν τους νέους σταθµούς παραγωγής
ρεύµατος από ΑΠΕ για να έχουµε φθηνό ρεύµα;

Όλα αυτά που αναφέρω έχουν εξαγγελθεί εδώ και χρόνια και
ακόµη είµαστε στο «όλα θα γίνουν», αλλά ακόµη είµαστε στο
«θα». Ωστόσο µην αναρωτιέστε όταν τον Μάιο η χονδρική του
ρεύµατος θα πέσει από 60 ευρώ -το Μάρτιο ήταν 67,5 ευρώ-
αλλά ο καταναλωτής θα συνεχίζει να πληρώνει ακριβά το ρεύµα.

Και κλείνοντας, για να µην τρώω πολύ από τον χρόνο σας, θα
έρθω και πάλι στην αγαπηµένη ΑΑΔΕ. Έχετε πει, κύριε Υπουργέ,
κατά καιρούς ότι η κορωνίδα στη µάχη της φοροδιαφυγής είναι
η διασύνδεση των ταµειακών µηχανών µε τα POS. Διαφωνούµε
σε αυτό και σας το έχουµε πει. Αλλά ας δούµε τι έχετε κάνει ένα

βήµα πριν από τη διασύνδεση ταµειακών µε τα POS. Ας πάµε
πρώτα στη διασύνδεση των ταµειακών µε το E-send.

Πρωτοδηµοσιεύθηκε η απόφαση Α138/22-6-2020 µε την οποία
δεν επιτρεπόταν να γίνει διαβίβαση των παραστατικών λιανικής
που εκδίδονται µέσω φορολογικών ηλεκτρονικών µηχανών στο
E-send. 

Μετά ήρθε η απόφαση 1227 της 15ης Οκτωβρίου, η οποία διέ-
γραψε την απαγόρευση. Μετά ήρθε η απόφαση Α190 της 5ης Ιου-
λίου, η οποία µας γνωστοποιούσε πως τα παραστατικά λιανικών
συναλλαγών που εκδίδονται µέσω φορολογικών µηχανών για τα
έτη 2021 και 2022 θα τα έστελναν οι φοροτεχνικοί. Μετά ήρθε η
118 της 30ης Οκτωβρίου, η οποία έδωσε παράταση µέχρι τις 31-
3-2023. Μετά ήρθε η 1023 της 28ης Φεβρουαρίου, η οποία έδινε
παράταση µέχρι τις 31-10-2023. Μετά ήρθε η απόφαση 1170/31-
10-2023, η οποία έδινε παράταση µέχρι τις 31-3-2024 και προ-
χθές, 2 Απριλίου, ήρθε η 1049, η οποία δίνει παράταση µέχρι
σχεδόν το τέλος του έτους.

Δηλαδή, για να καταλάβουµε, δεν έχετε κατορθώσει, ως ΑΑΔΕ
-όχι εσείς, η ΑΑΔΕ- εδώ και τέσσερα,πέντε χρόνια περίπου να
αναβαθµίσετε το e-send για να γίνεται η διαβίβαση των πωλή-
σεων και έρχεστε και επαίρεστε για τη διασύνδεση των φορολο-
γικών ταµειακών µηχανών µε τα POS, τα οποία σας έχουµε πει
ότι δεν είναι η λύση στη φοροδιαφυγή.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Φωτόπουλο.
Καλείται στο Βήµα η κ. Θεοπίστη Πέρκα, Κοινοβουλευτική Εκ-

πρόσωπος της Νέας Αριστεράς.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι και αγαπητές συναδέλφισσες, είναι

πλέον σαφές, µετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας, ότι το υποτιθέµενο οικονοµικό θαύµα της αποτελεί
µια επιστροφή στις αναπτυξιακές επιλογές που οδήγησαν στην
κρίση του 2008, αλλά και την επιστροφή στην κανονικότητα της
πελατειακής διαχείρισης του κράτους και των θεσµών.

Η υποτιθέµενη οικονοµική ανάκαµψη την περίοδο διακυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας έχει στηριχθεί σε δύο πυλώνες, πέρα
βέβαια από τη δηµοσιονοµική σταθερότητα, την οποία πιστώνε-
ται αποκλειστικά η προηγούµενη κυβέρνηση. Από τη µια, στην
ενίσχυση ενός µοντέλου ανάπτυξης που στηρίζεται στον τουρι-
σµό, στον κατασκευαστικό κλάδο, το real estate και τις χρηµατο-
πιστωτικές υπηρεσίες. Από την άλλη, έχει τεχνητά ενισχυθεί από
τη συγκυρία του κορωνοϊού, µέσα από τη µοναδική στη νεότερη
ιστορία του τόπου ευκαιρία που αποτέλεσαν τα χρήµατα από το
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.

Η ύπαρξη του Ταµείου Ανάκαµψης αποτέλεσε και το όχηµα
πάνω στο οποίο στηρίχθηκε και η προσδοκία του για υψηλούς
ρυθµούς ανάπτυξης στη µεταπανδηµική συνθήκη. Και οι προσ-
δοκίες αυτές είναι που σήµερα µαταιώνονται.

Να υπενθυµίσουµε εδώ ότι η αντιπολίτευση την περίοδο 2019-
2023 είχε ζητήσει επανειληµµένα τη δηµιουργία ενός µόνιµου µη-
χανισµού εποπτείας και λογοδοσίας κατά την εκτέλεση του
Ταµείου Ανάκαµψης, όπως επίσης ότι και το βασικό σηµείο κριτι-
κής της αντιπολίτευσης ήταν κατά την εκπόνηση του σχεδίου
«Ελλάδα 2.0» ότι στην πραγµατικότητα, δεν υπήρχε ποτέ καµµία
θεσµοθετηµένη διαδικασία κατάθεσης προτάσεων από τις επαγ-
γελµατικές ενώσεις, τους φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης, τα
συνδικάτα, την πανεπιστηµιακή κοινότητα, την ίδια στιγµή που η
Κυβέρνηση εργαζόταν πυρετωδώς και υπογείως για να ενσωµα-
τώσει τις προτεραιότητες της οικονοµικής ολιγαρχίας στο ανα-
πτυξιακό σχέδιο της χώρας.

Έτσι, το σχέδιο «Ελλάδα 2.0» κατέληξε να µην περιλαµβάνει
κανέναν συγκεκριµένο αναπτυξιακό στόχο, κανένα γεωγραφικό
ή περιφερειακό κριτήριο στον τρόπο µε τον οποίο επιλεγόταν να
γίνει η κατανοµή των µελλοντικών δαπανών, κανέναν στόχο ως
προς τις επιπτώσεις του στην απασχόληση, κανέναν κλαδικό
στόχο και, φυσικά, κανένα κριτήριο σε σχέση µε ρητά διατυπω-
µένους περιβαλλοντικούς στόχους, όπως η µείωση των εκπο-
µπών αερίων στη χώρα κ.ο.κ..

Αποτέλεσµα ήταν το σχέδιο «Ελλάδα 2.0» να αποτελεί µια συρ-
ραφή αιτηµάτων οµαδικών, ειδικών συµφερόντων, τα οποία πα-
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ρουσιάστηκαν ως το εθνικό αναπτυξιακό σχέδιο της χώρας.
Όµως, έχει ενδιαφέρον να πούµε και ορισµένα παραδείγµατα

ανορθολογισµών και προνοµιακής µεταχείρισης µεµονωµένων
επιχειρηµατιών. Ενώ οι αστικές αναπλάσεις περιλαµβάνονταν
ρητά στο σκεπτικό των ευρωπαϊκών οδηγιών για την κατεύθυνση
των δηµόσιων πόρων, η συντριπτική πλειοψηφία των πόρων για
αναπλάσεις προοριζόταν για την ανάπλαση της παράλιας ζώνης
του Ελληνικού. Ενώ η προώθηση της ηλεκτροκίνησης περιλαµ-
βανόταν ρητά στους στόχους του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας, η Κυβέρνηση επέλεγε να χρηµατοδοτεί εταιρείες
leasing για την αγορά του στόλου τους, αντί να χρηµατοδοτεί για
τη διάδοση του ίδιου δικτύου φόρτισης αυτοκινήτων, το οποίο θα
ενίσχυε και την εγχώρια βιοµηχανία. Ενώ στις προβλέψεις του
Ταµείου Ανάκαµψης µπορούσαν να εντάσσονται προφανέστατα
δαπάνες για την ενίσχυση της δηµόσιας παιδείας, η Νέα Δηµο-
κρατία δέσµευσε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ για την ψηφιοποίηση
εκπαιδευτικού υλικού για ιδιωτικά κέντρα κατάρτισης, για φωτο-
τυπίες και για «σκοιλ ελικικού». Και ενώ η πράσινη µετάβαση της
εγχώριας βιοµηχανίας αποτελούσε τον πυρήνα του Ταµείου Ανά-
καµψης, η χρηµατοδότηση για τη µείωση του ενεργειακού απο-
τυπώµατος του συνόλου της βιοµηχανίας και της ναυτιλίας της
χώρας µας εγγραφόταν στο ύψος µόλις των 300 εκατοµµυρίων
ευρώ.

Τα υπενθυµίζω αυτά, γιατί είναι ενδεικτικά του µεγέθους της
εγκληµατικής ιστορικής σηµασίας αποτυχίας της Κυβέρνησης.
Υπενθυµίζω ότι τις τελευταίες δύο εβδοµάδες έχουν ανακοινώσει
ότι διακόπτουν τις εργασίες τους τέσσερις ακόµα βιοµηχανικές
µονάδες. Όλες τους ανήκαν σε πολυεθνικούς οµίλους και όσες
δηµοσιοποίησαν στοιχεία σχετικά µε την απόφασή τους αυτή
ανέφεραν το ενεργειακό κόστος ως τον βασικό λόγο για τη δια-
κοπή των εργασιών τους στη χώρα µας.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, σήµερα αντιµετωπίζει ένα µπαράζ λου-
κέτων στη βιοµηχανία εξαιτίας του αυξηµένου ενεργειακού κό-
στους, ενεργειακό κόστος το οποίο, όµως, θα µπορούσε να είχε
µετριάσει, αν είχε επενδύσει στην πράσινη µετάβαση, στα ενερ-
γειακά δίκτυα κ.ο.κ.. Διότι, όταν της δόθηκε η µοναδική αυτή ευ-
καιρία, δεν το έκανε και σήµερα, η χώρα βιώνει τα αποτελέσµατα
της µυωπικής στρατηγικής της.

Η πραγµατικότητα αυτή κουκουλώθηκε για µία διετία µε την
επανέναρξη της οικονοµίας, τη γρηγορότερη από το αναµενό-
µενο ανάκαµψη της διεθνούς τουριστικής κίνησης και τις πρώτες
εύκολες δαπάνες του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.
Όταν πλέον, όµως, εξαντλήθηκαν οι soft δαπάνες, άρχισε να µει-
ώνεται και ο ρυθµός των επενδύσεων. Ήδη, το φθινόπωρο του
2023, είχε πλέον αποτυπωθεί κάµψη της δυναµικής την οποία θα
προσέθετε στην ελληνική οικονοµία το Ταµείο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας. Οι πληρωµές τότε υπολογίζονταν σε 6,6 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 4,1 δισεκατοµµύρια ευρώ
αφορούσαν σε λογιστικές πληρωµές, µε µόλις 2,5 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ να φτάνουν στην πραγµατική οικονοµία.

Σήµερα, όλα αυτά αποτυπώνονται πλέον στην ορατή και κατα-
γεγραµµένη κάµψη των επενδύσεων στη χώρα. Όπως όλοι θυ-
µόµαστε, ο προϋπολογισµός του 2024 υπέθετε αύξηση του ΑΕΠ
ύψους 2,9%. Ενόσω τρέχει αυτός ο στόχος, οι επενδύσεις σε
πάγια µειώνονται τα τελευταία τέσσερα τρίµηνα, οι δε υφιστάµε-
νες επενδύσεις, όπως προκύπτει από στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, αφο-
ρούν στον τουρισµό, στις κατασκευές και στις κατοικίες, ενώ οι
επενδύσεις σε µηχανολογικό εξοπλισµό και τεχνολογίες πληρο-
φορικής διαρκώς υποχωρούν.

Όλα αυτά συµβαίνουν σε µια χώρα που µόλις εχθές η ΕΛΣΤΑΤ
αποκάλυψε έκρηξη του δείκτη οικονοµικών ανισοτήτων και διεύ-
ρυνση του τµήµατος του ελληνικού πληθυσµού, που αντιµετωπί-
ζει συνθήκες σχετικής αποστέρησης βασικών αγαθών.

Θα αναφερθώ σε µερικά στοιχεία. Το 2023, το 16,6% του πλη-
θυσµού διαβιούσε σε συνθήκες υλικής στέρησης, αυξηµένο σε
σχέση µε αυτό του 2022, το οποίο ήταν τότε 15,5%.

Όµως, επειδή αναφερθήκατε, κύριε Υπουργέ -κακώς- συγκρί-
νοντας περιόδους µνηµονίων, για τις οποίες ευθύνεστε -ως πα-
ράταξη, εννοώ- το 2019 ήταν 16,2% και τότε, είχε έρθει ο κ.
Μητσοτάκης και είπε για αλλαγή σελίδας, ανάπτυξη, επιστροφή
στην κανονικότητα κ.λπ.. Σήµερα, είναι 16,6% το ποσοστό του

πληθυσµού που διαβιεί σε συνθήκες υλικής στέρησης. Το ποσο-
στό του πληθυσµού που αντιµετώπισε στεγαστικές δυσκολίες το
2023 ανέρχεται στο 47,3%. Το 2022 ήταν 29,1 δηλαδή υπήρξε αύ-
ξηση 65,2%.

Βεβαίως, την ίδια ώρα, ο κ. Μητσοτάκης υποστηρίζει ότι για
την αύξηση των ενοικίων φταίει η ανάπτυξη. Το 23,6% του πλη-
θυσµού το 2023 που χρειάστηκε ιατρική εξέταση ή θεραπεία για
προβλήµατα υγείας δεν υποβλήθηκε σε αυτή. Το ποσοστό αυτό
για τον φτωχό πληθυσµό ανέρχεται στο 49%. Το 32,3% χρει-
άστηκε οδοντιατρική εξέταση και δεν υποβλήθηκε σε αυτή. Για
τα φτωχότερα στρώµατα, το ποσοστό αυτό φτάνει το 70%.

Βέβαια, η κρίση δεν αγγίζει τους πάντες. Η ψαλίδα των ανισο-
τήτων ολοένα διευρύνεται. Το πλουσιότερο 20% κατέχει εθνικό
διαθέσιµο εισόδηµα πέντε φορές πάνω από το φτωχότερο 20%.

Δυστυχώς, συνάδελφισσες και συνάδελφοι, τα παραπάνω συ-
νοψίζουν πού βρίσκεται η χώρα πέντε χρόνια από την ανάληψη
της διακυβέρνησής της από τη Νέα Δηµοκρατία, µια Κυβέρνηση
ειδικών οικονοµικών συµφερόντων, που στηρίζεται σε ένα σάπιο
αναπτυξιακό πρότυπο, αδιαφορώντας για το βιοτικό επίπεδο της
συντριπτικής πλειοψηφίας της ελληνικής κοινωνίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Πέρκα.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Ανδρέας Βορύλλας, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του κόµµατος Νίκη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί της επερώ-

τησης του ΠΑΣΟΚ µε θέµα: «Αδιαφανής, µεροληπτική, υπέρ
λίγων και σε βάρος του δηµοσίου συµφέροντος η χάραξη και η
εκτέλεση της οικονοµικής και αναπτυξιακής πολιτικής της
χώρας», θα ξεκινήσουµε την τοποθέτησή µας µε το σηµείο που
αναφέρεται στη ζηµία από την ενίσχυση της «Aegean». 

Το κόµµα µας πρώτο -στη συνεδρίαση της Διαρκούς Επιτρο-
πής Οικονοµικών Υποθέσεων την Τρίτη 9 Ιανουαρίου του 2024-
αναφέρθηκε στη ζηµία από την ενίσχυση της «AEGEAN». Επι-
γραµµατικά είχαµε αναφέρει ότι η µετοχή της «AEGEAN» στις 5-
1-2024 έκλεισε στα 11,48 ευρώ, ενώ κινήθηκε ανοδικά το
τελευταίο τρίµηνο του 2023 µε ελάχιστη τιµή 9,43 ευρώ και µέγι-
στη 12,16 ευρώ. Η τιµή που έλαβε το ελληνικό δηµόσιο µε το
ιδιωτικό συµφωνητικό ανερχόταν σε τιµή ανά µετοχή 8,23 ευρώ,
85.389.669 ευρώ τίµηµα διά δέκα εκατοµµύρια τριακόσιες εξήντα
εννέα χιλιάδες διακόσιες δεκαεπτά µετοχές. Αν η συναλλαγή είχε
γίνει µε τιµή κλεισίµατος 5-1-2024, το τίµηµα θα ανερχόταν σε
119 ευρώ περίπου, ενώ µε βάση τη µέση τιµή του τελευταίου τρι-
µήνου σε 114,3 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή εκτιµούµε ότι το ελ-
ληνικό δηµόσιο θα είχε επιπλέον όφελος της τάξεως των 25 έως
35 εκατοµµυρίων ευρώ. Άρα, στο σηµείο της επερώτησης που
αναφέρεται στη ζηµιά που επήλθε στο ελληνικό δηµόσιο από την
ενίσχυση της «AEGEAN», το κόµµα µας συµφωνεί και άλλωστε
πρώτο το ανέδειξε εντός της Βουλής.

Σε ό,τι αφορά το Υπερταµείο και τις θυγατρικές του, αναφέρε-
ται ότι το ΠΑΣΟΚ κατήγγειλε την εκχώρηση της δηµόσιας περι-
ουσίας για ενενήντα εννέα χρόνια και έχει καταθέσει προτάσεις
τόσο για την ανάκτηση της εθνικής κυριαρχίας όσο και για την
αξιοποίησή της προς όφελος της ανάπτυξης και της κοινωνικής
πολιτικής. 

Θα πρέπει να θυµίσουµε στο ΠΑΣΟΚ ότι το 1995 µε κυβέρνηση
Κωνσταντίνου Σηµίτη επελέγη η γερµανική εταιρεία «HOCHTIEF»
για την κατασκευή και τη συνιδιοκτησία του Διεθνούς Αεροδρο-
µίου Αθηνών µε ποσοστό 40%, η οποία αργότερα πούλησε τη
συµµετοχή του στο καναδικό fund «PSP Investment». Πριν από
δύο µήνες περίπου µε την εισαγωγή του Διεθνούς Αεροδροµίου
Αθηνών στο Χρηµατιστήριο Αθηνών, το καναδικό fund «PSP In-
vestment» αύξησε τη συµµετοχή του και απέκτησε το 50% των
µετοχών. Για όσους δεν γνωρίζουν, το fund «PSP Investment» δια-
χειρίζεται τα χρήµατα του συνταξιοδοτικού ταµείου του δηµο-
σίου τοµέα στον Καναδά. Με λίγα λόγια, τα µελλοντικά κέρδη του
Διεθνούς Αεροδροµίου Αθηνών θα χρηµατοδοτούν τις συντάξεις
των Καναδών δηµοσίων υπαλλήλων. 

Μπορεί το ΠΑΣΟΚ να µιλάει για εκχώρηση της δηµόσιας περι-
ουσίας σήµερα, όµως σε αρκετές περιπτώσεις έπραξε το ίδιο
µέσω κοινοπραξιών δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, µε χαρακτη-
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ριστικό παράδειγµα το Διεθνές Αεροδρόµιο Αθηνών.
Καθώς στην επερώτηση αναφέρεται η ανάκτηση της εθνικής

κυριαρχίας, ρωτάµε τον κ. Ανδρουλάκη αν το ΠΑΣΟΚ θα επιδιώ-
ξει την επαναγορά µετοχών µεγάλων εταιρειών που κάποτε είχαν
κατά πλειοψηφία δηµόσιο χαρακτήρα, όπως το διεθνές αεροδρό-
µιο, η «COSMOTE», η ΔΕΗ, ο ΟΠΑΠ, ή ακόµα και την κρατικοποί-
ησή τους. 

Ωστόσο, συµφωνούµε ότι η αποεπένδυση του ΤΧΣ από το τρα-
πεζικό σύστηµα αποτελεί µια εξαιρετικά ζηµιογόνα επιλογή για
το δηµόσιο συµφέρον µε ευθύνη της σηµερινής Κυβέρνησης. Οι
αριθµοί είναι αποκαλυπτικοί από µόνοι τους. Τα εκτιµώµενα από
τη «MOODY’S» έσοδα του ΤΧΣ από την αποεπένδυση των ελλη-
νικών τραπεζών υπολογίζονται σε 3 δισεκατοµµύρια ευρώ περί-
που. Ταυτόχρονα, η συνολική επένδυση από το ΤΧΣ σε ελληνικές
τράπεζες για τη στήριξή τους ανέρχεται σε 46 δισεκατοµµύρια
ευρώ, γεγονός που οδηγεί σε πραγµατικές ζηµίες που ανέρχο-
νται στα 43 δισεκατοµµύρια ευρώ. Θεωρούµε ότι η αποεπένδυση
του ΤΧΣ έγινε βιαστικά, χωρίς να επιτευχθεί το καλύτερο δυνατό
τίµηµα, ενώ σε ορισµένες περιπτώσεις δεν µετέχουν µεγάλες διε-
θνείς τράπεζες στο µετοχικό κεφάλαιό τους, άλλα funds. Χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα είναι η Τράπεζα Πειραιώς, µε ό,τι
συνεπάγεται αυτό για την περαιτέρω ανάπτυξη και σταθερότητά
τους.

Σε ό,τι αφορά τα «κόκκινα» δάνεια, το ΠΑΣΟΚ θέτει ερωτήµατα
σχετικά µε την µη ύπαρξη επίσηµης και δηµόσιας διαδικασίας
πληροφόρησης, λογοδοσίας, αξιολόγησης διαλόγου για τον
τρόπο διαχείρισης των δανείων, για την εξέλιξη των µη ληξιπρό-
θεσµων δανείων που διαχειρίζονται οι εταιρείες διαχείρισης απαι-
τήσεων από δάνεια και πιστώσεις. Ο µέσος δανειολήπτης
ελάχιστα µάλλον ενδιαφέρεται για όσα θέτει στην επερώτησή του
το ΠΑΣΟΚ, αλλά κυρίως ενδιαφέρεται αν µπορεί να σώσει την πε-
ριουσία του. 

Το κόµµα µας πιστεύει ότι ο κύριος όγκος των «κόκκινων» δα-
νείων θα έπρεπε να διακανονίζεται εντός των τραπεζών και µε
νέο νοµικό πλαίσιο, µε περισσότερες ελευθερίες στη ρύθµιση,
στο «κούρεµα», ακόµα και στην οριστική τους διαγραφή. Οι τι-
τλοποιήσεις και πωλήσεις «κόκκινων» δανείων δεν θα έπρεπε να
είναι ο κανόνας αλλά η εξαίρεση και ένα µικρό µέρος τους να
αποτελεί επιλέξιµο για πώληση στις εταιρείες διαχείρισης και
αγορών πιστώσεων. 

Σήµερα έχουµε µια νοσηρή κατάσταση όπου οι συστηµικές
τράπεζες πουλούν τα «κόκκινα» δάνεια δεκάδων δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ µέσω τιτλοποιήσεων στους διαχειριστές και στους
αγοραστές πιστώσεων και µάλιστα µε την εγγύηση του ελληνικού
δηµοσίου, προγράµµατα «ΗΡΑΚΛΗΣ 1» και «ΗΡΑΚΛΗΣ 2». Να θυ-
µίσουµε ότι οι εγγυήσεις µόνο για τις τιτλοποιήσεις έφτασαν στα
18,5 δισεκατοµµύρια ευρώ στο τέλος του 2021.

Με λίγα λόγια, πιστεύουµε πως οι εταιρείες διαχείρισης και
αγορών πιστώσεων έχουν µεγαλύτερο συµφέρον να εκπλειστη-
ριάσουν τα ακίνητα που είναι ενυπόθηκα των «κόκκινων» δανείων,
παρά να τα ρυθµίσουν. Αυτό το σηµείο θα πρέπει να το δει πολύ
προσεκτικά η Κυβέρνηση. Θα πρέπει να προληφθεί ο µαζικός
πλειστηριασµός ακινήτων από εταιρείες που δεν θα προσφέρουν
πραγµατικές ευκαιρίες ρύθµισης των «κόκκινων» δανείων και
στους δανειολήπτες. 

Σε ό,τι αφορά την ακρίβεια και την παρέµβαση της αθέµιτης
κερδοφορίας των επιχειρήσεων, οι δηµοσιοποιήσεις των επώνυ-
µων προϊόντων και οι υπηρεσίες στις οποίες διαπιστώθηκαν πα-
ραβάσεις εκτιµούµε ότι δεν θα βοηθήσουν ιδιαίτερα, δεδοµένου
ότι οι έλεγχοι αργούν να αποδώσουν και να έχουν αποτελέσµατα.
Χρειάζονται πιο δραστικά µέτρα. 

Κατά τη συζήτηση επί του κρατικού προϋπολογισµού του 2024,
το κόµµα µας πρότεινε να εξετάσουµε το παράδειγµα της Πολω-
νίας η οποία επέβαλε µηδενικό συντελεστή ΦΠΑ στα τρόφιµα για
ολόκληρο το 2023 και το πρώτο τρίµηνο του 2024. Η δική µας
πρόταση είναι το πλεόνασµα των δύο τελευταίων ετών να επι-
στρέψει στους Έλληνες πολίτες µέσω δραστικής µείωσης του
συντελεστή ΦΠΑ από 13% των τροφίµων στο 8% και του βασικού
συντελεστή ΦΠΑ από 24% στο 20%. 

Η παρεµπόδιση της αθέµιτης κερδοφορίας των επιχειρήσεων
σε συνδυασµό µε τη γενναία µείωση της έµµεσης φορολογίας

θα έχει ως αποτέλεσµα τη µείωση των τιµών και της ακρίβειας,
µέτρο πολύ πιο αποτελεσµατικό από µια αύξηση 50 ευρώ µεικτά
στους χαµηλόµισθους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Βορύλλα.
Καλείται στο Βήµα η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ.

Ζωή Κωνσταντοπούλου.
Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Χατζηδάκης επέλεξε να φύγει ή θα επανέλθει;
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Όχι, εδώ

είναι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ωραία, γιατί ο κ. Σκρέκας επέλεξε σήµερα να µην εµφα-
νιστεί και να πει ότι είναι ο κ. Χατζηδάκης αρµόδιος για να απα-
ντήσει στην επίκαιρη ερώτηση την οποία έχω καταθέσει από τη
Δευτέρα και αφορά το µπάζωµα, την αλλοίωση του τόπου του
εγκλήµατος των Τεµπών, την άµεση εµπλοκή της Κυβέρνησης σε
αυτήν την ενέργεια και την κατάθεση εγγράφων από τον κ. Πα-
παναθάση, τα οποία έχει υπογράψει µε την ιδιότητά του ως τότε
Αναπληρωτή Υπουργού Ανάπτυξης, εγγράφων τα οποία πιστο-
ποιούν, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι εκταµιεύθηκαν περίπου
650.000 ευρώ προκειµένου να µπαζωθεί ο τόπος του εγκλήµα-
τος. Αυτά τα χρήµατα διατέθηκαν αναδροµικά µε αποφάσεις οι
οποίες εκδόθηκαν εκ των υστέρων στις 31 Μαρτίου του 2023 και
υπογράφονται από τον Περιφερειάρχη Κωνσταντίνο Αγοραστό,
από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων µε ηµεροµηνία
31-3-2023, από τον κ. Τσακίρη, τότε Υφυπουργό Ανάπτυξης -
βλέπω ότι συγκατανεύετε, κύριε Σενετάκη, τα γνωρίζετε συνε-
πώς- και από τον Αναπληρωτή Υπουργό Ανάπτυξης τότε, τον κ.
Νικόλαο Παπαθανάση, µε τα οποία… Με συγχωρείτε, από τον
Υφυπουργό Ανάπτυξης, τον κ. Σενετάκη και έγγραφο…

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): ... (Δεν
ακούστηκε)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τον κ. Τσακίρη. Δεν σας µπέρδεψα. Έχετε ανησυχήσει
πολύ.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): … (Δεν
ακούστηκε)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εντάξει, κύριε Σενετάκη. Ωραία, τελειώσατε;

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): … (Δεν
ακούστηκε)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Χαίροµαι. Να είστε καλά.

Με έγγραφα, λοιπόν, τα οποία έχουν υπογραφεί από τον κ.
Αγοραστό, από τον κ. Τσακίρη και εκ των υστέρων και από τον κ.
Παπαθανάση ως Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµίας εν έτει 2024.

Τα καταθέτω στα Πρακτικά και υπογραµµίζω ότι αυτά αποτε-
λούν τα πειστήρια της αλλοίωσης του τόπου του εγκλήµατος,
αποτελούν τις αποδείξεις ότι η Κυβέρνησή σας γνώριζε και γνω-
ρίζει και ενεπλάκη στο µπάζωµα, και αυτή τη στιγµή πετάτε ο
ένας στον άλλον το µπαλάκι δηλώνοντας ο ένας για τον άλλον
ότι είναι αρµόδιος και για τον εαυτό του ότι είναι αναρµόδιος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κυρία ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Η ουσία είναι ότι τα έγγραφα αυτά σας εµπλέκουν. Τα κατα-
θέτω στα Πρακτικά. Θα τα καταθέσω σε λίγο µάλλον στα Πρα-
κτικά και από τα έγγραφα αυτά προκύπτει ότι το µπάζωµα το
περιγράψατε ως εξής: «Με τη σύγκληση του Συντονιστικού Ορ-
γάνου Πολιτικής Προστασίας τα ξηµερώµατα της 1-3-2023 δό-
θηκαν εντολές προς τη Διεύθυνση Τεχνικών Έργων της Περιφέ-
ρειας Λάρισας για διάθεση µηχανηµάτων που επιχείρησαν στον
τόπο του δυστυχήµατος για τις επόµενες εβδοµάδες. Οι εργα-
σίες που έγιναν αφορούσαν χρήση ψυγείων, φορτηγών αυτοκι-
νήτων, εκσκαφέων, φορτωτών, ισοπεδωτή γαιών, οδοστρωτήρα,
χωµατουργικές εργασίες για τη δηµιουργία προσβάσεων από και
προς τον χώρο του ατυχήµατος και σε όµορες θέσεις, προκειµέ-
νου να µπορούν να διέλθουν βαρέα οχήµατα, χρήση βαρέων οχη-
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µάτων και γερανοφόρων τηλεσκοπικών µηχανηµάτων στη θέση
του δυστυχήµατος για τον απεγκλωβισµό ατόµων και µεταφορά
µετάλλων προς το οικόπεδο του ΟΣΕ στη θέση Κουλούρι, χρήση
τηλεσκοπικών γερανών στο οικόπεδο του ΟΣΕ στη θέση Κου-
λούρι, κατασκευή περιφράξεων ασφαλείας τύπου ΝΑΤΟ για κλεί-
σιµο του δρόµου προς αποφυγή τοποθέτησης τηλεοπτικών
συνεργείων, περίφραξη παράλληλα της γραµµής του τρένου στη
θέση Ευαγγελισµός, περιφράξεις στη θέση Κουλούρι». 

Πουθενά το µπάζωµα ως τέτοιο και 650.000 ευρώ, 647.842
ευρώ, δηλαδή ένα τεράστιο ποσό το οποίο εκταµιεύθηκε ή µάλ-
λον δικαιολογήθηκε εκ των υστέρων -µάλλον δεν σας ενδιαφέ-
ρουν αυτά- µε εµπλοκή της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Επεν-
δύσεων ΕΣΠΑ, της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσίων Επενδύσεων
και των ανάλογων υπηρεσιών της Περιφέρειας Λάρισας. 

Ο κ. Σκρέκας δηλώνει αναρµόδιος να τα απαντήσει αυτά, ενώ
εµπλέκεται το Υπουργείο Ανάπτυξης, δηλώνει αναρµόδιος ακόµη
και να µου απαντήσει µε ποια διαδικασία υπάλληλοι του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης επισκέφθηκαν το Ελεγκτικό Συνέδριο και ζήτη-
σαν να πληροφορηθούν εάν είναι καλυµµένοι µε βάση τον έλεγχο
του Ελεγκτικού Συνεδρίου για τη σύµβαση 717.

Για όλα αυτά, λοιπόν, που αφορούν το Υπουργείο Ανάπτυξης,
ο σηµερινός Υπουργός Ανάπτυξης, κύριε Χατζηδάκη, που επι-
στρέψατε, λέει ότι είστε αρµόδιος να µου απαντήσετε εσείς. Για
την αλλοίωση του τόπου του εγκλήµατος, για την εµπλοκή της
Περιφέρειας Αττικής και του Υπουργείου Ανάπτυξης, για την
εµπλοκή υπαλλήλων του Υπουργείου Ανάπτυξης, λέει ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης κ. Σκρέκας -τα καταθέτω στα Πρακτικά- ότι αρ-
µόδιος είναι ο Υπουργός Οικονοµικών.

Καταθέτω στα Πρακτικά και την επίκαιρη ερώτησή µου.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ.

Ζωή Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποίο βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): …(δεν
ακούστηκε)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Σενέτακη, δεν προβλέπεται να συνδράµετε, αλλά
εγώ δεν έχω αντίρρηση αν θέλετε να µε διακόψετε για εικοστή
φορά. Παρακαλώ στο µικρόφωνο, αν θέλετε, µπορείτε να το κά-
νετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Σενετάκη, θα µι-
λήσετε στο τέλος.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): …(δεν
ακούστηκε)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Στο µικρόφωνο, αν θέλετε.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Για να
βοηθήσω τη διαδικασία, απλώς να πω µόνο ότι σας ήρθε αυτή η
απάντηση γιατί το κοµµάτι του κ. Τσακίρη που αφορά το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης έχει µεταφερθεί στο Υπουργείο Οικονοµικών και
συγκεκριµένα στον κ. Παθανάση. Για αυτό και σας έχει έρθει η
απάντηση από το Υπουργείο Ανάπτυξης. Δεν είναι πλέον, δη-
λαδή, σε εµάς αυτό το αρχείο. Για τεχνικούς λόγους, λοιπόν, το
καταθέτω αυτό σε γνώση σας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Η ερώτηση αφορά τη λειτουργία του Υπουργείου Ανά-
πτυξης κατά τον χρόνο του εγκλήµατος, επίσης αφορά την
επιλήψιµη επίσκεψη σε σηµερινό χρόνο υπαλλήλων του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης για να πληροφορηθούν από το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο αν είναι καλυµµένοι. Αυτό το είπε δικαστής υποψήφια Αντι-
πρόεδρος του Ελεγκτικού Συνεδρίου, η οποία είπε συγκεκριµένα
στη Διάσκεψη των Προέδρων ότι: «ενώ βρισκόταν σε διαδικασία
έρευνας το έγκληµα των Τεµπών, την επισκέφθηκαν υπάλληλοι
του Υπουργείου Ανάπτυξης για να πληροφορηθούν εάν είναι κα-
λυµµένοι». 

Για όλα αυτά πάντως ο κ. Σκρέκας αποφεύγει να απαντήσει και
δεν εµφανίζεται σήµερα εδώ για τα ζητήµατα που απασχολούν
και αφορούν αυτοτελές στο Υπουργείο Ανάπτυξης, αντιµεταθέτει
την ευθύνη και παραπέµπει στις ελληνικές καλένδες την απά-
ντηση της Κυβέρνησης.

Θα το ξανακαταθέσουµε, κύριε Χατζηδάκη, αλλά µπορείτε, αν
έχετε γνώση, να µας πείτε σήµερα κάτι εσείς γιατί σήµερα, όπως
γνωρίζετε, γίνεται νέα έρευνα ανακριτική στον τόπο απόρριψης
χωµάτων από τον τόπο του εγκλήµατος, γίνονται ανακριτικές
πράξεις, συνεχίζεται η διερεύνηση και προκύπτει µε τρόπο απρο-
σµάχητο ότι υπάρχουν πάρα πάρα πολλά πράγµατα ακόµη να
διερευνηθούν, την ώρα που εσείς, το κόµµα σας, η Κοινοβουλευ-
τική σας Οµάδα έκλεισε άρον-άρον την εξεταστική επιτροπή λέ-
γοντας ότι δεν υπάρχει τίποτε να διερευνηθεί, δεν υπάρχει
καµµία ευθύνη πολιτική ούτε ποινική πολιτικών προσώπων και κα-
ταχειροκρότησε τον κ. Καραµανλή. 

Βεβαίως, δεν έχετε και µεγάλη έφεση συνολικότερα θα έλεγα
στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Δεν θέλετε τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο. Σήµερα θα έπρεπε να συζητηθεί η δέκατη τέταρτη κατά
σειρά επίκαιρη ερώτηση που έκανα στον κ. Μητσοτάκη για την
ποινικοποίηση της γυναικοκτονίας ως αυτοτελούς εγκλήµατος
και µάλιστα κακουργήµατος. Δεκατέσσερις επίκαιρες ερωτήσεις
έχω καταθέσει στον κ. Μητσοτάκη. Δεν έχει εµφανιστεί ούτε µια
φορά. Δεν εµφανίζεται ούτε σήµερα που είναι η προσδιορισµένη
ηµέρα και ώρα του Πρωθυπουργού.

Την ώρα που δολοφονούνται η µία γυναίκα µετά την άλλη, την
ώρα που φτάνουν πια να δολοφονούνται άνθρωποι σε συνθήκες
που είναι ανεπίτρεπτες σε µια πολιτισµένη χώρα -δεν θα πω σε
ένα κράτος δικαίου- φτάνει να δολοφονείται η γυναίκα η οποία
προσέφυγε και προσέτρεξε στις αρµόδιες αρχές και στην Αστυ-
νοµία και στο αστυνοµικό τµήµα. Και φτάνει πια να αποκαλύπτε-
ται στο πανελλήνιο η πλήρης έλλειψη διαδικασιών, εκπαίδευσης,
αξιοκρατίας, ευαισθησίας, ενσυναίσθησης, αίσθησης πρωτοκόλ-
λου, αίσθησης κίνδυνου µιας γυναίκας η οποία λέει: «Χρειάζοµαι
προστασία» και της λέει ο αστυνοµικός: «Τι θα σας κάνει;» και
του απαντάει: «Θα µου κάνει κακό, θέλει να µε εκδικηθεί». «Α, να
γράψω αυτό. Δεν µπορώ να σας στείλω περιπολικό, δεν είναι
ταξί. Θα το στείλω στο σπίτι σας» Και την ώρα την κρίσιµη που η
γυναίκα του λέει: «Έχει έρθει εδώ, τον βλέπω», ο αστυνοµικός
απαντάει: «α, να γράψω να στείλω εκεί το περιπολικό». 

Κύριε Χατζηδάκη, ισχυρίζεστε, πράγµατι, ότι έχουν εκπαιδευ-
θεί µε έξοδα του ελληνικού δηµοσίου από τον προϋπολογισµό
του κράτους δεκαεπτά χιλιάδες αστυνοµικοί για τα ζητήµατα έµ-
φυλης βίας;

Γιατί, δυστυχώς, η εικόνα που έχει η κοινωνία και τα θύµατα
και όσοι υπερασπιζόµαστε θύµατα και όσοι έχουµε ακούσει ηχο-
γραφήσεις γυναικών που κακοποιούνται και την ώρα ακόµα που
κακοποιούνται να ζητούν βοήθεια και να προσκρούουν σε γρα-
φειοκρατία και σε πλήρη έλλειψη εκπαίδευσης, αντανακλαστικών
και διαδικασίας προστασίας, έχουµε την πεποίθηση ότι αποκλεί-
εται να έχουν εκπαιδευτεί δεκαεπτά χιλιάδες αστυνοµικοί για την
έµφυλη βία. Και µάλλον αυτό που εννοείτε και εννοεί ο κ. Χρυσο-
χοΐδης είναι ότι έχουν δαπανηθεί χρήµατα -εσείς θα πρέπει να
απαντήσετε που έχουν πάει, σε σεµινάρια, σε εικονικά σεµινά-
ρια;- για δήθεν εκπαίδευση η οποία ουδέποτε έγινε.

Θα αναφερθώ στα θέµατα της αρµοδιότητάς σας.
Υποθέτω ότι ο κ. Γεωργιάδης θα πάρει τον λόγο, αφού τόση

ώρα απασχολεί το Προεδρείο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κα-

κώς υποθέτετε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κακώς υποθέτω; Θα προτιµήσετε να µην πάρετε τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Είναι σε άλλη διαδικα-
σία, κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σοφά πράττετε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Έ-
χουµε σοφία, κυρία Πρόεδρε, έχουν σοφία οι φύλακες!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα αναφερθώ, κύριε Χατζηδάκη, στα θέµατα της αρµο-
διότητάς σας για να σας πω τα εξής: Αύριο είναι η επέτειος της
εισβολής των γερµανικών στρατευµάτων των ναζί στην Ελλάδα,
6 Απριλίου, συµπληρώνονται πλέον ογδόντα τρία χρόνια από την
εισβολή του Χίτλερ, των ναζί στην χώρα µας.

Πριν λίγες µέρες ο Πρωθυπουργός επισκέφθηκε τα Καλά-
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βρυτα και το µόνο που είχε να πει ήταν «δεν πρέπει να ξεχνάµε».
Εγώ σήµερα θα επαναλάβω στη µνήµη των θυµάτων και στο

όνοµα της υπόσχεσης που έχουµε δώσει να δικαιώσουµε εκεί-
νους που αγωνίστηκαν, εκείνους που αντιστάθηκαν, εκείνους που
πλήρωσαν τον βαρύτερο φόρο αίµατος για την αντίσταση, εκεί-
νους που µε τη θυσία τους µας έκαναν και µας κάνουν περήφα-
νους και µας κληροδότησαν την ελευθερία και το αγωνιστικό
φρόνηµα, είναι ντροπή να µη διεκδικείτε τις οφειλές της Γερµα-
νίας προς την Ελλάδα για τα εγκλήµατα των ναζί, για τη θηριωδία
που διήρκεσε σε όλα τα χρόνια της Κατοχής, για τα ολοκαυτώ-
µατα στους τόπους µαρτυρίου, για τις εκτελέσεις, για τα αντί-
ποινα Αντίστασης που οδήγησαν σε ενάµισι εκατοµµύριο θύµατα
πολέµου, νεκρούς και τραυµατίες και αναπήρους πολέµου.

Από τις αρχές του 2015, κύριε Χατζηδάκη, υπάρχει η επίσηµη
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους που υπολογίζει την
οφειλή της Γερµανίας στην Ελλάδα σε ύψος 278 έως 341 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ. Είναι επίσηµη έκθεση επιτροπής την οποία
συγκρότησε ο κ. Σταϊκούρας, δεν τη συγκρότησα εγώ ούτε η
Πλεύση Ελευθερίας. Βεβαίως, είχαµε επιµείνει για να συγκροτη-
θεί. Και αυτό το πόρισµα που καταγράφει και υπολογίζει αξιώσεις
του ελληνικού δηµοσίου, η είσπραξη των οποίων θα ανακούφιζε
τα µάλα τους πολίτες, εξακολουθεί να µην ενεργοποιείται, εξα-
κολουθεί να µην εγγράφεται στον προϋπολογισµό του κράτους
και εξακολουθείτε να παριστάνετε ότι δεν υπάρχει αυτή η οφειλή,
ενώ υπάρχει και το πόρισµα της Βουλής που δεν ενεργοποίησε
παρά προεκλογικά η προηγούµενη από εσάς κυβέρνηση. Όµως,
υπάρχουν και οι δηλώσεις του κ. Μητσοτάκη τον Σεπτέµβριο του
2019 στη Γερµάνια ενώπιον της τότε Καγκελαρίου Μέρκελ, ότι
είναι ισχυρή η ρηµατική διακοίνωση της Ελλάδας και ότι η Ελ-
λάδα διεκδικεί αυτές τις οφειλές. Τι περιµένετε; Περιµένετε να
πεθάνουν το ένα µετά το άλλο τα θύµατα οι άνθρωποι που ήσαν
παιδιά; Έχουν φύγει από τη ζωή οι περισσότεροι ήρωες της Αντί-
στασης.

Σήµερα βρίσκεται στη Βουλή και παρακολουθεί τη συνεδρίαση
η κόρη του αείµνηστου Λάκη Σάντα, η Αλεξάνδρα Σάντα, η κόρη
αυτού του ήρωα που στην άγουρη µετεφηβεία του µαζί µε τον
Μανώλη Γλέζο προέβη σε µία ηρωική πραγµατικά πράξη, κατέ-
βασε τη σβάστικα από την Ακρόπολη και έδωσε ελπίδα και ενί-
σχυσε το φρόνηµα των Ελλήνων στις πιο σκοτεινές ηµέρες του
πολέµου και της κατοχής.

Το ότι αυτό δεν το τιµάτε ούτε και σήµερα, το 2024, είναι κάτι
το οποίο σας χαρακτηρίζει, αλλά είναι και κάτι το οποίο υπονο-
µεύει ουσιαστικά τα δικαιώµατα και την ευηµερία των Ελλήνων
πολιτών.

Σε σχέση περαιτέρω µε τα ζητήµατα της αρµοδιότητάς σας,
θα ήθελα να σας θυµίσω ότι τέτοιες ηµέρες, από 4 έως 7 Απρι-
λίου του 2015, ιδρύθηκε και πρωτολειτούργησε η πρώτη και µόνη
επιτροπή λογιστικού ελέγχου του φεροµένου δηµοσίου χρέους,
η Επιτροπή Αλήθειας Δηµοσίου Χρέους. Την είχα ιδρύσει ως
Πρόεδρος της Βουλής τέτοιες ηµέρες και αυτή η επιτροπή κα-
τέληξε σε πορίσµατα σε σχέση µε την έλλειψη νοµιµότητας της
επιβολής του χρέους αυτού στους πολίτες και σε πορίσµατα επί-
σης για την παράνοµη διαδικασία εκποίησης του δηµοσίου πλού-
του, των δηµοσίων επιχειρήσεων, των δηµοσίων αγαθών
ανάµεσα στα παρανόµως εκποιούµενα εργαλεία της πατρίδας
µας.

Και ο ΟΣΕ ο οποίος ξεπουλήθηκε κυριολεκτικά στη συνέχεια
αντί 45 εκατοµµυρίων ευρώ, εγκαταλείφθηκε ακόµη περισσότερο
και κατέληξε µια φονική µηχανή για τους πολίτες, για αυτούς
στους πολίτες που ο κ. Γεωργιάδης δεν ήθελε να προειδοποιήσει,
γιατί τότε δεν θα έµπαιναν στα τρένα εάν γνώριζαν πόσο ανα-
σφαλή, πόσο επικίνδυνα κατέληξαν τα τρένα επί των ηµερών σας.

Κύριε Υπουργέ, η αποκήρυξη ενός παράνοµου χρέους αποτε-
λεί θεµελιώδη υποχρέωσή σας και µέσω αυτής θα επιτυγχάνατε
τη σοβαρή ανακούφιση των πολιτών. Ούτε αυτό θέλετε να το κά-
νετε.

Υπενθυµίζω, τέλος, ότι η Επιτροπή Αλήθειας Δηµοσίου Χρέους
ιδρύθηκε στις 4 Απριλίου, επέτειο της πολιτικής αυτοκτονίας του
Δηµήτρη Χριστούλα του φαρµακοποιού εκείνου ο οποίος αφαί-
ρεσε τη ζωή του λέγοντας ότι αρνείται να φτάσει να ψάχνει για
την τροφή του στα σκουπίδια και κάλεσε τη νέα γενιά, ειδικά, να

αντιδράσει και να διεκδικήσει. Δώδεκα χρόνια µετά από την
πράξη αυτή του Δηµήτρη Χριστούλα έχουµε περιστατικά όπως η
αυτοκτονία του ανθρώπου του οποίου δεν ήταν διαθέσιµο το
φάρµακο για τον καρκίνο προκειµένου να ανακουφιστεί. Δώδεκα
χρόνια µετά έχετε διασπαθίσει και κατασπαταλήσει και εξακο-
λουθείτε να σπαταλάτε αµύθητα ποσά σε «ηµέτερους» και «ηµέ-
τερα» πρόσωπα, την ώρα που το αντίκρισµα αυτής της σπατάλης
δεν µπορεί ούτε να το δει ούτε να το νιώσει ούτε να το ψηλαφή-
σει ούτε να το βιώσει ο απλός πολίτης.

Από το «πάµε κι όπου βγει» είστε στο «πάµε και όσα φάµε». Και
ενώ εκταµιεύονται αµύθητα ποσά και πάλι για υποτιθέµενη στή-
ριξη των πληγέντων από τις πυρκαγιές, των πληµµυροπαθών, των
ανθρώπων που δοκιµάζονται στη Θεσσαλία, σε όλες τις γωνιές
των αγροτών, τα χρήµατα αυτά και πάλι µε αδιαφανείς διαδικα-
σίες χάνονται, ενώ οι απλοί πολίτες εξαθλιώνονται. 

Για όλα αυτά δεν απαντήσατε ούτε και προβλέπω να απαντή-
σετε, όπως δεν έχετε κινητοποιηθεί, δεν έχετε ενεργοποιηθεί για
την πρόταση νόµου δικής σας αρµοδιότητας που έχει καταθέσει
η Πλεύση Ελευθερίας από τον Δεκέµβριο, εδώ και τέσσερις σχε-
δόν µήνες, για την επαναφορά του δέκατου τρίτου και δέκατου
τέταρτου µισθού. Είναι πρόταση νόµου που έχει επιστρέψει από
το Υπουργείο σας αλλά δεν την προγραµµατίζετε ούτε εσείς ούτε
ο Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Τασούλας, για συζήτηση στην επι-
τροπή. Γιατί; Έχει κοστολογηθεί στα 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ,
ένα ποσό που για άλλες σκοπιµότητες το δαπανάτε χωρίς πρό-
βληµα, αλλά για τους δηµοσίους υπαλλήλους, τους υπαλλήλους
του ελληνικού δηµοσίου δεν θέλετε να το δαπανήσετε, µολονότι
η περικοπή του δέκατου τρίτου και του δέκατου τέταρτου µισθού
υποτίθεται ότι ήταν προσωρινή εν µέσω µνηµονίων.

Κύριε Χατζηδάκη, θα σας καταθέσω, όπως µου ζητάτε από ό,τι
καταλαβαίνω, νέα επίκαιρη ερώτηση για το µπάζωµα. Θα περι-
µένω την απάντησή σας. Δεν δέχοµαι τη σηµερινή υπεκφυγή του
κ. Σκρέκα και θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι όσες αναβολές
και αν µεθοδεύσετε, όσες υπεκφυγές, όσες απουσίες του Πρω-
θυπουργού, όσες παρασιωπήσεις των δικών µας παρεµβάσεων
και αιτηµάτων, όσες εντολές στα µέσα ενηµέρωσης και ιδίως
στην ΕΤ να µη µιλούν γι’ αυτά τα θέµατα και για τα θύµατα, εµείς
θα επιµείνουµε. Η Πλεύση Ελευθερίας θα είναι εδώ. Και θα είναι
εδώ και όταν δεν θα είστε πια εσείς. Και αυτό είναι κάτι που οι
πολίτες της χώρας αυτής το έχουν καταλάβει, το διεκδικούν και
το χαίρονται. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Πάρις Κουκουλόπουλος για τη δευτε-

ρολογία του.
Ορίστε, κύριε Κουκουλόπουλε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

κύριος Υπουργός για πολλοστή φορά έδειξε να ενδιαφέρεται
πολύ για τα γκάλοπ και τι δείχνουν για το ΠΑΣΟΚ. 

Μόνο που διαβάζετε επιλεκτικά τις δηµοσκοπήσεις, κύριε Χα-
τζηδάκη. Είστε έµπειρος πολιτικός. Οι δηµοσκοπήσεις λένε –κι
όταν µας πάνε και δεν µας πάνε, όλοι µας- ότι πρέπει να αξιολο-
γούνται στα ποιοτικά τους στοιχεία πρωτίστως. Φαντάζοµαι ότι
συµφωνείτε σ’ αυτό. Αν, λοιπόν, συµφωνούν σε κάτι οι δηµοσκο-
πήσεις τους τελευταίους έξι µήνες, είναι ότι κάτω από την πίεση
των οικονοµικών προβληµάτων µε αιχµή την ακρίβεια, ολοένα και
περισσότεροι πολίτες σχεδόν διπλάσιοι από ό,τι ένα χρόνο πριν,
έχουν την αίσθηση ότι δεν πάνε καλά τα πράγµατα στην οικονο-
µία. Αυτό είναι το κεντρικό ζήτηµα που θα έπρεπε, κυρίως, να
απασχολεί εσάς.

Σε ό,τι αφορά τα ποσοστά, µόνο η χθεσινή δηµοσκόπηση που
αναφέρθηκε που έδωσε 31% - 16% - 13%, είναι από µια εταιρεία
που τον Μάη µήνα, πέντε-δέκα µέρες πριν τις εκλογές έδινε 34%
- 38% στη Νέα Δηµοκρατία και πήρε 41%, έδινε 28% - 32% στον
ΣΥΡΙΖΑ που πήρε 20%, έδινε 8% - 10% σε µας που πήραµε 12%. 

Στο τέλος ξυρίζουν τον γαµπρό, λοιπόν, να πω κι εγώ σε ό,τι
αφορά τα ποσοστά και ευχαριστούµε για το ενδιαφέρον.

Από εκεί και πέρα καταγράφω µε µεγάλο ενδιαφέρον ότι το κα-
λοκαίρι στο πρώτο νοµοσχέδιό σας, τότε που είπατε πώς υλοποι-
είτε το µισό σας οικονοµικό πρόγραµµα, θυµάστε ότι είχαµε
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καταψηφίσει παρουσιάζοντας µια δέσµη αρχών και αξιών που
οδηγούν σε ένα άλλο µοντέλο ανάπτυξης το οποίο βρέθηκε συ-
µπτωµατικά από τον µεγαλύτερο οίκο αξιολόγησης στο επίκε-
ντρο της κριτικής του πρόσφατα. Μας είχατε ονοµάσει «ΚΚΕ του
κέντρου». Τώρα µας λέτε «ΣΥΡΙΖΑ». Δεν ξέρω είναι πρόοδος
αυτό; Να χαιρόµαστε ή να στενοχωριόµαστε; Δεν ξέρω. Μας λέ-
γατε «ΚΚΕ του κέντρου», τώρα µας λέτε «ΣΥΡΙΖΑ».

Κύριε Υπουργέ, το ΠΑΣΟΚ είµαστε –µην ανησυχείτε- και µε το
ΠΑΣΟΚ έχετε να κάνετε. Είµαστε ένα κόµµα που σέβεται τους
θεσµούς, γι’ αυτό και θέλω να σχολιάσω ή, αν θέλετε, να κριτι-
κάρω ένα ατόπηµά σας. Ουσιαστικά ή δεν καταλάβατε ή πήγατε
να εµπλέξετε στην αντιπαράθεση την Τράπεζα της Ελλάδος που
έχει µία συγκεκριµένη θεσµική θέση.

Εµείς δεν µπερδεύουµε τις έννοιες και τους όρους. Πήγαµε
εχθές επίσηµα στην Τράπεζα της Ελλάδος, συνοδευόµενοι από
τέσσερα στελέχη αρµόδια για τα σχετικά χαρτοφυλάκια και αντι-
στοίχως υπήρχαν διευθύνσεις στην Τράπεζα της Ελλάδος µαζί
µε τον Διοικητή, και κάναµε µία δίωρη συζήτηση από την οποία
προέκυψαν µια σειρά στοιχεία τα οποία εκθέσαµε σχηµατικά και
εγώ και οι συνάδελφοί µου και µετά ο Πρόεδρος. Δεν αλλοι-
ώσαµε κανένα στοιχείο. Δεν απεκρύβη τίποτα. Η έκθεση στην
οποία αναφερθήκατε µας διαβάστηκε ολόκληρη από τον κύριο
διοικητή και δεν πήγαµε να αντιδικήσουµε αλλά πήγαµε να κά-
νουµε µια ειλικρινή συζήτηση. Εµείς φύγαµε απόλυτα ικανοποι-
ηµένοι γιατί είχαµε συγκεκριµένα ερωτήµατα και πήραµε συ-
γκεκριµένες απαντήσεις. Για µας δεν υπάρχει ικανοποίηση ή όχι
σ’ αυτά. Δεν πήγαµε για κάτι που είχαµε προεξοφληµένο. Πήγαµε
για µια ειλικρινή συζήτηση γιατί σεβόµαστε και τον ρόλο της Τρά-
πεζας της Ελλάδος και ξέρουµε πολύ καλά τη θεσµική µας απο-
στολή. 

Κύριε Υπουργέ, είµαστε ένα κόµµα το οποίο σας άσκησε µια
συγκεκριµένη κριτική από το καλοκαίρι και –δυστυχώς θα πω-
αυτή η κριτική µας έχει δικαιωθεί πλήρως. Δεν έχει καµµία σχέση
το περιβάλλον στην οικονοµία σήµερα µε αυτό που υπήρχε το
καλοκαίρι. Δεν το καταλαβαίνετε αυτό; Δεν το καταλαβαίνετε;
Δεν το αξιολογείτε; Σας µίλησα µόνο µε στοιχεία. Εγώ µίλησα για
τις προβλέψεις που κάνει το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και η
EUROSTAT από το 2026 και µετά που θα σταµατήσουν να εισρέ-
ουν οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης. Το ίδιο ερώτηµα κάναµε
και στην Τράπεζα της Ελλάδος. Να µην αγωνιούµε γι’ αυτό; 

Πιστεύετε ότι η Ελλάδα θα έχει καλύτερες µέρες εάν πραγµα-
τικά εγκλωβιστεί σε ένα τέτοιο σπιράλ χαµηλής ανάπτυξης; Αυτό
σας είπα. Όλα τα στοιχεία που εκθέσαµε σήµερα κι εγώ και οι
συνάδελφοι και ο Πρόεδρος ήταν όλα στοιχεία διεθνών οργανι-
σµών, δεν είναι εικασίες δικές µας ούτε πρόκειται για δικές µας
εκτιµήσεις. Είναι στοιχεία της EUROSTAT, της ΕΛΣΤΑΤ.

Αναφορικά µε τους µικροµεσαίους –και µ’ αυτό τελειώνω- η
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα πρώτα, ο ΟΟΣΑ προχθές και λίγο
πριν από αυτούς δύο, το Γραφείο του Προϋπολογισµού του Κρά-
τους στη Βουλή έκρουσαν τον κώδωνα του κινδύνου για τη µη-
δενική ρευστότητα προς τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Κάνετε
κάτι γι’ αυτό; Είναι µόνο για τις µεγάλες εταιρείες ο τραπεζικός
δανεισµός; 

Ουσιαστικά, δηλαδή, κύριε Υπουργέ, για να καταλάβετε κάτι,
νοµίζω ότι ουσιαστικά σας ενοχλεί η κριτική, αλλά δεν µπορούµε
να µην την ασκούµε γιατί επιδιώκουµε, όπως κάθε κόµµα, να εί-
µαστε εδώ η φωνή των πολιτών. Και το επιδιώκουµε βάσει συγκε-
κριµένων αρχών και αξιών.

Τέλος, επειδή είπατε κάτι για τις καταθέσεις, κύριε Υπουργέ,
θα καταθέσω στα Πρακτικά συγκεκριµένο πίνακα της EURO-
STAT, στον οποίο το 2022 έχει τον επί τοις εκατό λόγο ακαθάρι-
στης αποταµίευσης προς ακαθάριστο διαθέσιµο εισόδηµα
–ακριβώς αυτό που σας είπα- όπου είµαστε η µόνη χώρα στην
Ευρώπη που είµαστε αρνητικοί. Ακριβώς, δηλαδή, λόγω της δυ-
σπραγίας του κόσµου αποσύρθηκαν περισσότερα λεφτά από
όσα κατατέθηκαν το 2022. Σε καµµία άλλη ευρωπαϊκή χώρα δεν
συνέβη αυτό. Να µην το αξιολογήσουµε ούτε αυτό; Κοιτάξτε, δεν
κυβερνάτε µόνοι σας. Η δηµοκρατία είναι το καλύτερο καθεστώς
που έχει εφεύρει ο άνθρωπος, πέραν πάσης αµφιβολίας και είναι
το καλύτερο γιατί είναι το δυσκολότερο. Διότι έχει την ελευθερία
της κριτικής στην οποία πρέπει να απαντάτε και όχι να αµύνεστε,

δίνοντας τίτλους και ρετσέτες περί ΚΚΕ, ΣΥΡΙΖΑ και δεν ξέρω τι
άλλο. 

Να είστε καλά, σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Πάρις Κουκουλόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δεκαεννέα µαθητές και µαθήτριες
και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο
Σγουρού Ρόδου.

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κατρίνης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αναµφίβολα η σηµερινή απόφαση του Συµβου-

λίου της Επικρατείας αποτελεί ένα ηχηρό ράπισµα απέναντι στη
µεθόδευσή σας, µία διάταξη που φέρατε άρον-άρον, µία εκπρό-
θεσµη τροπολογία στις 31 Μαρτίου του 2021, µε υπογραφή του
κ. Τσιάρα, η οποία απαγόρευε στον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ και όχι
µόνο στον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, αλλά σε πολλά πρόσωπα από
την Κυβέρνηση, από τις Ένοπλες Δυνάµεις. Κανείς δεν ξέρει τον
κατάλογο των παραληπτών του ενηµερωτικού e-mail από την
Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, που ενη-
µέρωνε ότι υπήρχε παρακολούθηση από την Εθνική Υπηρεσία
Πληροφοριών. Και ξαναρωτάω εσάς, για να απευθυνθείτε στην
Κυβέρνηση: θα πάνε τα µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου νυν και
πρώην να ενηµερωθούν από την ΑΔΑΕ για τους λόγους της πα-
ρακολούθησής τους από την ίδια τους την Κυβέρνηση µέσω του
παρακέντρου που είχε στήσει στο Μέγαρο Μαξίµου; Θα πρέπει
να απαντήσετε σε αυτό. Θα πρέπει να µας πει η Κυβέρνηση αν
τα µέλη της θα ασκήσουν το αυτονόητο δικαίωµα αξιοπρέπειας
και πολιτικής αξιοπιστίας, σε σχέση µε αυτή την πρωτοφανή υπό-
θεση που προσβάλλει τους θεσµούς, το κράτος δικαίου και την
ίδια τη δηµοκρατία. 

Φοβάµαι, βλέποντας µία ανησυχία στα έδρανα της Πλει-
οψηφίας, ότι ήδη η Κυβέρνησή σας απεργάζεται τρόπους για να
εµποδίσει την άσκηση αυτού του νόµιµου δικαιώµατος από όλους
όσους υπήρξαν θύµατα αυτού του παρακρατικού µηχανισµού.
Να ξέρετε, όµως, ότι εµείς δεν θα σας το επιτρέψουµε. 

Διάβαζα τώρα την ανάλυση των συνεπειών ρύθµισης. Για να
δείτε πόσο η ειρωνεία τελικά γράφει ιστορία, για ποιο λόγο απο-
τελεί πρόβληµα η ρύθµιση της αντισυνταγµατικής διάταξης της
Νέας Δηµοκρατίας; Γιατί µε την άρση του απορρήτου περιορίζε-
ται ένα συνταγµατικό δικαίωµα και πρέπει να προβλεφθούν τα
αντίστοιχα αντισταθµιστικά µέτρα. Έτσι νοµοθετείτε και λέτε ότι
παίρνετε επαίνους από το Συµβούλιο της Ευρώπης, την Ευρω-
παϊκή Ένωση και άλλους θεσµούς.

Σε σχέση µε τα θέµατα αρµοδιότητάς σας, αποδείξαµε ότι το
µοντέλο της οικονοµίας µετά από δεκαπέντε χρόνια κρίσεων δεν
έχει αλλάξει καθόλου. Ιδιωτική κατανάλωση, το µεγαλύτερο µε-
ρίδιο στην αύξηση του ΑΕΠ, έλλειµα στο ισοζύγιο τρεχουσών συ-
ναλλαγών, οικονοµία που βασίζεται σχεδόν αποκλειστικά και
κυρίαρχα στις υπηρεσίες. Το µόνο που έχει αλλάξει -και ευτυχώς
που έχει αλλάξει- είναι η δηµοσιονοµική εικόνα της χώρας. Κατά
άλλα, όµως, η οικονοµία παραµένει ακριβώς στο ίδιο µοντέλο,
όπως όταν πριν σκάσει η οικονοµική κρίση. 

Ο ρόλος του τραπεζικού συστήµατος. Η Κυβέρνηση παρακο-
λουθεί τις ελληνικές τράπεζες αυτή τη στιγµή να έχουν spread
επιτοκίου χορηγήσεων - καταθέσεων, να βγάζουν υπερκέρδη
51% µε αυξηµένα τα έσοδα από τόκους µε λιγότερα δάνεια το
2023. Και αυτή τη στιγµή, δεν υπάρχει καµµία παρέµβαση από
την Κυβέρνηση, καµµία σύσταση και βεβαίως τα κόκκινα δάνεια,
η µεγαλύτερη βόµβα στα θεµέλια της κοινωνίας, της οικονοµίας.
Ιδιωτικό χρέος το οποίο διαρκώς διογκώνεται, δανειολήπτες που
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µπαίνουν πιο βαθιά στην κρίση, χιλιάδες πλειστηριασµοί που
αναρτώνται, εκατοµµύρια οφειλέτες σε Εφορία και ΕΦΚΑ, ελάχι-
στες ρυθµίσεις. 

Είπατε για µείωση των κόκκινων δανείων από τα 92 δισεκατοµ-
µύρια στα 73 δισεκατοµµύρια. Πείτε µας, όµως, πόσα από τα δά-
νεια που ρυθµίζουν οι εταιρείες που διαχειρίζονται αυτά τα
δάνεια, ξανακοκκινίζουν εντός τριών και έξι µηνών; Γιατί αυτή
είναι η πραγµατική αποτύπωση και αυτό που βιώνουν νοικοκυριά
και επιχειρήσεις. Δυστυχώς, κάθε µέρα δέχονται απειλητικά τη-
λεφωνικά κατασχέσεων και πλειστηριασµών, χωρίς να υπάρχει
από την πολιτεία πλαίσιο προστασίας. Αν θέλουν οι servicers δί-
νουν αναστολή, αν δεν θέλουν, δεν δίνουν. Η πολιτεία δεν υπάρ-
χει, δεν παρεµβαίνει, δεν ρυθµίζει, δεν προστατεύει. 

Για όλα αυτά, λοιπόν, εµείς σας εγκαλούµε. Για όλα αυτά, σας
αποδείξαµε µε τεκµηριωµένα στοιχεία ότι όλα όσα λέτε σε πολύ
µεγάλο βαθµό πάσχουν και δεν αφορούν την πραγµατικότητα και
κυρίως, δεν αφορούν την πραγµατικότητα νοικοκυριών και επι-
χειρήσεων που βλέπουν τις ανισότητες να διευρύνονται επί των
ηµερών σας, που βλέπουν τις ευκαιρίες να χάνονται επί της Κυ-
βέρνησής σας, που βλέπουν µία Κυβέρνηση η οποία πανηγυρίζει
για τους αριθµούς, αλλά δυστυχώς, όλο και περισσότεροι µπαί-
νουν πιο βαθιά στην κρίση σε συνθήκες χρεοκοπίας και απώλειας
προσωπικών κεκτηµένων και περιουσιών. 

Σε αυτή τη λογική, λοιπόν, τη δική σας της –δήθεν- αυτορρύθ-
µισης που αφορά λίγους και ισχυρούς, εµείς, κύριε Υπουργέ, και
διαφωνούµε και προτείνουµε ένα διαφορετικό µοντέλο και έναν
διαφορετικό δρόµο και ελπίζουµε ότι µε τις παρεµβάσεις µας σε
πολλούς τοµείς της οικονοµικής πολιτικής σας, πέρα από τον
απαξιωτικό τρόπο να λέτε ότι δεν ισχύει τίποτα από αυτά που
λέµε, θα δεχθείτε και κάποιες από τις προτάσεις που έχουµε κα-
ταθέσει εγκαίρως και για τα κόκκινα δάνεια και για τη ρύθµιση
των εκατόν είκοσι δόσεων και βεβαίως, για τον τρόπο κατανοµής
των κονδυλίων, αλλά και για τη δυνατότητα όλο και περισσότε-
ρων επιχειρήσεων να έχουν πρόσβαση στον δανεισµό και στα ερ-
γαλεία χρηµατοδότησης, που δυστυχώς σήµερα αποκλείονται.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει για δέκα λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, συνεχίστηκαν στο ίδιο µοτίβο οι οµιλίες των συναδέλφων
από το ΠΑΣΟΚ. Έχει κολλήσει η βελόνα στο θέµα της
«MOODY’S». Τι και αν λέµε εµείς ότι η «MOODY’S» µάς αναβάθ-
µισε τον Σεπτέµβριο και µάλιστα κατά δύο βαθµίδες, τι και αν
λέµε ότι έχουµε πάρει ήδη την επενδυτική βαθµίδα, τι και αν λέµε
ότι η χώρα ήδη δανείζεται φθηνότερα, τι και αν λέµε ότι λόγω της
επενδυτικής βαθµίδας, µόνο για τον δανεισµό που κάναµε τον Ια-
νουάριο τα 4 δισεκατοµµύρια µε δεκαετή οµόλογα, εξοικονόµησε
ο Έλληνας φορολογούµενος 850 εκατοµµύρια σε βάθος δεκαε-
τίας. Στου κουφού την πόρτα όσο θέλεις βρόντα!

Για τις τράπεζες. Θα έχουµε τη Δευτέρα συζήτηση. Πρέπει να
ξέρετε -νοµίζω ότι θα καταδειχθεί και στη συζήτηση της Δευτέ-
ρας- ότι όλα αυτά που λέτε είναι παντελώς έωλα. Σε σχέση µε
την αποεπένδυση του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-
τας από τις τράπεζες, έχουµε πει και ξαναπεί ότι δώσαµε ως δη-
µόσιο 30,9 δισεκατοµµύρια ευρώ και κερδίσαµε µαζί και τώρα µε
την αποκρατικοποίηση της Πειραιώς 34,9 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Κέρδος, δηλαδή, 4 δισεκατοµµύρια ευρώ για το δηµόσιο.

Και η συνολικότερη επίσης στρατηγική µας επιβεβαιώνεται
κάθε φορά από το ενδιαφέρον των επενδυτών που καταδείχθηκε
και στις τέσσερις αποκρατικοποιήσεις που έγιναν στις τράπεζες.
Θα είµαστε εδώ τη Δευτέρα να τα συζητήσουµε. 

Προχωρώ, επίσης, για την κριτική σας για τις τράπεζες να προ-
σθέσω τα εξής. Πολλά θα µπορούσα να πω, αλλά προσθέτω ότι
µετά τις εκλογές, τους τελευταίους µήνες, θεσπίσαµε τη δυνα-
τότητα για πρώτη φορά στην Ελλάδα και µη τραπεζικών ιδρυµά-
των, όπως γίνεται και σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
να δίνουν όχι µόνο καταναλωτικά, αλλά και στεγαστικά και κάποια
επιχειρηµατικά δάνεια, γιατί µε αυτόν τον τρόπο ενισχύεται ο

ανταγωνισµός. Ήταν κάτι που δεν υφίστατο στην Ελλάδα και
αυτή η Κυβέρνηση το θέσπισε.

Επίσης, έχουµε περάσει ρυθµίσεις µετά τις εκλογές µε τις
οποίες καθιστούµε αφορολόγητη την αγορά εντόκων γραµµα-
τίων του δηµοσίου. Γιατί το λέω αυτό; Γιατί ενώ µιλάµε συνέχεια
για τα επιτόκια ταµιευτηρίου, ξεχνάµε τα άλλα προϊόντα των τρα-
πεζών που δίνουν µεγαλύτερα επιτόκια, αλλά ξεχνάµε ότι και
εµείς ως δηµόσιο µε τα έντοκα γραµµάτια του δηµοσίου που τα
αγοράζουν πολλοί αποταµιευτές -δεν είναι κάτι θεωρητικό- δί-
νουµε ένα επιτόκιο ανάµεσα στο 3,5% και 4%. Έχουµε καταστή-
σει αφορολόγητη αυτή τη διαδικασία. 

Κάποιος πρέπει αν µη τι άλλο να τα υπενθυµίζει. Διότι προφα-
νώς µέσα στο κλίµα της γενικής ισοπέδωσης και καταστροφολο-
γίας, δεν έχετε κανένα λόγο να τα λέτε. 

Υπενθυµίζω, επίσης, ότι πέρα από τη συζήτηση που κάνουµε
και πιστεύω θα τελεσφορήσει για τη µείωση των προµηθειών,
υπάρχει, πέρα από τα POS, το εναλλακτικό σύστηµα των άµεσων
συναλλαγών στην Ελλάδα, το IRIS πρακτικά. 

Το IRIS, παρ’ ότι το ΠΑΣΟΚ ειδικά προσπάθησε να το αµφισβη-
τήσει, έχει καταδειχθεί ότι είναι ένα σύστηµα άµεσων πληρωµών,
το οποίο για συναλλαγές µέχρι 500 ευρώ από πολίτη σε πολίτη
έχει µηδενική χρέωση. Αυτό παλιότερα δεν υπήρχε. Κι επίσης
από πολίτη προς επαγγελµατία, ο µεν πολίτης έχει επίσης µηδε-
νική χρέωση από τη µια πλευρά και ο επαγγελµατίας πληρώνει
πολύ χαµηλότερες χρεώσεις σε σχέση µε τα POS. 

Κάνουµε συνέχεια καταγγελίες για τα POS και τις χρεώσεις.
Ε, υπάρχει και ένα εναλλακτικό σύστηµα. Κάποιοι πρέπει να το
δουν. Το τονίζουµε και σας ευχαριστώ που τα ξαναθέτετε πάλι,
διότι µας δίνεται η δυνατότητα να ενηµερώσουµε ακόµα µια
φορά τους Έλληνες πολίτες για τις πολλές δυνατότητες που
έχουν να χρησιµοποιήσουν –πολλές, ίσως η λέξη είναι υπερβο-
λική, αλλά διαφορετικές επιλογές που έχουν-, να κάνουν και να
ακολουθήσουν, προκειµένου να υπερασπίσουν και οι ίδιοι το συµ-
φέρον τους, µέσα σε µια αγορά που είναι ελεύθερη και µπορεί ο
καθένας να διαλέξει τον δρόµο που θέλει να ακολουθήσει. 

Μένοντας επίσης στο ίδιο πεδίο ευρύτερα των τραπεζών, των
δανείων και των servicers, θέλω να υπενθυµίσω ότι τώρα εδώ και
πέντε µέρες, για πρώτη φορά στη χώρα µας, µε βάση τον νόµο
5072 που περάσαµε λίγο πριν από τα Χριστούγεννα, λειτουργούν
οι πλατφόρµες ενηµέρωσης των servicers, των funds, όπως τα
λένε διάφοροι, σε σχέση µε τους δανειολήπτες. Ήταν κάτι απα-
ράδεκτο ότι δεν συνέβαινε µέχρι τώρα. Τώρα υπάρχει διαφάνεια
και αυτό επιχειρήσατε να το αµφισβητήσετε.

Μπείτε σε οποιαδήποτε πλατφόρµα servicers, ρωτήστε ανθρώ-
πους οι οποίοι έχουν κόκκινα δάνεια εν πάση περιπτώσει, για να
δείτε αν αυτό που λέµε ισχύει ή δεν ισχύει. Είναι µια πράξη δια-
φάνειας στην οποία προχωρήσαµε, σύµφωνα µε τις δεσµεύσεις
µας ήδη από τις προγραµµατικές δηλώσεις. 

Επίσης, πέρα από τη γενικότερη µείωση των κόκκινων δανείων
-αναφέρθηκαν στοιχεία, τα στοιχεία είναι αυτά, δεν χρειάζεται να
σας ταλαιπωρώ επαναλαµβάνοντάς τα- για τον εξωδικαστικό µη-
χανισµό, κατά σύµπτωση βγήκαν χθες τα στοιχεία. Ο εξωδικαστι-
κός µηχανισµός έχει πάρει εδώ και αρκετούς µήνες µπρος σε
σχέση µε αυτό που συνέβαινε επί ΣΥΡΙΖΑ που ήταν µια περίπου
θεωρητική διαδικασία. Δηλαδή στον εξωδικαστικό µηχανισµό, µε
βάση τα στοιχεία, που ξαναλέω χθες δηµοσιεύτηκαν, έχουν υπα-
χθεί δάνεια ύψους 29,6 δισεκατοµµυρίων.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν είναι καθόλου µικρός ο αριθµός. Είναι επίσηµα στοιχεία,

κύριε Κατρίνη. Έχετε πάρει διαζύγιο µε την πραγµατικότητα,
αλλά αυτό είναι δικό σας πρόβληµα. 

Εκ των οποίων, µε βάση τα χτεσινά επίσηµα στοιχεία της γενι-
κής γραµµατείας, τα 11,3 δισεκατοµµύρια είναι δάνεια τα οποία
έχουν διευθετηθεί και οι άνθρωποι που τους αφορούν οι διευθε-
τήσεις είναι είκοσι εννέα χιλιάδες επτακόσιοι Έλληνες και Ελλη-
νίδες. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Τώρα αν εσείς θέλετε να
κάνετε το κόµµα σας ένα περιθωριακό κόµµα, είναι δικό σας ζή-
τηµα να αµφισβητείτε βασικά ζητήµατα.

Από εκεί και πέρα, προχωρώ σε άλλα επιµέρους θέµατα που
τέθηκαν. Ένα θέµα που τέθηκε είναι ξανά το Ταµείο Ανάκαµψης.
Παρουσίασα ότι εκατό χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις ωφε-
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λούνται µόνο από τα ψηφιακά προγράµµατα του Ταµείου Ανά-
καµψης. Ναι, είπατε, αλλά µε τα δάνεια τι γίνεται;

Λοιπόν, δίνεται και εκεί έµφαση στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις
-εννοώ στα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης- καθώς είναι και
αυτές δικαιούχοι των ενισχύσεων και δεν είναι τυχαίο ότι έως τις
23 Ιανουαρίου που έχουµε τα τελευταία στοιχεία είχαν υπογρα-
φεί διακόσιες εβδοµήντα µία συµβάσεις, εκ των οποίων οι εκατόν
είκοσι οκτώ µε συνολικό προϋπολογισµό 1,62 δισεκατοµµύριο
ευρώ αφορούν σε µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Περαιτέρω, αν και αυτό δεν σας αρκεί, δεν το αρνήθηκε ούτε
και ο κ. Σενετάκης ότι ο πληθωρισµός των τροφίµων επιµένει
στην Ελλάδα και γι’ αυτό το Υπουργείο Ανάπτυξης έχει πάρει όλα
τα µέτρα τα οποία σας παρουσιάσαµε. Εδώ έχω τον πίνακα. Ο
πληθωρισµός στην Ελλάδα και στην Ευρώπη από τον Ιανουάριο
του 2023 µέχρι τον Ιανουάριο του 2024, για τους περισσότερους
µήνες -το-βλέπετε εδώ- ο µέσος όρος του πληθωρισµού στην Ευ-
ρώπη ήταν µεγαλύτερος από ό,τι στην Ελλάδα. Έχει τώρα δύο -
τρεις µήνες που είναι ελαφρώς µεγαλύτερος στην Ελλάδα, αλλά
πάντως ακολουθεί τη γενικότερη πορεία. 

Βεβαίως πρέπει να αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα, κανείς δεν
αντιλέγει και αυτό είναι που επιχειρεί να κάνει το Υπουργείο Ανά-
πτυξης, αλλά δεν µπορεί να εξυφαίνονται όλες αυτές οι κατα-
στροφολογικές θεωρίες και να αναπτύσσονται όσο αναπτύχθη-
καν εδώ που δεν έχουν προφανώς καµµία σχέση µε την πραγµα-
τικότητα όπως καταγράφεται. 

Ναι, δεν το αρνηθήκαµε, αλλά να εµφανίζετε ότι υπάρχει µια
άλλη πραγµατικότητα στην Ευρώπη και άλλη πραγµατικότητα
στην Ελλάδα είναι προνόµιο µόνο των λαϊκιστών. 

Προχωρώ. Επενδύσεις. Έχω εδώ αυτόν τον πίνακα. Θα τον κα-
ταθέσω κι αυτόν, όπως και τους υπόλοιπους. Τι δείχνει αυτός ο
πίνακας; Δείχνει ότι από το 2021, 2022, 2023 σταθερά οι άµεσες
ξένες επενδύσεις είναι µεγαλύτερες σε σχέση µε όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια. εσείς, λοιπόν, βρήκατε τώρα να κάνετε κριτική
για ποιο πράγµα; Για τις άµεσες ξένες επενδύσεις. Εκτός τόπου
και χρόνου. Βρείτε κάτι άλλο. Τόσα πράγµατα γίνονται στην Ελ-
λάδα, τόσα πράγµατα γίνονται στην οικονοµία. Δηλαδή από όλα
τα θέµατα, εσείς εν τη σοφία σας βρήκατε τις άµεσες ξένες επεν-
δύσεις να κάνετε κριτική;

Εδώ επίσης είναι και το πώς εξελίσσεται το ισοζύγιο, γιατί και
γι’ αυτό είπατε. Βεβαίως είχαµε πρόβληµα στο ισοζύγιο, κανείς
δεν είπε το αντίθετο, λόγω του φυσικού αερίου το 2022, αλλά
ήδη το 2023, µε την αποκλιµάκωση των τιµών του φυσικού αε-
ρίου, το ισοζύγιο κλιµακώθηκε κατά το 1/3. Και πάλι ετεροχρονι-
σµένη κριτική. 

Να µιλάγαµε για το ισοζύγιο του 2022 µε αυτούς τους τόνους,
να το δούµε, να σας λέγαµε εµείς τις απαντήσεις µας για τη διε-
θνή ενεργειακή κρίση. Αλλά τώρα που έχουµε αποκλιµάκωση του
ισοζυγίου, βρήκατε εσείς µετά από έναν χρόνο να εγείρετε το συ-
γκεκριµένο θέµα;

Εξαγωγές. Σας έδειξα τον πίνακα που δείχνει ότι έχουµε ταχύ-
τερη άνοδο σε σχέση µε οποιαδήποτε άλλη ευρωπαϊκή χώρα.
Εδώ είναι άλλος ένας πίνακας, γιατί αµφισβητήσατε τι γίνεται µε
τις εξαγωγές αγαθών. Από το 2020 και µετά σταθερά οι εξαγω-
γές αγαθών είναι µεγαλύτερες από τις εξαγωγές υπηρεσιών και
αυτό είναι σηµαντικό και σε σχέση µε το παραγωγικό µοντέλο
της χώρας.

Το αµφισβητείτε ενδεχοµένως και αυτό. Να µας φέρετε στοι-
χεία από την ΠΑΣΟΚΣΤΑΤ, προκειµένου να µας πείσετε για αυτά
τα οποία λέτε.

Για τη βιοµηχανία, για την οποία επίσης κλάψατε, έχουµε εδώ
πώς εξελίσσονται τα µεγέθη. Από το 2015 µέχρι το 2023 έχουµε
τον δείκτη βιοµηχανικής παραγωγής, δείτε τον. Είναι ανοδικός,
από το 100 έχει ανέβει στο 122 µε 123. Επίσης, η προστιθέµενη

αξία της βιοµηχανίας είναι επίσης σε ανοδική πορεία όλα τα τε-
λευταία χρόνια, περίπου κατά 30%.

Λέτε «Ναι, µα κλείνουν βιοµηχανίες. Έκλεισε η «ΓΙΟΥΛΑ»,
έκλεισε κάποιο άλλο εργοστάσιο. Βεβαίως, δεν είπε κανείς ότι
δεν έκλεισαν. Αλλά µια στιγµή, θα βλέπουµε µόνο επιµέρους πε-
ριπτώσεις κάποιων µονάδων που κλείνουν, όπως συµβαίνει πάντα
και θα συµβαίνει πάντα στην οικονοµία και σε όλες τις χώρες της
Ευρώπης ή θα βλέπουµε το τελικό εξαγόµενο; Και το τελικό εξα-
γόµενο είναι η ανεργία, διότι οι βιοµηχανίες έχουν εργαζόµενους.
Φαντάζοµαι ότι στεναχωριέστε όχι για τον ιδιοκτήτη µόνο –και
αυτός άνθρωπος είναι- αλλά κυρίως για τους εργαζοµένους. 

Λοιπόν, είναι αλήθεια ή όχι, έχετε κάποια στοιχεία να το δια-
ψεύσετε, ότι περιορίστηκε η ανεργία κατά επτά µονάδες σε
σχέση µε το 2019; Έχετε στοιχεία να διαψεύσετε ότι έχουµε πα-
ραπάνω τριακόσιες εξήντα επτά χιλιάδες εργαζόµενους; Πού
δουλεύουν αυτοί οι άνθρωποι, αν όχι σε ελληνικές επιχειρήσεις;
Εποµένως βλέπετε δύο, τρία, πέντε εργοστάσια, δηλαδή όσα
κλείνουν, αλλά δεν βλέπετε επιχειρήσεις που ανοίγουν ή νέες θέ-
σεις εργασίας σε επιχειρήσεις που ήδη λειτουργούν. Γιατί το κά-
νετε αυτό στον εαυτό σας; Δεν σας αξίζει αυτού του είδους η
αντιπολίτευση. Είστε κόµµα που έχει µια µακρά διαδροµή. Κάντε
ό,τι νοµίζετε. 

Και επειδή αµφισβητήσατε και το θέµα του δανεισµού της
χώρας, ιδού και η εξέλιξη των spread, η διαφορά µας δηλαδή ως
προς τη Γερµανία. Στις 2-1-2023, µε εµάς Κυβέρνηση, δεν πάω
πίσω µε τον ΣΥΡΙΖΑ, ήταν 2,3 µονάδες. Στις 2-2-2024 ήταν 1,1 µο-
νάδα. Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό που σας είπα προηγουµένως, ότι
µόνο για τον δανεισµό του Ιανουαρίου εξοικονοµήσαµε 850 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Εν πάση περιπτώσει, κυρίες και κύριοι, νοµίζω ότι όσοι παρα-
κολούθησαν αυτή τη συζήτηση έβγαλαν τα συµπεράσµατά τους.
Λέτε εσείς τα δικά σας. Σας ευχαριστούµε πάρα πολύ που τα
λέτε. Όσο τα λέτε πηγαίνετε παρακάτω. Πρέπει να εξηγήσετε
στους Έλληνες πολίτες γιατί είστε το τρίτο κόµµα, ένα κόµµα,
σας λέω, µε µακρά διαδροµή που έχετε επιτρέψει στον εαυτό
σας τέτοιου είδους αντιπολίτευση. 

Μια µικρή παρατήρηση για την κ. Κωνσταντοπούλου, το ποιες
προτάσεις νόµου εισάγονται ή δεν εισάγονται στη Βουλή είναι
θέµα του Κανονισµού. Εσείς διατελέσατε Πρόεδρος της Βουλής.
Έχω εδώ το άρθρο 73 του Συντάγµατος: «Δικαίωµα πρότασης
νόµων». Στην παράγραφο 3 γράφει: «Καµµία πρόταση νόµου ή
τροπολογία ή προσθήκη δεν εισάγεται για συζήτηση, αν προ-
έρχεται από τη Βουλή, εφόσον συνεπάγεται σε βάρος του δηµο-
σίου, των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης ή άλλων νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου δαπάνες ή ελάττωση εσόδων ή της
περιουσίας τους για να δοθεί µισθός ή σύνταξη ή γενικά όφελος
σε κάποιο πρόσωπο». Αυτό είναι το Σύνταγµα. Θα µου πείτε µπο-
ρεί να µη σας αρέσει το Σύνταγµα, αλλά πάντως η ρύθµιση είναι
πολύ συγκεκριµένη και πρέπει να συνεννοηθείτε µε το Προεδρείο
της Βουλής για τα περαιτέρω. Όταν επικαλείστε τον Κανονισµό
και το Σύνταγµα να τον επικαλείστε οριζόντια, σας παρακαλώ.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 4/1-2-
2024 επερώτησης µε θέµα: «Αδιαφανής, µεροληπτική υπέρ λίγων
και σε βάρος του δηµόσιου συµφέροντος η χάραξη και εκτέλεση
της οικονοµικής και αναπτυξιακής πολιτικής της χώρας».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων
θα ανακοινώσω στο σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της
Δευτέρας 8 Απριλίου του 2024, το οποίο έχει ως εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 890/29-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό
Εξωτερικών µε θέµα: «Δεµένα τα αλιευτικά παραµένουν χωρίς
πληρώµατα. Καθυστερεί η Κυβέρνηση την πρόσληψη αλιεργα-
τών».

2. Η µε αριθµό 889/26-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας µε θέµα: «Έντονη αντίδραση των οινοποιών της
Δράµας στη δηµιουργία φωτοβολταϊκών πάρκων σε τεράστιες
εκτάσεις καλλιεργήσιµης γης στην Π.Ε. Δράµας».

3. Η µε αριθµό 901/1-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Εσωτερικών
µε θέµα: «Για τους παιδικούς σταθµούς του Δήµου Θερµαϊκού
στην Π.Ε. Θεσσαλονίκης».

4. Η µε αριθµό 896/29-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» και Βουλευτή
Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου Χαρίτση προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών µε θέµα: «Τέσσερα χρόνια κυβερνητικής αδρά-
νειας για τα µεγάλα έργα της Μεσσηνίας».    

5. Η µε αριθµό 888/26-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη»
κ. Νικολάου Βρεττού προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών µε θέµα: «Σηµαντικά υψηλός ο κίνδυνος φτώχειας
στην Ελλάδα».

6. Η µε αριθµό 906/1-4-2024 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» και Βου-
λευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Για τις
συνθήκες ασφάλειας των αεροµεταφορών».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 892/29-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Κοµβικής σηµασίας η οδική
σύνδεση Πλατυγιαλίου - Αγρινίου - Καρπενησίου - Λαµίας».

2. Η µε αριθµό 903/1-4-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής»
κ. Στέφανου Παραστατίδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Αφύλακτες διαβάσεις στο σιδηροδροµικό δί-
κτυο».

3. Η µε αριθµό 904/1-4-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ασηµίνας Διγενή προς την
Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Για την άµεση επαναλειτουργία
της διά ζώσης εκπαιδευτικής διαδικασίας στο 5ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Σχολείο Ζωγράφου και στο 6ο Δηµοτικό σχολείο Ζωγράφου».

4. Η µε αριθµό 895/29-3-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χαλκιδικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Κυριακής Μάλαµα προς την Υπουργό
Πολιτισµού µε θέµα: «Θα προστατέψει το Υπουργείο Πολιτισµού
την ελευθερία της καλλιτεχνικής έκφρασης στο δηµόσιο χώρο;».

5. Η µε αριθµό 898/29-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Είναι γεγονός η πρόταση επι-

βολής προστίµου στη χώρα µας, από τη Γενική Διεύθυνση Γεωρ-
γίας (DG AGRI) της Ευρωπαϊκής Επιτροπής;».

6. Η µε αριθµό 899/29-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών µε θέµα: «Είναι θετική η Κυβέρνηση στην πρό-
ταση διάνοιξης σήραγγας από την Κάρλα προς το Αιγαίο;».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 3434/160/26-2-2024 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων της Βουλευτού Φλώρινας της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας «Νέα Αριστέρα» κ. Θεοπίστης Πέρκα προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Την απουσία
κανόνων και σχεδίου στην ανάπτυξη των Ανανεώσιµων Πηγών
Ενέργειας (ΑΠΕ) και των Δικτύων πληρώνουν οι καταναλωτές
ρεύµατος».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι ,δεν θα συζητηθούν κατόπιν συ-
νεννόησης η µε αριθµό 1184/14-2-2024 αναφορά του Ε’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα Κωνσταντινό-
πουλου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Έλλειψη φαρµάκων
ψυχιατρικών ασθενών» και η µε αριθµό 893/ 29-3-2024 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον
Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα: «Παράταση της
προθεσµίας υποβολής εκπρόθεσµων δηλώσεων και αιτήσεων
διόρθωσης στο Κτηµατολόγιο και άνιση αντιµετώπιση των πολι-
τών της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Δράµας». 

Δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας η µε αριθµό 907/1-4-
2024 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» και Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα
Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουργό Ανάπτυ-
ξης µε θέµα: «Το µπάζωµα του τόπου του εγκλήµατος στα
Τέµπη».

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί της δικής µου
ερώτησης που ανακοινώσατε ότι δεν θα συζητηθεί, για δύο
λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Κωνσταντοπού-
λου, ολοκληρώνω την ανάγνωση του τι δεν θα συζητηθεί σήµερα
και µετά θα σας δώσω τον λόγο.

Επίσης, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Βουλευτή η µε
αριθµό 2925/31-1-2024 ερώτηση του κύκλου των αναφορών και
ερωτήσεων του Βουλευτή Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αλέξανδρου Μεϊ-
κόπουλου προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας µε θέµα: «Δεν έχει τέλος ο εµπαιγµός των εκατοντά-
δων δικαιούχων αποζηµιώσεων από τις εκρήξεις στην 111ΠΜ».

Κυρία Κωνσταντοπούλου, ζητάτε τον λόγο για ποιο θέµα;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ζήτησα τον λόγο, κυρία Πρόεδρε, για τη µη συζήτηση
λόγω φερόµενης αναρµοδιότητας της επίκαιρης ερώτησης που
έχω καταθέσει στον Υπουργό Ανάπτυξης για το µπάζωµα των Τε-
µπών. Θα ήθελα να κάνω µία δήλωση. 

Είναι πρόδηλο ότι ο Υπουργός Ανάπτυξης υπεκφεύγει για να
αποφύγει να απαντήσει για το µείζον θέµα του µπαζώµατος, δη-
λαδή της αλλοίωσης του τόπου του εγκλήµατος. Από τα έγγραφα
στα οποία αναφέροµαι στην επίκαιρη ερώτησή µου προκύπτει ευ-
θεία εµπλοκή του Υπουργείου Ανάπτυξης ήδη από τον Μάρτιο
του 2023 και εκταµίευση µε αποφάσεις του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης. 

Επιπλέον δε, ρωτώ συγκεκριµένα τον Υπουργό Ανάπτυξης για
µια παρέµβαση στη δικαιοσύνη η οποία έχει αποκαλυφθεί και κα-
ταγγελθεί και αφορά επίσκεψη στελεχών του Υπουργείου Ανά-
πτυξης στο Ελεγκτικό Συνέδριο πριν από δύο µήνες περίπου, για
να πληροφορηθούν από τους δικαστές του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου εάν είναι καλυµµένοι ποινικά από τον έλεγχο που έγινε της
σύµβασης 717. 

Το να δηλώνει ο Υπουργός Ανάπτυξης για δύο θέµατα άµεσου
αρµοδιότητάς του -αφορούν αποφάσεις του Υπουργείου και
αφορούν και επίσκεψη στελεχών του Υπουργείου για να παρέµ-
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βουν στη δικαιοσύνη σε σχέση µε τη σύµβαση 717- το να δηλώνει
λοιπόν ο Υπουργός Ανάπτυξης δήθεν αναρµόδιος απλώς υπο-
γραµµίζει τις πρακτικές της συγκάλυψης.

Θα ξανακαταθέσω φυσικά την ερώτηση και στον Υπουργό Οι-
κονοµικών. Τον ενηµέρωσα και δηµόσια προ ολίγου. Και θα πε-
ριµένω επιτέλους η Κυβέρνηση αυτή να πάψει να κουκουλώνει,
να πάψει να σιωπά και να πάψει να υπεκφεύγει και να έρθει να
δώσει απαντήσεις όπως οφείλει, όχι σε µένα και στην Πλεύση
Ελευθερίας, αλλά στους πολίτες αυτής της χώρας, στα θύµατα,
στις οικογένειες, όλους όσοι δικαιούνται και απαιτούν αλήθεια
και δικαιοσύνη. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αντιλαµβάνεστε ότι

δεν υπάρχει Υπουργός από τη διαδικασία, όπως έχει προβλεφθεί,
για να απαντήσει εδώ στα ερωτήµατα που θέσατε. Και προφανώς
αυτό είναι αντικείµενο µιας άλλης συζήτησης όπως είπατε.

Εισερχόµαστε στις επίκαιρες ερωτήσεις. Σήµερα θα συζητη-
θούν τέσσερις επίκαιρες ερωτήσεις. 

Η πρώτη ερώτηση είναι η µε αριθµό 900/1-4-2024 τρίτη επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικο-
λάου Καραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Να παρθεί πίσω η απαρά-
δεκτη συνδικαλιστική δίωξη φοιτητή».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού κ. Ζέττα Μακρή. 

Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Ο Πρόεδρος του εν λόγω τµήµατος Πολιτικών Μηχανικών του

Πανεπιστηµίου Πατρών αξιοποιώντας τα άρθρα του απαράδε-
κτου πειθαρχικού δίκαιου των φοιτητών του νόµου-πλαίσιο της
κ. Κεραµέως, προχώρησε στην άσκηση δίωξης σε τέσσερις φοι-
τητές για τη συνδικαλιστική τους δράση και µάλιστα τους καλεί
σε απολογία την Τετάρτη 17 Απριλίου. Ανάµεσα στους τέσσερις
φοιτητές είναι βεβαίως και ο πρόεδρος του συλλόγου φοιτητών.
Και µάλιστα ο λόγος για τον οποίο τους καλεί είναι γιατί οι συ-
γκεκριµένοι φοιτητές και ο πρόεδρος του συλλόγου τους υλο-
ποίησαν, εφάρµοσαν µία απόφαση η οποία είχε ληφθεί από τις
συλλογικές διαδικασίες, από τη γενική συνέλευση του φοιτητικού
συλλόγου για τις κινητοποιήσεις τις οποίες έκαναν, τις µακρο-
χρόνιες κινητοποιήσεις, ενάντια στην πρόθεση τότε της Κυβέρ-
νησης να φέρει τον νόµο για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, όπως και
έγινε. 

Από αυτή την άποψη, βέβαια, είναι φανερό ότι εµπνευστής
όλης αυτής της προσπάθειας, της δίωξης των φοιτητών, είναι η
κυβερνητική πολιτική. Πρώτον, γιατί επιτρέπει να υπάρχει ένα κα-
τάπτυστο πειθαρχικό δίκαιο που ποινικοποιεί τη συνδικαλιστική
δραστηριότητα. Γι’ αυτόν τον λόγο είναι κατάπτυστο, γιατί ποινι-
κοποιεί τη συνδικαλιστική δραστηριότητα. Δεύτερον ότι ο ίδιος
ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος προέτρεπε τους προέδρους των
τµηµάτων, τους καθηγητές, τους πρυτάνεις να εφαρµόζουν το
πειθαρχικό δίκαιο, προσπαθώντας ακριβώς να φιµώσει, να κατα-
στείλει το φοιτητικό κίνηµα, που όµως δεν τα καταφέρατε µε
όλον αυτόν τον τρόπο. Και από αυτή την άποψη είναι φανερό
ποιες είναι οι προσπάθειες οι οποίες κάνετε.

Εµείς το λέµε καθαρά. Η συγκεκριµένη κατάσταση δεν είναι
πρώτη φορά που γίνεται. Ήταν ο µοναδικός από όλο το Πανεπι-
στήµιο της Πάτρας ο οποίος προχώρησε σε µία τέτοια διαδικα-
σία. Και το έχει κάνει και πέρυσι ο ίδιος ο πρόεδρος του τµή-
µατος, στους ίδιους πάλι, στον πρόεδρο φοιτητικού συλλόγου,
µε µια εµµονική στάση και τάση. Βεβαίως αυτό βρίσκει την απα-
ραίτητη στήριξη και από τον πρύτανη, τις πρυτανικές αρχές, για
να εφαρµοστεί αυτή η απαράδεκτη διαδικασία. Και µάλιστα πέ-
ρυσι επέβαλε την επίπληξη µετά από την αλληλεγγύη που ξεση-
κώθηκε από το πανεπιστήµιο, τους εργατικούς φορείς, τα άλλα
σωµατεία και συνδικάτα της περιοχής.

Πρόκειται για µια απαράδεκτη ενέργεια, η οποία πρέπει να
ανακληθεί εδώ και τώρα. Και βεβαίως εµείς συντασσόµαστε µε
την κατεύθυνση του φοιτητικού κινήµατος να καταργηθεί ο αντι-
δραστικός νόµος και ιδιαίτερα τα άρθρο περί ποινικού δικαίου.

Γιατί προσέξτε, µε αυτή σας την τακτική όχι µόνο δεν θα περι-
στείλετε, δεν θα χειραγωγήσετε, δεν θα ευνουχίσετε το φοιτητικό
κίνηµα, αλλά αντίθετα θα ενισχυθεί ακόµη περισσότερο και θα
γίνει ποτάµι, χείµαρρος που θα σας πνίξει κυριολεκτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, κυρία
Μακρή, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Θα ξεκινήσω µε δύο παρατηρήσεις. Η πρώτη είναι, κύριε συ-
νάδελφε, ότι δεν ποινικοποιείται ο συνδικαλισµός πουθενά, αλλά
βεβαίως παραβατικές συµπεριφορές θα ελέγχονται. Και δεύτε-
ρον, ούτε το όνοµα του διωκόµενου φοιτητή εγώ ξέρω, ούτε την
ιδιότητά του και δεν ενδιαφέρει βεβαίως καθόλου. Εσείς είπατε
ότι είναι η δεύτερη φορά που διώκεται. Αν είναι εµµονή εκείνου
που τον διώκει, τι είναι -γιατί το χαρακτηρίσατε µε ευκολία θα
µου επιτρέψετε να πω- από την πλευρά του που επιµένει στην
ίδια συµπεριφορά;

Θα κάνω µια πολύ µικρή ιστορική αναδροµή. Να πω ότι υπάρ-
χει όντως πειθαρχικό δίκαιο και οι ρυθµίσεις αυτές, οι τελευταίες,
οι ισχύουσες είναι τα άρθρα 195 έως 205 του ν.4757/2022 και
κατά την άποψη της Κυβέρνησης και του Υπουργείου η ρύθµιση
είναι επιβεβληµένη. Υπήρχαν και στο παρελθόν ανάλογες ρυθµί-
σεις, που ήταν διάσπαρτες ήδη από το 1932. Και αυτές θα αντι-
µετώπιζαν µε έναν τρόπο αποσπασµατικό την πειθαρχική ευθύνη
που έχει και το προσωπικό των ΑΕΙ και οι φοιτητές και θεωρή-
σαµε ότι ήταν αναποτελεσµατικές στην εφαρµογή και ότι πρέπει
να γίνει µια συστηµατική προσπάθεια που ξεκίνησε το 2021 µε το
ν.4777, που προστατεύει την ασφάλεια στους χώρους των πανε-
πιστηµίων, το αγαθό της ζωής, της σωµατικής ακεραιότητας, όλα
αυτά όταν οι συµπεριφορές είναι παραβατικές και οι πράξεις
αξιόποινες, για να µπορεί να υπάρχει ελεύθερη διακίνηση των
ιδεών στα πανεπιστήµια.

Εκσυγχρονίστηκε, λοιπόν, ο νόµος. Και όπως ισχύει σήµερα,
έχει ακολουθήσει τις αλλαγές του Ποινικού Κώδικα, του Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας και τη νοµοθεσία για την προστασία των φυ-
σικών προσώπων για την επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα, όπως επιβάλλουν οι κανονισµοί της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Έτσι, λοιπόν, διασφαλίζεται η εύρυθµη λειτουργία των πανε-
πιστηµίων, προστατεύεται το κύρος τους. Έχει διαφοροποιηθεί
ο ακαδηµαϊκός χάρτης της χώρας και αυτό έχει ληφθεί υπ’ όψιν.
Και οι διατάξεις αυτές θεωρούµε -και θεωρούµε βασίµως- ότι
αντιµετωπίζουν σοβαρά και υπεύθυνα µε τις εγγυήσεις του κρά-
τους δικαίου την πειθαρχική ευθύνη των φοιτητών. Και για τη σύ-
νταξή τους λάβαµε υπ’ όψιν και τις επιστηµονικές απόψεις
καθηγητών των νοµικών σχολών των ΑΕΙ και δικαστών του ανώ-
τατου δικαστηρίου της χώρας, του Σ.τ.Ε..

Πιστεύουµε, κύριε συνάδελφε, ότι οφείλουµε να προστατεύ-
σουµε ως πολιτεία τη νοµιµότητα, τα παιδιά, την παιδεία µας,
τους πολίτες και να ρυθµίσουµε την καλύτερη οργάνωση και λει-
τουργία των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων. 

Και θέλω να πω ότι µε το ν.4957/2022 µεταξύ των άλλων ενι-
σχύσαµε την αποτελεσµατικότητα των πανεπιστηµίων, τη διαφά-
νεια αλλά και το αυτοδιοίκητό τους. Άρα λοιπόν ο δικός µας
στόχος, η δική µας προσπάθεια είναι να είναι τα πανεπιστήµια
χώροι ελεύθερης έκφρασης, όχι εστίες βίας και παραβατικότη-
τας, να είναι χώροι καθαροί, ασφαλείς χώροι µάθησης, να χτίζουν
το µέλλον τους όπως επιβάλλεται και πρέπει η πολιτεία αυτό να
το κατοχυρώσει, να προφυλάσσουµε τους φοιτητές από ίδιο κίν-
δυνο, χωρίς ανοχή να διακόπτει κάποιος βίαια την εκπαιδευτική
και διοικητική λειτουργία των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων.

Σε αυτό το πνεύµα, κύριε συνάδελφε, θα είναι και η δευτερο-
λογία µου. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο, κύριε

Καραθανασόπουλε, για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατ’ αρχάς εδώ µας πα-

ρουσιάσατε µια έκθεση ιδεών για την οργάνωση, τη λειτουργία
των πανεπιστηµίων. Αν σας ενδιέφερε τόσο πολύ η οργάνωση και
η λειτουργία των πανεπιστηµίων θα παίρνατε µέτρα για τις στε-
γαστικές ανάγκες, τις οποίες έχουν τα πανεπιστήµια. Η Αρχιτε-
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κτονική στην Πάτρα από τότε που ιδρύθηκε είναι σε λυόµενα.
Από τότε που ιδρύθηκε, σαράντα, πενήντα χρόνια πριν, σε κο-
ντέινερ κάνει µαθήµατα. Τόσο πολύ σας ενδιαφέρει! Θα καλύ-
πτατε τις ανάγκες των φοιτητών για φοιτητικές εστίες, τα
προγράµµατα σίτισης, το προσωπικό το οποίο απουσιάζει από τα
εργαστήρια, εκπαιδευτικό προσωπικό, καθηγητές, διδάσκοντες,
λοιπό τεχνικό προσωπικό. Όλα αυτά όµως δεν σας αφορούν γιατί
θέλετε να µεταβαίνουν σε πανεπιστήµιο ανώνυµη εταιρεία. Και
αυτή η πολιτική της Κυβέρνησης, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των
προηγούµενων κυβερνήσεων, βρίσκει απέναντι το φοιτητικό κί-
νηµα. 

Και αλήθεια έχει εµµονή ο φοιτητής, ο όποιος είναι πρόεδρος
του φοιτητικού συλλόγου; Ως πρόεδρος του φοιτητικού συλλό-
γου, τι θα έπρεπε να κάνει; Να εφαρµόσει τις αποφάσεις που
πήραν οι γενικές συνελεύσεις. Ποιος τον στοχοποιεί; Ο συγκε-
κριµένος καθηγητής τον έχει στοχοποιήσει. Με αυτό τον τρόπο,
θεωρεί ότι θα µπορέσει να αντιµετωπίσει την αγωνιστική δράση;
Δηλαδή τι τον πέρασε τον εαυτό του, ως νέος Υπουργός Εργα-
σίας, παλιά, που έλεγε ότι θα καταργήσει την ταξική πάλη; Έτσι
πιστεύει και αυτός; Αυταπατάται ότι θα καταργήσει το κίνηµα των
φοιτητών, την πάλη των φοιτητών; Ποιος νοµίζει ότι είναι ο συ-
γκεκριµένος που µε αυτό τον τρόπο µε τόσο λυσσαλέο τρόπο
προσπαθεί να δώσει µαθήµατα υποταγής στους φοιτητές του;

Αυτό το µάθηµα υποταγής, όµως, οι φοιτητές το έχουν απορ-
ρίψει. Και ότι και αν κάνετε δεν πρόκειται να περάσει. Ίσα-ίσα -
σας το είπα και πριν- σπέρνετε ανέµους, θα θερίσετε θύελλες.
Και είσαστε υπεύθυνοι εσείς για την εξέλιξη των πραγµάτων.  

Πολύ µεγάλη ιδέα έχετε ότι θα µπορέσετε να αντιµετωπίσετε
το φοιτητικό κίνηµα. Δεν αντιµετωπίζεται. Ίσα-ίσα, χάσατε. Ως
Κυβέρνηση έχετε ηττηθεί από τους αγώνες των φοιτητών το προ-
ηγούµενο διάστηµα και παρ’ όλες τις προσπάθειες τις οποίες κά-
νετε να τους συκοφαντήσετε, να τους διαβάλετε, να τους αντιµε-
τωπίσετε µε τη βία και την καταστολή, δεν αντιµετωπίζονται έτσι.
Πιστεύω ότι είσαστε βαθύτατα γελασµένοι.

Άρα, λοιπόν, ένα πράγµα σάς µένει. Πάρτε πίσω τη δίωξη. Σας
το λέµε πολύ καθαρά. Όποιος ξύνεται στη γκλίτσα του τσοπάνη,
που λέει ο λαός µας, θα το µετανιώσει. Αυτό το λέει ο λαός µας,
όχι εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι ένας µα-
θητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δη-
µοτικό Σχολείο Καρδάµαινας Κω, καθώς και δεκαέξι µαθήτριες
και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό
Σχολείο Γιάννουλης Λαρίσης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-
λογία σας.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Δεν θα µακρηγορήσω. Θέλω να πω στον συνάδελφό µου
απλώς ότι αν εγώ έκανα έκθεση ιδεών λέγοντας τη δική µας πο-
λιτική προσέγγιση, το ίδιο νοµίζω ότι κάνετε και εσείς, οπότε σας
επιστρέφω τον χαρακτηρισµό. Δεν το θεώρησα προσβλητικό,
αλλά νοµίζω ότι χαρακτηρίζει τις τοποθετήσεις και των δυο µας. 

Θέλω να σας πω επίσης, απαντώντας στην ερώτησή σας -που
νοµίζω ότι δεν ήταν ρητορική- γιατί το κάνει αυτό ο πρόεδρος
του τµήµατος. Ο πρόεδρος του τµήµατος εφαρµόζει τον νόµο.
Μπορείτε εσείς να µου απαντήσετε γιατί το κάνει αυτό ο φοιτη-
τής, που συνεχίζει να παραβιάζει συνεχώς τη νοµοθεσία, γνωρί-
ζοντας και τις συνέπειες; Δεν νοµίζω ότι µπορείτε.

Ως εκπρόσωπος, λοιπόν, αυτής της Κυβέρνησης που είναι χα-
µένη, κατά τη γνώµη σας, αλλά έχει κερδίσει τις εκλογικές ανα-
µετρήσεις, άρα λοιπόν έχει τη νοµιµοποίηση, θα σας πω ότι αυτό
ορίζει ο νόµος. Όπως σας ανέφερα και στην πρωτολογία, ορίζο-
νται τα πειθαρχικά παραπτώµατα, οι ποινές στα αρµόδια πειθαρ-
χικά όργανα, όλη η διαδικασία, πώς λαµβάνονται οι αποφάσεις,

πότε παραγράφονται, ποια είναι η δικαστική προστασία όσων θε-
ωρούν ότι αδίκως διώκονται και έχουν πειθαρχική ποινή. Το όρ-
γανο αυτό απαρτίζεται από τον πρύτανη, τον αντιπρύτανη, τον
Πρόεδρο του τµήµατος ή τον κοσµήτορα της σχολής, αν είναι
µονοτµηµατική, έναν εκπρόσωπο των φοιτητών και τους αναπλη-
ρωτές τους και ad hoc αποφασίζουν σε κάθε περίπτωση.

Θέλω να σας πω ξανά ότι τα πειθαρχικά όργανα έχουν υπο-
χρέωση να εφαρµόσουν τον νόµο. Δεν είναι στη διακριτική τους
ευχέρεια. Σε κανενός τη διακριτική ευχέρεια δεν είναι η εφαρ-
µογή του νόµου. Είναι υποχρέωση. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση ο πρόεδρος του Τµήµατος Πο-
λιτικών Μηχανικών είχε οµόφωνες αποφάσεις της συνέλευσης
του τµήµατος, αποφάσεις της συγκλήτου που θεωρούν ότι οι κα-
ταλήψεις είναι αυτονοήτως και διά νόµου παράνοµες ενέργειες.
Πήρε, λοιπόν, όπως κατά νόµο έχει υποχρέωση, την πρωτοβου-
λία να ασκήσει πειθαρχική δίωξη, εφαρµόζοντας τον νόµο που
σας ανέφερα για τους φοιτητές για τους οποίους υπάρχουν στοι-
χεία περί συµµετοχής σε καταλήψεις. Αυτοί είναι τέσσερις τον
αριθµό. Εσείς αναφέρατε έναν. Οι πληροφορίες µου είναι ότι
είναι τέσσερις που έχουν γνωστό ονοµατεπώνυµο σε σύνολο
λίγων δεκάδων. Αυτοί παρεµπόδιζαν την εύρυθµη λειτουργία του
τµήµατος και σύµφωνα µε τη δήλωση του προέδρου του Τµήµα-
τος Πολιτικών Μηχανικών -έγγραφη δήλωση- οι καταλήψεις δεν
νοµιµοποιούνται από καµµία απόφαση κανενός συλλογικού ορ-
γάνου, γιατί παραβιάζουν το θεµελιώδες δικαίωµα της ελευθε-
ρίας της κίνησης και της έκφρασης του ατόµου. Πρώτο βήµα
στην εφαρµογή του νόµου είναι η κλήση των εµπλεκοµένων σε
ακρόαση. Η διαδικασία δεν ξέρω αν συνεπάγεται ή όχι πειθαρ-
χική δίωξη. Πάντως εµείς να την πάρουµε πίσω ως Υπουργείο δεν
µπορούµε, αφού τα πανεπιστήµια έχουν το αυτοδιοίκητο. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεχίζουµε µε την

πρώτη µε αριθµό 894/29-3-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑ-
ΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υ-
πουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Ανά-
κληση διαγραφής φοιτητή από ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα».

Κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, βρίσκοµαι στη δυσάρεστη θέση να σας εκ-

θέσω ένα περιστατικό το οποίο αφορά σε έναν νέο άνθρωπο συ-
ντοπίτη µου, ο οποίος βρίσκεται σε αδιέξοδη κατάσταση χωρίς
τη δική του υπαιτιότητα, µη µπορώντας τόσο ο ίδιος όσο και η
οικογένειά του να ξεπεράσουν τα εµπόδια που υπάρχουν για τις
σπουδές του και το µέλλον του. 

Συγκεκριµένα, πρόκειται για ένα νέο φοιτητή γεµάτο όνειρα
και φιλοδοξίες, ο οποίος κατόπιν επιτυχούς εισαγωγής του µέσω
πανελλαδικών εξετάσεων, έκανε την εγγραφή του κατά το ακα-
δηµαϊκό έτος 2021-2022 στο Παιδαγωγικό Τµήµα Νηπιαγωγών
του Πανεπιστηµίου Δυτικής Μακεδονίας. Στη συνέχεια, όµως,
κατά το ακαδηµαϊκό έτος 2023-2024 ο εν λόγω σπουδαστής, κά-
νοντας χρήση του δικαιώµατος του ποσοστού 10%, πέτυχε την
εισαγωγή του και πραγµατοποίησε την εγγραφή του στη Σχολή
Μονίµων Υπαξιωµατικών του Ναυτικού. Προϋπόθεση βέβαια,
σύµφωνα µε σχετική ανακοίνωση της σχολής, ήταν ο εν λόγω
φοιτητής να έχει διαγραφεί από τα µητρώα φοιτητών της Σχολής
του Παιδαγωγικού Τµήµατος Νηπιαγωγών του Πανεπιστηµίου
Δυτικής Μακεδονίας, δεδοµένου ότι έπρεπε να προσκοµιστεί
αντίστοιχο πιστοποιητικό, κάτι φυσικά που έπραξε άµεσα ο ίδιος.

Προς µεγάλη και δυσάρεστη έκπληξη, κατόπιν σχετικής ιατρι-
κής γνωµάτευσης από την Ανώτατη Υγειονοµική Επιτροπή του
Πολεµικού Ναυτικού, διαγνώστηκε για πρώτη φορά µε ένα πρό-
βληµα υγείας το οποίο τον κατέστησε ακατάλληλο υποψήφιο και
για τον λόγο αυτόν διατάχθηκε η απόλυσή του µε σχετική από-
φαση της σχολής. 

Ευθύς ο νεαρός αιτήθηκε την ανάκληση της διαγραφής του
και την επανένταξή του στα µητρώα φοιτητών του Παιδαγωγικού
Τµήµατος Νηπιαγωγών του Πανεπιστηµίου Δυτικής Μακεδονίας,
όµως το αίτηµά του δεν έγινε δεκτό από το πανεπιστήµιο. 

Δυστυχώς, αυτό είναι ένα παράδειγµα που αποδεικνύει ότι η
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νοµοθεσία δεν ανταποκρίνεται στις ιδιαίτερες καταστάσεις που
ισχύουν κάθε φορά, µε αποτέλεσµα να δηµιουργούνται προβλή-
µατα και αδικίες σε βάρος φοιτητών, οι οποίοι χωρίς δική τους
υπαιτιότητα χάνουν κατοχυρωµένα από το Σύνταγµα δικαιώµατα
για την εκπαίδευσή τους και τον επαγγελµατικό τους βίο. 

Κυρία Υπουργέ, θέλω να πιστεύω ότι αντιλαµβάνεστε το µέγε-
θος της κατάφωρης αδικίας που βιώνει αυτός ο νέος άνθρωπος,
ο οποίος από τη µία στιγµή στην άλλη είδε τα όνειρά του να γκρε-
µίζονται. Περιµένω πραγµατικά µε µεγάλη προσοχή να σας
ακούσω για το τι πρωτοβουλίες σκοπεύετε να λάβετε για την επί-
λυση αυτού του προβλήµατος, γιατί µιλάµε για το µέλλον ενός
νέου παιδιού. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Κύριε συνάδελφε, στην απάντησή µου θα σας πω
ως νοµικός ότι θεωρώ ότι ήταν µια απόφαση που θα µπορούσε
να είναι διαφορετική και να είναι νόµιµη και ορθή. 

Θα σας πω, λοιπόν, ότι πράγµατι το ιστορικό είναι όπως το πε-
ριγράψατε στη δική σας ερώτηση. Γράφτηκε ο φοιτητής το ακα-
δηµαϊκό έτος 2021-2022 και το 2023 -2024 έκανε χρήση του 10%
για να πάει στη Σχολή Μονίµων Υπαξιωµατικών του Ναυτικού,
προσκοµίζοντας το πιστοποιητικό οριστικής διαγραφής, όπως
ήταν απαραίτητη προϋπόθεση. Το ζήτησε αυτό την 1η Σεπτεµ-
βρίου 2023, διεγράφη την ίδια µέρα µε βεβαίωση διαγραφής και
µετά από πολύ λίγες µέρες, στις 27-9-2023, ζήτησε την επανεγ-
γραφή του για τον λόγο υγείας τον οποίον επικαλέστηκε το Πο-
λεµικό Ναυτικό και τον απέρριψε. Έκανε, λοιπόν, αυτή την αίτηση
µετά από λίγες ηµέρες για να εγγραφεί ξανά στα µητρώα των
φοιτητών στο Παιδαγωγικό Τµήµα Νηπιαγωγών και απορρίφθηκε
η αίτησή του αυτή. 

Εν συνεχεία το πανεπιστήµιο µάς ενηµέρωσε για την απόφαση
αυτή ισχυριζόµενο ότι στηρίχθηκε στην ισχύουσα νοµοθεσία, στη
νοµολογία των δικαστηρίων, στις γνωµοδοτήσεις του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους, εξηγώντας ότι κατά την κρίση του δεν
υπάρχει περιθώριο παράλληλης εγγραφής σε περισσότερες από
µία σχολές ή σε τµήµατα ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, ότι
η διαγραφή ήταν οριστική καίτοι ζήτησε την ανάκληση πριν κατα-
στεί οριστική και ότι είχε κάνει ήδη το τµήµα των νηπιαγωγών τον
προγραµµατισµό του και δεν µπορούσε να τον επανεγγράψει.

Ορθότατα, κατά τη γνώµη µας, ο κ. Γεραλής προσέφυγε στον
Συνήγορο του Πολίτη, έκανε αναφορά στο θέµα αυτό. Ο Συνή-
γορος του Πολίτη απάντησε στην αναφορά µε διαφορετικό
τρόπο, µε διαφορετική ερµηνεία, την οποίαν προσωπικά εγώ προ-
συπογράφω ως νοµικός. 

Θα τα πω στη δευτερολογία, κυρία Πρόεδρε, για να µην πάρω
περισσότερο χρόνο. Ενηµερώνω, όµως, τον συνάδελφο ότι στην
κατεύθυνση αυτή θα κινηθεί και το Υπουργείο στην υπόδειξη που
θα κάνει, γιατί εννοείται ότι δεν µπορούµε να πάρουµε απόφαση.
Θα σας το αναπτύξω στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε συνάδελφε, έχε-

τε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κατ’ αρχάς, κυρία Υπουργέ, σας ευχαριστώ πολύ που επιλη-

φθήκατε του θέµατος. Όπως αντιλαµβάνεστε, όµως, σίγουρα δεν
είναι η µοναδική περίπτωση και προφανώς θα υπάρξουν και
άλλες ανάλογες στο µέλλον. Γι’ αυτόν τον λόγο θα πρέπει άµεσα
να µεριµνήσετε για την εξεύρεση λύσης όλων αυτών των περι-
πτώσεων, ώστε να µη βάζουµε ταφόπλακα στα όνειρα νέων αν-
θρώπων. Εγώ από µεριάς µου δεν θα σταµατήσω να δίνω τον
αγώνα µου µε κάθε τρόπο και θα είµαι πάντα εδώ να ασκώ τα κα-
θήκοντά µου πάντα προς όφελος των συµπολιτών µου. 

Όµως, κυρία Υπουργέ, ένα πράγµα πρέπει να βλέπουµε όλοι
µας εδώ µέσα, επειδή έχουµε σε λίγο καιρό και εκλογές. Σ’ αυτά
τα νέα παιδιά µε τα τόσα προβλήµατα, τεράστια γι’ αυτούς, πολύ
µικρά για εµάς, πρέπει να πούµε ότι είµαστε δίπλα τους και να
τα αναγκάσουµε να έρθουν να ψηφίσουν. Είναι ένας τρόπος και
αυτός.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα θυµίσω στη δευτερολογία µου ξανά αυτό που είπα και στον

προηγούµενο συνάδελφό µας ότι τα πανεπιστήµια έχουν το αυ-
τοδιοίκητο. Εµείς είµαστε σε συνεννόηση και σε συνεργασία. Συ-
στάσεις κάνουµε. Δεν παίρνουµε τις αποφάσεις. Θα αναπτύξω
και για τις ανάγκες των Πρακτικών το σκεπτικό του Συνηγόρου
του Πολίτη.

Έκρινε, λοιπόν, -και ορθά επαναλαµβάνω- ότι διαφοροποιείται
η περίπτωση αυτή από τις περιπτώσεις που δεν µπορούν να επα-
νεγγραφούν οι διαγραφέντες φοιτητές, γιατί αυτοί συνήθως το
κάνουν, κύριε συνάδελφε, αφού ολοκληρώσουν τις σπουδές
τους σε µια άλλη σχολή και µετά από πολύ µεγάλο χρονικό διά-
στηµα. 

Εδώ, όµως, µετά από λίγες µέρες, όπως είπα και στην πρωτο-
λογία, τέτοιος κίνδυνος ανατροπής του σχεδιασµού του πανεπι-
στηµίου δεν υπήρχε γιατί επανήλθε µετά από µερικές εβδοµάδες.
Άρα, ο προγραµµατισµός είχε γίνει ούτως η άλλως. Ήταν δύο
εβδοµάδες συγκεκριµένα. 

Επίσης, η νοµοθεσία αποκλείει την παράλληλη φοίτηση και την
ταυτόχρονη απόκτηση δύο τίτλων σπουδών, πράγµα που δεν
ισχύει για την περίπτωσή µας γιατί δεν µπόρεσε να εγγραφεί στο
Πολεµικό Ναυτικό και γι’ αυτό επανήλθε -επαναλαµβάνω- µετά
από δύο µόλις εβδοµάδες. 

Άρα η αρχή της χρηστής διοίκησης επιβάλλει τα όργανα του
Πανεπιστηµίου Δυτικής Μακεδονίας ασκώντας τις αρµοδιότητές
τους, έχοντας και το αυτοδιοίκητο, όπως είπα, να επανεγγρά-
ψουν τον φοιτητή. 

Πολύ σωστά φοβάστε ότι µπορεί να υπάρχουν και άλλες περι-
πτώσεις. Υπήρξε ανάλογη περίπτωση και στην Πάτρα για προ-
πτυχιακούς φοιτητές και το Πανεπιστήµιο Πατρών έκανε ένα
ερώτηµα ζητώντας τη γνώµη του Υπουργείου. Ο Γενικός Γραµ-
µατέας της Ανώτατης Εκπαίδευσης, ο κ. Ζώρας, έστειλε τη σχε-
τική σύσταση του Συνηγόρου του Πολίτη, έδωσε κατεύθυνση
περί της δυνατότητας επανεγγραφής των προπτυχιακών φοιτη-
τών µετά -κρατήστε αυτό σας παρακαλώ- από απόφαση της συ-
νέλευσης των οικείων τµηµάτων του Πανεπιστηµίου Πατρών. 

Την ίδια τηλεφωνική επικοινωνία ο Γενικός Γραµµατέας την
είχε και µε τον πρύτανη του Πανεπιστηµίου Δυτικής Μακεδονίας.
Τον ενηµέρωσε για τη σύσταση του Συνηγόρου του Πολίτη. Ενερ-
γήσαµε, λοιπόν, ως οφείλαµε άµεσα, συνεργαστήκαµε και τώρα
πρέπει, κατά τη γνώµη µας, αλλά σας είπα υπάρχει το αυτοδιοί-
κητο, η συνέλευση του τµήµατος να εφαρµόσει όσα ο Συνήγορος
του Πολίτη υποδεικνύει και εκτιµώ -και δεν νοµίζω ότι είναι αβά-
σιµη η αισιοδοξία µου- ότι θα το πράξει.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 902/1-4-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθη-
νών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας» κ. Αφροδίτης Κτενά προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Να αποδοθεί ολόκληρο το
ποσό των υποτροφιών δεδουλευµένων στους υποψήφιους διδά-
κτορες του ΙΚΥ».

Κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Το θέµα που συζητάµε σε αυτή την ερώτηση είναι σε γνώση

του Υπουργείου Παιδείας από το καλοκαίρι όταν κοινοποιήθηκε
η πρώτη απόφαση της Οµοσπονδίας Ερευνητών, της ΠΟΣΕΕΙΙΔ.
Ακολούθησαν άλλες δύο τέτοιες κοινοποιήσεις, µία ερώτηση
δικιά µας και µία αναφορά επίσης δικιά µας που έµεινε αναπά-
ντητη. 

Φτάσαµε, λοιπόν, να συζητάµε ένα πρόβληµα πλέον σοβαρό
τον Απρίλιο, παρ’ ότι είχαµε προειδοποιήσει έγκαιρα ότι θα ανέ-
κυπτε. Ποιο είναι το πρόβληµα; Ένας µεγάλος αριθµός νέων
ερευνητών στη χώρα µας χρηµατοδοτεί την έρευνά του µε υπο-
τροφίες από το ΙΚΥ, η οποία συγκεκριµένη δράση χρηµατοδοτεί-
ται από το ΕΣΠΑ. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 5 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13991



Είναι πολλά τα προβλήµατα στο ίδιο το θεσµικό πλαίσιο χρη-
µατοδότησης των ερευνητών αυτών, τη στιγµή µάλιστα που αυτή
η µικρή υποτροφία των 1.000 ευρώ τον µήνα µεικτά είναι ο µόνος
οικονοµικός πόρος που έχουν. Ωστόσο, παρά τις επανειληµµένες
προειδοποιήσεις, φτάσαµε στο σηµείο να µην έχουν ολοκληρώ-
σει τη διατριβή τους µέχρι τον Δεκέµβρη του 2023 και αυτή τη
στιγµή το ΙΚΥ τους ζητά πίσω και τις υποτροφίες µέχρι τώρα που
ουσιαστικά πρόκειται για δεδουλευµένα για αυτούς τους νέους
εργαζόµενους-ερευνητές γιατί καλύπτουν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες στο πλαίσιο της εκπόνησης της έρευνάς τους στα ερευ-
νητικά κέντρα που εργάζονται. Άρα, τους ζητούνται πίσω τα δε-
δουλευµένα και, επίσης, όταν δεν γίνεται αυτό, δεν τους αποπλη-
ρώνουν την υποτροφία που είναι της τάξης των τριών-τεσσάρων
χιλιάδων ευρώ. 

Ζητούµε, λοιπόν, να ληφθούν µέτρα ώστε να αλλάξετε το τε-
λικό παραδοτέο και να µπορέσουν να ολοκληρώσουν, να αντα-
ποκριθούν στις υποχρεώσεις τους απέναντι στο πρόγραµµα µε
µια έκθεση τελική που θα εγκριθεί από την τριµελή επιτροπή των
υποψηφίων, πρώτον, και, δεύτερον, να σταµατήσει το ΙΚΥ να
απαιτεί επιστροφή των δεδουλευµένων και να αποπληρώσει την
υποτροφία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Απαντώντας στην ερώτησή σας, κυρία συνάδελφε,
θα πω -δι’ ολίγων, δεν θα ταλαιπωρήσω- το πλαίσιο το οποίο διέ-
πει τη χορήγηση υποτροφιών. Οι υποτροφίες χρηµατοδοτούνται
από τις πράξεις του ΕΣΠΑ. Δηλαδή, διέπονται και από ευρωπαϊκή
και από εθνική νοµοθεσία και υπάρχει έλεγχος στη διαχείριση και
στην εφαρµογή των αναπτυξιακών παρεµβάσεων. 

Άρα, τα αιτήµατα των υποτρόφων εξετάζονται σύµφωνα µε
αυτά που ορίζονται που θέτουν και τους όρους χρηµατοδότησης
από ότι αποφασίζει το ΙΚΥ, το Ίδρυµα Κρατικών Υποτροφιών, σε
συνεργασία µε την Ειδική Γραµµατεία Διαχείρισης Προγραµµά-
των Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταµείου του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, στο οποίο γνωστοποιούνται τα αιτήµατα των
υποτρόφων και ανάλογα βγαίνει και η σχετική προκήρυξη. 

Εκδόθηκε απόφαση το 2016, εγκρίθηκε ο πρώτος κύκλος πρά-
ξης για διακόσιες έντεκα υποτροφίες διδακτορικών σπουδών
διάρκειας τριάντα έξι µηνών. Τροποποιήθηκε η απόφαση στον
δεύτερο κύκλο, εγκρίθηκαν τριακόσιες τριάντα υποτροφίες της
ίδιας διάρκειας και µε νέα τροποποίηση εγκρίθηκαν επτακόσιες
υποτροφίες διδακτορικών σπουδών τριάντα έξι µηνών. 

Στην απόφαση αυτή προβλέπονται –και να είναι γνωστά και σε
εκείνους που συµµετέχουν και εγκρίνεται η συµµετοχή τους- µε-
ταξύ των άλλων τα παραδοτέα προϊόντα κατά τη διάρκεια υλο-
ποίησης του έργου, είναι υποχρεωµένοι οι υπότροφοι να κατα-
θέτουν τριµηνιαίες και εξαµηνιαίες εκθέσεις προόδου, να προ-
σκοµίσουν βεβαίωση της γραµµατείας του οικείου τµήµατος ή
σχολής που να προκύπτει ότι έχει κατατεθεί η πρόταση της τρι-
µελούς συµβουλευτικής επιτροπής, ώστε να οριστεί η επταµελής
εξεταστική επιτροπή που θα κρίνει τη διδακτορική διατριβή τους
και το τελικό προϊόν που πρέπει να παραδώσουν είναι η ολοκλή-
ρωση της διδακτορικής διατριβής και η διαδικασία όλη αυτή ολο-
κληρώνεται µε την κατάθεση εντός τριµήνου το αργότερο της
βεβαίωσης επιτυχούς υποστήριξης διατριβής µπροστά στην εξε-
ταστική επιτροπή και της αναγόρευσης του διδάκτορα. 

Αν κάτι από αυτά δεν ολοκληρωθεί, υποχρεούνται οι υπότρο-
φοι -αυτή είναι και η συµφωνία την οποία γνωρίζουν και προσυ-
πογράφουν και στην οποία προσχωρούν- να επιστρέψουν το
συνολικό ποσό της υποτροφίας που έλαβαν, σύµφωνα µε τις
ισχύουσες διατάξεις. 

Το ΙΚΥ, λοιπόν, προκήρυξε το πρόγραµµα υποτροφιών, εξέ-
δωσε τη σχετική πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για την
εκπόνηση διδακτορικής διατριβής µε ανώτατο όριο τους τριάντα
έξι διαδοχικούς µήνες. Οι ενδιαφερόµενοι, λοιπόν, γνώριζαν όλα
αυτά που εγώ σας είπα αναλυτικά και το αποδέχτηκαν απολύτως
γνωρίζοντας ότι το ΙΚΥ σε οποιοδήποτε στάδιο της διαδικασίας,
όχι µόνο µετά το πέρας της, µπορεί να σταµατήσει τη χορήγηση
των υποτροφιών, των τροφείων δηλαδή, αν δεν συντρέχουν οι
τυπικές προϋποθέσεις υποψηφιότητας και να ζητήσει την επι-

στροφή, πράγµα το οποίο ορίζεται σαφώς και όλοι γνωρίζουν ότι
η παραβίαση οιουδήποτε από τους όρους σύµβασης παρέχει στο
ΙΚΥ το δικαίωµα να διακόψει την υποτροφία από τη διαδικασία
που αναφέρεται στη σύµβαση. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Κτενά, έχετε τον

λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, δηλαδή, µας λέτε ότι κακώς υπέγραψαν τη

σύµβαση οι υποψήφιοι διδάκτορες και ας πρόσεχαν. Ακριβώς,
λοιπόν, το πλαίσιο της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το
πώς αυτό υιοθετείται από τις κυβερνήσεις στη χώρα µας, ακρι-
βώς η πιστή εφαρµογή της διαδικασίας της Μπολόνια είναι αυτή
που έχει οδηγήσει την έρευνα και τους ερευνητές να εργάζονται
µε τέτοιες απαράδεκτες συνθήκες, σε ένα απαράδεκτο καθεστώς
επισφάλειας, να είναι ανασφάλιστοι, µε καθυστερηµένες πληρω-
µές. Ποτέ δεν παίρνουν τα λεφτά που έχουν υπογράψει στην ώρα
τους. 

Και, βέβαια, αυτό που λέει µέσα η σύµβαση περί ανωτέρας
βίας ποτέ δεν ισχύει για τα δικά τους προβλήµατα, γιατί αν δεν
είναι ανωτέρα βία η πανδηµία, αν δεν είναι ανωτέρα βία η εγκυ-
µοσύνη µιας κοπέλας, που υποτίθεται ότι στηρίζετε και την οικο-
γένεια, πότε αυτός ο ερευνητής, αυτή η ερευνήτρια, που
πραγµατικά ο µόνος πόρος τους είναι αυτά τα 1.000 ευρώ τον
µήνα -µεικτά ξαναλέω-, αυτά τα ελάχιστα χρήµατα και τη στιγµή
που είναι κάθε µέρα στο ερευνητικό κέντρο, προσφέρουν υπη-
ρεσίες που χρειάζεται το ίδιο το κέντρο.

Και εδώ να πω ότι και η σύνοδος των πρυτάνεων έχει στηρίξει
το αίτηµά τους λέγοντας ότι η ολοκλήρωση της διδακτορικής δια-
τριβής µπορεί να αντιµετωπίσει προβλήµατα που δεν εξαρτώνται
από τον διδάκτορα, όπως η πρόσβαση σε αναλώσιµα, οι βλάβες
σε εξοπλισµό. Ξέρουµε τα προβλήµατα που υπάρχουν στα ερευ-
νητικά κέντρα. Είναι απαρχαιωµένος ο εξοπλισµός. Δεν υπάρχει
δυνατότητα πολλές φορές να αποκτηθούν τα αναλώσιµα. Πώς
θα ολοκληρωθεί µια διατριβή ειδικά αν είναι εργαστηριακή, σε
τέτοια ασφυκτικά πλαίσια; 

Και λέω ασφυκτικά, γιατί η συγκεκριµένη ΚΥΑ προέβλεπε οι
υποτροφίες να αφορούσαν υποψήφιους διδάκτορες που είχαν
καταστεί υποψήφιοι διδάκτορες µέχρι τον Ιούνιο του 2019. Μετά
ξέσπασε η πανδηµία και η χρονική διάρκεια των συµβάσεων, οι
συµβάσεις κάλυπταν δεκαέξι µήνες. 

Μέσα σε αυτό το χρονικό πλαίσιο δεν µπορεί να ολοκληρωθεί
καµµία διδακτορική διατριβή, αν θέλουµε να είµαστε σοβαροί και
να κάνουµε τη δουλειά µας σε αυτό τον χώρο.

Δεν είναι, λοιπόν, µόνο ότι είναι απαράδεκτα ανελαστικοί οι πε-
ριορισµοί των προγραµµάτων ΕΣΠΑ, είναι ότι δεν λαµβάνουν και
υπ’ όψιν τις ιδιαιτερότητες της έρευνας. Βέβαια, δεν είναι τρόπος
χρηµατοδότησης της έρευνας αυτός, αλλά εδώ είµαστε, εσείς
έχετε φτιάξει αυτούς τους νόµους, εσείς φτιάξατε αυτές τις συµ-
βάσεις, εσείς έχετε φτιάξει αυτό το ασφυκτικό πλαίσιο και αυτό
το πλαίσιο συντρίβει ζωές.

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, νέα παιδιά µε δυνατότητες -υψηλής ει-
δίκευσης προσωπικό λέγεται αυτό, κυρία Υπουργέ- δεν µπορούν
να επιβιώσουν, συνεχίζουν να εργάζονται, είναι σε καθεστώς οµη-
ρίας. Δεν τους δίνονται τα δεδουλευµένα τους –ξαναλέω- οι υπο-
τροφίες είναι µια µορφή αµοιβής, ξέρετε, δεν είναι δώρο,
δουλεύουν αυτά τα παιδιά για αυτά τα λεφτά που έχουν εισπρά-
ξει, τα λίγα που έχουν εισπράξει και αυτά που τους οφείλονται
και αυτά που τους ζητούνται τώρα να επιστρέψουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα κλείσω επαναλαµβάνοντας ότι σας καλούµε, σας ζητούµε
να κάνετε τα απαραίτητα, ώστε να αλλάξει το τελικό παραδοτέο,
να µπορέσουν να ολοκληρωθούν οι όροι της σύµβασης που
έχουν υπογράψει αυτοί οι νέοι άνθρωποι, ώστε να αποπληρωθεί
το υπόλοιπο της υποτροφίας.

Και φυσικά, να επισηµάνω ότι ο µόνος τρόπος ανάπτυξης της
έρευνας σε οποιαδήποτε χώρα είναι µε κρατική χρηµατοδότηση
στο ύψος των αναγκών και όχι µε το άθλιο καθεστώς των υπο-
τροφιών του ΕΣΠΑ.

Ευχαριστώ και για την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ.

Κατ’ αρχάς, να πω ότι πολύ καλά κάνουν τα παιδιά και παίρ-
νουν την υποτροφία, εγώ έχω και στο κοινωνικό και στο φιλικό
µου περιβάλλον πολλούς υποτρόφους του ΙΚΥ που πράγµατι διέ-
πρεψαν, συµµορφούµενοι, βεβαίως, µε τις προϋποθέσεις για την
υποτροφία την οποία έλαβαν.

Τώρα, σε ό,τι αφορά την παρατήρησή σας ότι είναι τελείως
ανελαστικά, ότι δεν έλαβαν υπ’ όψιν την πανδηµία, ότι δεν δόθη-
καν παρατάσεις, νοµίζω ότι δεν έχετε σωστή πληροφόρηση,
έχετε λανθασµένη πληροφόρηση.

Θα σας πω, λοιπόν, ότι µετά από αιτήµατα του ΙΚΥ προς την
Ειδική Υπηρεσία Διαχείρισης Προγραµµάτων Ευρωπαϊκού Κοι-
νωνικού Ταµείου -παρενθετικά θα πω ότι όταν παίρνουµε ευρω-
παϊκά κονδύλια, καλώς έχουµε συνεργασία, είναι επιβεβληµένη,
τώρα να ανοίξουµε ιδεολογική συζήτηση αν πρέπει να τα χρησι-
µοποιούµε ή όχι, δεν θα καταλήξουµε πουθενά, κλείνω την πα-
ρένθεση- λόγω της πανδηµίας που ήταν, αποτελούσε συνθήκη
ανωτέρας βίας και ορθά, δόθηκαν δύο παρατάσεις για την ολο-
κλήρωση της διαδικασίας. Αρχικά αφορούσαν σε υποβολή των
τελικών παραδοτέων έως τις 31-12-2022. Η δεύτερη παράταση
ήταν µέχρι 30-9-2023. Άρα, δεν ήταν δεκαέξι µήνες, όπως είπατε,
που ήταν ο πραγµατικός χρόνος που µπορούσαν να δουλέψουν
οι υπότροφοι, ήταν ουσιαστικά ο χρόνος που επιβάλλεται και
πρέπει να τους δοθεί για να ολοκληρώσουν. Άρα, λοιπόν, τηρή-
θηκε και το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης µε τις παρατάσεις και
η διαχειριστική διαδικασία ολοκλήρωσης που είναι και αυτή απα-
ραίτητη. Αυτή ολοκληρώθηκε στις 31-12-2023.

Το ίδιο έγινε και για τη δεύτερη πράξη, δόθηκε και εκεί παρά-
ταση, αντί για τις 31-12-2021 ολοκληρώθηκε µε υποβολή τελικού
παραδοτέου στις 31-10-2023, άρα η σχετική ευελιξία που η ανω-
τέρα βία επιβάλλει, επέβαλε και εδώ την παράταση αυτής της
προθεσµίας και του χρόνου που είχαν για να παραδώσουν τη δια-
τριβή τους ή να κάνουν τις διαδικαστικές ενέργειες οι υπότρο-
φοι.

Σε ό,τι αφορά την υλοποίηση των πράξεων, κυρία συνάδελφε,
αυτή είναι αρµοδιότητα του ΙΚΥ. Το ΙΚΥ είναι ο δικαιούχος, ευθύ-
νεται για την παραλαβή, για τον έλεγχο των παραδοτέων, για την
αποζηµίωση των ωφελουµένων και την καταχώρηση των δαπα-
νών, τη συλλογή, την καταχώριση των απογραφικών και άλλες
σχετικές γραφειοκρατικές διαδικασίες σε διάστηµα τριάντα έξι
µηνών ή περισσοτέρων, όπως στη δική µας τη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση, όταν υπάρχουν λόγοι ανωτέρας βίας και δόθηκε επι-
πλέον χρόνος για να ολοκληρώσουν τις επιβαλλόµενες από το
θεσµικό πλαίσιο υποχρεώσεις τους οι υπότροφοι. Εξαντλήθηκαν
όλα τα χρονικά περιθώρια, οι καινούργιες ηµεροµηνίες µετά την
παράταση λήξης των πράξεων ήταν ανελαστικές, γιατί συµπί-
πτουν και µε τη λήξη της προγραµµατικής περιόδου του ΕΣΠΑ
2014-2020, που είναι η 31-12-2023, άρα περιθώριο για άλλη πα-
ράταση δεν υπήρχε, όπως καταλαβαίνετε.

Επίσης, θέλω να πω ότι κατά την πορεία υλοποίησης, γιατί είναι
υποχρεωµένοι ανά τρίµηνο ή ανά εξάµηνο να υποβάλλουν ανα-
φορές, δεν διαγνώστηκαν αδυναµίες για την ολοκλήρωση, για
αυτό και δεν διεκόπη νωρίτερα η χορήγηση των τροφείων.

Κακώς επιµένετε να λέτε τα τροφεία δεδουλευµένα, δεν είναι
δεδουλευµένα, οι υπότροφοι µάλιστα δεσµεύονται να µην δου-
λέψουν κατά το διάστηµα αυτό, ούτε είναι δωρεές -θα έλεγα-
δωρεά, είναι τροφεία, τα δικαιούνται, δεν τους κάνει κανείς δώρο,
τα δικαιούνται και είναι δαπάνες που κάνουν για να µπορέσουν
να κάνουν το ερευνητικό τους έργο.

Και όλα αυτά είναι στις συµβάσεις που έχουν υπογράψει µε το
ΙΚΥ, που δεν µπορεί να παρεκκλίνει από τους όρους αυτούς,
γιατί, κυρία συνάδελφε, η δαπάνη µετά δεν θα ήταν επιλέξιµη,
άρα δεν θα έπαιρναν τα χρήµατά τους.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η πρώτη µε

αριθµό 908/1-4-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βου-
λευτού Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή
προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,

µε θέµα: «Καθυστέρηση στην αποζηµίωση των πληγέντων από
την πληµµύρα της 4ης Ιανουαρίου 2021 στην Περιφερειακή Ενό-
τητα Σερρών».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, ο κ. Χρήστος Τριαντόπου-
λος.

Ορίστε, κυρία Αραµπατζή, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως καλά γνωρίζετε –είχαµε, άλλωστε, εκτε-

νή συνεργασία για το θέµα- οι Σέρρες και συγκεκριµένα πενήντα
τρεις κοινότητες σε όλους τους δήµους του νοµού αντιµετώπι-
σαν ένα σφοδρότατο πληµµυρικό φαινόµενο στις 4 Ιανουαρίου
του 2021 που προκάλεσε, δυστυχώς, µεγάλες καταστροφές.

Πέρα από τις ζηµιές στις παραγωγές που καλύφθηκαν -και
οφείλουµε να το υπογραµµίσουµε αυτό- στο τέλος του ίδιου
έτους, δηλαδή του 2021, από τον ΕΛΓΑ, σηµειώθηκαν, βεβαίως,
µεγάλες καταστροφές σε ό,τι αφορά εγκαταστάσεις και εξοπλι-
σµό εµπορικών επιχειρήσεων, έγγειο κεφάλαιο, αποθηκευµένα
προϊόντα γεωργικών επιχειρήσεων, µέσα παραγωγής και εξοπλι-
σµού, ό,τι ακριβώς δηλαδή, καλύπτει ο νόµος της κρατικής αρω-
γής.

Και κύριε Υπουργέ, επιδείχθηκε πράγµατι ένας πολύ σηµαντι-
κός αρχικός συντονισµός και µια αξιοσηµείωτη ταχύτητα τόσο
στην ολοκλήρωση των δηλώσεων ζηµιάς όσο και στην ολοκλή-
ρωση των πραγµατογνωµοσυνών. Να θυµίσω ότι στις 4 του
µηνός συνέβη το θεοµηνικό φαινόµενο, στις 6 Ιανουαρίου ήµα-
σταν µε τη διοίκηση του ΕΛΓΑ στο πεδίο, στις 5 Φεβρουαρίου,
σε λιγότερο δηλαδή από έναν µήνα, είχαν τελειώσει οι δηλώσεις,
στις 3 Μαρτίου οι µεικτές επιτροπές ΔΑΟΚ και ΕΛΓΑ είχαν ήδη
µπει στο πεδίο για να διαπιστώσουν όσα δήλωναν οι πληγέντες
και προτού καν µάλιστα -και οφείλουµε θετικά να το υπογραµµί-
σουµε- γίνουν οι οριοθετήσεις, στις 30-4-2021 έχουν ολοκληρω-
θεί οι πραγµατογνωµοσύνες.

Σήµερα, όµως, σχεδόν τριάµισι χρόνια µετά από το ζηµιογόνο
γεγονός, εµπορικές και αγροτικές επιχειρήσεις –επαναλαµβάνω,
όχι παραγωγές, αυτές έχουν εξοφληθεί- παραµένουν, δυστυχώς,
απλήρωτες. Ξεκινήσαµε άριστα δηλαδή, αλλά µάλλον µείναµε
κάπου στη µέση.

Πότε, λοιπόν, οι δικαιούχοι των αγροτικών και εµπορικών επι-
χειρήσεων που επλήγησαν από το θεοµηνικό φαινόµενο της 4ης

Ιανουαρίου του 2021 θα δουν στους λογαριασµούς τους τα οφει-
λόµενα σε αποζηµιώσεις;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Τριαντό-

πουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε, που θα συζητήσουµε πάλι για

το συγκεκριµένο ζήτηµα και θα εστιάσω πέραν των όλων άλλων
µέτρων του Σχεδίου Στήριξης και Αποκατάστασης της περιοχής
στο κοµµάτι της κρατικής αρωγής, για να απαντήσω και άµεσα
στο ερώτηµά σας, δηλαδή για τις ζηµιές που προκλήθηκαν από
την πληµµύρα στα στοιχεία του ενεργητικού των επιχειρήσεων,
συµπεριλαµβανοµένων και των αγροτικών εκµεταλλεύσεων.

Όπως γνωρίζετε, κυρία συνάδελφε, η επιχορήγηση πλέον εµπί-
πτει, όπως σωστά είπατε και εσείς, στο πλαίσιο της κρατικής
αρωγής και ιδιαίτερα στις διατάξεις του ν.4797/2021. Απαραίτητη
προϋπόθεση για την έκδοση της υπουργικής απόφασης και την
παροχή της επιχορήγησης ήταν αρχικά η καταγραφή των ζηµιών,
που είπατε πως έγινε και ακολουθεί η εκτίµηση, λοιπόν, από τις
Επιτροπές Κρατικής Αρωγής της περιφέρειας, της Περιφερει-
ακής Ενότητας Σερρών. Είναι επιτροπές που ορίζονται από την
οικεία περιφέρεια. Σε δεύτερο χρόνο ακολουθεί η προώθηση των
συγκεντρωτικών καταστάσεων των πληγέντων και των ζηµιών στη
Διεύθυνση Κρατικής Αρωγής. Τότε ήταν στο Υπουργείο Οικονο-
µικών, τώρα είναι στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας.

Συγκεκριµένα για τη φυσική καταστροφή που συζητάµε η Πε-
ριφερειακή Ενότητα Σερρών απέστειλε αρχικά τις καταστάσεις
των πληγεισών επιχειρήσεων στις 6 Απριλίου του 2022.

Ωστόσο, στις καταστάσεις αυτές υπήρχε ένα πρόβληµα. Η
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εκτίµηση του ύψους των ζηµιών είχε συµπληρωθεί από τις ίδιες
τις επιχειρήσεις και όχι από τις αρµόδιες Επιτροπές Κρατικής
Αρωγής, όπως ορίζει και ο νόµος. Εποµένως, γίνεται εύκολα αντι-
ληπτό ότι αυτές τις καταστάσεις δεν µπορούσαν να τύχουν ούτε
επεξεργασίας, αλλά ούτε και προώθησης.

Χωρίς να χαθεί χρόνος, οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου συνεργάστηκαν στενά µε τις υπηρεσίες της περιφέρειας.
Δόθηκαν οι κατάλληλες στοχευµένες οδηγίες και οι διευκρινίσεις
και έτσι εστάλησαν οι τελικές συγκεντρωτικές καταστάσεις ορθά
συµπληρωµένες, µε τις εκτιµήσεις των Επιτροπών Κρατικής Αρω-
γής αυτή τη φορά. 

Σταδιακά προχώρησε και η έκδοση των σχετικών υπουργικών
αποφάσεων για τις αποζηµιώσεις των πληγέντων. Όπως και εσείς
αναφέρετε στην ερώτησή σας, µέχρι σήµερα έχουν εκδοθεί δύο
αποφάσεις επιχορήγησης, η µία στις 11-4-2023, απόφαση µε συ-
νολικό ποσό 259.340 ευρώ που αφορά τις αγροτικές εκµεταλλεύ-
σεις και η δεύτερη στο τέλος του Δεκεµβρίου του 2023, συµπλη-
ρωµατική απόφαση συνολικού ποσού 1.129.140 ευρώ που αφορά
και επιχειρήσεις και αγροτικές εκµεταλλεύσεις. Να σηµειωθεί
πως το ύψος της ενίσχυσης υπολογίζεται κλιµακωτά και µπορεί
να φτάσει –και φτάνει- στο 70% της εκτιµηθείσας ζηµιάς.

Για την καταβολή της αποζηµίωσης οι δικαιούχοι οφείλουν να
καταθέσουν µια σειρά από λίγα πλέον δικαιολογητικά έγγραφα
και παραστατικά στην περιφέρεια. Η περιφέρεια µετά τα συγκε-
ντρώνει και τα προωθεί αρµοδίως η Διεύθυνση Κρατικής Αρωγής. 

Εποµένως, ως προς τα συγκεκριµένα είµαστε σε µία φάση που
έρχονται τα έγγραφα προς την κεντρική υπηρεσία. Σηµειώνω ότι
οι φάκελοι µε τα δικαιολογητικά των δικαιούχων αγροτικών εκµε-
ταλλεύσεων εστάλησαν από την Περιφερειακή Ενότητα Σερρών
τον Σεπτέµβριο του 2023 και των επιχειρήσεων εστάλησαν προ-
σφάτως και βρίσκονται ήδη προς επεξεργασία από τη Διεύθυνση
Κρατικής Αρωγής. 

Να αναµένετε, λοιπόν, το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα
να προχωρήσει σταδιακά η καταβολή της αποζηµίωσης προς
τους πληγέντες συµπολίτες µας, εφόσον φυσικά προηγηθεί ο
έλεγχος πληρότητας και ορθότητας των φακέλων από την αρµό-
δια υπηρεσία και είναι όλα τα έγγραφα σωστά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κυρία Αραµπα-
τζή, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξέρω ότι είστε πρακτικός άνθρωπος και θα πω

για δεύτερη φορά ότι γνωρίζω πολύ καλά την προσπάθεια την
οποία καταβάλλετε στη διαχείριση των όποιων παραλείψεων και
λαθών, τα οποία µπορεί να συνέβησαν κατά τη διάρκεια της συλ-
λογής των δικαιολογητικών και της αποζηµιωτικής διαδικασίας. 

Μάλιστα, όπως είπατε για την κλιµακωτή αποζηµίωση ως το
70%, επειδή µας ακούν οι άνθρωποι και πρέπει να τα λέµε λίγο
πιο συγκεκριµένα, οι αγροτικές επιχειρήσεις που ήταν εκατόν δε-
καοκτώ στον αριθµό –αν δεν απατώµαι, τώρα µε τα δικαιολογη-
τικά είναι στις εκατόν δέκα τέσσερις- από 115.000 ευρώ που ήταν
η αρχική απόφαση του Υπουργείου Οικονοµικών, τελικά θα πά-
ρουν 259.000 ευρώ.

Ερχόµαστε, όµως, σε αυτά, κύριε Υπουργέ, στις αγροτικές επι-
χειρήσεις. Από 12-4-2023 έχει εκδοθεί η σχετική υπουργική από-
φαση για τον καθορισµό της επιχορήγησης που ορίζει ότι αυτές
οι επιχειρήσεις θα πάρουν τελικά 259.000. Αυτές, λοιπόν, ένα
χρόνο µετά, γιατί είµαστε Απρίλιο, γιατί δεν έχουν πληρωθεί και
αφήνουµε τις αγροτικές επιχειρήσεις σε εκκρεµότητα; Είπατε,
βεβαίως, ότι απέστειλαν τα σχετικά δικαιολογητικά –τα τελευταία
ουσιαστικά που είναι και τα πιο λίγα- τον Σεπτέµβριο του 2023. 

Τον Σεπτέµβριο του 2023, κύριε Υπουργέ, ήταν µόνο µια επι-
χείρηση που έστειλε η υπηρεσία εκεί της Περιφερειακής Ενότη-
τας Σερρών. Από 27 Ιουνίου στέλνουν συνεχώς επιχειρήσεις,
δηλαδή τριάντα δύο, είκοσι επτά, σαράντα τέσσερις. Γιατί, λοι-
πόν, συν τω χρόνω, εφόσον έρχονται έτοιµα τα δικαιολογητικά
και οι φάκελοι, να µη γίνονται διαδοχικές πληρωµές όταν έχει µε-
σολαβήσει αυτό το µεγάλο χρονικό διάστηµα; Μιλάµε για τις
αγροτικές επιχειρήσεις. 

Πάµε τώρα στις εµπορικές. Εγώ να αντιληφθώ, κύριε Υπουργέ,
ότι εκεί η επιτροπή, ο επικεφαλής της Πολιτικής Προστασίας Πε-
ριφερειακής Ενότητας Σερρών, έκαναν κάποιες παραλείψεις, κά-

ποιες δυσερµηνείες. Άλλαξε βέβαια και το πλαίσιο της κρατικής
αρωγής. Αλλιώς ξεκινήσαµε το 2021, µετά ήρθε ο νόµος όπως
πολύ καλά γνωρίζετε.

Ξέρετε, όµως, κύριε Υπουργέ; Τελικά, το κράτος των Αθηνών
πού είναι βοηθητικά, συνεργατικά, καθοδηγητικά, να δώσει λίγο
φως και σ’ αυτές τις υπηρεσίες προκειµένου στο διά ταύτα οι πο-
λίτες -γιατί αυτό ενδιαφέρει- να µην έχουν µια αίσθηση αναξιοπι-
στίας και καθυστέρησης του κράτους που είναι το ζητούµενο;

Και από αυτές τώρα τις τριάντα οκτώ εµπορικές επιχειρήσεις,
κατέληξαν τελικά µε τα λάθη που αναφέρατε, σε µόλις τέσσερις.
Αν κατορθώσουν από αυτές τις τριάντα οκτώ, οι τριάντα τέσσερις
εν προκειµένω, να συµπληρώσουν δικαιολογητικά –βεβαίως, σε
πολύ αργότερο χρόνο, δεν είναι όλη η ευθύνη δική τους- θα
υπάρξει δυνατότητα πρόσθετων αιτηµάτων πληρωµής; Αυτό είναι
το ένα. Προτίθεστε να ενεργοποιήσετε το άρθρο 12 του νόµου
περί κρατικής αρωγής που λέει ουσιαστικά ότι µπορούν να απο-
ζηµιωθούν και οι µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες; Αν θέλετε,
δώστε µας και ένα χρονοδιάγραµµα στην απάντησή σας, σας πα-
ρακαλώ, για τις αγροτικές επιχειρήσεις οι οποίες ήταν έτοιµες
από τον Ιούνιο του 2023 στο µεγαλύτερο µέρος τους.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Τριαντόπουλε,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Όπως σας ανέφερα και πριν
στην πρωτολογία µου, από τον Σεπτέµβριο και µετά αρχίζουµε
να λαµβάνουµε τα όποια στοιχεία επιχειρήσεων είτε είναι αγρο-
τικές εκµεταλλεύσεις, είτε είναι επιχειρήσεις. Και το πρόβληµα
στις Σέρρες, όπως γνωρίζετε πολύ καλά γιατί συνεργαστήκαµε
τότε, ξεκίνησε πέραν των δυσλειτουργιών που παρατηρήθηκαν
στην υπηρεσία, από την απουσία οριοθέτησης. Θυµάστε ότι κά-
ναµε ολόκληρη διάταξη -που µετά αξιοποιήθηκε- για να µπορέ-
σουµε να συµπεριλάβουµε και τους αγρότες, καθώς δεν είχε
οριοθετηθεί όπως προβλεπόταν από την αρµόδια υπηρεσία για
τα κτήρια, αλλά προχωρήσαµε σε µία επιπρόσθετη διάταξη να
τους συµπεριλάβουµε.

Αν υπάρχει αίτηµα και για τους µη κατά κύριο επάγγελµα αγρό-
τες, σε όλες τις περιπτώσεις έχει ενεργοποιηθεί, οπότε δεν υπάρ-
χει κανένα ζήτηµα να µην αφορά και την περίπτωση της περιοχής
των Σερρών. Άλλωστε, οι φυσικές καταστροφές δεν πλήττουν το
κέντρο της χώρας, δεν πλήττουν την Αθήνα. Είναι όλες, δυστυ-
χώς, στην περιφέρεια, όπως δυστυχώς ήταν κάποτε και στην
Αθήνα. Όµως, όλες είναι στην περιφέρεια. Συνεπώς, εκεί έχουµε
συχνότατη επικοινωνία. Μάλιστα, την προηγούµενη περίοδο εί-
χαµε κάνει µία σειρά από σεµινάρια σε όλες τις περιφέρειες, σε
όλους τους δήµους, για να ενηµερωθούν για το θεσµικό πλαίσιο
και ανά τακτά διαστήµατα λαµβάνουν σχετικά έγγραφα. 

Οπότε, από τη στιγµή που όπως ανέφερα και στην πρωτολογία
µου, έχουµε υλοποιήσει όλες τις αναγκαίες και απαραίτητες
ενέργειες, οι σχετικές υπουργικές αποφάσεις επιχορήγησης
τόσο των αγροτικών εκµεταλλεύσεων, όσο και των επιχειρήσεων
που επλήγησαν από την πληµµύρα της 4ης Ιανουαρίου του 2021
στις Σέρρες, έχουν εκδοθεί. Άρα, ό,τι έρχεται προχωρά. 

Θα προχωρήσουµε, λοιπόν, και τις επόµενες ηµέρες και σε
αυτές τις περιπτώσεις που λέτε. Επιταχύνονται όλες οι απαιτού-
µενες ενέργειες, ώστε να δοθεί άµεσα η αποζηµίωση σε όσους
πραγµατικά τη δικαιούνται. Και έχω ξαναπεί ότι η στήριξη δίνεται
µε όρους και προϋποθέσεις ώστε να καταλήγει στους συµπολίτες
µας που πραγµατικά επλήγησαν και χρειάζονται την κρατική βοή-
θεια, όπως αναφέρετε και εσείς, για να αντιµετωπίσουν τις δυ-
σκολίες που έφερε αυτή η φυσική καταστροφή. Γι’ αυτό και
θέτουµε στάδια ελέγχου και επεξεργασίας συνολικής διαδικα-
σίας, για να φτάνει στοχευµένα η βοήθεια. 

Οπότε, σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα θα δοθεί η αποζη-
µίωση στους πληγέντες των Σερρών. Και συµφωνώ µαζί σας ότι
το διάστηµα -γιατί αναφέραµε τους λόγους- που έχει µεσολαβή-
σει από την έκβαση της πληµµύρας είναι αρκετά µεγάλο. Δεν
είναι όπως σε άλλες περιπτώσεις. Γι’ αυτό και το συζητάµε και
δεύτερη φορά στη Βουλή και αναλύουµε τα προβλήµατα που
οδήγησαν σε αυτήν την κατάσταση. Γι’ αυτό όµως και εµείς από
την πλευρά µας, το πλαίσιο της κρατικής αρωγής που έχουµε
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διαµορφώσει δεν έχει καµµία σχέση µε ό,τι συνέβαινε στο παρελ-
θόν. Είναι πολύ καλύτερο από ό,τι παραλάβαµε πριν από πέντε
χρόνια, αλλά σίγουρα χωρά παρεµβάσεις βελτίωσης και σε συ-
νεργασία µε τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης που κά-
νουµε πάντα.

Προς αυτήν την κατεύθυνση, λοιπόν, επεξεργαζόµαστε µια τρι-
λογία νοµοθετικών πρωτοβουλιών. Το πρώτο µέρος το παρου-
σίασα ενώπιον του Υπουργικού Συµβουλίου τον Ιανουάριο.
Περιλαµβάνει παρεµβάσεις και διαδικασίες που θα διευκολύνουν
την επέκταση της ιδιωτικής ασφάλισης έναντι των φυσικών κα-
ταστροφών και θα ακολουθήσουν το αµέσως επόµενο διάστηµα
τα άλλα δύο µέρη που αφορούν την εξέλιξη και την απλούστευση
των δύο πλαισίων.

Αφορούν, δηλαδή, την εξέλιξη του πλαισίου της στεγαστικής
συνδροµής για την κάλυψη της οικοσκευής και τις περιπτώσεις
που έχουµε ζηµιές σε κτήρια από φυσικές καταστροφές και την
εξέλιξη του πλαισίου της κρατικής αρωγής προς επιχειρήσεις και
αγροτικές εκµεταλλεύσεις που πλήττονται από φυσικές κατα-
στροφές. Και για την απλούστευση των διαδικασιών έχουµε θέσει
υψηλό στόχο στον τοµέα της ψηφιοποίησης. Έτσι, θα καταφέ-
ρουµε να αντιµετωπίσουµε τη γραφειοκρατία και να βελτιώσουµε
τους χρόνους ανταπόκρισης του κράτους στις ανάγκες των πλη-
γέντων. 

Την εποχή που οι φυσικές καταστροφές εκδηλώνονται όλο και
πιο συχνά µε µεγαλύτερες επιπτώσεις σε ένταση και έκταση,
είναι χρέος µας να αναπτύξουµε νέες δράσεις για την κρατική
αρωγή και είναι και η κατάλληλη στιγµή να συµπορευθούν η ιδιω-

τική ασφάλιση µε την κρατική αρωγή. Είναι κάτι που πρέπει να
γίνει και είναι κάτι που ήδη επεξεργαζόµαστε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας διαβεβαιώνω πως σε κάθε
φυσική καταστροφή -έτσι και στην περίπτωση των Σερρών- κα-
ταβάλλουµε κάθε δυνατή προσπάθεια, για να καταβληθούν το
συντοµότερο δυνατόν οι αποζηµιώσεις στους πληγέντες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρα-
κολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Διδυµοτείχου Έβ-
ρου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται να έχετε και ευχά-
ριστη διαµονή αυτές τις ηµέρες στην Αθήνα. Καλή σας επιτυχία
και καλή πρόοδο στη ζωή σας!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 16.50’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 8
Απριλίου 2024 και ώρα 14.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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